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Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

Pondělí 12. 01. 2015 v 19:30
Černí baroni (komedie, Československo, 1992, 99 min.)
Režie: Zdenek Sirový, předloha a scénář: Miloslav Švandrlík, kamera: Jiří Macháně, hudba: Luboš 
Fišer
Hrají: Pavel Landovský, Bronislav Poloczek, Alois Švehlík, Jiří Schmitzer, Miroslav Donutil, Josef 
Dvořák, Rudolf Hrušínský ml., Václav Postránecký, Daniel Landa, Ondřej Vetchý, Vladimír Javorský, 
Boris Rösner, Zdeněk Podhůrský, Jan Kraus, Jaromír Dulava, Václav Vydra, Milan Gunár, Michal 
Dlouhý, Miroslav Táborský, Milan Sandhaus, Hana Čížková, Josef Somr, Gabriela Wilhelmová, Jiří 
Bruder, Milan Šimáček, Jiří Fero Burda, Ludvík Pozník, František Stupka, Alice Chrtková, Štěpánka 
Lisá, Petr Kasnar, Jan Vlasák

Major Terazky vede svůj šik pétépáků od průšvihu k průšvihu vstříc světlým zítřkům.

Předběžné termíny promítání v roce 2015: 
vždy druhé pondělí v měsíci, tj. 12. 01., 09. 02., 09. 03., 13. 04., 11. 05., 08. 06., 14. 09., 12. 10., 
09. 11. a 14. 12.
Začátek přestavení, pokud není uvedeno jinak, vždy v 19:30. Změna vyhrazena.

Změna majitele deníku Mladá fronta DNES ukončila po šesti letech u čísla 274 řadu „Trilobitů“, z níž jsme mohli přinášet ukázky. Spisovatel Pavel Kohout 
se teď stal stálým autorem právě vzniklého měsíčníku Reportér a redakce Klubu získala svolení k uveřejňování tentokrát celé nové řady jeho fejetonů, 
nazvaných „Z onoho světa“.

Z onoho světa I.
Pavel KOHOuT 

 Oním světem je míněn ten, kterým jsme byli my starší formováni, takže je z něj odvozena zkušenost, s níž teď posuzu-
jeme stav tohoto světa, kde ještě žijeme. Časopis zvaný REPORTÉR už tu byl. Před půlstoletím patřil k prvním polnicím, 
které pak po čtvrtstoletí nekrvavě svalily Berlínskou zeď i Železnou oponu. Po vpádu vojsk v srpnu 1968 byl zakázán.
 Název oživila nová generace novinářů spíš instinktivně než programově. Jsouc racionálnější než předchůdci, není 
poháněna zaslepujícím nadšením ani povinnou ideologií. Její aktivisté pochopili, že demokracie není stav trvale zaručený 
vyšší mocí, ale jen »nejlepší ze všech špatných systémů« správy věcí lidských, z podstaty tak křehký, že musí být ustavičně 
chráněn – před zavilými nepřáteli občanských práv, i před vlastní slabostí, která právě těch svobod dovolila už tolikrát 
zneužít k snadnému zavedení diktatury.
 Lidem mého věku, kteří se po pádu Hitlera podíleli „v dobré víře“ na kurzu vedoucím místo k svobodě ke Stalinovi tak, 
že cítili nutnost to celý život napravovat, se zdá, jako by k dnešku dorazili z onoho světa, kde prožili řetěz různých časů. 
Tíživý čas předválečné chudoby. Krvavý čas německé okupace. Jepičí čas poválečného vzepětí. Tragický čas stalinských 
procesů. Čas falešných nadějí zmrazených ruskou okupací. Hnusný čas husákovské normalizace. Úmorný čas disentu. 
Svízelný čas exilu… Všechny ty časy si přinesli v paměti i do tohoto světa, který vnímají jako zázrak, a tím víc se o něj bojí.

* * *

 Nejstarší obyvatelé Evropy v něm zažili tolik míru, jako nikdo dřív – je mu šedesát devět let. Osobní zkušenost je 
ne předatelná, ale když podobnou udělá pár pokolení za sebou, může posunout myšlení celých národů. Ty evropské 
pochopily hlavní příčinu vzájemně ničivých válek a vyvodily důsledky. Průkopníky byli Francouzi a Němci, když postavili 
pod společnou správu, oč dosud bojovali: uhlí a ocel. Rivalové se proměnili v partnery a příklad přitáhl následovníky. 
Montánní unie logicky přerostla v Evropskou, která zrušila cla i hranice. Po staletích se zhmotňuje sen Jiříka z Poděbrad. 
Je to zázrak!
 Svoje sny ale mají i lidé, jimž mizení hranic brání vládnout po chuti na národním dvorku, kde jim do toho nesměl 
nikdo kráknout. Jen tam bylo možné loupežnou privatizací, nestřeženou zákony, připravit zem o spoustu majetku, jen 
tam se mohla zrodit dodnes nezlomená moc kmotrů. Budují nové hradby, když přisuzují »Bruselu« chyby, kterým mohli 
zabránit domácí úředníci, kdyby z úmyslu či z lenosti nevydávali unijní návrhy za příkazy a užívali právo veta. Démoni-
zují běžné problémy těsného soužití a naopak zlehčují úžasné přednosti, jakými jsou volný pohyb a společná obrana. 
Klausova scestná teorie ukradené suverenity, ačkoli ji Češi po staletí neměli a zažívají nejlepší možnou jistotu, dosáhla 
škodlivosti mých poválečných básní. 
 Nebezpečné snílky má ovšem i unie. Prohlašují za humanitní zločin regulaci přílivu hospodářských běženců z Třetího 
světa a bojují za právo přijatých brát s sebou své kultury, i když ohrožují těžce vydobyté evropské hodnoty. Třetímu světu 
se dá pomoci jedině lepšením poměrů přímo v něm, a to svede jen mocné společenství vyspělých zemí. V Evropě církví, 
jež se odřekly středověkého násilí, nemají co hledat inkvizitoři islámu, který dosud čeká na svou reformaci. I nepřenos-
ná zkušenost varuje, že slavné říše minulosti se zničily samy, když zlenivěly a ztratily obranné instinkty. Staly se oběťmi

(dokončení na str. 4)
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 promítací sezóna 2014 byla v tomto roce zakončena již v listopadu. Prosincový termín pro 
tradiční pohádku připadá tento rok na církevní svátek (8. 12.) a nebylo možno najít jiný náhradní 
termín. Mrzí nás to. V novém roce 2015 Vás opět můžeme pozvat do kinosálu českého velvysla-
nectví na pravidelná promítání každé druhé pondělí v měsíci, nadále ve spolupráci s Českým 
centrem a českým velvyslanectvím.
 Na herce, dramatika a signatáře Charty 77 a také bývalého člena Kulturního klubu Pavla 
Landovského, který nás v opustil v říjnu tohoto roku, si Klub vzpomene 12. ledna 2015 promítnu-
tím českého filmu Černí baroni z roku 1992 na motivy stejnojmenné knihy Miloslava Švandrlíka. 
V tomto filmu ztvárnil Pavel Landovský nezapomenutelnou postavu majora Halušky (Terazky) – 

„Čo bolo, to bolo, terazky som majorom.“ Začátek představení je, pokud není předem uvedeno jinak, v 19:30, 
rezervace není možná, změna programu vyhrazena.
 Další dvojčíslo našeho časopisu (leden – únor 2015) je tradičně z časových důvodů plánováno k vydání na pře-
lom ledna a února. Bohužel jsme do říjnové uzávěrky Klubu neobdrželi lednové programy některých organizací, 
abychom Vás mohli včas informovat, což nás velmi mrzí.
 V tomto čísle nacházíte přiloženy složenky na zaplacení předplatného na rok 2015:
• pro členy Kulturního klubu – 35 EUR inkl. časopis;
• pro nečleny – abonenty časopisu 37 EUR. 
 Prosíme, abyste předplatné uhradili co nejdříve, pokud možno ihned, protože opakované zasílání složenek zvyšuje 
nejen naše náklady, ale znamená i zbytečné pracovní zatížení. Nezapomeňte, prosím, na složence označit, zda se 
jedná pouze o ABO, jinak bychom mohli mylně doufat, že se jedná o dar na tiskový fond.
 Přeji Vám příjemné chvíle nad stránkami Kulturního klubu!

Vážení čtenáři,
 na závěr mi dovolte, tak jako každý rok, poděkovat týmu Kulturního klubu – výboru, redakci, redakčnímu kru-
hu – za jeho obětavou a bezplatnou práci a také poděkovat za podporu a trpělivost jejich rodinným příslušníkům. 
Srdečné díky patří všem přispěvovatelům a příznivcům Klubu, všem spřízněným institucím a spolkům i Vám, čtená-
řům, za Vaši přízeň.
 Jménem Kulturního klubu a také jménem svým Vám přeji pokojné a radostné Vánoce a šťastný a úspěšný nový 
rok 2015!

ing. Helena Baslerová, šéfredaktorka
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VýstaVy a festiValy
do 30. 11. Česká paměť
Výstava obrazového cyklu akademického malíře Pavla Va-
vryse v rámci projektu LEGIE 100. Možnost návštěvy po 
telefonické dohodě.
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

03. 12. v 18:30 KGV – Krásne gule vianočné (vernisáž)
Výstava prezentuje výber zo súťaže najoriginálnejších di-
zajnérskych vianočných gúľ študentov i profesionálnych 
umelcov.
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, 
www.mzv.sk/sivieden

do 18. 12. Wien und die „Ziegelböhm“
Zur Alltaggeschichte der Wiener ZiegelarbeiterInnen
Mo u. Do – 10:00-18:00 uhr, Sa – 10:00-18:00 uhr
im FZHM, Kohlgasse 27-29, 1050 Wien

2015
do 07. 01. Jiří Ernest und Studierende Jihlava / Iglau 
einst und jetzt
Výstava fotografií
MgA. Jiří Ernest (* 30. 10. 1973 in Hořovice, Bezirk Be-
roun), Studium: FAMu Praha, Institut für Fotografie, École 
superieure d’Art de Grenoble (Francie).
Galerie auf der Pawlatsche Spitalgasse 2-4/Hof 3, Institut 
für Slawistik
www.univie.ac.at

do 16. 02. 2015 Arik Brauer
Leopold Museum, Po, st – ne: 10:00-18:00; čt: 10:00-21:00
MuseumsQuartier Wien, www. leopoldmuseum.org

do března 2015 Otevři zahradu rajskou. Skvosty raně 
středověké Evropy
Valdštejnská jízdárna, Národní galerie v Praze
Více informací na http://vystava-benediktini.cz/cz/dopro-
vodne-akce

JednotliVé akce
25. 11. 19:00 Buchpräsentation Habsburgs schmut-
ziger Krieg. Ermittlungen zur österreichisch-ungarischen 
Kriegsführung 1914-1918 (Hannes Leidinger, Verena 
Moritz, Karin Moser, Wolfram Dornik)
Stadtsenatssitzungsaal des Wiener Rathauses, Eingang 
Lichtenfelsgasse 2, Feststiege I, 1. Stock, 1010 Wien
Begrüßung: Alfred Pfoser (stv. Direktor Wienbibliothek)
Moderation: Herbert Lackner (Profil)
Bitten um Anmeldung unter oeffentlichkeitsarbeit@wien-
bibliothek.at, oder 01/4000/84926.
In Kooperation mit der Wienbibliothek

26. 11. 17:00 Čaj o páté
Pocta Dušanu Hanákovi: Film Papierové hlavy (1995, 
Omeu)
Režisér Dušan Hanák patrí k najvýznamnejším a najoceňovanejším reži-
sérom slovenskej kinematografie. Je nositeľom Ceny asociácie filmových 
kritikov v Los Angeles a Ceny Slnko v sieti za „Výnimočný prínos slovenskej 
kinematografii“. Po premietnutí filmu nasleduje diskusia s režisérom.
Slovenský inštitút vo Viedni

27. 11. 19:00 Beseda k výročiu Nežnej revolúcie
S Jánom Budajom, jedným z najaktívnejších aktérov novembra 1989 na 
Slovensku. V slovenčine. Vstupné dobrovoľné
RSKS

vlastních otroků, nebo i s nimi raby barbarů. Odloučí-li se z unie jediný člen, hrozí jí rozpad a se zázrakem může skončit 
i evropský mír, ne-li evropská civilizace.

* * *

 Národní divadlo hraje tragikomedii bratří Čapků Ze života hmyzu. Téměř sto let starý text, svádějící k zneužití mo-
týlů, brouků a mravenců pro povrchní politická podobenství, se režiséru Špinarovi a hercům podařilo ztvárnit v Karlem 
& Josefem zamýšlené existenciální drama o jedinečnosti, různosti i pomíjivosti druhu zvaného člověk. Vnímavé diváky 
nutí vystoupit z myšlení otupeného médii i všedními starostmi a zamyslet se nad vlastním osudem každého exempláře 
lidské čeledi, který byl do života vsazen bez svého zavinění a odsouzen odejít z něho do neznáma, aniž mu byl sdělen 
smysl toho všeho. Někdo hledá vysvětlení ve víře, někdo je nalézá v lásce a v práci, někdo je vůbec nepotřebuje a někdo 
vnucuje svoje jiným.
 Kdo probloudil dokonce všemi stadii, ví líp než mnozí, že nic neví, ale našel i způsob, jak si poradit. Řeší problémy 
života i dějů kolem sebe podle toho, jak je může ovlivnit. Když tuší, že ano, vmísí se, jak mu velí svědomí a dovolí rozum, 
už dávno si jist, že hodnoty, v které věří, může a dokonce musí bránit i silou, ale nesmí šířit násilím. A když chápe, že ne, 
vnímá to beze stresu jako obdobně neovlivnitelné počasí. Proto se ve svém psaní budu dál obracet k čtenářům, o nichž 
předpokládám, že vnímají svůj osud podobně. Nechci být hlasatel zániku, ale poučen vlastními prohrami, které mě nejlíp 
provedly životem, zpravodaj nadějí.
 Na cestě z onoho světa do tohoto jsem se dobral velké úcty k lidstvu. Když pohlédnu nad sebe, kde na tisíc světelných 
roků není živáčka, žasnu nad miliony let trvajícím putování tvorů, kterým zprvu radily jen instinkty, z pravěku živočichů 
k dnešnímu člověčenstvu. Právě dorazilo k rozcestí, odkud může buď donést poselství života do vesmíru, nebo dobom-
bardovat svou planetu zpět k trilobitům. Povzbuzuje mě vědomí, že ji s pravděpodobností blízkou jistotě opustím v dale-
ko lepším stavu, než byl ten, do něhož jsem vstoupil. Ale nepřestávám trnout z obavy, že mravenci válečníci na ní přečíslí 
mravence robotníky zaviněním mravenců lstivých rádců a chtivých vládců, kteří vypěstí a svedou na scestí závěrečnou 
populaci mravenců blbců…! 

Psáno pro 1. číslo nového měsíčníku Reportér, které vyšlo v září 2014
(www.pavel-kohout.com)
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kalendář: listopad 2014 – únor 2015

29. 11. 14:30 Valná hromada Sokolské župy Rakouské
Sál Slovanské besedy, Drachengasse 3, 1010 Wien

29. 11. 19:30 Koncert
Pěvecký sbor, Orchestr Gymnázia Jiřího z Poděbrad a sbor 
absolventů Collegium 2010. 
PROGRAM: Bedřich Smetana: Vltava (Orchestr GJP); Greg Gilpin: Kyrie; 
Ruth Morris Gray: A Festive Gloria; Brian Lewis: Agnus Dei; Mykola Leon-
tovich: Ring Christmas Bells; Gordon Young: Alleluia; Andrew Lloyd Web-
ber: Pie Jesu (Requiem); Karl Jenkins: Adiemus; Patsy Ford Simms – Andy 
Beck: Africká mše; Tore W. Aas (arr.): O Happy Day; Petr Eben: Truvérská 
mše (Závěr)
Karlskirche, Karlsplatz, 1040 Wien
V kooperaci s Pfarre St. Karl Borromaeus a Kulturním klu-
bem Čechů a Slováků v Rakousku

30. 11. 14:00 Slovenské Vianoce so SĽUKom a Ter-
chovskou muzikou
Franziskanerkirche, 1010 Wien, iInfo a vstupenky: 
069911225099
skundwien@gmx.at

30. 11. 19:00 Petr Kolečko: Zakázané uvoľnenie
Divadelné predstavenie, réžia: Alena Lelková. Úspešná najnovšia premiéra 
divadla Astorka Bratislava: Únos nevesty, práve počas semifinále hokeja na 
MS, sa nečakanou náhodou zvrtne v improvizovanú oslavu. Tragikomédia 
o troch mladých ženách – o láske, vášni a športe. Účinkujú: Zuzana Porub-
jaková, Zuzana Konečná a Rebeka Poláková. Po predstavení sa uskutoční 
beseda s protagonistkami i s riaditeľom divadla, obľúbeným hercom Vla-
dom Černým. V slovenčine.
Theater-center-Forum, Porzellangasse 50, 1090 Wien
Vstupné: členovia 15 EuR, nečlenovia RSKS 17 EuR, štu-
denti 10 EuR. Vstupenky si môžete rezervovať telefonicky 
01/5961315, alebo mailom: rsks@slovaci.at do 28. 11.

02. 12. 12:30 Lunchkonzert
Maroš Bango (SK, spev) a Antonia Kovacevic (AT, spev)
Slovensko-rakúsky koncert nadaných nevidiacich spevá-
kov.
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, 
www. mzv.sk/sivieden

03. 12. 19:30 koncert Artemis Quartett
W. A. Mozart: Streichquartett G-Dur K 387
Bedřich Smetana: Streichquartett Nr. 1 e-moll Aus meinem 
leben, T 116
Mozart-Saal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 
1030 Wien
Tel.: 242 002, info: 24200-100, www.konzerthaus.at

06. 12. 18:30 Vortrag Erwin Barta: Jan Křtitel Vaňhal / 
Johann Baptist Vanhal
Wotruba-Salon, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 
1030 Wien

06. 12. 19:30 Wiener Philharmoniker
Johann Baptist Vanhal: Konzert fuer Kontrabass und Or-
chester Es-Dur
Gustav Mahler: Symphonie Nr. 5
Jan Křtitel Vaňhal (12. 5. 1739, Nechanice – 20. 8. 1813, Vídeň) byl český 
hudební skladatel druhé poloviny 18. století. Narodil se v rodině koláře 
a již od raného dětství projevoval hudební nadání. Nejprve se vzdělával 

pod vedením nechanického učitele Antonína Erbana ve hře na housle, 
klavír, varhany a ve zpěvu. V osmnácti letech nastoupil jako varhaník do 
zámeckého kostela v Opočně a později přešel do Hněvčevse jako varhaník 
a ředitel kůru. V roce 1760 se o jeho nadání dozvěděla majitelka panství 
Nechanice hraběnka Schafgotschová a vzala jej do Vídně, kde mu umožnila 
studium u předních hudebních pedagogů té doby. Vaňhal se během pěti 
let stal jedním ze známých hudebníků Vídně. Získal si oblibu ve šlechtic-
kých kruzích a baron Riesch mu umožnil dvouletý studijní pobyt v Itálii. 
V Benátkách poznal Christopha Willibalda Glucka. V Římě zkomponoval 
dvě opery na libreta Pietra Metastasia (Il triomfo di Clelia, Demoofonte), 
které tam byly také provedeny. Po návštěvě dalších italských měst (Bolog-
na, Ferrara, Florencie, Neapol) se vrátil do Vídně a získal si proslulost jako 
symfonik i jako skladatel chrámové a komorní hudby. Stal se také členem 
smyčcového kvarteta ve složení Karl Ditters von Dittersdorf – první housle, 
Joseph Haydn – druhé housle, W. A. Mozart – viola a Vaňhal – violoncello. 
S hrabětem Erdödym pobýval okolo roku 1772 v Uhrách a v Chorvatsku. 
Pro Varaždín zkomponoval oratorium Umučení Páně. V závěru života vy-
učoval hudbě a stal se vyhledávaným klavírním pedagogem. Jeho klavírní 
skladby patří dodnes mezi dobrý pedagogický materiál. Jan Křtitel Vaňhal 
napsal za svého života přes sto symfonií a stejný počet smyčcových kvarte-
tů, dvacet mší a množství dalších hudebních skladeb, z nichž jsou obzvláště 
ceněny instrumentální koncerty (flétnový, violový, varhanní).
Großersaal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 
1030 Wien
Tel.: 242 002, info: 24200-100, www.konzerthaus.at

06. 12. 20:00 Mikulášká merenda
Sokolovna Steinergasse 7, 1170 Wien
Sokol XVI/XVIII a Vlastenecká omladina

08. 12. 16:00 Tri prasiatka
Divadelné prestavenie. Obľúbená rozprávka s pesničkami. Kreatívne a svie-
žo interpretovaný príbeh predstavuje tri prasiatka, líšku Ňufu, vlka Johnyho 
a krtka Ruda. Hľadanie toho správneho domčeka sprevádza humor a neča-
kané situácie. Po predstavení príde Mikuláš so svojou nádielkou!
Vstupné: 8 EUR, členovia spolkov: 5 EUR. Vstupenky si musíte rezervovať 
do 4. 12. 2014 mailom: elena.mandik@utanet.at, alebo telefonicky na sek-
retariáte: 01/5961315. Zanechajte odkaz s uvedením mena, telefónneho 
čísla, počtu detí. Vstupenky si možno vyzdvihnúť v pokladni divadla pol 
hodinu pred predstavením.
Divadlo Theaterbrett, Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
Rakúsko-slovenský kultúrny spolok

10. 12. 18:30 Vianočná party
Vystúpenie s detskou folklórnou skupinou Rozmarín pod 
vedením Heleny Steiner a vianočný večer slovensko-ra-
kúskych kulinárskych špecialít.
Slovenský inštitút, Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, 
www.mzv.sk/sivieden

13. 12. 14:00 Betlémské světlo
Pro Betlémské světlo se vydají brněnští skauti, kteří jej do-
praví do České republiky.
Vídeňský evangelický kostel, Lutherplatz 1, Wien–Gum-
pendorf

13. 12. 15:00 Společná vánoční oslava
Sál Slovanské besedy, Drachengasse 3, 1010 Wien
České srdce II, XII, XVII, XX

13. 12. 18:00 Adventný punč
Predvianočné posedenie pri chutnom punči a príjemnej hudbe v podaní 
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Imricha Móžiho, bývalého člena Orchestra Gustava Broma. Prostredníc-
tvom fotografií Jozefa Macuru si spoločne zaspomíname na adventné stret-
nutia z minulých rokov a predstavíme vám aj spolkový kalendár na rok 
2015. Domáce kulinárske špeciality vítané!
Vstupné: dobrovoľný príspevok a koláčik
Spolok RSKS

14. 12. 15:00 Vánoční odpoledne s bohatou tombolou
Sál Slovanské besedy, Drachengasse 3, 1010 Wien
Sokol Vídeň III/XI a České srdce III/XI

14. 12. 17:00-21:00 Vánoční čaj o páté
Velká klubovna české školy, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Vlastenecká omladina

16. 12. 16:00 Dr. Ines Koeltzsch: Zwischen Vergessen 
und Nostalgie (Landjuden im kulturellen Gedächtnis 
Zentraleuropas vor und nach der Shoah am Beispiel der 
böhmischen Länder und der Tschechoslowakei)
Frau Dr. Koeltzsch ist wissenschaftliche Mitarbeiterin am Masaryk-Institut 
und Archiv der Akademie der Wissenschaften Prag, gegenwärtig Research 
Fellow am VWI. Ihre Publikation Geteilte Kulturen. Eine Geschichte der 
tschechisch-jüdisch-deutschen Beziehungen in Prag (1918-1938) erschien 
in München 2012. 
Die Ausführungen der Vortragenden zu kollektiven und individuellen Erin-
nerungsformen an die ländlich-jüdischen Lebenswelten in Zentraleuropa 
vor und nach der Shoah werden von Herrn Mag. Gerhard Milchram, wis-
senschaftlicher Mitarbeiter am Wien Museum, kommentiert.
Tschechisches Zentrum, Herrengasse 17, 1010 Wien
Das Wiener Wiesenthal Institut für Holocaust-Studien 
(VWI) in Kooperation mit dem Tschechischen Zentrum 
Wien

23. 12. 19:30 Bolschoi Don Kosaken (Petja Houdjakov)
Großersaal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 
1030 Wien
Tel.: 242 002, info: 24200-100, www.konzerthaus.at

30. 12. 19:30 Andreas Vitásek: Sekundenschlaf
Mozart-Saal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 
1030 Wien
Tel.: 242 002, info: 24200-100, www.konzerthaus.at

31. 12. 16:00 a 19:00 Andreas Vitásek: Sekundenschlaf
Mozart-Saal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 
1030 Wien
Tel.: 242 002, info: 24200-100, www.konzerthaus.at

2015 
12. 01. 19:30 Vzpomínka na Pavla Landovského: ko-
medie Černí baroni
Československo, 1992, 99 min., režie: Zdenek Sirový. Pod-
le stejnojmenného románu Miloslava Švandrlíka. Major 
Terazky (Pavel Landovský) vede svůj šik pétépáků od prů-
švihu k průšvihu.
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, ČcV, ZÚ

24. 01. 19:00 Masopustní zábava
Vyhrávají Černí baroni.
Sál v Schützengasse 30, 1030 Vídeň
VII odbor JSM

09. 02. 19:30 Český film
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, ČcV, ZÚ

14. 02. 20:00 Maškarní ples
Sokolovna Steinergasse 7, 1170 Wien
Sokol XVI/XVIII a Vlastenecká omladina

15. 02. 15:00-18:00 Župní dětský maškarní ples
Sokolovna Steinergasse 7, 1170 Wien
Sokolská župa Rakouská

INFoRMAcE:
Für alle Veranstaltungen SI ist eine Anmeldung unter:
si.wien@gmx.at erforderlich.
Je přiložen program Českého centra ve Vídni na listo-
pad – prosinec 2014.
Podrobnosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol 
& sport, Z české a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

ČeSKé ozvěny / SlovenSKé ozveny
Der ORF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel České ozvěny / 
Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch und Slowakisch. Ozvěny / 
Ozveny wird sechsmal im Jahr jeden zweiten Sonntag in den Monaten 
Februar, April, Juni, August, Oktober, Dezember um 13:05 Uhr in ORF2 
Wien gesendet.

DůLEŽITé KONTAKTNí ADRESY:
ČeSké centRUM:
www.tschechischeszentrum.at, e-mail: ccwien@czech.cz
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60
Otvírací doba pro veřejnost: vždy první sobotu v měsíci od 10:00 do 
15:00 hodin

RAkúSkO-SlOvenSký kUltúRny SpOlOk 
a SlOvenSký škOlSký SpOlOk SOvA
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at, sova@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, tel.: +43 1 596 13 15, 
fax: +43 1 595 57 99, sekretariát: Ut 9:00-10:30, Št 18:00-19:30
Prehľad našich podujatí: http://www.slovaci.at/program.html

SlOWAkIScHeR ScHUlveReIn /
SlOvenSký škOlSký SpOlOk SOvA
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí: http://www.slovaci.at/program.html

SlOvenSký InštItút
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, tel./fax: +43 1 535 40 57
Für alle Veranstaltungen SI ist eine Anmeldung unter si.wien@gmx.at er-
forderlich.

Upozorňujeme, že i přes veškerou naši snahu a kontrolu kalendária může 
dojít u oznámených programů ke změně jejich data, resp. náplně. Bohužel, 
i když se tuto skutečnost dozvíme (ale někdy ani nedozvíme), nemáme již 
možnost provést jakoukoliv opravu. Změna programu vyhrazena.

Články podepsané autory nebo opatřené značkou nemusejí být vždy shod-
né s názorem redakce. Redakce neodpovídá za obsah čtenářských dopisů. 
Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo 
krátit a upravovat zaslané články po stránce gramatické i sty listické.
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Tschechische
Gemeinde in der
Erzdiözese Wien

Česká
duchovní služba
oblast Vídeň

Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veit-Gasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

KALENDÁŘ AKCÍ
So 29. 11. SALESIANuM: Svěcení věnců v kapli v 17:00 hodin, Hagenmüllergasse 31, Wien 3. – Vyrábíme adventní 

věnce od 15:00 hodin – Zkoušíme vánoční koledy.
Po 08. 12. Svátek Panny Marie, počaté bez poskvrny prvotního hříchu: Mše svatá v 10:00 hodin v českém kostele 

„Nejsvětějšího Vykupitele“ na Rennwegu 63, Wien 3.
Ne 14. 12. SALESIANuM: Dětská mše svatá v 11:00 hodin, Hagenmüllergasse 31, Wien 3. – Přijde mezi nás svatý 

biskup Mikuláš – nadílka pro děti.
St 24. 12. Vánoční mše svatá pro děti a rodiče v 16:00 hodin v kapli SALESIANuM, Hagenmüllergasse 31, Wien 3. – 

Půlnoční mše svatá ve 22:00 hodin v českém kostele „Nejsvětějšího Vykupitele“ na Rennwegu 63, Wien 3. – 
Chrámový sbor zpívá vánoční mši „Hej, Mistře“ od J. J. Ryby.

Čt 25. 12. Slavnost NAROZENÍ PÁNĚ – Mše svatá v 10:00 hodin v českém kostele „Nejsvětějšího Vykupitele“ na Renn-
wegu 63, Wien 3. – Zpíváme tradiční vánoční koledy, jak je sestavil bývalý ředitel školy Komenský pan Ota 
Homolka.

VoRScHAU: VERANSTALTUNgEN 2015 

So 11. 01. Taufe des Herrn – (Drei Könige) 11:00 SALESIANuM
Sa 17. 01. Vorabendmesse – 16:00 Programm 18:00 Don Bosco Haus
So 25. 01. Don Bosco-Fest  11:00 SALESIANuM
So 01. 02. Jugendmesse  FuLPMES
Sa 07. 02. Jugendmesse  FuLPMES
Sa 21. 02. Vorabendmesse – 16:00 Programm 18:00 Don Bosco Haus
Sa 07. 03. Repräsentations- und Maturaball 20:00 Parkhotel Schönbrunn

Na přední straně obálky: Ján HALAšA: Martinček na Dušičky, 1951-52, fotografie

Lekárnik, umelecký fotograf, publicista Ján HALAŠA (9. 10. 1893, v Martin – 12. 10. 1981, Trenčín) bol od roku 1922 spolumajiteľom lekárne K sv. Duchu 
v Trenčíne, neskôr po znárodnení v roku 1945 tu pracoval ako lekárnik. Od roku 1972 pracoval v Trenčianskom múzeu ako fotograf a bol priekopníkom 
slovenskej turistiky a vysokohorského športu. Je hodnotený odbornou fotografickou verejnosťou ako nestor slovenskej amatérskej fotografie. Jeho foto-
grafie mapujú región Trenčína a jeho okolie. Zachytávajú život v týchto lokalitách z etnografického pohľadu a tvoria súčasť zbierkových fondov mnohých 
galérií a múzeí. Trenčianske múzeum vlastní najviac jeho fotonegatívov. Je autorom viacerých turistických sprievodcov a publikácií a mnohých vlastivedných 
článkov. Spolu s bratom Pavlom vydával humoristický časopis Kocúr. Pochovaný je na evanjelickom cintoríne v Trenčíne.

Na zadní straně obálky: Hugo gRoSS: V zime, 1957, olej

Akademický malíř Hugo GROSS (21. 5. 1894 ve Svinnej) studoval na soukromé výtvarné akademii v Mnichově, na umělecko-průmyslové škole v Buda-
pešti, Praze a na Akademii výtvarných umění v Drážďanech a ve Vídni. V letech 1918-20 pobýval v Mnichově. V letech 1925-1970 působil jako svobodný 
umělec v Trenčíně. V roce 1939 byl rasově pronásledován, v roce 1944 byl účastníkem protifašistického odboje. Tvořil zejména krajinomalbu, věnoval se 
však i malbě zátiší a portrétů. Hugo Gross vycházel z lyriky laděné barevnosti impresionismu, získané na středoevropských akademiích. Náměty čerpal 
zejména z Trenčína a okolí. Zemřel v Trenčíně 25. 1. 1971.
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Výstava Věci a slova ukázala 
stoletý vývoj užitého umění
Vývoj uměleckého průmyslu, užitého umění a designu 
mezi lety 1870 a 1970 ve společenských souvislostech uká-
zala do 6. listopadu výstava v Galerii uM v budově Vysoké 
školy uměleckoprůmyslové. užité umění zaznamenalo ve 
zmíněném období výraznou proměnu nejen v rovině for-
málního stylu, ale i společenských priorit. Některé užitkové 
předměty postupně ztratily svůj účel a přestaly se vyrábět, 
zatímco technologický pokrok a nové formy životního stylu 
si vyžádaly předměty nové. Proměnu podoby předmětů, 
které člověka obklopují v každodenním životě, výstava do-
kládala na 120 exponátech. Patří k nim ikonické designové 
či nábytkové kousky Jana Kotěry, Josefa Gočára nebo Pavla 
Janáka.

Pavilon na benátském bienále  
připraví Jiří David
Expozici pro československý pavilon na benátském biená-
le v roce 2015 vytvoří Jiří David s kurátorkou Katarínou 
Rusnákovou. Projekt s názvem Apoteóza a podtitulem Kde 
domov můj vybrala mezinárodní porota z 38 přihlášených 
návrhů. Bienále je prestižní a nejstarší světová přehlídka 
výtvarného umění. Její 56. ročník se bude konat od 9. květ-
na do 22. listopadu příštího roku.

Jaroměřský sochař Petr Novák  
vystavuje v Benátkách
Jaroměřský sochař Petr Novák, který je například autorem 
jezdecké sochy T. G. Masaryka v Lánech, vystavuje svá díla 
v sídle regionální rady Benátska v paláci Ferro Fini. Před-
stavuje přes tři desítky soch ze dřeva, kamene, bronzu 
a sádry, které jsou průřezem jeho tvorby za posledních 
dvacet let. Výstava potrvá do 10. prosince. V Itálii již rea-
lizoval několik instalací, například dílo Svatý Martin pro 
kostelík v Castelcies.

Cena Jindřicha Chalupeckého
Sedmičlenná mezinárodní porota vybrala pět finalistů 
pro 25. ročník nejprestižnější české ceny pro mladé vý-
tvarné umělce, Ceny Jindřicha Chalupeckého. Jubilejní 
ročník zaznamenal historicky největší účast, porota volila 
z 83 přihlášek. Mezi pěti finalisty jsou tvůrci zabývající se 
konceptuální tvorbou, autoři fotografií, videí i instalací. Až 
do vyhlášení ceny v listopadu tohoto roku budou umělci 
představovat svou tvorbu a 20. listopadu 2014 se budou 
ucházet o vůbec první hmotnou Cenu Jindřicha Chalupec-
kého, která vzejde z dílny designéra Maxima Velčovského. 
Spolu s letošními finalisty vystavuje svá díla i loňský laureát 
ceny Dominik Lang.
 Finalisté Ceny Jindřicha Chalupeckého 2014 / vysta-
vující umělci: Martin Kohout, Richard Loskot, Lucia Sce-
ranková, Roman Štětina a Tereza Velíková / NG: Veletržní 
palác – do 4. 1. 2015.

Syn a vnuk Jiřího Trnky chystají  
pro Plzeň dvě unikátní výstavy
Syn a vnuk světoznámého výtvarníka a loutkáře Jiřího Trn-
ky připravují pro Plzeň dvě rozsahem i zpracováním velké 
a unikátní výstavy. Představení expozic nazvaných Ate liér 
Jiřího Trnky a Trnkova zahrada 2 bude jednou z hlavních 
událostí v roce 2015, kdy se Plzeň stane Evropským hlav-
ním městem kultury. Trnkův syn Jan ji jako profilovou věnu-
je životu a dílu svého otce, vnuk Matyáš adaptuje slavnou 
Trnkovu knížku, nechá ožít její postavy, otevře originální 
svět slavné pohádky. Lidé uvidí mimo jiné Trnkovy olej-
omalby ze čtyřicátých až šedesátých let s unikátní řadou 
dosud nevystavovaných portrétů, obrazy s divadelní te-
matikou, kolekce ilustrací ze známých dětských knížek, 
množství filmových loutek. „Mezi méně známé budou pa-
třit dřevěné marionety, které otec dělal v Plzni pro zdejší 
Divadlo Spejbla a Hurvínka, i drobné loutky, které si dělal 
pro vlastní divadélko. To měl v rodném domě a ve čtrnácti 
a patnácti letech hrál pro děti z okolí,“ uvedl Jan Trnka. 
Díky audiovizuálním projekcím, jež budou součástí výsta-
vy, se návštěvník ocitne v malířském, sochařském a filmo-
vém ateliéru, vznikne replika studia loutkového filmu, lidé 
si vyzkouší animaci loutek a podobně.

Zámek v Moravském Krumlově zřejmě 
vystaví kolekci moderního umění
Zámek v Moravském Krumlově na Znojemsku, který půl 
století vystavoval Slovanskou epopej malíře Alfonse Mu-
chy, by mohl již od dubna příštího roku vystavovat část 
kolekce moderního umění českých autorů ze sbírek Nada-
ce Jana a Medy Mládkových. Město nabídne Medě Mlád-
kové celé dosud zrekonstruované prostory objektu – kapli, 
Rytířský sál a také šest nedávno zrestaurovaných komnat.

Výstava o cestování
Galerie Altán Klamovka vstoupila do své jedenácté výstav-
ní sezóny expozicí Magdy Stanové Travel Guide. Autorka 
vystavovaných děl se dlouhodobě zajímá o grafy, mapy 
a algoritmy z vědeckého odvětví s přesahem do výtvarné-
ho umění. Pro Altán Klamovka si Magda Stanová připravi-
la výstavní projekt s tematikou cestování, zaznamenávání 
a poznávání nových míst. Soubor Travel Guide, který byl 
již vystavený v Bratislavě a v Benátkách, byl v Praze jako 
celek vystaven poprvé.
  (mk)

Broušené objekty v královské kapli  
na Špilberku
Královská kaple brněnského hradu Špilberk se stala před 
nedávnem místem výjimečné výstavy, která představila 
umělce stojícího neprávem v ústraní.
 Brněnský rodák Antonín Oth (* 1933) patří k význam-
ným osobnostem českého sklářství. Začínal jako brusič 
skla ve sklárnách Moser a později pak pracoval v Novém 

VÝTVARNÉ UMĚNÍ
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Boru. Po důkladné řemeslné průpravě se přihlásil na Vy-
sokou školu umělecko-průmyslovou v Praze, kde studoval 
u Stanislava Libenského. Za svého asistenta si ho v Brati-
slavě vybral jiný významný sklářský výtvarník Václav Cigler.
 Brněnská expozice je také zajímavá z toho hlediska, že 
její autorkou je Markéta Othová, dcera Antonína Otha, vý-
tvarnice a držitelka Chalupeckého ceny, která je mediálně 
slavnější než její otec. Instalaci z jeho tvorby se jí podařilo 
provést s velkým citem. Pojala ji jako minimalistické řešení, 
které docela zdařile odkrylo podstatu a charakter Othova 
umění. Jeho skleněné exponáty doplněny majestátní gotic-
kou kulisou královské kaple vytvořily zároveň prostor k di-
alogu bývalého žáka a bývalého učitele – autorem vitráží 
do oken kaple je Stanislav Libenský.
 Antonín Oth spolupracoval během svého života s před-
ními osobnostmi českého sklářského výtvarnictví, jeho ru-
kama prošly v závěrečné úpravě i mnohé exponáty pro 
výstavu Expo 58 v Bruselu, která se stala triumfem českého 
skla.
 Trvalo třicet let, než se Antonín Oth vrátil svojí výsta-
vou do rodného Brna. Poprvé zde vystavoval v roce 1983 
v Domě pánů z Kunštátu. Jednalo se o společnou výstavu 
s jeho ženou Miladou, která se věnuje sochařství a tvorbě 
medailí.
  (mk)

Pocta zeměměřiči K.
Svou tvorbu inspirovanou životem a dílem spisovatele 
Franze Kafky představila v pražském Topičově salonu ma-
lířka Rut Kohnová. Výstava má název Pocta zeměměřiči K. 
a koná se při příležitosti letošního 90. výročí Kafkova úmrtí. 
Právě dílo světoznámého spisovatele je významným námě-
tem tvorby Kohnové, zejména jeho nedokončený román 
Zámek. Součástí expozice je i rozsahem menší výstava 
kreseb přímo k Zámku v sále Společnosti Franze Kafky 
v Široké ulici.
 Rut Kohnová se narodila v roce 1937 v Třebušicích 
u Mostu. V roce 1967 emigrovala do Německa a v součas-
né době žije v Rottalu u Mnichova. První velkou výstavu 
měla v roce 1977 v Mnichově, v následujících letech vysta-
vovala například v Grand Palais v Paříži, v Galerii Conrad 
v Basileji nebo v Městském muzeu v Deggendorfu.

Muzeum je můj životní úspěch,  
říká Meda Mládková
Zbudování Muzea Kampa v Praze považuje za svůj nej-
větší životní úspěch jeho zakladatelka, sběratelka umění 
Meda Mládková. Podařilo se jí to po návratu z mnohale-
té emigrace, v níž podporovala české umělce. „Jsem ráda, 
že muzeum funguje již jedenáctým rokem,“ řekla v rozho-
voru pro ČTK. Za nejdůležitější věc v lidském životě pak 
považuje to, když je člověk schopen pro svůj národ něco 
smysluplného a trvalého udělat. „Myslet na mladou gene-
raci a na to, co jim můžeme zanechat,“ říká žena, která 
oslavila své 95. narozeniny. Propagaci díla Františka Kup-
ky, jednoho z průkopníků abstraktní malby, se věnuje de-
sítky let od jejich vzájemného setkání v padesátých letech. 
A kdy jí bylo v životě nejlépe? „Řekla bych, že v době, kdy 
jsem byla vdaná. Měla jsem manžela, který byl vzdělaný 
a moudrý. Prožili jsme spolu krásné chvíle. Hodně jsme 

cestovali a navštívili krásná místa. Díky jeho postavení 
a činnosti jsem měla možnost potkat mnoho zajímavých 
lidí a významných osobností,“ vzpomíná. Ničeho ze svého 
života nelituje a říká, že pokud by mohla vrátit čas, ne-
rozhodovala by se dnes s vědomím toho, co následovalo, 
v žádném z klíčových okamžiků jinak.

K Designbloku se přidala i móda
K programu Designbloku se přidala série módních pře-
hlídek. V kostele sv. Šimona a Judy byly představeny ko-
lekce držitelek cen Czech Grand design Hany Zárubové 
a Moniky Drápalové, doplněny byly kolekcí na jaro/léto 
2015 návrháře Pavla Brejchy. Loňskou přehlídku navštívilo 
45 000 lidí, z toho výstavní prostory 35 000 návštěvníků. 
Hana Zárubová i Monika Drápalová jsou dvojnásobnými 
držitelkami ceny Módní designér roku udílené v rámci oce-
nění Czech Grand Design; Drápalová se letos stala i cel-
kovou vítězkou a laureátkou ceny Grand Designér roku. 
Na Design bloku uvedla svou kolekci All is not lost inspi-
rovanou dětstvím a založenou na hře a improvizaci. Hra 
a dětství bylo tématem celého letošního Designbloku. Sérii 
charakterizuje mix barev, předimenzované střihy a humor.

Festival Signal navštívilo  
podle odhadů 350 000 lidí
Čtyřdenní festival, který nabídl videomapping a dvě desít-
ky světelných instalací, přilákal přibližně o sto tisíc lidí víc 
než při loňské premiéře. Některá místa v hlavním městě, 
kde se festival odehrával, byla po všechny dny návštěvníky 
zaplněna a chvílemi davy lidí působily problémy v dopra-
vě. Během uplynulých čtyř dnů audiovizuálním uměním 
ožilo Staroměstské náměstí, Střelecký ostrov, park Kampa, 
Mariánské náměstí, kostel sv. Ludmily na Náměstí Míru 
a mnoho dalších míst. Světelné instalace byly v ulicích, na 
náměstích, v městských parcích i na hladině Vltavy, video-
mappingy ukázaly v jiné podobě významné pražské budo-
vy a památky.

Pátečníci ve Zlíně
Krajská galerie ve Zlíně představila do začátku listopadu ve 
svých prostorách kolekci obrazů, kreseb a grafik z Čapko-
vy vily na pražských Vinohradech, konkrétně z legendární 
místnosti, která se vždy v pátek stávala místem schůzek 
kulturních a politických osobností předválečného Česko-
slovenska. Mezi takzvané pátečníky patřili například Karel 
a Josef Čapkové, Masaryk, Beneš, Peroutka, Baas, Poláček, 
Vančura nebo Rabas.
 Cenná díla ze sbírky Karla Čapka a Olgy Scheinpflugo-
vé se stávají objekty listopadové aukce v Praze, čímž hrozí 
rozprodej tohoto unikátního celku. Podle Vladimíra Lekeše, 
který je majitelem firmy organizující aukci, bylo Minister-
stvo kultury ČR na prodej uměleckých unikátů z Čapkovy 
vily upozorněno dopisem letos v květnu. Záleží teď tedy 
na státních institucích, jestli se aukce zúčastní, či nikoliv.
 Vladimír Lekeš také upozornil na fakt, že je ostuda, že 
v Česku chybí státní fond na výkup významných umělec-
kých děl, tak jak je to běžné v mnoha kulturních zemích. 
Tato situace si vskutku žádá řešení v co nejbližší době.
  (mk)
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Vladimír Popovič (* 27. 11. 1939, Vysoká Nad uhom) je 
rešpektovaným slovenským maliarom a výtvarníkom. Patrí 
k prvým multimediálnym umelcom. Nepretržite tvorí už 
vyše päťdesiat rokov a jeho diela sú v majetkoch galérií, 
múzeí, spoločností a jednotlivcov na Slovensku i v zahrani-
čí. Vo vlastných slovách sa opisuje ako „...neúnavný hľadač 
zázrakov v ľudskom živote, mystifikátor, maliar a »obchod-
ník s dažďom«“. Okrem maľby a kresby uviedol papierové 
„krkváže“, smalty a ďalšie nezvyčajné techniky. Za výtvarnú 
spoluprácu na Havettovom filme Slávnosť v botanickej zá-
hrade získal striebornú Sirénu v Sorente. Neskôr pôsobil 
17 rokov ako profesor na Vysokej škole výtvarných umení 
v Bratislave, kde viedol a inšpiroval novú generáciu výtvar-
níkov. Naďalej pokračuje v plodnej tvorbe vo svojom bra-
tislavskom ateliéri.

Ladislav Sabo
Akademický sochár Ladislav Sabo sa narodil 21. novembra 
1954 v Galante. V rokoch 1980-1987 absolvoval štúdium 
na Vysokej škole výtvarných umení v Bratislave, odbor 
sochárstvo, v ateliéri prof. Rudolfa Pribiša a v ateliéri 
prof. Jána Kulicha. Po skončení školy prvé sochy realizoval 
do kameňa a od roku 1991 svoju tvorbu začal realizovať 
do materiálu bronz. V roku 1994 založil spolu s J. Hobo-
rom medzinárodné sochárske sympózium v Galante. Po 
úspešných ročníkoch sympózií v Galante (1994, 1995, 
1996, 1998) sa zúčastňoval na mnohých medzinárodných 
sochárskych bronziarskych sympóziách v zahraničí. V roku 
2005 bol zakladateľom odlievania do bronzu na sympóziu 
v Lendave (Slovinsko). Bol aktívnym členom združenia Ge-
rulata od založenia až do jeho zániku a členom Združenia 
medailérov na Slovensku. V poslednom období sa venuje 
aj portrétnej tvorbe.

Ján Kodač (* 7. 11. 1959, Bratislava) – sochař a restau-
rátor.
Tvoří sochy, objekty a obrazy z kovu. Je absolventem 
Střední školy uměleckoprůmyslové a Vysoké školy vý-
tvarných umění v Bratislavě (prof. J. Kulich, J. Bartusz,  
Havria).
 Výstavy: Bratislava, Praha, Erlingsbach – Švýcarsko, 
Trenčín, Vídeň.

Jan Stoss (* 7. 11. 1064, Praha)
Vystudoval Akademii výtvarných umění v Praze (prof. Na-
čeradský, prof. Beran, prof. Knížák). Věnuje se ponejví-
ce figurální a portrétní tvorbě. Zároveň se zaměřuje na  
aktuální vnímání české státnosti, vlastenectví a češství. 
Zde se výrazově pohybuje mezi klasikou a groteskou 
a nezřídka se ocitá na hranicích estetiky komiksu. Ni-
koliv na okraji Stossova malířského záběru se nalézá 
krajinářská tvorba. Jeho práce jsou zastoupeny v Lud-
wigově sbírce, Národní galerii v Praze a v soukromých  
sbírkách.

Jitka Géringová (* 10. 10. 1969, Slaný)
Absolventka PgF uJEP a VŠuP, ateliér prostorové tvorby 
textilu a alternativních technik (A. Matasová), Praha. Žije 
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a pracuje v Ústí nad Labem, působí na Pedagogické fakul-
tě univerzity J. E. Purkyně. Zabývá se mytologií, kulturou 
a uměním v psychologii, ritualizací běžných či svátečních 
činností z ženského úhlu pohledu. Je autorkou knihy Po-
máhající profese.

David Jedlička (* 12. 11. 1969, Brno) – malíř, kreslíř, vy-
sokoškolský pedagog, hudebník.
 Ve své generaci patří mezi nejzajímavější figurální malí-
ře, jejichž působnost je spojena s regionem střední Mora-
vy. Od roku 1999 působí v Olomouci na katedře výtvarné 
výchovy Pedagogické fakulty univerzity Palackého.
 Studia: Katedra výtvarné tvorby Ostravské univerzity 
v Ostravě, ateliér malby (1922-1997, Daniel Balabán).
 Vystavuje od roku 1995 (Česká republika, Slovenská 
republika, Rakousko). Jeho dílo je zastoupeno jak ve veřej-
ných sbírkách (Národní galerie v Praze), tak v soukromých 
sbírkách (uSA). Žije a tvoří v Olomouci.

Lenka Klodová (* 23. 11. 1969, Opava) je žákyní 
prof. Kurta Gebauera, průkopníka pojetí dětských hřišť 
jako významných uměleckých a environmentálních poči-
nů. V průběhu studia ateliéru sochařství na Vysoké škole 
uměleckoprůmyslové v Praze se podílela na společných 
ateliérových projektech (hřiště pro dětskou psychiatrii 
v Motole, lesopark Slavičín). Díla Lenky Klodové se převáž-
ně točí kolem ženského živlu, tělesnosti, sexuality a mateř-
ství. Svá studia na VŠuP zakončila monumentální sochou 
nazvanou Boženě, která předznamenala autorčin zájem 
o ženskou zkušenost a naznačila její konceptuální přístup 
k tématu a smysl pro humor. V letech 2002-2005 absol-
vovala doktorandské studium na Vysoké škole umělec-
koprůmyslové v Praze, obor volné a užité umění. Mnoho 
děl Lenky Klodové inspirovalo její vlastní mateřství (Zlaté 
děti, Travestishow, Pár), ale nikoli v úzce autobiografickém 
smyslu (Kdo se bojí mateřství, Rodička, Řekni ne menstru-
aci, Čas ženy). Klodová nevynechala ani jiná společensky 
zásadní témata spojovaná s ženskou tělesností, ať už se 
jednalo o diktát ženské krásy (Já, Mé punčochy, Polabská 
Venuše, Doly Buster), nerealistické aspekty ženských rolí 
(Život s handicapem), využití ženského těla v reklamě (Li-
bát) nebo pornografický průmysl (Panny, Podzimní noc 
je dlouhá jen svým jménem, V rukou, Ostrovy touhy, Li-
dovky, Scény). Otázkou, ke které se Klodová často vrací, 
je vyjádření ženské erotické touhy a vztahu mezi mužem 
a ženou (Ty, Ženin, Miluji).

Aleš Havlíček (* 7. 11. 1974, Praha)
Vzdělání: Střední umělecko-průmyslová škola sklářská, Že-
lezný Brod, AVu, ateliér grafiky (V. Kokolia), ateliér inter-
mediální tvorby (M. Knížák), Praha.

Martin Pokorný (* 19. 12. 1974, Nitra) – sochař.
Patří k mladé generaci slovenských sochařů, pracuje se 
dřevem, kamenem, keramickou hlínou a ocelovým drátem. 
Tvoří hlavně sochy bio skeletů a schránek živočichů či rost-
lin. Vystudoval Vysokou školu výtvarných umění v Bratisla-
vě (obor socha – prof. J. Meliš).
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František Kyncl (21. 11. 1934, 
Pardubice – 14. 7. 2011, Düssel-
dorf) – jedna z nejvýznamnějších 
osobností českého konstruktivis-
tického umění a čelný předsta-
vitel českého Klubu konkretistů. 
Na přelomu 20. a 21. století pa-
třil k předním představitelům 
tzv. düsseldorfského výtvarného 
okruhu.

Své mládí prožil v rodném 
městě, kam se po absolvová-
ní odborných studií opět vrací. 
V Pardubicích zakládá výtvarné 
sdružení Skupina mladých, velmi 
úzce spolupracuje s polskými vý-
tvarníky (především s Marianem 
Boguszem) a účastní se jejich 
sympozií. V roce 1962 se při ná-
vštěvě Sovětského svazu poprvé 
neoficiálně seznamuje se sovět-
skou avantgardou a konstrukti-
vismem dvacátých let minulého 
století. V roce 1966 navštěvu-
je krátce Rakousko a Itálii, kde 

v Římě dochází k velmi důležitému seznámení s tvorbou 
Lucia Fontany. V témže roce pořádá v Pardubicích se Sku-
pinou mladých první mezinárodní výtvarné sympozium 
ARTCHEMO, na které v současnosti navazuje uskupení 
TESLA snažící se propojit výtvarné umění a nové techno-
logie. V roce 1968 cestuje na oficiální povolení tehdejšího 
Svazu československých výtvarných umělců do Rakouska, 
kde jej zastihne dopis od otce se zprávou, že byl odsouzen 
za nedovolené opuštění republiky k nepodmíněnému tres-
tu odnětí svobody.
 František Kyncl se stěhuje do německého Essenu, od-
kud jej po nevelké samostatné výstavě přijímá profesor 
Hoehme na Akademii umění v Düsseldorfu. Zde se Kyncl 
se svou ženou Elsi natrvalo usadil. Své rodné město však 
nikdy neopustí. Nezapomíná na své přátele, které zásobo-
val z tehdejšího Západního Německa nejen vírou v lepší 
budoucnost, ale také katalogy, publikacemi a informace-
mi ze světa svobodného výtvarného umění; po roce 1989 
zorganizoval pro své pardubické kolegy výstavu a otevřel 
svůj domov pro návštěvy.
 I přes veliký handicap (v těžké nemoci přišel o obě 
nohy pod koleny a po třináct let byl upoután na invalid-
ní vozík) nepřestával pracovat a organizovat, zrealizoval 
a připravil několik výstav a svou autoritou podpořil mno-
ho projektů.

Bedřich Baroš (24. 6. 1936, Tylovice – 14. 12. 1974, Brno)
Absolvoval Školu uměleckých řemesel v Brně. Po přesídlení 
do Zlína se stal propagačním grafikem ve Svitu a v letech 
1965-1968 působil ve výtvarné skupině 5+2. Základním té-
matem jeho děl byla lidská postava.

Bedřich Baroš, z cyklu Pláště, 1966

Ve věku nedožitých šestašedesáti let  
zemřel umělec Milan Kozelka
Práce básníka, prozaika i performera jsou zastoupeny 
v domácích i zahraničních galeriích. Zařazení mezi legendy 
československého undergroundu se Kozelka bránil, pova-
žoval se za radikálního anarchistu. Básník zemřel v neděli 
5. října, poslední rok trávil v nemocnici.
 Milan Kozelka se narodil 3. listopadu 1948 v Kyselce 
u Karlových Varů. Věnoval se výtvarnému umění (perfor-
mance, akce, land-art, happening, minimalismus apod.) 
a v devadesátých letech organizační, redaktorské a edi-
torské práci. Jako lektor působil na různých vysokých 
uměleckých školách, kde se věnoval tématům jako umě-
ní a politika či umění a mocenské systémy. Je autorem tří 
monumentálních antologií mapujících aktuální slovesné 
a výtvarné dění v regionech Ostravska (V srdci černého pa-
vouka, 2000), severních Čech (Od břehů k horám, 2000) 
a Olomoucka (Vertikální nostalgie, 2002), jak připomíná 
Portál české literatury.

Zemřel grafik, básník a překladatel  
Jiří Reynek, bylo mu 85 let
Ve věku 85 let zemřel v Petrkově na Havlíčkobrodsku gra-
fik, básník a překladatel Jiří Reynek, syn básníka a grafika 
Bohuslava Reynka a básnířky Suzanne Renaudové. Prosla-
vil se především překlady z francouzské literatury. Zemřel 
tři týdny po svém starším bratrovi, fotografu Danielu Reyn-
kovi, s nímž strávil v Petrkově většinu života.

Zemřel sklářský výtvarník Antonín Oth, 
podílel se na Expu 58
Ve věku 81 let zemřel 5. října sklářský výtvarník Antonín 
Oth, jeden z tvůrců, kteří se podíleli na velkém úspěchu 
českého skla na výstavě Expo 58 v Bruselu. Své skleněné 
objekty vytvářel Antonín Oth netradičně, broušením vel-
kých skleněných mas, s materiálem pracoval jako sochař, 
který odbrušuje části z velké hmoty. Jeho práci letos v létě 
představila velká výstava v Muzeu města Brna na Špilber-
ku, kterou připravila dcera Markéta Othová, umělkyně 
a držitelka Ceny Jindřicha Chalupeckého.

František Kyncl: Mono-
struktura, 1974-1978, 

bambus, epoxid,  
olejová běloba
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Stavbami roku jsou lanovka na Sněžku, 
muzeum i obchodní centrum
Stavbami roku 2014 jsou Středoevropský technologický 
institut CEITEC v Brně, lanová dráha na Sněžku, rodinný 
dům „LF“ v pražských Nebušicích, letecké muzeum Meto-
děje Vlacha v Mladé Boleslavi a obchodní centrum Šan-
tovka v Olomouci. Výsledky vyhlásila ABF – Nadace pro 
rozvoj architektury a stavitelství, která soutěž organizuje. 
Porota v čele s architektkou Radomírou Sedlákovou letos 
vybírala z 58 přihlášených českých projektů, dalších pět 
bylo ze zahraniční. Do finále letošního 22. ročníku soutěže 
se probojovalo patnáct z nich.

Lidé v Plzni poprvé viděli další interiér 
světoznámého A. Loose
Plzeňané poprvé navštívili rekonstruovaný bývalý byt Vi-
léma Krause, jehož velmi ceněný interiér navrhl architekt 
Adolf Loos. Byt v Bendově ulici 10 z let 1930-1931, který 
se bude využívat i pro pořádání komorních společenských 
akcí, se stane součástí prohlídkové trasy po čtyřech Loo-
sových interiérech, kterou připravuje město na příští rok, 
kdy se stane evropským městem kultury. Loos realizoval ve 
městě přestavbu Brummelova domu v Husově 58 a dalších 
třináct bytových interiérů. I když se všechny nedochovaly, 
podle odborníků je to nesmírně cenný soubor v kontex-
tu evropské architektury 20. století. Byt v Bendově 10 má 
plochu kolem 130 m2, obývací salón tvoří zhruba polovinu. 
Velkým překvapením bylo i důmyslné ukrytí trezoru v dře-
věném obložení, který památkáři několik let nemohli najít. 
Majiteli bytu se podařilo na poslední chvíli roku 1939 utéct 
před nacisty do Anglie, jeho žena i děti však zahynuly. Dům 
zabavili Němci, po válce byl Krausovi vrácen, později mu 
ho ale komunisté opět zabrali. Od státu jej Plzeň získala 
v roce 1994.

Obchodní dům jako šedá bedna  
v centru města. Tak se často mluví  
o bývalých Priorech
Na výstavě Kotvy Máje přestavuje v oblastní galerii 
v Liberci tyto domy architekt Petr Klíma
Architekt Petr Klíma zdokumentoval výstavbu obchodních 
domů v poválečném Československu. „Po válce se stavě-
ly hlavně byty, až v první polovině šedesátých let začala 
výstavba obchodních domů. Měly fungovat jako symboly 
úspěchu socialistického obchodu. Na výstavě představuji 
čtrnáct staveb, které byly realizovány v šedesátých a sedm-
desátých letech,“ říká Klíma.
 Projektování po celém Československu řídil Státní  
projektový ústav obchodu, jehož hlavní kancelář byla 
v Brně. První poválečné obchodní domy vznikly na Sloven-
sku – v Bratislavě a v Košicích (1964-1968) následované  
Priorem v Plzni (1965-1968). „Postupně přibývaly další 
v Karviné, v Ústí nad Labem, v Havířově, většina z nich  
právě v síti Prior. Nejdříve se stavělo tam, kde byla dosta-
tečná kupní síla – zpravidla tisíce dělníků, kterým bylo po-

třeba ukázat, že i v socialistickém státě se žije blaze. V Praze 
byla situace trochu jiná, tam ještě přežívala část obchodů 
založených před válkou. Například Bílá labuť,“ říká autor  
výstavy.
 Mezi nejvýraznější autory obchodních domů patřila 
Růžena Žertová, která navrhovala domy po celém Česko-
slovensku. „V projektu vždy vycházela z konkrétního místa, 
kde měl dům stát. Hodně zajímavý je například pardubický 
Prior. Výrazná červená fasáda byla inspirovaná barvou per-
níku a také fasádou nedalekého nádraží a Winternitzových 
mlýnů. Tento Prior byl pozoruhodný nejen barevnou fasá-
dou, ale také kvalitním interiérem. Dnes je však původní 
dům znehodnocen. V letech 2007-2009 k němu totiž bylo 
přistavěno obchodní centrum, tzv. AFI Palace. A z bývalé-
ho Prioru se stal jen pouhý přívažek banálního nákupního 
centra,“ vysvětluje Petr Klíma.
 Dalším zajímavým projektem Žertové je nerealizova-
ný návrh Prioru v Jihlavě na dnešním Masarykově náměstí 
(1968). Architektka se i zde inspirovala historií místa. Na 
náměstí stál od 13. století soubor domů, tzv. Krecl. Žertová 
chtěla památkově chráněné domy ponechat, několik zbý-
vajících zbourat a na jejich místo postavit administrativní 
část obchodního domu. Téměř celá prodejní budova se 
měla skrýt pod terén svažitého náměstí. „Jihlavskému ná-
rodnímu výboru se to ale nelíbilo. Chtěli nápadnou stavbu, 
která dá jasně najevo, že tohle je chlouba socialistického 
obchodu, takže od návrhu Žertové bylo nakonec upuště-
no,“ říká Klíma.
 V roce 1971 byla vyhlášena soutěž na stavbu nového 
obchodního domu na Národní třídě v Praze. Architekti 
z ateliéru 02 libereckého Stavoprojektu (dříve Sial) však 
také museli o výslednou podobu bojovat, náročná pro ně 
byla i diskuse o názvu obchodního domu. „Navrhovali jmé-
no »02«. Vysvětlení je několik: Máj byl mladší bratříček 
Kotvy, která vznikla ve stejném roce (1975), nula dvojka 
také byla v názvu libereckého ateliéru. To se ale nelíbilo 
výtvarné komisi magistrátu. I když už byl název »02« na 
fasádě, tehdejší funkcionáři ho nechali na poslední chví-
li vyměnit za »Máj«. Dům byl totiž otevřen v květnu, ke 
30. výročí osvobození Prahy Rudou armádou,“ vysvětluje 
kurátor.
 O tom, jak má vypadat renovovaný Máj, se svedla 
v roce 2006 doslova bitva. Investor usiloval o demoliční vý-
měr. Zásadně proti byl historik architektury Rostislav Švá-
cha, který podal žádost na ministerstvo kultury, aby byla 
tato stavba zapsána jako kulturní památka. Argumentoval 
tím, že autoři dokázali reagovat na nejprogresivnější směry 
tehdejší západní architektury. A uspěl. Autoři Máje pak byli 
přizváni ke konzultacím návrhu úprav budovy. I díky tomu 
a díky Šváchovu úsilí se podařilo stavbu rozumně zrekon-
struovat. „To je ale spíš výjimečná situace. Každopádně 
tento případ odstartoval diskusi, zda má smysl tyto stavby 
ponechávat a jak má vypadat jejich proměna. Na výstavě 
Kotvy Máje jsou nejen původní návrhy, ale také několik 
rekonstrukcí. A lze si udělat jasnou představu o tom, že 
obchodní domy rozhodně nebyly jen bedny bezohledně 
posazené do centra města,“ uzavírá Klíma.
  Zdroj: www.lidovky
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Nuselský most, unikátní  
architektonické dílo, slaví 40 let
Most, který spojuje pankráckou pláň a jihovýchod Prahy 
s centrem města, představuje i putovní výstava v Národ-
ním technickém muzeu v Praze. Vychází z nové knihy od 
Šárky Hubičkové. Ta v ní přibližuje i klíčové okamžiky ná-
ročné stavby včetně známé zátěžové zkoušky s pomocí 
66 tanků a tří tisíc tun písku. Nuselský most získal v roce 
2000 v kategorii dopravních staveb ocenění Stavba stole-
tí. Byl postaven v letech 1967-1973, o rok později proje-
la jeho tubusem první souprava metra. Ačkoliv mají jeho 
pilíře i tubus monumentální rozměry, je podle odborníků 
citlivě začleněn do svého okolí. Na výstavu přišel i spolu-
autor architektonického řešení Nuselského mostu Stani-
slav Hubička. Ke stavbě unikátního mostu se dostal jako 
mladý architekt: „Jako mladý jsem patřil mezi ty, kteří by 
mohli něco umět, a dostal jsem šanci. Když jsem studo-
val, tak existovaly pro každého tři výzvy pro Prahu: Staro-
městská radnice, Letenská pláň a přemostění Nuselského 
údolí. Najednou mě zavolali, obstál jsem, byl jsem z toho 
obrovsky nadšený a dodnes na to vzpomínám. Přál bych 
každému mladému, aby měl takové štěstí.“
 Jak dodal Stanislav Hubička, o stavbě mostu se uvažo-
valo už v předminulém století: „První myšlenka je z roku 
1873, to byl geodet Harttig, který, když se postavil nad 
Botič, tak řekl, tady je zapotřebí udělat most, aby se v bu-
doucnu připojily ty obrovské plochy Pankráce k městu, 
protože město se bude rozvíjet a už nemá kde.
 Nuselský most je z přepjatého železobetonu. Použit 
byl český cement, ocel a domácí inženýři to tehdy počí-
tali na logaritmických pravítkách. Na stavbu bylo použito 
22 000 metrů krychlových betonu a čtyři tisíce tun oceli. 
Denně přes „Nuselák“, jak se mostu říká, projede kolem 
160 000 aut. Knížka obsahuje i různé perličky. Když se 
například dělala zátěžová zkouška, most se pořád klepal. 
Pak přišli na to, že ocelová konstrukce je jako obří anténa 
naladěná na rozhlasovou stanici. Musel se proto vypnout 
vysílač, aby bylo možné most vyzkoušet. Jak uvedla autor-
ka knížky Šárka Hubičková, neměla ambici vytvořit technic-
kou publikaci, proto zde najdete řadu rozhovorů, fotografií 
i článků otištěných v dobových časopisech.

Fragnerova galerie představuje  
Punk v architektuře
V Galerii Jaroslava Fragnera je otevřená výstava Punk v ar-
chitektuře. Neukazuje díla tvůrců ze zlaté éry punkového 
hnutí, kurátoři při výběru sáhli i ke stavbám desítky let sta-
rých, či naopak novějších. Představují díla architektů, které 

spojuje jinakost vůči tomu, co bylo v dané době středním 
proudem. „Mohou to být postoje ironické, antinormativní, 
utopické – vždy ale výrazné,“ říká jeden z kurátorů výstavy 
Filip Šenk. „V podstatě jsme termín punk změkčili a vyro-
bili z něj jakési brýle, kterými se díváme na současnou ar-
chitekturu i historické stavby,“ dodává. Vystaveno je přes 
třicet projektů tuzemských i zahraničních architektů, jaký-
mi byli Henri Labrouste, Josef Gočár či Hans Hollein přes 
postmodernisty Coopa Himmelblaua nebo Vlada Miluniće 
až po Martina Rajniše, Petra Suskeho, Svatopluka Slá deč-
ka, Ivana Kroupu nebo ateliéry HŠH a H3T. Výstava je ote-
vřena do 7. prosince.

Zemřel filmový architekt Karel Černý,  
nositel Oscara za Amadea

Ve věku 92 let zemřel Karel 
Černý, jediný český filmový ar-
chitekt, který se pyšnil soškou 
Oscara. Dostal ji za Amadea, 
s jehož režisérem Milošem For-
manem pracoval od mládí. „Byl 
to vynikající umělec, ale hlavně 
báječný člověk,“ řekl kamera-
man snímku Miroslav Ondříček.

Plzeňský rodák Černý studo-
val v Praze architekturu. už jako 
osmnáctiletý na prázdninách 
v Bechyni si zahrál roličku ve 

snímku s Lídou Baarovou a Svatoplukem Benešem, kte-
rý se zde točil. Film ho hned okouzlil, poté asistoval u děl 
Kočka nebo Řeka čaruje. Jako samostatný architekt se 
poprvé podílel na filmu o Emilu Zátopkovi, několikrát se 
při práci sešel s Karlem Kachyňou včetně Krále Šumavy, 
v roce 1953 natočil s Karlem Zemanem trikovou Cestu do 
pravěku. Měl za sebou devadesátku filmů a nespočet te-
levizních prací včetně seriálu Hříšní lidé města pražského. 
Rozhodující však pro něj byl rok 1963, kdy se Černý poznal 
s Formanem a od Černého Petra se podílel na všech reži-
sérových tuzemských filmech.
 V roce 1985 se Karel Černý zúčastnil předávání Osca-
rů. Měl pocit, že byl pozván „jen do počtu“. Ale nakonec 
z pěti nominovaných filmů vyhlásili Amadea, který získal 
osm Oscarů, z nichž jeden patřil Karlovi Černému. Protože 
Amadeus byl americkým filmem, dostal Černý Oscara jako 
americký architekt spolu s členstvím v Americké filmové 
akademii. Byla kolem toho velká sláva, jen v Čechách se 
v tisku objevila jen malá noticka.
 V roce 2013 dostal Českého lva za mimořádný přínos 
tuzemské kinematografii.

Karel Černý

VÝSTAVy

Koberce na Karlštejně

Před nedávnem probíhala na Karlštejně zajímavá výsta-
va orientálních koberců. Návštěvníci si mohli prohléd-
nout sedmdesát osm exponátů ze souboru téměř čtyř 
stovek starožitných orientálních koberců ze sedmatřiceti 

hradů a zámků Národního památkového ústavu. Kober-
ce pocházely ze čtyř tradičních orientálních produkčních 
oblastí – v přízemí byly umístěny kavkazské koberce, 
v prostorách návštěvnických okruhů koberce perské, ana-
tolské a turkmenské. Vzácné kusy s mimořádnou sběratel-
skou hodnotou z 16. a 18. století byly v takovéto sestavě  
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vystaveny zcela výjimečně. V budoucnu je bude možné po-
hromadě vidět už jen v katalogu.
  (mk)

Zapřažená krása
V Jízdárně Pražského hradu probíhala výstava, která na-
bídla návštěvníkům přehlídku historických dopravních 
prostředků. K vidění byly například kočáry posledního 
korunovaného českého krále Ferdinanda V. Dobrotivého 
a prvního českého prezidenta T. G. Masaryka, vagón koně-
spřežné dráhy nebo lafeta, která sloužila k pohřbům čes-
kých prezidentů. Dále pak ceremoniální kočáry předních 
hodnostářů, například vyřezávaná limuzína olomouckého 
arcibiskupa Antonína Theodora Colloredo-Waldsee. Vedle 
sedmnácti kočárů mohli návštěvníci spatřit také nejrůzněj-
ší saně a nosítka dokládající zručnost českých řemeslníků. 
Zastoupeny byly i historické hračky s tématem kočárů 
a koní.
  (mk)

Stavebnice Merkur změnila radnici
Před časem skončila na radnici třinácté městské části Pra-
hy zcela unikátní výstava legendární stavebnice Merkur.
 Merkur bezesporu patří mezi legendy – děti si s ní hrají 
bezmála sto let. Její historie sahá do poloviny dvacátých let 
20. století, kdy začal legendární stavebnici vyrábět Jaroslav 
Vancl v Polici nad Metují. Tehdy se jmenovala Inventor. Za-
jímavé je, že neexistuje snad konstrukce nebo stroj, který 
by nešlo z této ryze české stavebnice postavit.
 Expozice by nevznikla bez spolupráce s největším sbě-
ratelem Merkuru Jiřím Mládkem. Právě část jeho Oce-
lového města našla dočasný domov v radničním atriu 

a návštěvníci měli možnost obdivovat i další stavby Jiří-
ho Mládka – například skoro třímetrový jeřáb, ruské kolo 
a řadu dalších modelů. Vystaven byl také vlak s dvaceti sed-
mi vagony.
 Zájemci o historii Merkuru měli na výstavě také mož-
nost prostudovat si panely, které informovaly o minulosti 
a vzniku známé a oblíbené stavebnice. V radniční obřadní 
síni našli uplatnění všichni potenciální stavebníci – k dispo-
zici byla herna, která měla ve svém vybavení dostatek ma-
teriálu, a každý si mohl vyzkoušet, jak se mu s Merkurem 
pracuje.
 Sběratel Jiří Mládek, který byl autorem mnoha vystave-
ných exponátů, podlehl kouzlu dětské kovové stavebnice 
v roce 1975. Byl také jedním z iniciátorů založení muzea 
Merkuru v Polici nad Metují.
  (mk)

Hromadná doprava v období protektorátu
Expozice Muzea městské hromadné dopravy v Praze Stře-
šovicích byla v září letošního roku rozšířena o dlouho-
dobou výstavu MHD za protektorátu Čechy a Morava. 
Výstava byla uspořádána k příležitosti 75. výročí vypuknutí 
druhé světové války. Na šesti oboustranných panelech se 
představují témata Jezdíme vpravo, Jakoby normální život, 
Cestování přece jen nebylo tak snadné, Nerealizované vá-
lečné sny, Tramvajáci bojující a Pražská doprava zahajuje 
provoz. Na dané téma Muzeum městské hromadné dopra-
vy upozornilo již na začátku letošní sezóny, když vystavilo 
nový exponát. Je jím dvounápravová tramvajová soupra-
va, která byla zatemněna proti náletům a v Praze jezdila 
v době protektorátu.
  (mk)

Zlínská galerie vystavuje kresby  
sklářského výtvarníka Libenského
Kresby legendárního sklářského výtvarníka Stanislava Li-
benského vystavuje zlínská Galerie Václava Chada. Kro-
mě kreseb jsou v galerii ve zlínském zámku vystaveny také 
tři Libenského plastiky. Libenský (1921-2002) vytvořil 
partnerskou i tvůrčí dvojici s Jaroslavou Brychtovou, vy-
stavovali na řadě domácích i zahraničních výstav. Vytvo-
řili například okna ve středověké kapli v chrámu svatého 
Víta, skleněnou plastiku na televizním vysílači Ještěd, jsou 
autory pláště budovy Nové scény Národního divadla 
v Praze. Na světové výstavě Expo v roce 1958 v Bruselu 
získali prestižní ocenění Grand Prix. Výstava je otevřena  
do 12. prosince.

Ostrava hostí Bohumila Kubištu
V Galerii výtvarného umění v Ostravě byla otevřena rozsáh-
lá výstava Bohumila Kubišty. Expozici, která představuje 
Bohumila Kubištu jako nejvýraznější postavu expresionis-
mu a kubismu v Čechách, připravil historik umění Karel 
Srp. Výstava Kubištovy tvorby je ukázána v dobových vý-

tvarných souvislostech a dokumentuje rovněž jeho dlou-
holetý vliv na české malířství.
 Bohumil Kubišta předčasně zemřel v pouhých čtyřia-
třiceti letech. Stal se obětí pandemie nazývané španělská 
chřipka, stejně jako jeho vrstevník Guillaume Apollinaire.
 Ostravská výstava vznikla ve spolupráci s Národní ga-
lerií v Praze a potrvá do 4. ledna 2015.
  (mk)

Bohumil Kubišta: Kavárna
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Západočeská galerie zve  
na karikaturu 19. století
Na karikaturu, kreslenou satiru, zábavní kresbu i další po-
doby vizuálního humoru v českých zemích v 19. století se 
zaměřila nová výstava Západočeské galerie v Plzni. uka-
zuje tvorbu dnes už téměř neznámých autorů, ale také 
vynikající kresby slavných malířů, jako byli Josef Mánes, 
Mikoláš Aleš, Luděk Marold, František Kupka a další. Vý-
stava nazvaná Karikatura a její příbuzní bude k vidění ve 
výstavní síni „13“ v Pražské ulici až do 18. ledna 2015.

V řezenské galerii začíná výstava  
pražské tvorby Oskara Kokoschky
V bavorském Řezně se návštěvníkům slavnostně otevře-
la výstava věnovaná pražské tvorbě známého rakouské-
ho malíře Oskara Kokoschky. Kokoschka přijel do Prahy 
v roce 1934, aby namaloval portrét prezidenta Tomáše 
Gar rigua Masaryka, nakonec ale v československé metro-
poli strávil čtyři roky a vytvořil desítky obrazů. Autoři výsta-
vy jeho dílo z tehdejší doby prezentují společně s díly jeho 
pražských současníků, jakými byli Emil Filla, Václav Špála 
či Georg Kars. Výstava nazvaná Oskar Kokoschka a praž-
ská kulturní scéna potrvá v galerii Kunstforum do ledna 
příštího roku a v roce 2015 bude díky spolupráci s českou 
Národní galerií k vidění i v Praze. Kokoschku s Prahou po-
jilo i osobní pouto, seznámil se zde totiž se svou budoucí 
ženou Oldou Palkovskou, připomínají kurátoři výstavy.

Výstava v Táboře připomíná  
výročí úmrtí Jana Žižky
Vrchní část lebky husitského vojevůdce Jana Žižky z Troc-
nova je nejvýznamnějším exponátem výstavy s názvem 
Žižka 1360?-1424 uspořádané k letošnímu 590. výročí 
Žižkova skonu. Důležitým exponátem je také originální 
hlavička Jana Žižky z kamenného znaku Tábora zapůjče-
ná Národním muzeem. Část lebky se našla ve zdi kostela 
sv. Petra a Pavla v Čáslavi a je připisována Janu Žižkovi. 
Nález z roku 1910 ale nelze stoprocentně identifikovat. 
Žižkovu lebku viděli v minulých dnech také návštěvníci Prá-
cheňského muzea v Písku. V sále Staré táborské radnice ji 
lidé mohou vidět od soboty 18. října. Výstava s řadou dal-
ších dokladů Žižkovy památky ze sbírek Husitského muzea 
v Táboře, Městského muzea v Čáslavi a Národního muzea 
v Praze potrvá do 21. března 2015.

Na zámku v Karviné je vystavena  
kopie Ďáblovy bible
Na zámku Fryštát v Karviné si budou zájemci prohlédnout 
jedinou existující kopii známé středověké knihy Codex gi-
gas nazývané též Ďáblova bible. Jedním z hlavních tvůrců 
kopie je knihař Jiří Fogl. Desky jsou vyrobeny z přírodní 
hovězí kůže, každý list váží 250 gramů. Rozměry jsou iden-
tické s originálem, celková váha je 78 kilogramů. Okopíro-
váno je 210 stran, které jsou ve 105 složkách. Zdobení je 
téměř identické s originálem. Tato maketa byla vyrobena 
na zakázku u příležitosti knižní výstavy v Olomouci a její 
cena je odhadována na půl milionu korun. Až do 14. pro-
since bude mít město půjčenu jedinou existující kopii této 

rozměrově největší světové knihy napsané patrně v podla-
žickém klášteře ve 13. století, ale odvezené Švédy za třiceti-
leté války. Do knihy je latinsky vepsán text nejen celé bible, 
ale i Kosmova kronika česká či zaklínadla. Originál knihy 
s 624 stranami je uložený ve Švédsku, které ji získalo jako 
kořist za třicetileté války v 17. století.
 Lidový název Ďáblova bible získal rukopis díky posta-
vě čerta vyobrazené na jedné z jeho stránek. K obrázku 
se váže legenda, podle které ďábel pomohl neobyčejně 
rozsáhlý text sepsat mnichovi za jedinou noc. I přes tuto 
pověst nebyl nikdy zatracen inkvizicí, ale naopak se stal 
středem zájmu učenců i milovníků umění a kuriozit.

Nové muzeum karosářství v Mýtě  
vystavuje kabriolet pro Stalina
Ve Vysokém Mýtě na Orlickoústecku se otevřelo nově 
zbudované muzeum karosářství. Odkazuje na slavnou éru 
karosářské firmy Josefa Sodomky, ale také na další pod-
niky, které v minulém století v zemi působily. Kabriolet se 
Sodomkovou karoserií, vyrobený v roce 1949, měl velký 
úspěch a plánovala se jeho sériová výroba. Politické vedení 
státu však rozhodlo, že se daruje Stalinovi. Stalin ve voze 
nikdy nejel, snad jej měl bratr Stalinova řidiče, který jej 
v sedmdesátých letech vyměnil za Tatru 603 a díky tomu 
se vůz dostal zpět do Čech. Je to národní kulturní památka 
a k vidění bude do konce června příštího roku.

Galerie ve Vysokém Mýtě  
vystavuje Myslbekovy sochy
V nové městské galerii ve Vysokém Mýtě na Orlickoústec-
ku byla první událostí výstava soch Josefa Václava Mysl-
beka. Významný sochař přelomu 19. a 20. století, který je 
považován za zakladatele novodobého českého sochař-
ství, nemá nikde v zemi stálou expozici. V Mýtě mají ná-
vštěvníci možnost zhlédnout jeho dílo do 11. ledna 2015.

Muzeum umění představuje  
průřezovou kolekci Karla Malicha
Muzeum umění v Olomouci otevřelo výstavu věnovanou 
výtvarníkovi Karlu Malichovi. Návštěvníci uvidí kolekci jeho 
kreseb a plastik, které muzeum vlastní. Sbírka čítající čty-
ři desítky děl má podle ředitele muzea Michala Soukupa 
hodnotu desítky milionů korun. Expozice dostala název 
Vnitřní světlo a je pořádána při příležitosti autorových 
letošních devadesátin. Muzeum umění se věnuje tvorbě 
tohoto autora více než čtvrtstoletí. Velkou retrospektivu 
Malichova díla mohli lidé vidět loni v Jízdárně Pražského 
hradu. Expozici navštívilo za tři měsíce 33 000 lidí. Olo-
moucká výstava jednoho z nejuznávanějších umělců české 
výtvarné scény potrvá do 11. ledna 2015.

Historická výstava o spolku Vltavan
Oslavy výročí vzniku Vltavan v Praze se konají každých pět 
let. Tradiční součástí je i průvod v Podskalí, který začíná 
na Výtoni u historické podskalské dřevařské celnice – tady 
má spolek svoje sídlo a právě tady byla v letošním roce 
v červenci zahájena výstava pod názvem Vltava a Podskalí 
z archivu spolku Vltavan v Praze.
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ra  Až do začátku 20. století připlouvaly do Prahy stovky 
vorů a šífů, které přepravovaly sůl, zemědělské produk-
ty, sýr, víno i tuhu, kámen a dřevo. Pražským místem, kte-
ré se stalo přirozeným centrem obchodu s dřívím, bylo 
Podskalí a v posledních desetiletích existence voroplavby 
i Smíchov. A právě v Podskalí vznikl spolek Vltavan, jehož 
historii v současné době přibližuje společná výstava Mu-
zea hlavního města Prahy a Vltavanu v historické dřevařské 
celnici na Výtoni.
 Píše se rok 1871 a pod téměř souvislou skalnatou strání 
leží neširoký břeh Podskalí. Zde se vory proclívají vytínáním 
klád z vorů – proto „výtoň“, rozdělávají a náklad dále zpra-
covává. Práce ale probíhají i na dalších místech u Vltavy, 
na Františku, v Karlíně, Libni a zejména na Smíchově. Ta-
ková těžká práce se nemohla obejít bez vzájemné podpo-
ry a pomoci. Dne 11. června 1871 byl proto v podskalské 
plavecké hospodě u Hejduků založen vzájemně se podpo-
rující spolek plavců, rybářů a pobřežných Vltavan v Praze.
 Základním symbolem nového spolku se stávají vzá-
jemně podané ruce, které jsou součástí přijatého znaku 
spolu s kotvou a dvěma vesly. Společně s podskalskými 
plavci stál u zrodu Vltavanu vydavatel a redaktor časopisu 
Dělník Václav Petr, který se stal i prvním čestným členem 
spolku. O významu tohoto společenstva svědčí například 
to, že velmi aktivním pomocníkem při jeho vzniku byl pod-
nikatel a několik let i pražský purkmistr František Dittrich. 
ustavující schůze se zúčastnili i význační představitelé 
české šlechty, jakými byli Adolf a Karel Schwarzenbergové 
a Jiří K. Lobkowitz.
 Mimořádně početnou skupinou významných osobnos-
tí, kteří byli řádnými členy spolku, byli úspěšní sportov-
ci a také celá plejáda malířů – z nich někteří vytvořili pro 
spolek umělecká díla spjatá s řekou Vltavou, Podskalím 
a Prahou. Byli to například Kamil Lhoták, Karel Mrázek, 
Václav Koutecký, Ludmila Jiřincová, Otakar Šembera či 
Jaroslav Otčenášek. Malíř Jindřich Stehlík, nositel zlatého 
odznaku Vltavanu v Praze, věnoval spolku celý cyklus ob-
razů z Povltaví, který je základní součástí nynější vltavanské 
výstavy na Výtoni. Spisovatelskou obec zastupoval přede-
vším Adolf Branald a mezi další významné příznivce patřili 
a patří i církevní hodnostáři, z nichž někteří jsou i čestnými 
členy spolku – na tomto místě lze jmenovat i současného 
primase českého a arcibiskupa pražského, Jeho Excelenci 
Dominika kardinála Duku.
 Spolek Vltavan v Praze je v současné době označován 
jako nejstarší spolek v Praze a možná i v České republice, 
který za celou dobu svojí existence nepřerušil činnost.
 Na současné výstavě mají návštěvníci tedy možnost po-
znat nejen nesnadný život v Podskalí a historii i současný 
život spolku Vltavan, ale také mohou vidět některá umě-
lecká díla, které spolek nashromáždil za téměř 150 let své 
existence. Některá z těchto uměleckých děl jsou vystavo-
vána vůbec poprvé.
 Expozice bude otevřena do dubna roku 2015.
  (mk)

Od hliněné destičky k tabletu:  
kultura psaní v dějinách
Východočeské muzeum v Pardubicích zahájilo výstavu, 
která se věnuje kultuře psaní v dějinách od dob starověku 
po současnost. Letos například uplyne 300 let od vzniku 
prvního psacího stroje. Na výstavě je také k vidění luxusní 

rozkládací tužka z platiny a s diamanty nebo typ pera, kte-
ré používal Albert Einstein, ale i Adolf Hitler či Benito Mus-
solini. Zvláštností je pero s biblickými motivy, jehož první 
exemplář z limitované edice byl věnován papeži Benedik-
tu XVI. Návštěvníci mají možnost si rovněž prohlédnou 
luxusní psací potřeby jako elegantní rozkládací tužku ve 
formě dámského přívěsku z platiny s diamanty, řadu gra-
vírovaných plnicích per ze zlata, vykládaných želvovinou 
či perletí. Psací stroj si nechal patentovat anglický inženýr 
Henry Mill v roce 1714. Jeho vynález tehdy rozruch ne-
způsobil a tovární produkce se dočkal až o sto let později, 
kdy byla na vrcholu průmyslová revoluce. Muzeum se také 
zaměřilo na výrobu plnicích per v Československu do roku 
1948, tehdejší podniky patřily ke světové špičce. Součástí 
výstavy je prezentace hliněných a voskových tabulek, pi-
sátek, raně novověkých sad na psaní, kalamářů i moderní 
tablety. Výstava se zároveň zaměří na vývoj slepeckého pís-
ma a pomůcek pro nevidomé, které jim umožňují číst více 
než sto let. Výstava je otevřena do 22. února 2015.

Boskovický stříbrný poklad
Poklad stříbrných mincí objevený před čtyřmi lety v Pil-
ském údolí ve strmém svahu kopce Zlatník mezi Bosko-
vicemi a Újezdem zpřístupní veřejnosti výstava, kterou 
připravilo Moravské zemské muzeum v Brně. Zaháje-
na byla 19. září a v Dietrichsteinském paláci na Zelném 
trhu ji návštěvníci budou moci zhlédnout až do 19. ledna  
příštího roku.
 Jedná se o necelou polovinu vyzdviženého pokladu, 
kterou se podařilo policii zachránit. Muž, kterému se po-
mocí detektoru kovů podařilo hliněný džbán s původně asi 
šesti kilogramy mincí objevit, historický nález nenahlásil 
a začal ho rozprodávat. „Dochovaná část pokladu je slože-
na z různých typů stříbrných mincí velmi pestré provenien-
ce. Jsou zde zastoupeny mince z českých zemí, rakouské, 
polské, uherské, německé, švýcarské, nizozemské i papež-
ského státu. Ražby pocházejí i z velmi širokého časového 
období – od druhé poloviny 14. století až po čtyřicátá léta 
17. století,“ uvedla Dagmar Grossmannová z Moravského 
zemského muzea. „Poklad byl uložen v zemi asi dvacet 
centimetrů pod povrchem. Mince byly zabaleny do tka-
niny a uloženy v hliněném džbánu ze světlé pálené hlíny 
se zbytky zelené glazury a uschovány na bezpečné místo 
pod kamenem. uložení pokladu lze zasadit do čtyřicátých 
let 17. století. Bylo to období konce třicetileté války (1618-
1648), kdy nejen Boskovicko, ale celá země byla dranco-
vána švédskými a současně císařskými vojsky. Je to období 
všeobecně velmi bohaté na nálezy mincí, což je logické – 
lidé měli strach, ukrývali se v lesích a svůj majetek si uscho-
vávali na bezpečná místa. Složení nálezu koresponduje se 
složením dalších dochovaných nálezů z tohoto období, 
svým rozsahem však patří mezi ty výjimečné a je význam-
ným dokladem tezaurace a složení oběživa na Moravě 
v období třicetileté války,“ popsala dále Grossmannová.
 Policii se podařilo zachránit džbán a přes dva tisí-
ce mincí o hmotnosti více než 1,6 kg, především drobné 
a střední mince. Podle fotografií, které si nálezce pořídil, 
však depot obsahoval i řadu větších, jako stříbrné tolary 
nebo půltolary. Dohledaná část pokladu se stala součástí 
sbírek numismatického oddělení Moravského zemského 
muzea. V budoucnu se počítá s tím, že poklad bude vysta-
ven i v Boskovicích.
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Spisovatel Jan Němec získal  
Cenu Evropské unie za literaturu

Letošní Cenu Evropské unie za li-
teraturu získal český spisovatel Jan 
Němec za román Dějiny světla. 
Ocenění spojené s odměnou 5 000 
eur (137 000 korun) je určené mla-
dým evropským autorům a má jim 
pomoci prosadit se na mezinárodní 
scéně. Kromě Němce získalo oce-
nění dalších dvanáct evropských 
spisovatelů. Vítězové převzali cenu 
18. listopadu v Bruselu. Třiatřiceti-
letý Němec ocenění získal za belet-

rizovaný životopis Františka Drtikola Dějiny světla, který 
vyšel loni v říjnu. Za román už obdržel cenu Česká kniha 
2014, byl také nominován na cenu Magnesia Litera za pró-
zu. Němcova kniha je také mezi šesti díly nominovanými 
na Cenu Josefa Škvoreckého. Dosud jediným českým drži-
telem Ceny Evropské unie za literaturu byl Tomáš Zmeškal. 
Ocenění získal v roce 2011 za svůj knižní debut Milostný 
dopis klínovým písmem.

Petr Sís v Praze představil  
svou knihu Pilot a Malý princ
Za knihu o osamělosti, hledání krásy a smyslu života je 
označován nový počin světoznámého výtvarníka a spiso-
vatele Petra Síse s názvem Pilot a Malý princ. Autor žijící 
v New Yorku v ní vypráví příběh legendárního francouz-
ského letce, dobrodruha a spisovatele Antoina de Saint-
Exupéryho (1900-1944). Sís knihu osobně představil 
v pražské La Fabrice za asistence čtyřiadevadesátiletého 
Jaroslava Hofrichtera, bývalého člena 311. bombardovací 
perutě vojenského letectva britských ozbrojených sil RAF. 
Obrázkový životopis sleduje rodinné zázemí, dětské sny, 
práci pro leteckou poštu i osudový poslední let nad Stře-
dozemním mořem. Je to portrét muže, jenž s oblibou četl 
i psal přímo v kokpitu letadla, odvážně překonával hranice 
dosud možného a přitom zůstal velkým snílkem. Po celý 
život v sobě uchoval zvědavé a hravé dítě, svého Malého 
prince.

Vondruška chce představit husitství 
z pohledu prostých lidí
Spisovatel Vlastimil Vondruška, který v loňském roce uza-
vřel poslední knihou čtyřdílnou historickou fresku o Pře-
myslovcích, vydává v těchto dnech první díl historické ságy 
o husitech. V chystaných šesti až sedmi dílech se snaží 
demytologizovat husitství, které se podle něj stalo „ideo-
logickým otloukánkem“. Řekl to v rozhovoru s ČTK. „Ba-
roko si ho vzalo jako odstrašující příklad, aby zdůraznilo 
ideály katolictví. Národní obrození ho mělo za klín českého 
boje proti německé rozpínavosti. Za Masaryka se husit-
ství stalo frází všech tehdejších politických tlučhubů, kteří 
jeho prostřednictvím neustále připomínali odvahu českého 

národa, až se sami vzdali Hitlerovi. A pro komunisty byli 
husité prvními bojovníky za práva chudých a dokonce stře-
dověkými ateisty,“ uvedl Vondruška. Podle něj svým způ-
sobem měly tehdy pravdu obě strany konfliktu, ale obě 
také páchaly bezpráví. „V téhle knize neříkám žádné soudy, 
pouze píšu příběh a ať si čtenář udělá obrázek sám,“ řekl. 
Historicky věrně popisované události tvoří kulisu napína-
vého příběhu rozvětvené rodiny Prokopů, jejíž příslušníky 
postaví osud proti sobě. Vystudovaný historik Vondruška 
byl loni již třetím rokem po sobě vyhlášen nepůjčovanějším 
autorem všech veřejných knihoven v Česku.

V Brně vyšel šestý svazek esejů  
spisovatele Milana Kundery
Šestý svazek esejů spisovatele Milana Kundery vydalo br-
něnské nakladatelství Atlantis. Kniha nese název Zahradou 
těch, které mám rád, sdělila ČTK Jana uhdeová z naklada-
telství. Kundera žije ve Francii a své nové knihy nesvěřuje 
českým překladatelům. Ve vlasti proto publikuje jen vzác-
ně, většinou kratší texty. Novinka má 108 stránek. Zařaze-
né texty pocházejí z let 1989-2008. Spolu s jinými úvahami 
vyšly před pěti lety ve Francii pod titulem Une rencontre 
(Setkání).

Výstava připomíná tragický osud  
Mileny Jesenské
Osobnost české novinářky a spisovatelky Mileny Jesenské, 
která před sedmdesáti lety zahynula v koncentračním tábo-
ře Ravensbrück, přiblížila výstava v pražském Nostickém 
paláci s názvem Milena Jesenská: Retrospektiva. Výstavu 
připravilo Ministerstvo kultury ve spolupráci s Pražským 
literárním domem autorů německého jazyka a Památní-
kem Ravensbrück. Mezi dalšími dokumenty představila 
také nedávný objev čtrnácti dopisů, které Milena Jesenská 
napsala v letech 1940-1943 ve vězení v Drážďanech, v Pra-
ze a v koncentračním táboře Ravensbrück, kde její život 
17. května 1944 skončil.
 Dopisy se našly mezi dokumenty, které Státní bez-
pečnost vedla na druhého manžela Jesenské, architekta 
Jaromíra Krejcara. Dopisy zapomněla pravděpodobně Je-
senské dcera Jana Krejcarová v roce 1950 v jedné z praž-
ských restaurací. Restauratér je odnesl na policii, a tak 
se dostaly do archivu Státní bezpečnosti. V roce 2012 je  
v Archivu bezpečnostních složek objevila polská bohemist-
ka Anna Militzová.

Vychází slavný komiks Zero 
českého tvůrce Aleše Kota
První díl americké komiksové série Zero – Krize, jehož 
autorem je český scenárista žijící v uSA Aleš Kot, vychá-
zí v těchto dnech v České republice. Komiks nabízí akční 
špio nážní drama rozložené do jednosešitových uzavře-
ných příběhů, přičemž každý sešit kreslí jiný mladý výtvar-
ník. Vznikl tak příběh nelítostného agenta jménem Edward 
Zero, člověka, který byl od dětství formovaný do podoby  

Jan Němec
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ra všeho schopného robota. Opavský rodák Aleš Kot měl 
podle vydavatelů štěstí i na velmi zajímavé výtvarníky, kte-
ří jeho originální dílo dotahují do ještě razantnější podoby.

Ceny ministerstva dostali Štědroň,  
Kolíbal či architekt Lábus
Státní cenu za literaturu pro rok 2014 dostal Patrik Ouřed-
ník a za překlad Jiří Pechar. Oba ocenění získávají za celou 
svou dosavadní tvorbu. Cenu ministerstva kultury za pří-
nos v oblasti divadla dostal teatrolog Adolf Scherl, v oblasti 
hudby ministerstvo ocenilo muzikologa a skladatele Miloše 
Štědroně. Za výtvarné umění porota vybrala sochaře Sta-
nislava Kolíbala, porota pro architekturu vybrala Ladislava 
Lábuse. Laureáty oznámilo ministerstvo kultury. Ceny za 
přínos v oblasti kinematografie a audiovize dostaly doku-
mentaristka Kristina Vlachová a in memoriam režisérka 
Věra Chytilová. „Porota cítila velký dluh, že Věra Chytilová 
nebyla oceněna již dříve, získala tedy cenu in memoriam,“ 
řekl předseda poroty Ivan Biel.

Ocenění za služby knihoven dostali  
v Horní Lidči a Budějovicích
Ocenění za knihovnické služby, které každoročně udílí 
ministerstvo kultury, převzali v Praze zástupci knihoven 
z Horní Lidče na Vsetínsku a Jihočeské vědecké knihovny 
v Českých Budějovicích. Nejlepší městskou knihovnou roku 
2014 se z rozhodnutí knihovnického svazu stala Masary-
kova veřejná knihovna Vsetín. Ceny se předávaly tradič-
ně v pražském Klementinu, sídle Národní knihovny. Titul 
Knihovna roku se udílí jako ohodnocení dlouhodobých 
zásluh o rozvoj knihovnictví v obcích nebo mimořádného 
přínosu k rozvoji veřejných knihovnických a informačních 
služeb.

Autogramiáda M. Viewegha zahájila  
knižní veletrh v Havlíčkově Brodě
Autogramiádou Michala Viewegha začal v Havlíčkově Bro-
dě 24. ročník Podzimního knižního veletrhu. Pro podpis 
jednoho z nejpopulárnějších domácích spisovatelů si při-
šly stovky lidí. Přehlídky, jejímž mottem jsou letos Knihy 
a hvězdy, se účastní 165 vystavovatelů. Slavným osob-
nostem z Vysočiny se bude věnovat beseda s Lucií Tuč-
kovou o knize Suzzane Renaud / Petrkov 13 a s Milenou 
Lenderovou o knize Dcera národa Zdeňka Havlíčková. 
Součástí přehlídky je i výstava v Galerii výtvarného umění, 
letos věnovaná dílu brněnského výtvarníka Pavla Čecha. 
Pravidelnou součástí havlíčkobrodského knižního veletr-
hu je vyhlášení držitele Ceny Littera Astronomica za rok 
2014. Letos ji za dlouhodobý a mimořádný přínos k rozvoji 
a popularizaci astronomie a kosmonautiky získal František 
Martinek z Hvězdárny Valašské Meziříčí.

Zdravotnické muzeum se otevřelo veřejnosti
Hlavním motivem letošního 18. ročníku Týdne knihoven, 
který se konal v říjnu, byly muzejní knihovny s hlavním té-
matem stého výročí začátku první světové války. Zdravot-
nické muzeum, součást Národní lékařské knihovny, proto 

letos představilo exponáty k válečné chirurgii a medicíně 
na řadě výstav v Čechách. Muzeum bylo navíc v rámci 
Týdne knihoven výjimečně přístupné veřejnosti. Národní 
knihovna nabízela také možnost stát se jejím uživatelem 
na rok zdarma.
  (mk)

Nedožité sedmdesátiny legendy  
českého undergroundu

Vzpomínkový večer k nedožitým 
sedmdesátým narozeninám Ivana 
Magora Jirouse se odehrál v prosto-
rách smíchovského centra součas-
ného umění MeetFactory v Praze.

Pod názvem Magorův Smíchov 
si česká veřejnost prostřednictvím 
koncertů, výstav, projekcí doku-
mentárních filmů, přednášek i hap-
peningu připomněla vůdčího ducha 
českého undergroundu, básníka, 
publicistu, výtvarného kritika, drži-

tele literární ceny Jaroslava Seiferta a ceny Toma Stoppar-
da Ivana Martina Jirouse.
 Ivan Martin Jirous, který je též známý pod přezdívkou 
Magor, se narodil v rodině berního úředníka v Humpolci, 
kde také složil maturitní zkoušku a krátce pracoval jako 
stavební dělník. V letech 1963-1968 studoval dějiny umě-
ní na FF uK v Praze, tématem jeho diplomové práce byla 
vizuální poezie (mj. dílo Jiřího Koláře), studiu však velkou 
váhu nepřikládal.
 Své první básně publikoval časopisecky, například 
v Sešitech nebo Mladé tvorbě. už koncem šedesátých let 
se sblížil s undergroundovou skupinou Primitives Group 
(pozdější Plastic People of the universe).
 Kvůli jeho nesouhlasu s komunismem mu nebylo 
umožněno profesionálně se věnovat literatuře. Střídal tedy 
zaměstnání jako noční hlídač, zahradník atp. Za své názory 
byl dokonce vězněm, poprvé v letech 1973-1974, podruhé 
na 18 měsíců v roce 1976 v souvislosti s jeho spoluprací 
s Plastic People a poté ještě třikrát. Celkem strávil ve věze-
ní osm let, z toho čtyři v přísném vězení ve Valdicích. Jeho 
postoj k režimu byl více než zřejmý – jeho Zprávu o třetím 
českém hudebním obrození z roku 1975 lze považovat i za 
programové prohlášení českého undergroundu. Podepsal 
samozřejmě i Chartu 77. Roku 1979 se podílel na založení 
samizdatové edice Vokno.
 Navzdory pádu komunistického režimu, proti kterému 
brojil, měl Jirous i po roce 1989 občasné konflikty se záko-
nem, často kvůli výtržnictví; některými lidmi býval označo-
ván za rváče a notorika.
 Ivan Martin Jirous zemřel 9. listopadu 2011. Poslední 
léta svého života prožil na Vysočině.
 Autorem přízviska Magor je Eugen Brikcius.
 V průběhu vzpomínkového večera zavzpomínali na Ji-
rouse jeho přátelé a Česká mincovna uvedla netradiční me-
daili k Magorovým nedožitým sedmdesátinám, která byla 
vydána v limitované edici 44 kusů. Jejím autorem je Josef 
Frühauf, absolvent jablonecké SuPŠ a VOŠ.
 Součástí vzpomínkového večera byla i petice za pře-
jmenování Smíchovského nádraží na Magorovo nádraží.
  (mk)

Ivan Martin Jirous
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Knižní novinky 2014 pro děti a mládež

Ivona Březinová: Danda má hlad
Nakladatelství Mladá fronta
Sedmiletý Otík by si moc přál nějakého domácího mazlíčka, 
ale rodiče o tom nechtějí ani slyšet. Až prateta Vilemína mu 
k narozeninám přinese masožravou kytku jménem Danda. 
Otík se o ni začne starat jako o zvířátko, kytka roste a začíná 
být stále žravější a vybíravější. Z toho pak plynou všelija-
ké patálie. Situace začíná být nesnesitelná, a tak se kytka 
stěhuje do školy, kde se o ni začne starat školník a Danda 
prokáže i mnohé služby. Knížka uznávané a úspěšné české 
autorky je přímo šitá na míru začínajícím čtenářům, proto-
že obsahuje jednoduché, krátké věty jako ze slabikáře, kte-
ré nicméně nijak neubírají příběhu na čtivosti a vtipnosti.

Ivona Březinová – Olga Franzová: Adélka a Zlobidýlko
Nakladatelství Albatros
Zlobidýlko! Kdopak to asi je? už podle jména jistě pěk-
ný nezbeda a neposeda. A taky že ano! Od chvíle, kdy jej 
Adélka s jezevčíkem Kaštanem našla v parku, jsou s ním 
jedině trampoty. Komu se totiž hadrový panáček Zlobidýl-
ko dostane do ruky, ten začne okamžitě zlobit. Ať jsou to 
Adélčini spolužáci, maminka a tatínek nebo pan školník, 
paní učitelka, pan ředitel, nebo dokonce Kaštan a lev v cir-
kuse. Prostě všichni, kterým se Zlobidýlko připlete do ces-
ty. A nejvíc rošťačí Adélka. Jak jen tohle dopadne?

Markéta Vydrová: Můj skřítek Šalvěj
Nakladatelství Triton
ukázka:
 ...Byla jednou jedna malá holčička a ta si hrozně moc 
přála mít za kamaráda skřítka. Veselého, čiperného skřít-
ka, se kterým by mohla dělat různé legrácky a vymýšlet psí 
kusy a zkoumat něco a tak...
 Ta malá holčička na skřítka pořád usilovně myslela. 
Myslela na něj, když usínala, myslela na něj, když vstávala. 
Mezitím se jí o něm zdálo. Myslela na něj na procházce, 
u stolu i pod stolem, při čištění zubů a dokonce, ale to 
vám říkám jen úplně potichu, aby to nikdo jiný neslyšel, 
i na záchodě. A protože chtěla být malířkou, každou chvil-
ku si ho také kreslila. Když mu jednou přimalovala čepici, 
vymyslela si, že ta čepice nebude dobrá jen k tomu, aby 
skřítkovi nefoukalo na hlavu. Pod čepicí bude mít schova-
né všechno, co každý šikovný skřítek potřebuje, co se mu 
může hodit a ještě nějaké zázraky navíc. Vybarvila čepičku 
fialkovou pastelkou a spokojeně se na ni podívala. Zvenku 
vypadala jako normální malá skřítčí čepička, ale uvnitř byla 
tak ohromná, že byste v ní zabloudili jako v pralese!
 No, a když už má někdo čepici, měl by mít taky jméno.
 „Budeš Šalvěj!“ rozhodla holčička.
 Proč Šalvěj? No, protože skřítek holčičce hrozně moc 
scházel. Bylo to podobné, jako když jste nemocní a schá-
zí vám zdraví. A tak si představovala, že skřítka má a že 
ji z toho scházení uzdravuje jako léčivý šalvějový čaj od 
babičky. Navíc měl tu fialovou čepičku. No a taky se jí to 
voňavé jméno líbilo víc než Horác nebo Ruprecht...

Jana Semelková: Pohádkový klásek
Nakladatelství JaS
Sourozenci Viktorka s Viktorem prožijí báječné prázdniny 
díky báječným prarodičům – babičce Karle a dědovi Kar-

lovi. Výlet vlakem na hrad je přece krásné dobrodružství, 
hodně si užijí na chalupě pod lesem dědova bratra Jaku-
ba, kde s jeho vnukem Matyášem Viktor vytvoří nerozluč-
nou dvojici. I o prázdninách se budou vyprávět pohádky, 
básničky a veselá říkadla. Léto s rodinou Hrdličkových je 
veselé a plné pohádkových příběhů. Ptáte se jakých? To 
se dozvíte hned, jak otevřete knížku! Do letních příhod ro-
diny Hrdličkových jsou zakomponovány pohádky Boženy 
Němcové, Elišky Krásnohorské, verše Josefa Václava Slád-
ka a lidová říkadla a rozpočitadla.

Renáta Fučíková: Hus a Chelčický. Příběh jejich doby
Nakladatelství Práh
Autorka ilustrovaného příběhu z dějin tvrdí: „Nejsme malí, 
ale když se dotkneme něčeho velkého, v rozpacích chceme 
velikost shodit.“
 Začínala s princeznami a draky, ilustrovala dokonce 
první český překlad Letopisů Narnie. Jak však její syn na-
stoupil do školy, propadla Renáta Fučíková českým, po-
tažmo evropským dějinám. Společně s Alenou Ježkovou 
převyprávěly Jiráska, z Libuše udělala komiksovou hrdinku. 
Aktuálně je na pultech její verze příběhu mistra Jana Husa 
a Petra Chelčického.
 Nikdo nepochybuje, že nejdramatičtější období čes-
kých dějin bylo 15. století. Čeští univerzitní učenci se teh-
dy pokusili o nápravu katolické církve. Dva z nich, Jan Hus 
a Jeroným Pražský, skončili na hranici jako kacíři. V Če-
chách vybuchl požár násilí, jehož příčiny vysvětlovala kaž-
dá doba po svém. Naši pradědové se učili o boji Čechů 
s Němci, naši rodiče o revoluci nejchudších vrstev. Pravda 
však byla jiná a tato kniha se ji pokusí vyložit co nejsrozu-
mitelněji. Vstupte s námi do doby vrcholného středověku: 
poznáte dobu vlády Václava IV. a Zikmunda, seznámíte se 
s životem na pražské univerzitě. Prožijete hlavní události 
husitských válek: pražskou defenestraci, křižácké výpravy 
proti Čechům, bitvy svedené Janem Žižkou i Prokopem 
Holým, jednání husitů na koncilu v Basileji i nástup Jiřího 
z Poděbrad na český trůn. Krok za krokem budete sledo-
vat, jak snadno se ušlechtilé myšlenky snadno zvrátí ve vše-
obecné násilí.
 V této krvavé době však žil v Čechách člověk, jenž ná-
silím opovrhoval. Jeho spisy ovlivnily slavné muže, jakými 
byli například L. N. Tolstoj nebo Mahátma Gándhí, které 
dnes zná celý svět. Zato jméno jejich inspirátora, zemana 
Petra Chelčického, zná jen málokdo. Tato kniha vás s jeho 
myšlenkami seznámí.

Vít Štěpánek: Můj první atlas Evropy aneb putování 
Vítka a Štěpánky
Ilustrace: Adéla Moravcová
Nakladatelství Slovart
Pokračování mezi dětmi i rodiči populárního dětského 
atlasu s názvem Můj první atlas České republiky přináší 
dětem základní vědomosti o všech evropských státech. 
Můj první atlas Evropy je rovněž plný barevných ilustrací, 
jednoduchých map i srozumitelných a poutavých textů. 
Při seznamování se se základními charakteristikami jed-
notlivých zemí, jejich krásami, památkami a zajímavostmi 
čtenáře provází osvědčená dvojice malých cestovatelů – 
Vítek a Štěpánka. Při putování děti stále něco řeší, ne 
vždy je hned jasné, kdo z nich má pravdu… a čtenář se 
spolu s nimi zamýšlí nad různými otázkami. Kromě toho  
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ra v každé kapitole dostane zvídavý čtenář otázku. Odpověď 
si může probrat třeba s kamarády nebo rodiči a správnost 
si lehce ověří na konci knihy. Hravým způsobem se tak 
dozví třeba to, která evropská země je nejmenší, ve kte-
rém sportu vyniká švédská hvězda Björn Borg, kdy zanikly 
Pompeje a u kterého italského města se nacházejí jejich 
zbytky, které švýcarské město má nejvíce obyvatel, kdy Ma-
ďar Ernő Rubik vynalezl svůj slavný hlavolam – Rubikovu  
kostku…

Jiří Žáček: Chytré pohádky pro malé rozumbrady
Nakladatelství Slovart
Kromě fantastických pohádek, kde se to hemží nadpřiro-
zenými bytostmi a čaruje se ostošest, existují i pohádky, 
ve kterých se nevyskytují pohádkové obludy, kde nevítězí 
mocné kouzlo či hrubá síla, ale navrch má rozum, moud-
rost a vtip. Hrdiny chytrých pohádek bývají lidé zdánlivě 
obyčejní, kteří se v životních zkouškách téměř vždy osvěd-
čí jako lidé naopak neobyčejní, moudří a stateční. Posilují 

Karel Šiktanc: Na Knížecí

Již více než půl století má český čtenář možnost střetávat 
se s poezií Karla Šiktance. Jeho nejnovější básnická sbírka 
Na Knížecí je inspirována Prahou a vzpomínkami na ni: 
„V domě u kohouta se svítí. / V domě u minuty tma. / Ti-
těrné hromobití. / Pravěký průvan Týna // jak už vše zapo-
míná // třese zvonama.“ Autorem ilustrací je Jan Koblasa. 
Kniha vyšla v nakladatelství Karolinum.

Velký knižní čtvrtek přinesl dvanáct novinek
Knižní distribuce Kosmas a několik nakladatelů uspořáda-
lo letošní Velký knižní čtvrtek. Záměrem akce je upozornit 
na několik novinek podzimního knižního trhu, jež by se 
mohly stát u čtenářů žádanými. Knižní čtvrtek tentokrát 
přinesl dvanáct novinek, nabídl besedy čtenářů s autory či 
autogramiády. Poprvé se Velký knižní čtvrtek konal kromě 
Prahy i v Brně. Na knižní pulty přišla novinka Jo Nesba Pří-
zrak (nakladatelství Kniha Zlín), Jiřího Hájíčka Vzpomínky 
na jednu vesnickou tancovačku (Host), Josefa Formánka 
Úsměvy smutných mužů (Smart Press), Andrey Sedláčko-
vé Moje pařížská revoluce (Prostor) nebo kniha ekonomů 
Markéty Šichtařové a Vladimíra Pikory Lumpové a beránci 
(NF Distribuce), která je thrillerem pracujícím s reáliemi 
současné české ekonomiky i společnosti.

Ruth Boswellová: Nějaká vzdálená země
Nakladatelství Argo
Autorka čerpá ve svém románu ve velké míře z vlastních 
zážitků z dětství. V únoru 1939 ji totiž její rodiče poslali 
ve věku devíti let samotnou do Anglie, a tím jí vzhledem 
k jejímu židovskému původu zachránili život. Dramatický 
děj zachycuje příběhy rodiny zmítané ve víru historických 
událostí v předvečer druhé světové války, od zářijové mo-
bilizace v roce 1938 do německé okupace 15. března 1939, 
a zejména zážitky dětské protagonistky Anny jsou znatelně 
autentické a tím mimořádně emocionálně působivé.

naše sebevědomí a připomínají nám, že k vítězství nad lží 
a nelidskostí nepotřebujeme čaromocný meč ani pohádko-
vého dědečka, stačí mít kuráž, bystrý rozum a dobré srd-
ce. Není to sympatický vzkaz dávných pohádkářů dnešním 
rozumbradům a rozumbradkám? Kniha chytrých pohádek 
plných humorných situací a vtipných nápadů je třetí ze sé-
rie velkých pohádkových sbírek v převyprávění Jiřího Žáč-
ka a s ilustracemi Adolfa Borna.

Rudolf Mertlík: Příběhy Odysseovy
Nakladatelství Albatros
Rudolf Mertlík převyprávěl sáhodlouhý epos, aby jej při-
blížil dětskému čtenáři. Stalo se tak před pětačtyřiceti lety, 
ale jeho adaptace je moderní i věrná – stejně nadčasová 
jako Odysseus a pověst o něm. Hrdina starověké mytolo-
gie Odysseus se proslavil během cesty zpět po skončení 
trojské války. Souboje s obry, přírodními úkazy i olympský-
mi bohy nejsou jednoduché, ale nakonec dosáhne svého 
cíle, sám, jediný.

 Ruth Boswellová je známá britská televizní produ-
centka a scenáristka seriálů pro děti i dospělé. Vyrůsta-
la v předválečném Československu, zachránila se, ale její 
matka opustit Československo nemohla a zahynula v kon-
centračním táboře.

Michael Žantovský: Havel
V nakladatelství Argo vyšla koncem října dlouho očekáva-
ná kniha diplomata a překladatele Michaela Žantovské-
ho (65) – objemný životopis Václava Havla, který se jme nuje 
jednoduše Havel. Jaký byl podle Žantovského exprezident, 
jenž byl jeho přítelem? V čem byl silný a v čem slabý? Na 
to odpovídá současný velvyslanec ve Velké Británii v rozho-
voru pro Reflex, ze kterého přetiskujeme pár pasáží.

Dá se alespoň vyrobit kniha o Havlovi? Dá se vůbec takový člověk po-
psat? napsal jste sice životopis o mnoha stech stránkách, ale pro mno-
ho lidí byl bývalý prezident po celý svůj život v podstatě neuchopitelný. 
Co s tím?
Rozhodně není jednoduché ho uchopit, byla to jedna 
z největších výzev, před níž jsem v životě stál. Řada lidí 
navíc postrádala v těch pracích, které už o něm existují, 
nějaký celkový pohled na jeho osobnost.
 Často se o něm píše jako o politikovi, disidentu a bo-
jovníkovi za lidská práva. Většinou se o něm nepíše jako 
o dramatikovi a spisovateli. Nebo se naopak píše to druhé 
a vynechá to první. Málo se o něm napsalo jako o mysliteli.  
A když už někdo postihl všechny vyjmenované oblasti, tak 
se málo psalo o něm jako o člověku. Já jsem se pokusil 
o jiný, celkový pohled.

S kým jste v rámci přípravy knihy o václavu Havlovi hovořil? A byli 
i takoví, co odmítli?
Bylo to hodně lidí. Mluvil jsem o Havlovi především s těmi, 
co s Havlem a se mnou pracovali – s Edou Kriseovou, Ladi-
slavem Kantorem, Karlem Schwarzenbergem, Sašou Von-
drou, Ladislavem Špačkem. Bohužel Jirka Křižan už byl 
mrtev a Olda Černý umřel krátce poté, co jsem knihu začal 
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psát, ale s tím druhým jsem to ještě stihl. Jenže já si nedě-
lám žádný monopol na Václava Havla, ostatně několik knih 
už o něm vyšlo, ale dovolím si tvrdit, že moje je úplně jiná.

narazil jste u Havla na něco, co jste nakonec vypustil, co už vám přišlo 
za hranou toho, aby to mohlo být zveřejněno?
Nejsem profesionální životopisec, ale je to jako u malíře. 
I ten volí určitý štětec, barvu, na něco akcent dá, na něco 
ne. Někdy se dalo i v textu takzvaně více přitlačit, ale mně 
šlo o celkový obraz, ne o jednotlivosti.

Předpokládám, že po sepsání životopisu prezidenta dokážete vyhodno-
tit i jeho klady a zápory.
Havel se snažil, i když jako každému člověku na světě se 
mu to úplně nepodařilo, žít svůj „život v pravdě“. Druhým 
okruhem je jeho „moc bezmocných“, kdy politika vychází 
z toho, co vlastně politikou není. To fungovalo bezvadně 
před revolucí a v Chartě, ale už ne tolik, když byl u moci.

Zemřel Rudolf Čechura
Ve věku 85 zemřel v říjnu v Praze 
Rudolf Čechura, autor večerníčků 
o Maxipsu Fíkovi.

Rudolf Čechura vystudoval ob-
chodní akademii v Chomutově 
a pedagogické gymnázium v Jihla-
vě. Ze začátku působil jako učitel, 
ale v šedesátém roce nastoupil do 
Československého rozhlasu a poz-
ději pracoval jako redaktor časopisu 
Věda a technika – až do roku 1973, 

kdy byl za normalizace propuštěn. Po odchodu ze zaměst-
naní zůstal na volné noze a živil se převážně literaturou 
pro děti. Nejznámějším z postaviček, které vytvořil, je ur-
čitě Maxipes Fík, jehož příběhy byly přeloženy do několika 
světových jazyků. Pro děti je také kniha Pavián mezi lidmi.
 Rudolf Čechura byl od roku 1968 členem The Sherlock 
Holmes Society of London a od roku 2000 byl členem Čes-
ké společnosti Sherlocka Holmese. Jeho vzorem byl Arthur 
Conan Doyle, vytvořil některé pastiše na jeho dílo, ty byly 
vydány v souboru Sherlock Holmes v Čechách a jiné pří-
běhy. První detektivní román vydal v roce 1969. Jmenoval 
se Nikdo nemá alibi a bývá uváděn v soupisech českých 
holmesian.
 Za román Šperhák získal Čechura v roce 1996 Literární 
cenu Knižního klubu a v roce 1999 Cenu Jiřího Marka za 
sbírku Dr. Sherlock Holmes v Čechách. Tuto sbírku napsal 
ještě v dobách hluboké totality v Česku a nepředpokládal, 
že by někdy mohlo dojít k jejímu vydání. Po listopadu 1989 
přihlásil rukopis do soutěže a ten vyhrál. Mezi jeho další 
vydaná díla patří Kočkodrom, Šifra z katakomb, Čítanka 
pro začínající detektivy nebo Dva ve fraku. V březnu 2013 
vyšla jeho poslední detektivka Nikdo nemá alibi.
 K okruhu tvorby Rudolfa Čechury patří také dobro-
družné romány odehrávající se v jeho rodném pohraničí 
v době po druhé světové válce. (mk)

úMRTÍ

Co ty Havlovy slabiny?
Nenazval bych to slabinou či chybou, protože byl člo-
věkem, který všechno vyhodnocoval ze všech stran, ale 
nedokázal se někdy jasně politicky rozhodnout. Nebyl jed-
noduchým člověkem, nad vším hodně přemýšlel a udělat 
rychlý jednoznačný závěr nebylo pro něj někdy jednodu-
ché. Ne vždy uměl dobře zacházet s médii.
 …Myslím to tak, že měl handicapy zejména pro elektro-
nická média – nedíval se do očí, neuměl říci jednoduchou 
větu, vždy to bylo hodně dlouhé a rozvité. Nesnášel, když 
se opakoval. Takže to řekl pak jinak, a tím lidi mátl.

Ještě něco, co neuměl či nechtěl dělat?
Ačkoli byl dlouho disident, tak byl mizerný konspirátor. Ne-
udržel tajemství ani deset minut. Okamžitě se s tím musel 
svěřit. Dělat mu za těchto podmínek mluvčího bylo někdy 
mimořádně složité a nervující. Byl to velký člověk, ale do-
konalý nebyl.

Jiří Kovtun
8. září 2014 zemřel v Praze bás-
ník, prozaik a historik Jiří Kovtun 
(* 23. 4. 1927, Horinčevo, Podkar-
patská Rus, dnes ukrajina).

Kovtun žil od dětství v Praze, 
kde také navštěvoval gymnázium 
(maturoval roku 1946). V letech 
1946-1948 studoval na Právnické 
fakultě uK a zároveň působil jako 
redaktor časopisu Vývoj. Brzy po 
Únoru 1948 odešel do emigrace. 

Nejprve pracoval jako sociální pracovník v SRN a Nor-
sku, v období 1951-1973 byl redaktorem rozhlasové sta-
nice Svobodná Evropa v Mnichově. V letech 1974-1975 
studoval na Graduate School of Library Science v New 
Yorku, kde získal vysokoškolské vzdělání v oboru knihov-
nictví. V letech 1976-1977 pracoval jako redaktor rozhla-
sového vysílání Hlasu Ameriky ve Washingtonu. V letech 
1977-2000 působil jako knihovník – specialista na českou 
a slovenskou problematiku v Knihovně Kongresu uSA ve 
Washingtonu. Přispíval zejména do časopisů Vývoj, Ob-
zory, Svědectví (Paříž), Proměny (New York), Kosmas 
(New York) aj. Redigoval knižnici Lucernička (Mnichov 
1952-1962, s Antonínem Kratochvilem).
 Jako překladatel z ruštiny věnoval Kovtun pozornost 
především ruským nekonformním básníkům (Boris Paster-
nak, Osip Mandelštam, Josif Brodskij).

Zemřel překladatel Jindřich Pokorný, 
autor překladu Cyrana
Ve věku 87 let zemřel překladatel, esejista a literární histo-
rik Jindřich Pokorný. Pokorný je autorem řady esejů a pře-
kladů, zejména poezie, z němčiny, francouzštiny a latiny. 
V roce 1998 obdržel Státní cenu za překladatelské dílo, 
letos na jaře byl vyznamenán francouzským rytířským  

Rudolf Čechura Jiří Kovtun
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Radoslav Nenadál (* 30. 10. 1929, Šumperk) – prozaik 
a překladatel.
 Vystudoval angličtinu a češtinu na FF uK v Praze 
(1948-1952, PhDr. 1953 prací Kritický realismus W. M. 
Thacke rayho). Poté byl krátce asistentem na katedře ne-
slovanských jazyků Vysoké školy politických a hospodář-
ských věd a poté asistentem a odborným asistentem na 
téže katedře Vysoké školy ekonomické. V roce 1964 přešel 
na FF uK; na katedře anglistiky, germanistiky a nordisti-
ky vyučoval anglický jazyk a anglickou literaturu, posléze 
se specializoval na literaturu americkou (CSc. 1984 prací 
K pojetí hrdiny v současném americkém románu, docen-
tem jmenován 1990). Absolvoval dlouhodobé studijní stá-
že v uSA. Od šedesátých let se podílel na edičních plánech 
pražských nakladatelství, zejména Odeonu a Albatrosu. Do 
důchodu odešel roku 1990, nadále se však věnuje psaní  
a překládání.
 Nenadál započal svou literární činnost jako anglista, 
jazykovědec a literární historik, orientující se – v knižně pu-
blikovaných pracích, doslovech, předmluvách, kritických 
komentářích a časopisecky publikovaných statích – zvláště 
na prózu a tvárné postupy moderního románu. Od šede-
sátých let se pak osou Nenadálovy práce staly překlady 
z anglické literatury 19. a 20. století, a především objevné 
překlady ze soudobé literatury americké.

Martin Reiner (* 1964, Brno) patří neodmyslitelně na 
současnou kulturní scénu. Jako nakladatel, jako autor, 
jako pořadatel kulturních akcí. Po nakladatelství Petrov, 

VZPoMÍNkA

které v roce 1992 převzal a v roce 2005 zrušil, založil 
o rok později úspěšné nakladatelství Druhé město. Kromě 
populárního Michala Viewegha vydává Druhé město sou-
časnou prózu i poezii zvučných jmen (Ajvaz, Dousková, 
Kratochvil, Gruša, Wernisch). Reiner sám v Druhém městě 
vydává svá díla zakončená momentálně dokumentárním 
románem o Ivanu Blatném pod názvem Básník. Životem 
Blatného se Martin Reiner zabývá už od roku 1986. Rok 
před Blatného smrtí ho v Anglii stihl navštívit, následovně 
strávil čas pátráním přímo v Anglii, jak sám říká, po blá-
zincích. Na románu pracoval do jeho vydání v roce 2014.

Může nakladatelství bez problémů fungovat i v době tvůrčího zápalu 
jeho majitele?
Je to možné jen v případě, kdy všechny dětské nemoci jsou 
už vyléčené a jsou za námi. To je náš případ. Dělám v na-
kladatelství od roku 1991 a i když se změnil název, zůstávají 
stejní lidé. Tím pádem to je pro mě snadná managerská  
činnost.

Jaké místo ve vašem životě zaujímá psaní?
Bez pochyby velmi důležité. To si uvědomuji zvláště po-
tom, co se ze mě stal muž rodinný. uvědomuji si, že kdy-
bych neměl tento protipól, tuto druhou dimenzi ve svém 
životě, že bych vlastně i rodinný život zvládal o trochu hůř. 
Jsem zvyklý na jiný způsob života, možná i nastavený na 
jiný způsob života, ale mám skvělou ženu, děti a chci mít 
i tuto roli. Dělám to s láskou a s potěšením. Ale přesto 
si uvědomuji, že kdyby tam nebyl tento druhý rozměr, že 

Jan Otčenášek (19. 11. 1924, Praha – 24. 2. 1979, Pra-
ha) – autor společenských realistických próz a scenárista.
Otčenášek vystudoval obchodní akademii v Praze, v letech 
1944-1945 byl pracovně nasazen v továrně Avia Letňany, 
koncem války se stal členem ilegální mládežnické skupiny. 
Pracoval jako účetní ve Spolku pro chemickou a hutní vý-
robu (1947-1951). V sekretariátu SČSS působil od roku 
1952, nejprve jako řadový pracovník. V roce 1953 se na 
krátkou dobu stal redaktorem v Čs. rozhlase, poté se však 
vrátil do sekretariátu SČSS a v letech 1956-1960 byl jeho 
prvním tajemníkem. Od roku 1960 byl spisovatelem z po-
volání a od roku 1973 dramaturgem FS Barrandov.
 Jan Otčenášek vstoupil do literatury dvěma rozsáhlými 
romány nesoucími pečeť dobové angažovanosti: Plným 
krokem (1952) a Občan Brych (1955), Romeo, Julie a tma 
(1958), novela patřící k tomu nejlepšímu, co bylo tehdy 
napsáno, Kulhavý Orfeus (1964) aj.

jUbileA – SoUčASNÍ češTÍ A SloVeNšTÍ SPiSoVATelÉ

 Pokušení Katarina – autorův životní, značně autobio-
grafický román, v němž se snažil vyrovnat se kriticky sám se 
sebou, zůstal nedokončeným torzem. Byl vydán posmrtně.
 Otčenášek psal také scénáře k filmům podle svých knih: 
Občan Brych, Romeo, Julie a tma, Milenci v roce jedna. 
Napsal scénáře k dalším filmům Kolik slov stačí lásce, 
s V. Kalinou Láska mezi kapkami deště. Pro televizi napsal 
Romeo a Julie na konci listopadu a s O. Daňkem scénář 
k seriálu Byl jednou jeden dům.
 Syn Jan Otčenášek (* 1947), původně dokumentarista 
v Krátkém filmu Praha, je od roku 1990 dramaturgem a od 
roku 2002 šéfdramaturgem České televize a pod pseudo-
nymem Petr Zikmund autorem televizních her a seriálů 
(mj. Hotel Herbich a Nemocnice na kraji města po dvaceti 
letech), syn Štěpán Otčenášek (* 1954) je divadelním his-
torikem, dramaturgem (divadlo Labyrint, Divadlo v Dlou-
hé) a redaktorem Divadelní revue.

Řádem akademických palem, připomněl magazín Revolver 
Revue. Do češtiny Pokorný přebásnil například díla Vol-
taira, Victora Huga, Rainera Marii Rilkeho. Známý je také 
jeho překlad veršovaného dramatu Cyrano z Bergeracu 

francouzského dramatika Edmonda Rostanda. Mimořádný 
zájem věnoval středověkému písemnictví. Do češtiny pře-
vedl například hrdinský epos Píseň o Nibelunzích a rytířský 
román Wolframa von Eschenbach Parsifal.
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bych s tím mohl mít exis-
tenciální problém. Dělám 
to proto, že k tomu cítím 
silné a naléhavé pnutí, ale 
už to dělám daleko méně 
proto, aby ostatní věděli, 
že tento člověk má toto 
své místo. Daleko víc to 
potřebuji pro svůj vnitřní 
soulad, harmonii.

Petr Hruška (* 1964, Ostrava) – básník a literární histo-
rik.
 Vystudoval Vysokou školu báňskou (obor úprava ne-
rostných surovin) a Filozofickou fakultu na Ostravské 
univerzitě a Masarykově univerzitě v Brně (obory česká 
literatura a literární věda). Napsal šest básnických sbírek 
(debut Obývací nepokoje, 1995), za tu nejnovější (Dar-
mata, 2012) získal Státní cenu za literaturu pro rok 2013. 
Věnuje se literární historii (monografie básníka Karla Šik-
tance Někde tady, 2010), pracuje v Ústavu pro českou 
literaturu AV ČR, vyučuje na vysokých školách. K vydání 
připravil třídílné spisy Jana Balabána. Ve své poslední sbír-
ce věnoval báseň Pořádného tuňáka Janu Balabánovi

Co pro vás Jan balabán znamená, jak vás ovlivnil?
Jan Balabán, jednoduše řečeno, byl můj přítel. Přesněji 
řečeno, je můj přítel. Nemění se na tom nic tím, že ode-
šel z tohoto světa. Neboť přátelství nekončí a nepřestává 
jenom tímto hrozným koncem, nicméně zůstává pořád 
něčím živým a něčím vnitřním, pokud jde o skutečné přá-
telství. A my jsme s Janem Balabánem skutečné přátelství, 
dovolím si říci, měli. A to je ten nejdražší přepych, který si 
na tomhle světě můžu vymyslet.

Silvester Lavrík (* 1964, Spišský Štiavnik) je divadel-
ným režisérom, autorom prozaických, dramatických aj 
publicistických textov. Vyštudoval divadelnú réžiu na Vy-
sokej škole múzických umení v Bratislave. Pracoval ako 
divadelný a rozhlasový režisér, pôsobil ako umelecký šéf 
Mestského divadla Zlín a šéfredaktor Rádia Devín, v sú-
časnosti v slobodnom povolaní. Vydal na desať divadel-
ných hier (Hry, 2007) a päť prozaických kníh (Allegro 
barbaro, 2002; Villa Lola, 2004; Perokresba, 2006; Zu, 
2011; Naivné modlitby, 2013). Zaujímavosťou je, že Sil-
vester Lavrík ako autor je zároveň prekladateľom vlastné  
knihy.
 „Som generácia, ktorá vyrástla a značný úsek svojho ži-
vota prežila v Československu. Podstatná časť mojej vzde-
lanostnej kompetencie pochádza práve z českej literatúry 
a z textov písaných v češtine. Pôsobil som v Zlíne, Ostrave, 
Českých Budějoviciach. Keďže aj v minulosti som písal po 
česky, skúsil som knihu preložiť sám.
 Možnosť určitých zmien bola jedným z dôvodov, prečo 
som sa podujal na túto nesmierne ťažkú prekladateľskú 
prácu, pretože prekladať do blízkych jazykov a ešte pra-
covať s vlastným textom, je veľká pasca, a to hneď dvojná-
sobná. Stálo mi to za však za to.
 Ako čas plynie a autor vstupuje s časovým odstupom 
do vlastného textu, tak má chuť s ním ešte niečo robiť. 
Rozsahom tá zmena veľká nie je, ale drobné úpravy skry-
tých motívov vyznievajú v českej podobe inak. Ide o au-

torskú úpravu, ktorá jednotlivé úseky vypointuje a robí 
text zrozumiteľnejším. Na druhej strane, čeština je svoj-
bytný a neúprosný jazyk, najmä v tom, akým spôsobom 
sa vinie niť rozprávača alebo ako prehovára postava. Toto 
boli veci, ktoré boli na jednej strane pre mňa výzvou, 
na druhej strane veľkým lákadlom. Verím, že to dielu  
len pomohlo.

Karel Škrabal (* 1969, Jihlava) je novinářem, básníkem, 
členem literární skupiny Vítrholc a provozovatelem we-
bové stránky „Nedělní chvilka poezie“ www.nedelnichvil-
kapoezie.cz. Škrabal žil čtyřicet let v Brně, nyní v Praze. 
Vystudoval strojní průmyslovku, nedostudoval Vysoké uče-
ní technické a sociologii na Masarykově univerzitě v Brně. 
Od roku 1992 pracuje jako novinář pro Český deník, Lido-
vé noviny, TV Nova, naposledy šestnáct let v MF Dnes. Je 
autorem básnických sbírek Zapalte Prahu (1998), Šlehač-
ka (2000), Druhá verze pravdy (2003), Strašpytel (2007) 
a Rádio Vítrholc (2014). Pro jeho básně je charakteristický 
vtip, stručnost a výstižnost. Tematicky se stále vrací k roz-
poru mezi brněnskou a pražskou identitou, kopané, ke 
zmiňovanému Vítrholci a vztahům mezi mužem a ženou. 
Letos mu v nakladatelství Větrné mlýny vyšla básnická sbír-
ka Rádio Vítrholc.

Petra Hůlová (* 1979, Praha) – spisovatelka.
Hůlová vystudovala mongolistiku a kulturologii na FF uK 
v Praze. Pobývala v Mongolsku, kde se také odehrává děj 
jejího prvního románu Paměť mojí babičce (2002), žila 
také v uSA a jiných zemích. Její poslední román s názvem 
Macocha vydalo v letošním roce nakladatelství Torst. O té 
říká: „Protentokrát nechci po iksté vyprávět příběh něko-
ho, s kým toho mám ve skutečnosti relativně málo společ-
ného. Taky šlo o určitý adrenalin. Nakolik si sama k sobě 
jako k osobě pustím samu sebe jako autorku. Zda k sobě 
dokážu být tak nelítostná, jako kdybych byla jen literární 
postavou.“ Hůlová se věnuje publicistice, je autorkou osmi 
prozaických knih.

Monika Kompaníková (* 1. 9. 1979, Považská Bystrica) 
je spisovateľka, ktorá vstúpila do slovenského literárneho 
povedomia ako dvojnásobná finalistka súťaže Poviedka. 
Cenu organizuje od roku 1996 Koloman Kertész Bagala 
(vydavateľstvo KK Bagala). Debutovala knihou krátkych 
próz s názvom Miesto pre samotu, za ktorú získala Cenu 
Ivana Kraska. V roku 2006 jej vyšla novela Biele miesta 
nominovaná na cenu Anasoft litera 2007. Román Piata loď 
vyšiel v roku 2010 a okamžite zaujal slovenskú literárno-
vednú aj čitateľskú obec. Pred dvoma rokmi vyšiel aj v čes-
kom preklade Kateřiny Tučkovej vo vydavateľstve Větrné 
mlýny. Kniha získala ocenenie Anasoft litera 2011, bola 
vydaná v niekoľkých krajinách, na motívy knihy bol nato-
čený celovečerný dokument a v súčasnej dobe sa pripra-
vuje hraný film. Monika Kompaníková vyštudovala grafiku 
a maľbu na Vysokej škole výtvarných umení v Bratislave. 
„Písanie je zábava,“ hovorí. „Je to skôr nutkanie, ako keď 
sa ti chce hvízdať pod sprchou. Ja mám na písaní najradšej 
obracať slovíčka a hľadať ich správne poradie, aby mali tú 
farbu, akú majú mať, konštruovať vety. Páči sa mi, že moje 
postavy môžu beztrestne povedať a urobiť veci, ktoré by 
som sa ja sama neodvážila, alebo ktoré by som chcela za-
žiť, ale nejde to.“

Martin Reiner
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Novinkou Noci divadel  
15. listopadu byly cyklojízdy
Na 117 souborů z 29 českých a moravských měst bylo při-
hlášeno do druhého ročníku Noci divadel 15. listopadu. 
Jejich členové se inspirovali loňským úspěchem a zájem-
cům opět připravili divadelní produkce, soutěže, worksho-
py, přednášky či výstavy. Noc divadel proto nabídla pět 
tras cyklojízd, jejichž součástí byla návštěva významných 
pražských scén, které připravily komentované prohlídky, 
workshopy, improvizované inscenace nebo scénická čtení. 
Vzhledem k úmrtí Pavla Landovského se organizátoři Noci 
divadel rozhodli namísto plánované výstavy věnované reži-
séru Petru Léblovi uspořádat v Institutu umění – Divadel-
ním ústavu expozici k uctění památky tohoto významného 
herce a dramatika.

Počtrnácté byly předány výroční ceny 
Divadelních novin
Výroční cenu Divadelních novin za herecký výkon sezó-
ny bez ohledu na žánry získal Dušan Hřebíček za titulní 
roli v inscenaci Poslední trik Georgese Mélièse. Na jevišti 
královéhradeckého Divadla Drak ji nastudoval režisér Jiří 
Havelka, který byl za ni oceněn s autorem výpravy Markem 
Zákosteleckým i v nově zavedené kategorii Loutkové a vý-
tvarné divadlo. Ceny byly vyhlášeny v pražském Divadle 
Minor. Mezi činoherními projekty zabodoval Lukáš Bru-
tovský za režii inscenace Maryša v brněnském HaDivadle. 
Z alternativní scény zvítězilo Divadlo Vosto5 představením 
nazvaným Dechovka. Premiéru mělo v Baráčnické rychtě.

Novou divadelní sezónu v Brně  
odstartoval Kafka, Gogol i Lennon
Nové dramatizace Zámku od Franze Kafky a ruské klasiky 
Mrtvé duše od Nikolaje Vasiljeviče Gogola rozšířila po di-
vadelních prázdninách nabídku brněnských scén. Nadchá-
zející sezóna je výjimečná například pro HaDivadlo, které 
slaví 40. výročí založení. Do své jubilejní sezóny vstoupilo 
9. září, a to odloženou premiérou inscenace na motivy ne-
dokončeného Kafkova románu Zámek. Husa na provázku 
jako svou první novinku uvedla hru Ondřeje Novotného 
Divnej brouk aneb Kdo zabil Johna Lennona. Inscenace se 
vrací k vraždě spáchané v roce 1980 vyšinutým fanouškem 
Markem Chapmanem. Lennona si zahrál Milan Holenda.

Divadlo v Řeznické uvedlo premiéru  
hry o Leni Riefenstahlové
Pražské Divadlo v Řeznické uvedlo premiéru inscenace 
Leni slovenských autorů Valerie Schulczové a Romana 
Olekšáka. Režisérem byl Viktor Polesný. Na komorním 
jevišti se objevili Vilma Cibulková, Dana Syslová, Ondřej 
Kavan a Daniel Krejčík. Inscenace líčí fiktivní setkání dvou 
skutečných osobností, moderátora Johnnyho Carsona, je-
hož talkshow patřila třicet let k nejsledovanějším pořadům 
Ameriky, a Hitlerovy dvorní režisérky Leni Riefenstahlové. 
Helene Amalie Berta „Leni“ Riefenstahlová proslula nová-

torským přístupem k natáčení filmů i k fotografování. Její 
osoba i tvorba ale vzbuzuje kontroverzní reakce, neboť 
se prostřednictvím filmů a fotografií podílela na propaga-
ci nacismu. Tuto svou roli nikdy nepřiznala a vymlouvala 
se na politickou nevědomost a naivitu. Zemřela ve věku 
101 let v roce 2003.

V anketě Neviditelný herec  
zvítězili Munzar a Balzerová
V divácké anketě Neviditelný herec Týdeníku Rozhlas zvítě-
zili Luděk Munzar a Eliška Balzerová. Výsledky 18. ročníku 
vyhlásili v přímém přenosu pořadu Tobogan Českého roz-
hlasu z divadla u Hasičů. Nominováno bylo letos celkem 
devětadvacet herců a hereček za výkony v rozhlasových 
hrách, četbách na pokračování a dramatizovaných čet-
bách, které zazněly na vlnách Českého rozhlasu v sezóně 
2013/14. Své hlasy za herecké výkony v rozhlasovém vy-
sílání zaslalo přes čtyři tisíce posluchačů, sdělil moderátor 
pořadu Aleš Cibulka. V kategorii herců zvítězil Luděk Mun-
zar za dramatizaci díla Ježíškovy první Vánoce. Současná 
ředitelka divadla Na Fidlovačce Eliška Balzerová zvítězila 
za hru Osudy – Teď něco ze života.

Hodinový hoteliér na Vinohradech
Nejznámější hře Pavla Landovského Hodinový hoteliér se 
dostalo nového uvedení v Divadle na Vinohradech, žel den 
před autorovým pohřbem. Poprvé hru inscenoval v roce 
1969 režisér Evald Schorm v Činoherním klubu. Hodinové-
ho hoteliéra se před třemi lety rozhodl inscenovat režisér 
Jan Kačer, aby s pomocí někdejších kolegů z Činoherního 
klubu – Vladimíra Pucholta a Josefa Abrháma – vrátil ne-
mocnému Pavlu Landovskému chuť do života. Působivý 
a dojemný dokument o setkání kamarádů po čtyřiceti le-
tech, kdy je rozdělily zákazy a emigrace, natočil Josef Abr-
hám mladší. Právě projekcí tohoto filmu zahájil režisér Ivan 
Rajmont čtené zkoušky s herci. Postavy Fány a Hanzla na-
psal Pavel Landovský, když mu bylo něco málo přes třicet, 
ale přesto se dokázal dokonale vcítit do duše dvou starců 
na sklonku života a ačkoli byla hra napsána v šedesátých. 
letech 20. století, zachycuje jiný režim a jiné poměry, zá-
kladní lidské hodnoty v ní jsou stále platné.
 Další termíny představení: 8. a 16. 12. 2014; 13., 21. 
a 23. 1. 2015, 19:00, Zkušebna, Divadlo na Vinohradech.

Ze Smíchova na Broadway
Hra The Good and the True napsaná podle skutečného 
příběhu české prvorepublikové herečky Hany Pravdové, 
která byla nastudovaná ve Švandově divadle v Praze na 
Smíchově, se představila v New Yorku. Tady se hrála v di-
vadle DR 2, renomované scény na off-Broadwayi.
 Tento ryze český příběh se snažil americkému publiku 
přiblížit historii České republiky a zároveň je to také napínavá 
kronika 20. století. Možnost vystupovat před newyorským 
publikem na takovém prestižním místě bylo pro Švando-
vo divadlo mimořádným úspěchem. Ve hře The Good 
and the True se prolíná osud Hany Pravdové s příběhem 
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olomouckého sportovce Miloše Dobrého, který po trans-
portu do Terezína a Osvětimi také unikl téměř jisté smrti.
 Hana Pravdová se narodila v roce 1916 v rodině ruské-
ho legionáře. V mládí studovala soukromě herectví u Olgy 
Scheinpflugové a první malou roli dostala ve Švandově di-
vadle. Potom se již nabídky množily a šla z role do role 
a také se objevila ve filmech, například ve snímku Na slu-
neční straně nebo dramatu Marijka nevěrnice od Vladisla-
va Vančury. Slibnou kariéru Hany Pravdové ukončila válka. 
V již obsazeném Československu uzavřela Hana sňatek se 
studentským vůdcem Alexandrem Munkem a mladý židov-
ský pár se dostal do Terezína. Poté již začala jejich pouť 
po koncentračních táborech, kterou však manžel nepřežil. 
Haně se zázrakem podařilo utéct z pochodu smrti. Vrátila 
se do Švandova divadla, začala znovu hrát a také se znovu 
vdala – za herce Jiřího Pravdu. Manželé Pravdovi s malým 
synem po komunistickém převratu emigrovali do Francie 
a později do Austrálie, kde založili divadelní společnost. 
Osudové ale bylo jejich setkání s britskou herečkou Sybil 
Thorndike, která jim svojí intervencí u shakespearovského 
herce Sira Johna Gielguda zajistila další hereckou činnost. 
Pravdovi se přestěhovali zpět do Evropy – do Londýna, 
kde Jiří působil na scénách ve West Endu a Hana začala 
hrát v televizi a ve filmu. Zemřela v roce 2008 v Oxfordu.
 I když se Haně Pravdové její sen zahrát si na Broadwayi 
nesplnil, její příběh se tam dostal a na divadelních prknech 
ji navíc ztělesnila její vnučka, herečka Isobel Pravda.
 Inscenaci The Good and the True představilo Švando-
vo divadlo kromě New Yorku již také v Leedsu, Londýně 
a Bruselu.
 V České republice se inscenace The Good and the True 
bude v průběhu podzimu hrát ve východočeském Potštej-
ně, kam se Hana Pravdová uchýlila se svým prvním mužem 
Alexandrem v průběhu okupace. Do New Yorku se hra 
vrátí v polovině příštího roku, protože zájem o její uvedení 
projevil největší světový festival židovského divadla.
  (mk)

Divadlo Spejbla a Hurvíka obnoví  
muzikál Spejbl versus Drákula
Pražské Divadlo Spejbla a Hurvínka uvedlo obnovenou 
premiéru swingového hororového muzikálu. Má název 
Spejbl versus Drákula a na jevišti se objevilo po čtyřiceti 
letech. Autorkou textu i písní je rozhlasová režisérka, au-
torka a jedna z iniciátorů vzniku postavy Járy Cimrmana 
Helena Philippová. V příběhu se Spejbl pustí do skládání 
muzikálu, který ho má zbavit dluhů. Nechybí upírobijec 
Hurvínek, podnikavá nymfoMánička, pes baskervillský 
alias Žeryk. A k tomu všemu se k nočnímu životu probere 
i žoviální hrabě Drákula. Toto představení je druhým titu-
lem z řady Zlatý fond Divadla S+H, která má připomenout 
nejlepší inscenace z historie této scény. S úspěchem se hrá-
lo i v Německu.

Moravské divadlo uvedlo slavnou  
komedii U pokladny stál
Moravské divadlo Olomouc uvedlo v premiéře slavnou 
komedii U pokladny stál, kterou ve filmovém provedení 
proslavil v roce 1939 herec Vlasta Burian. Divadlo ji však 
představilo ve výrazně pozměněné verzi. Hru režisér Ni-
kolaj Penev zasadil do Olomouce a do nedalekých Lázní 

Slatinice. Režisér se po roce vrátil na olomouckou scénu 
a chce navázat na mimořádný divácký úspěch své inscena-
ce Sluha dvou pánů.

Paralelní životy – 20. století  
očima tajné policie
Národní divadlo uvedlo ve třech komorních prostorech 
v říjnu 2014 projekt Paralelní životy – 20. století očima 
tajné policie. Projekt iniciovala Asociace Divadelní Nitra, 
která je organizátorem prestižního divadelního festivalu, 
a jako koproducent se na něm kromě pěti divadel a diva-
delních skupin z Německa, Maďarska, Rumunska, Sloven-
ka a Polska podílí také Národní divadlo. umělci z bývalých 
socialistických zemí vytvořili šest dokumentárních divadel-
ních inscenací na základě zkoumání archivních materiálů 
tajných policejních složek operujících v teritoriu bývalého 
východního bloku.

Divadlo v Dlouhé uvedlo  
českou premiéru Vlčí jámy
První novinkou sezóny pražského Divadla v Dlouhé byla 
inscenace autora a režiséra Martina Františáka Vlčí jáma, 
kterou připravil podle románu Jarmily Glazarové. Režisé-
ra zaujaly především silné dramatické postavy příběhu, 
vychylující se až k jakýmsi běsům a šílenosti. S filmovou 
předlohou Jiřího Weisse z druhé poloviny padesátých let 
prý s dramaturgyní nepracovali; některé motivy však pro 
ně byly inspirací. Na filmovém plátně tehdy z tvárnily hlav-
ní ženské role Jiřina Šejbalová a Jana Brejchová.

Po sametu
17. listopadu má na Nové scéně pražského Národního di-
vadla premiéru hra Po sametu. V listopadu 2014 uběh-
ne 25 let od sametové revoluce. Je to vhodná příležitost 
se ohlédnout, připomenout si cestu české společnosti 
k demokracii, svobodě a vysněné ekonomické prosperi-
tě. Čtvrtstoleté výročí je vhodnou příležitostí ohlédnout se 
a bilancovat. Režisér Jiří Adámek, tvůrce originálního mo-
delu hudebně-verbálního divadla (někdy nazývaného „no-
vým voice-bandem“), pro takové ohlédnutí našel ideální 
materiál v rubrice Minulý týden, která v časopise Respekt 
vychází od jara 1992.
 Režie: Jiří Adámek, scéna a kostýmy: Jakub Kopecký, 
dramaturgie: Jan Tošovský, hudba: Michal Nejtek, sound-
design: Jan Veselý, pohybová spolupráce: Zuzana Sýko-
rová.

Národní divadlo: scénické návrhy Jakuba Kopeckého  
pro hru Po sametu
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Rozloučení s Národním divadlem v Praze

V závěru minulé sezóny 2014 mohli diváci naposledy vi-
dět inscenaci Revizora, která měla premiéru v roce 2006. 
Se scénou se neloučila jen inscenace, ale naposledy si v ní 
zahráli dva nestoři činohry Národního divadla, Luba Sko-
řepová, která byla v ND od roku 1945, a Miloš Nesvadba, 
člen ND od roku 1948. Oba herci sklidili za všechny své 
výkony na prknech Národního divadla neutuchající potlesk 
nejen od diváků, ale také od svých hereckých kolegů.

Pražský divadelní festival  
německého jazyka
Již 19. ročník Pražského divadelního festivalu německého 
jazyka se bude konat od 21. 11. do 1. 12. 2014 a opět při-
veze do Prahy to nejlepší z německojazyčných scén.
 Pražský divadelní festival německého jazyka od svého 
založení (původně jako Německé divadlo v Praze), o něž 
se v roce 1996 zasloužili Pavel Kohout a Renata Vatková, 
zaujímá význačnou pozici ve vývoji kulturních vztahů na 
evropské úrovni.
 Letošní program začne inscenací hamburské scény 
Thalia Theater Fronta – Na západní frontě klid. Dále uvi-
díte produkci berlínského Divadla Maxima Gorkého (Ma-
xim Gorki Theater) s názvem Co je venku, do toho mi nic 
není – inscenaci nové divadelní hry Sibylle Berg v režii Se-
bastiana Nüblinga. Zároveň se můžete také osobně sezná-
mit s autorkou této „hry roku 2014“ (!): Sibylle Berg bude 
24. 11. od 17 hodin prezentovat svou novou knihu Srdečné 
díky za život. Z českého překladu bude číst Soňa Červená. 
Pražský divadelní festival německého jazyka připravil pro 
letošní ročník i koprodukci, a to se skupinou She She Pop 
z Berlína, inscenace s názvem Svěcení jara, která byla in-
spirována Stravinského skladbou ve spolupráci s Divadlem 
Archa a Festivalem Akcent. V tomto festivalovém ročníku 

bude výjimečně prezentována i česká inscenace, která ve-
lice inovativně zpracovává téma česko-německého soužití. 
Dechovka je živé a působivé dokumentární divadelní před-
stavení – vychází z hrůzných činů z doby těsně po válce 
v Dobroníně u Jihlavy, kde byla při tancovačce zavražděna 
skupina sudetských Němců. Jde o silný zážitek z produk-
ce divadla Vosto5, s dávkou trochu jiné dechovky slavné 
skupiny Sto zvířat a v režii ceněného divadelního režiséra 
Jiřího Havelky.
 Jedním z posledních představení letošního festivalu 
bude dramatizace románu Laskavé bohyně v režii Antonia 
Latella a v provedení vídeňského Schauspielhausu, festival 
bude ukončen inscenací mnichovského divadla Münchner 
Kammerspiele Gasoline Bill v režii René Pollesche.
 I letos bude jednomu z českých souborů udělena Cena 
Josefa Balvína, tentokrát skupině Tygr v tísni za inscenaci 
Meyrink – Nováková – Kubák GOLEM Štvanice.
 Festival nabízí kromě již běžných diskusí publika s herci 
a dalšími tvůrci představení výstavu divadelních plakátů 
Stejné barvy, která v Novoměstské radnici ukáže to nejza-
jímavější ze současné plakátové tvorby německojazyčného 
divadla.
www.facebook.com/theater.cz
www.theater.cz

Happening zahájil provoz v prostoru 
Jatka78 v holešovické tržnici
Velkým happeningem za účasti mnoha souborů a umělců 
byl zahájen provoz nového divadelního a uměleckého pro-
storu Jatka78 v Pražské tržnici v Holešovicích. Jeho vznik 
a přípravu inicioval přední český soubor nového cirkusu 
Cirk La Putyka. Na zahájení naváže nejnovější představení 
Dolls Cirku La Putyka, které spojuje několik žánrů – nový 
cirkus, akrobacii, práci s loutkami a předměty, pohybové 
divadlo, moderní technologie i film.

Herec Josef Abrhám (* 14. 12. 1939, Zlín) patří po mno-
ho let k nejvýraznějším představitelům různých forem in-
terpretačního umění.
 Josef Abrhám započal svá herecká studia u Andreje 
Bagára na bratislavské Vysoké škole múzických umění 
a po dvou letech přešel na pražskou Divadelní akademii 
múzických umění. Po absolvování vysoké školy roce 1962 
začal působit na scéně pražského Divadla československé 
armády, aby se po třech letech stal jedním ze zakládajících 
členů nově vzniklého Činoherního klubu Praha. Se zdejším 
jevištěm pak na mnoho desítek let spojil svou divadelní 
kariéru, aby dokázal naplno uplatnit svůj mimořádný he-
recký talent od rolí vážných přes postavy charakterní po 
veseloherní. Josef Abrhám je z pozdějšího období znám 
i z účinkování v činohře pražského Národního divadla.
 Na svém hereckém kontě má Abrhám nespočet tele-
vizních rolí, z nichž do jasného popředí vystupují hlavně 
jeho ústřední postavy MuDr. Arnošta Blažeje, primáře chi-
rurgického oddělení v legendárním seriálovém opusu Ne-
mocnice na kraji města, z něhož se později v pokračování 

Nemocnice na kraji města po dvaceti letech i ve třetí řadě 
s podtitulem Nové osudy stane ředitel nemocnice v Boru, 
nebo postava soukromě podnikajícího zemědělce Josefa 
Hraběte v seriálu Hraběnky.
 Stejně jako na televizní obrazovce má Josef Abrhám na 
filmovém plátně odehráno mnoho velkých a úspěšných 
postav. Před filmovou kamerou Abrhám debutoval v roce 
1961 v moralistním snímku Strop a poté se objevil v ně-
kolika dalších celovečerních dílech. Do první řady se musí 
zařadit ústřední role knihkupce Dalibora Vrány v Smolja-
kově komedii Vrchní, prchni nebo hlavní postavy skuteč-
ných osobností v životopisných filmech. Abrhám byl díky 
tomu spisovatelem a dramatikem Karlem Čapkem v dra-
matu Štěpána Skalského Člověk proti zkáze nebo slavným 
Jaroslavem Haškem ve filmu Velká cesta. Za připomínku 
určitě stojí postava agronoma Ticháčka v Podskalského 
muzikálové komedii Trhák, světácký kníže Megalrogov 
v Menzelově komediálně laděném Konci starých časů 
nebo příslušník Veřejné bezpečnosti v Hřebejkově muzi-
kálu Šakalí léta.
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 Josef Abrhám není jen skvělým hercem, nazpíval i něko-
lik písní. Je manželem herečky Libuše Šafránkové a otcem 
režiséra Josefa Abrháma ml.

Petr Motloch (* 1964, Ostrava) ukončil v roce 1992 stu-
dium herectví na JAMu v Brně, poté působil dvě sezóny 
v Národním divadle v Brně (Jakub a jeho pán, Stromy umí-
rají vstoje) a další dvě sezóny v Městském divadle ve Zlí-
ně (Dlouhá denní cesta do noci, Její pastorkyňa). Posléze 
hostoval např. v hradeckém Klicperově divadle a v Národ-
ním divadle nastudoval pohostinsky roli Jiřího v Durychově 
Bloudění a Jamese Tyrona ml. v O’Neillově Cestě dlouhým 
dnem do noci. Od roku 1998 je členem činohry Národní-
ho divadla – dosud zde hrál například Francka v Maryše 
bratří Mrštíků, Fortinbrase v Shakespearově Hamletovi, 
Rogožina v dramatizaci Dostojevského Idiota, Mortime-
ra v Schillerově Marii Stuartovně, Mikoláše v dramatizaci 
Vančurovy Markety Lazarové, Tyru v Tylových Krvavých 
křtinách, Ezru Chatera ve Stoppardově Arkádii, Bobeše 
v Jiráskově Otci, Juru ve Františákově hře Doma, Freddy-
ho v Shawově Pygmalionu, Scottyho ve Williamsově Slad-
kém ptáčeti mládí, Mlynáře v Jiráskově Lucerně, Myslivce 

v dramatizaci Němcové Babičky, Pištce / Stephena ve 
Stoppardově Rock’n’rollu, Petra v Topolově Konci maso-
pustu, Sira Roberta Ratcliffa v Shakespearově Richardovi 
III. a Lancelota v Kupci benátském, Jorika v Sartrově hře 
Špinavé ruce aj. V současné době hraje v Národním diva-
dle Saint-Amanta a De Perce – Bedaina v Rostandově Cy-
ranovi z Bergeracu, závodčího četníků ve Stroupežnického 
Našich furiantech, Gremia v Shakespearově Zkrocení zlé 
ženy, Parida v Shakespearově Troilovi a Kressidě, Šavličku 
v Tylově Strakonickém dudákovi, na Nové scéně dělnic-
kého předáka ve hře E. Jelinekové Co se stalo, když Nora 
opustila manžela, pana Papillona v Ionescově Nosorožci 
a v Divadle Kolowrat ztvárňuje zřízence Gustava v Massini-
ho Ohlušujícím pachu bílé.
 Spolupracuje také s filmem (Sametoví vrazi, Jasnovi-
dec, Bludičky) a televizí (Útěk do Budína, Proč bychom se 
netopili).
 Petr Motloch je také televizním hercem, jeho tvář je 
známá především ze seriálu TV Prima VKV (Velmi křehké 
vztahy), kde si zahrál roli doktora Evžena Hartla. Zazářil 
například v TV filmu inspirovaném skutečnými událostmi 
Udělení milosti se zamítá.

úMRTÍ

Zemřel Pavel Landovský

Skvělý herec, dramatik, bouřlivák a milovník žen, ale pře-
devším neochvějný bojovník proti komunismu, který byl 
proslulý svojí otevřeností a jadrným slovníkem – takový byl 
bývalý disident a signatář Charty 77 Pavel Landovský, který 
zemřel 10. října v Praze ve věku osmasedmdesáti let.
 Velkou popularitu si Landovský získal koncem šede-
sátých let především díky filmu. Objevil se v oscarových 
Ostře sledovaných vlacích nebo Marketě Lazarové. Neza-
pomenutelné jsou jeho role ve filmech Svatba jako řemen 
nebo Utrpení mladého Boháčka.
 Narodil se 11. září 1936 v Havlíčkově Brodě, vyučil se 
nástrojařem, studoval průmyslovou školu, avšak před ma-
turitou byl ze školy vyhozen. Po neúspěšných pokusech 
o přijetí na DAMu začínal jako elév v mimopražských sou-
borech (Šumperk, Klatovy, Pardubice). Od poloviny šede-
sátých let byl jedenáct let členem pražského Činoherního 
klubu, kde ztvárnil čtrnáct rolí.
 Sedmdesátá léta naopak přinesla Landovskému nu-
cený ústup ze slávy. Vedle hercova odporu k nastupující 
normalizaci k tomu přispěl i jeho zvyk říkat, co si myslí. Při-
tížilo mu i jeho dlouholeté přátelství s předním disidentem 
a pozdějším prezidentem Václavem Havlem. Poté, co jako 
jeden z prvních podepsal Chartu 77, už mohl hrát jen ne-
veřejně, například v bytovém divadle Vlasty Chramostové. 
S Havlem také natočil záznam jeho Audience.
 Od ledna 1977 Landovského opakovaně zatýkali a na-
konec byl v roce 1978 v rámci akce Asanace donucen 
opustit republiku. Další léta strávil v Rakousku, kde se stal 
členem souboru prestižního vídeňského divadla Burg-
theater. Na této přední rakouské scéně působil osmnáct let.
 Také v emigraci si zahrál v několika filmech či v televizi, 
mimo jiné se mihl ve snímku Miloše Formana Ragtime.

 Změna režimu v tehdejším Československu mu umož-
nila návrat do vlasti, natrvalo se z Rakouska vrátil v roce 
1996 po skončení svého vídeňského angažmá. Hostoval 
v Divadle Na zábradlí, v Činoherním klubu i v Národním 
divadle.
 Mnohem početnější než výčet jeho divadelních rolí je 
jeho polistopadová filmografie. Vedle populárního majora 
Terazkyho v Černých baronech z roku 1992 ztvárnil růz-
né postavy například ve snímcích Amerika, Cesta pustým 
lesem, Nejasná zpráva o konci světa, Nestyda či Vratné 
lahve. Landovský byl rovněž autorem několika divadelních 
a rozhlasových her, z nich nejznámější je Hodinový hote-
liér. Hra měla premiéru v roce 1969 pod režijní taktovkou 
Evalda Schorma.
 V posledních letech byl herec, mnohdy familiárně pře-
zdívaný „Lanďák“, vážně nemocen. Trápila ho zejména 
cukrovka, kvůli které byl upoután na invalidní vozík. Větši-
nu času trávil na své chalupě v Kytíně u Mníšku pod Brdy.
 Poslední roli „trpícího starce“ si zahrál v celovečer-
ním dokumentu Hoteliér, ve kterém se setkali také další 
zakladatelé a herci původního Činoherního klubu druhé 
poloviny šedesátých let Jan Kačer, Pavel Landovský, Jo-
sef Abrhám, Vladimír Pucholt a Libuše Šafránková. Sní-

mek, který se natáčel v září 2011 
a premiéru měl o dva roky poz-
ději, mapuje snahu Jana Kačera, 
o „vzkříšení“ Landovského. Cí-
lem bylo nové nastudování jeho 
hry Hodinový hoteliér. Spíše než 
záznamem zkoušek divadelního 
představení se však stal úvahou 
o uplynulém čase, o ceně přátel-
ství a potřebě posledního velké-
ho činu.Pavel Landovský
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ra  V dubnu 2013 převzal Landovský spolu s biskupem 
Václavem Malým a dalšími oceněnými z rukou ministra 
obrany Vlastimila Picka osvědčení o účasti ve třetím – proti-
komunistickém – odboji.
 „Na Lanďáka budu vzpomínat, dokud budu naživu. 
Moc jsme toho spolu prožili a měli se rádi. Lanďák byl pro-
stě Lanďák – kam přišel, bylo ho všude plno. Dělali jsme 
společně bytové divadlo a zažili mnoho věcí v disentu i po 
něm. Je to pro mě těžká zpráva, ale byl už opravdu těžce 
nemocen a je mu teď lépe,“ řekla v reakci na úmrtí Pavla 
Landovského herečka a chartistka Vlasta Chramostová.
  (mk)

Zemřela Nina Jiránková
3. října zemřela v Praze ve věku sedmaosmdesáti let hereč-
ka Nina Jiránková.
 Nina Jiránková byla absolventkou pražské DAMu. Svoji 
hereckou kariéru začínala v někdejším Realistickém diva-
dle, kde hostovala ještě během studií. V roce 1950 se stala 
členkou Městských divadel pražských, kam ji pozval ředitel 
a režisér Ota Ornest. Během čtyř desítek sezón zde prošla 
Nina Jiránková celým rejstříkem ženských postav – od mla-
dých naivek a milovnic tu dozrála k charakterním úlohám 
tragických hrdinek (Škola žen, Benátská vdovička, Červe-
ný a černý, Hra o lásce a smrti, Služky, Ideální manžel).
 Objevila se i v prvních muzikálech u nás (Chicago, Dva 
šlechtici veronští). V roce 1998 jí Herecká asociace udělila 
cenu Senior Prix. Pak pohostinsky vystupovala například 
v pražském Divadle v Řeznické a v Divadle Radka Brzobo-
hatého. Objevila se i ve Švandově divadle, kde hostovala 
v inscenaci hry Antona Pavloviče Čechova Strýček Váňa.
 Na filmovém plátně se Jiránková poprvé objevila v po-
lovině padesátých let, především velkou dramatickou rolí 
ve Vlčkově adaptaci baladického románu Jarmily Glaza-
rové Advent zasazeného do drsného prostředí Beskyd. 
Podobně velkou příležitost už před kamerou nedostala. 
Menší úlohy ztvárnila například v televizních seriálech Jana 
Eyrová, Rozpaky kuchaře Svatopluka, Dobrodružství kri-
minalistiky a Vyprávěj. V roce 2006 se objevila v dánském 
filmu Čistá srdce.
  (mk)

Zemřel Jan Schánilec

12. října zemřel v Praze ve věku dvaasedmdesáti let he-
rec a dabér Jan Schánilec. Narodil se 22. října 1941 v Čes-
kých Budějovicích. Na DAMu se dostal až napodruhé, 
mezitím pracoval v dělnických profesích. Studium he-
rectví na DAMu absolvoval v roce 1966 a nastoupil do 
Divadla na Vinohradech, kde vynikl třeba v představe-
ních Brouk v hlavě nebo Pygmalion. Členem souboru 
byl do roku 1991. Po odchodu z vinohradského divadla 
se věnoval hlavně dabingu, ve kterém ztvárnil tisíce rolí. 
Založil také vlastní agenturu Verbum, v níž se věnoval 
dabingové režii a úpravám dialogů. Je laureátem ceny 
Františka Filipovského. Schánilcovým hlasem promlou-
val mimo jiné Jack Nicholson, Anthony Hopkins nebo 
Clint Eastwood. Sám hrál v mnoha filmech (Dita Saxo-
vá, Parta hic nebo TV seriál Náhrdelník) a především 
pak ve slavných filmech Svatba jako řemen či Petrolejové 
lampy.
  (mk)

Ve věku 79 let zemřel doyen loutkové režie 
a herec Karel Brožek
Ve věku devětasedmdesáti let zemřel 21. října doyen lout-
kové režie a občasný herec Karel Brožek. Od roku 1991 
se v Národním divadle marionet v Praze hraje Brožkova 
loutková verze Mozartovy opery Don Giovanni. Dodnes 
přesáhla pět tisíc repríz a zhlédlo ji přes milion diváků. Jeho 
poslední režijní prací byla inscenace divadelní úpravy sbír-
ky Karla Jaromíra Erbena Kytice. Na hlavní scéně Klicpero-
va divadla v Hradci Králové měla premiéru letos 11. října. 
Brožek byl jedním ze zakládajících členů pražského Diva-
dla Semafor, kde se objevil například ve slavných inscena-
cích Člověk z půdy a Ukradený měsíc. Pracoval například 
v Montrealu, Ósace, Záhřebu, Berlíně, Brémách a Pozna-
ni. Brožek se objevil i v několika filmech. Hrál například ve 
Vláčilově Hadím jedu, filmech Víta Olmera Antonyho šan-
ce nebo Co je vám, doktore? a ve Vávrově snímku Co chyt-
neš v žitě. Zřejmě poslední rolí byl šéf ve Švank majerově 
snímku Přežít svůj život.

Růžena Nasková
Legendární herečka Národního divadla Růžena Nasková, 
rozená Nosková, se narodila 28. listopadu 1884 v Praze do 
pražské měšťanské rodiny magistrátního úředníka J. Nos-
ka. Její starší sestra Helena Malířová (1877-1940) byla 
spisovatelkou, o níž Růžena Nasková roku 1948 redigo-
vala sborník Jeden život. Začala studovat zpěv a učila se 
herectví u Otýlie Sklenářové-Malé. Své zkušenosti sbírala 
u ochotníků, u kterých pohostinsky hrála až do roku 1944. 
V letech 1904-1907 vystupovala ve slovinském Národ-
ním divadle v Lublani, přičemž o divadelních prázdninách 
účinkovala v pražských okrajových divadlech a literárních 
kabaretech (u Medvídků, karnevaly na Žofíně). Od roku 
1907 byla dlouholetou členkou činohry Národního diva-

VZPoMÍNkA

dla. Kvůli onemocnění v roce 1948 musela hraní zanechat 
a na odpočinek odešla 31. srpna 1955.
 uplatňovala se v tragédiích a také v komediích. Nejvíce 
jí vyhovovaly veršované texty. Tíhla k rolím z měšťáckého 
a aristokratického světa, k nimž ji předurčovala její mo-
hutnější postava, efektní zjev a noblesa. Postupně se vy-
pracovala do velkých rolí matek a hrdinských rozšafných 
žen (Radúz a Mahulena, Hamlet, Madame Sans-Gêne, 
Paličova dcera a další) v duchu expresionismu.
 Ve filmu se poprvé objevila v roce 1915 v grotesce 
Ahasver, do které byla obsazena již jako slavná a oblíbená 
herečka. Vytvořila zde bohémskou malířku Sidonii Pimzlí-
kovou, hledající model Věčného Žida. Po této zkušenosti 
se na plátně začala pravidelněji objevovat až ve třicátých 
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letech. Ve filmu často vytvářela postavy babiček, matinek, 
tetiček a starších žen, které neztrácejí ve svém věku nic ze 
své moudrosti, rozšafnosti, vtipu a sebeironie.
 V roce 1939 ji Otakar Vávra obsadil do postavy Vile-
míny Balvínové v dramatu Kouzelný dům (1939), která 
se stala životní rolí Růženy Naskové. Po válce se Nasková 
objevila jenom ve filmu Léto (1948), kde vytvořila rozšaf-
nou farní hospodyni Růženku. Těžká nemoc jí další účinko-
vání ve filmu znemožnila. Zato však namluvila komentáře 
k několika filmům a pohádkám (např. Staré pověsti české, 
O kohoutkovi a slepičce, Jak stařeček měnil, až vyměnil, 
O makovém koláči aj.). V roce 1960 o ní sestavil střihový 
středometrážní film Národní umělkyně Růžena Nasková 
režisér Martin Frič.
 Další významnou hereckou kapitolu v jejím životě tvo-
řil rozhlas. V rozhlase přednášela národní klasiky a četla 
pohádky. Milovala děti a ráda jim na různých sezeních, 
v rozhlase a na gramofonové desky předčítala pohádky 
a říkanky. V roce 1941 vydala vzpomínkovou knížku Jak 
šel život a v roce 1947 knížku Malá kronika. Napsala řadu 
šansonů (třeba Svatební cesta) a do časopisů několik di-
vadelních statí. Za svoji hereckou tvorbu získala v roce 
1931 Státní cenu, titul národní umělkyně (1947) a Řád 
práce (1953). Tato veliká herečka českého divadla zemře-
la 17. června 1960 v Praze ve věku nedožitých sedmdesáti  
šesti let.

Zdeněk Řehoř
30. srpna roku 1920 přišel na svět herec Zdeněk Řehoř. 
Nenápadný, plachý a tak trochu tajemný. Vášnivý filatelista, 
chalupář, neuvěřitelných čtyřiačtyřicet let člen Divadla na 
Vinohradech. Role ušlápnutých, zakřiknutých, nenápad-
ných mužů byly jeho doménou v televizi a ve filmu. Ovšem 
i pro lidi, kteří pobývali léta v jeho blízkosti, je nesnadné 
říci, jaký Zdeněk Řehoř byl vlastně člověk. Nikdy ho nepro-
vázely žádné skandály, a jak nenápadně žil, tak i tiše ode-
šel. Kromě jeho rolí zachycených na filmovém či televizním 
pásu ho připomíná i nenápadná tabulka na domě vedle 
brány v rodném Jičíně. Původním povoláním učitel, ale 
již v mládí se věnoval také divadlu. Hrál charakterní a mi-
lovnické role. Divadelní představení mu nabídly dramata 
typu Strakonický dudák (J. K. Tyl), Rudolf III. (Shakespea-
re) či Hamlet. Často účinkoval v rozhlase a televizi. Začí-
nal točit jako mladý kluk ve dvaceti letech. Pamětníci si ho 

vybaví ve filmech Z českých 
mlýnů (1941), Šťastnou ces-
tu (1943), Hrdinové mlčí 
(1946) či ve snímku Němá 
barikáda (1949). Komedie, 
válečná dramata i filmy se 
zamyšlením nabídly Zdeňku 
Řehořovi mnoho rolí – Jes-
třáb kontra Hrdlička, Pře-
žil jsem svou smrt, Spadla 
z měsíce, Bílá paní. Po roce 
1968 přišly také se riá ly Čes-
koslovenské televize, kde 
se Zdeněk Řehoř předsta-
vil v několika vedlejších ro-
lích. Například v seriálech 
Hříšní lidé města pražské-

ho, Sňatky z rozumu, Taková normální rodinka, F. L. Věk, 
Krkonošské pohádky, Byl jednou jeden dům, Třicet pří-
padů majora Zemana, Žena za pultem, Okres na severu 
či v seriálu Sanitka. V sedmdesátých letech se objevil 
také v hlavních rolích ve velice úspěšných filmech. Napří-
klad v komedii Václava Vorlíčka Jak utopit doktora Mráčka 
aneb Konec vodníků v Čechách nebo v dalších filmech Můj 
brácha má prima bráchu, kde hrál gynekologa, v muzikálu 
Trhák, v komedii Ten svetr si nesvlíkej nebo ve filmu Dobří 
holubi se vracejí ad.
 Zdeněk Řehoř zemřel 8. listopadu 1994.

Josef Bláha
Maminka Josefa Bláhy byla Slovinka, otec Čech. Narodil se 
8. června 1924 v jugoslávském Novom Mestě, ale už od je-
denácti let žil v Praze. Cestu na divadelní prkna mu ovšem 
zbrzdila druhá světová válka a totální nasazení. Bezpro-
středně po osvobození se vrátil ke svému koníčku (působil 
krátce v Divadle Ference Futuristy) a současně studoval 
vytouženou DAMu ve třídě Ladislava Peška. Pln ideálů 
vstoupil do komunistické strany, ale na rozdíl od mnoha 
jiných kolegů záhy pochopil, jak se věci mají. Vyřešil to jed-
noduše – s předstíranou bolestí v srdci soudruhům sdělil, 
že ztratil stranickou knížku a za tento přečin byl z KSČ vy-
loučen. V roce 1951 nastoupil do Divadla Československé 
armády (pozdějšího Divadla Na Vinohradech), kterému 
zůstal věrný čtyřicet let. Tam ztvárnil desítky výrazných 
vedlejších rolí, jako byl třeba Belzebub ve hře Dalskabáty, 
hříšná ves nebo loajální hampejzník Feuraillon ve frašce 
Brouk v hlavě. Hlavní role hrál zpravidla ve spojení s ka-
marádem Vlastimilem Brodským, například v amerických 
komediích Podivný pár a Já nejsem Rappaport. Nevyhnul 
se ani postavám v sovětských hrách socialistického realis-
mu a s humorem sobě vlastním se při nich alespoň bavil 
odbouráváním kolegů.
 S filmem se poprvé potkal v roce 1947, kdy se spolu 
s Milošem Kopeckým objevil v davu bouřících se studentů 
ve snímku Jan Roháč z Dubé. Disponoval už tehdy vel-
kýma tmavýma očima, které s pomocí mohutného obo-
čí dokázaly hravě střídat výrazy nekompromisní autority 
a otcovského dobráctví. To samozřejmě neuniklo pozor-
nosti filmových režisérů, a Josef Bláha tak hrál ve více než 
padesáti filmech. Všeobecně známým se přesto stal až 
koncem šedesátých let, především díky roli zasmušilého 
inspektora Brůžka z televizního retroseriálu Hříšní lidé 
města pražského a jeho čtyř filmových odnoží. Na diváky 
ale hluboce zapůsobil i jeho vrah Halík z detektivky Na 
kolejích čeká vrah, hrabě Šternberk z Vávrova Kladiva na 
čarodějnice a čtyřruký ředitel čarodějnické školy v Dívce 
na koštěti.
 Velice často Bláhu obsazoval multižánrový režisér Jin-
dřich Polák. Po několika menších rolích tak jejich spoluprá-
ce vyvrcholila Bláhovou snad nejznámější rolí akademika 
Filipa, šéfa vědecké expedice cestovatelů v čase v kultov-
ním sci-fi seriálu Návštěvníci z roku 1983. Jinak se Bláha 
v průběhu osmdesátých let už šetřil. Až na výjimky (hor-
kokrevný šéfredaktor Bonnelli v Bambinotu) se ve filmu 
a v televizi přestal objevovat. Částečně z důvodu nedostat-
ku zajímavých nabídek, částečně pro zhoršující se zdravot-
ní stav. Po dlouhé nemoci zemřel 6. prosince 1994 ve věku 
sedmdesáti let.Zdeněk Řehoř
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Cesta stoletím

Od října letošního roku uvádí Česká televise nový progra-
mový blok pod názvem Život naostro. Hned na jeho za-
čátku se diváci mohou během několika nedělních večerů 
seznámit s životními osudy Miroslava Zikmunda.
 Minisérie Miroslav Zikmund: Cesta stoletím představu-
je známého cestovatele, fotografa, spisovatele a publicistu 
i z poněkud jiného úhlu, než jak bývá obvykle prezentován.
 Miroslav Zikmund se letošním roce dožil v pětadeva-
desáti let a jen málokdo ví, že si již sedmdesát let píše de-
ník. A nyní odtajnil tyto svoje životní vzpomínky, které jsou 
nejen zajímavým osobním svědectvím, ale také přesným 
dokumentem doby.
 Televizní seriál navazuje na dokument, který je v sou-
časnosti k vidění v českých kinech. Přináší zcela osobitý 
pohled na bouřlivé dějiny 20. století očima muže, který 
poznal celý svět. Odhaluje tak zajímavé skutečnosti jako 
například to, že Miroslav Zikmund byl překladatelem pro 
americkou a ruskou armádu, když se setkaly při osvobo-
zování u Plzně, osobně se účastnil soudu s K. H. Frankem 
a dokonce fotil inauguraci prezidenta Beneše.
 Životní příběh Miroslava Zikmunda připravil pro filmo-
vé plátno i televizi režisér, spisovatel, fotograf, moderátor 
a cestovatel Petr Horký. Ten měl to štěstí, že se mohl stát 
přítelem slavného cestovatele, a tím i jeho spolupracovní-
kem a kolegou. Díky tomu všemu mu také Miroslav Zik-
mund svěřil svoje deníky.
 Podle vlastních slov Petr Horký poznával postupně 
během sedmnácti let Miroslava Zikmunda nejen jako fe-
nomén Zikmund a Hanzelka, jak tomu bylo ve většině pří-
padů, ale jako člověka s velmi osobními tématy – například 
jeho vztah k ženám, úmrtí manželky, rozpad rodiny nebo 
jeho vztah ke KSČ.
 V dokumentu má divák možnost poznat, jaké úsilí často 
musela cestovatelská dvojice vynaložit na svoji vášeň a co 
všechno je jejich cestovatelské nadšení stálo, jak na tom 
byli s rodinami, s penězi, s dětmi, prostě s klasickými lid-
skými situacemi.
 „Mojí nadějí bylo, že by se to naše dlouholeté – trouf-
nu si říci přátelství – mohlo zhodnotit právě tak, aby vznikl 
film ne o fenoménu Zikmund a Hanzelka, ale o mužích se 
všemi lidskými rysy – bolestmi, úspěchy a selháními,“ ko-
mentoval svůj tvůrčí počin Petr Horký.
  (mk)

Cesta ven
Hlavní cenu na festivalu filmů ze střední a východní Evropy 
CinEast získal česko-francouzský projekt Cesta ven režiséra 
Petra Václava. Cenu diváků v kategorii nejlepší krátký hraný 
film navíc získal další český snímek – film Strach režiséra 
Martina Krejčího. Festival filmů ze střední a východní Evro-
py CinEast nabídl přes padesát celovečerních a čtyřicet krát-
kých snímků z osmnácti zemí bývalého východního bloku.
 Václavův snímek o mladé romské matce v červnu zvítě-
zil na slovenském filmovém festivalu Art Film Fest. Světo-
vou premiéru měl na festivalu v Cannes, v českých kinech 

se promítá od konce května. „Porota se shodla, že tento 
film je skvělým portrétem zoufalého boje bystré a milující 
ženy, kterou žene kupředu touha po nezávislosti a sprave-
dlnosti. Na filmu jsme ocenili především jeho přímé a rea-
listické zpracování, jakož i precizní herecké výkony,“ řekl 
o Grand Prix pro Václavův film předseda poroty, ruský do-
kumentarista Sergej Loznica.

Četníci se vracejí. Po úspěšných 
humoreskách tentokrát v trampotách
Česká televize začala v brněnském studiu natáčet nový 
historický kriminální seriál s pracovním názvem Četnické 
trampoty. Ústřední dvojice mladých četníků v podání Ro-
berta Hájka a Martina Donutila zavede diváky do lázeň-
ského městečka na jihu Moravy v období první republiky. 
Režie se ujal Dan Wlodarczyk s Petrem Bebjakem, kteří 
stáli za úspěšnými Případy 1. oddělení, a Pavel Jandourek.

M. Donutil a R. Hájek

Nejlepším českým dokumentem je  
Duškův snímek K oblakům vzhlížíme
Nejlepším českým dokumentárním filmem roku se stal sní-
mek K oblakům vzhlížíme dokumentaristy Martina Duška. 
ukazuje melancholicky laděný portrét milovníka „vytuně-
ných“ aut ze severních Čech. Cenu za přínos světové kine-
matografii na letošním osmnáctém ročníku Mezinárodního 
festivalu dokumentárních filmů v Jihlavě dostal americký 
režisér Godfrey Reggio, který patří mezi nejvýznamnější 
festivalové hosty. Hlavní cenu pro nejlepší světový doku-
ment sekce Opus Bonum získal film Já jsem lid zachycující 
nedávné politické změny v Egyptě z perspektivy chudých 
vesničanů. Jde o první celovečerní dokument Anny Rous-
sillonové, která v Káhiře vyrůstala před svým odchodem 
do Francie. Tento dokument v Jihlavě vyhrál rovněž novou 
soutěžní kategorii První světla pro nejlepší debut. Nejlep-
ším dokumentem střední a východní Evropy byl vyhlášen 
film rakouského dokumentaristy Huberta Saupera Přichá-
zíme jako přátelé. Pojednává o vykořisťování přírodních 
zdrojů Súdánu západními a čínskými společnostmi. Nej-
větší přehlídka svého druhu ve střední a východní Evropě 
divákům tentokrát představila více než 260 filmů z dvaa-
čtyřiceti zemí.

TeleViZe, filM
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Císařovského dokudrama oživuje  
deníky ženy Josefa Čapka
Deníky ženy Josefa Čapka Jarmily rekonstruuje ve svém 
dokumentárním filmu s hranými prvky režisér a scenárista 
Josef Císařovský. Film s názvem Ztracen 45 vrhá na konec 
života bratra Karla Čapka nové světlo. Zatímco dramatik 
a spisovatel Karel Čapek zemřel koncem roku 1938 před-
tím, než si pro něj přišlo gestapo, jeho bratr Josef strávil 
šest let v koncentračních táborech. V půlce dubna 1945 
při epidemii tyfu zemřel v Bergen-Belsenu. Zápisky jeho 
ženy z toho roku ale obsahují informaci, že ho tam český 
tlumočník britské armády spatřil ještě tři dny po skončení 
války. Údajným zdrojem byl Emil František Burian a tento 
fakt upadl ve víru poválečných událostí v zapomnění. De-
níky Jarmily Čapkové z let 1932-1938 a 1945-1947 svědčí 
podle Císařovského o její pozoruhodné niterné proměně. 
Začínají obyčejným zklamáním z vychladlého manželství 
a končí zoufalým hledáním ztraceného muže v troskách 
nacistického Německa.

Filip Renč chce na jaře začít  
s natáčením filmu o Baarové
Režisér Filip Renč chce v březnu 2015 po dlouhých pří-
pravách začít s natáčením filmu o hvězdě prvorepublikové 
kinematografie Lídě Baarové. Po třinácti letech čekání si 
tak splní sen, když převede na plátno scénář Ivana Huba-
če. Snímek s pracovním názvem Hodina pokušení – Lída 
Baarová, by se měl v kinech objevit v roce 2016. Zatím 
intenzivně pokračujeme v hledání hlavních představitelů, 
tedy českých i německých herců. S architektem Zdeňkem 
Flemingem pátráme po vhodných lokacích a lokalitách – 
film se totiž odehrává především v Berlíně třicátých let mi-
nulého století, řekl Renč ČTK. Favoritku na titulní roli má, 
její jméno ale neprozradil. „Bude to silný příběh o takovém 
pokušení a lásce nad propastí. uvidíme, co se nám podaří 
do toho dostat,“ dodal režisér.

Do nominací na Oscara vyslala ČFTA  
Fair Play Andrey Sedláčkové
O nominaci na Oscara za nejlepší cizojazyčný film se bude 
za Česko ucházet snímek Fair Play Andrey Sedláčkové. 
Česká filmová a televizní akademie (ČFTA) ho vybrala ze 
sedmačtyřiceti filmů. Nominace v 87. ročníku prestižních 
cen americké Akademie filmového umění a věd budou vy-
hlášeny 15. ledna 2015, sošky vítězným filmům budou pře-
dány 22. února tradičně v Los Angeles.

V Praze proběhl festival filmů  
s romskou tematikou
Celkem jedenáct snímků bylo uvedeno během dvou dnů 
ve čtyřech sekcích prvního ročníku festivalu filmů s rom-
skou tematikou. Má název Čačikano a byl zahájen němým 
filmem Cikáni z roku 1921 s živým doprovodem rappera, 
hudebníka a proromského aktivisty Martina Hůly alias Bo-
nuse. Sekce Jiná káva nabídla filmy, které zobrazily Romy 
s jejich každodenními radostmi i starostmi. Sekce Spor-
tem ku představila sérii dokumentů Oči tygra nebo Míčky 
a melouny. Pohled na to, jak se hudba přímo podílí na 

tvorbě lidské identity, nabídla sekce Hudba dělá člověka. 
Poslední sekce nesla název Opráski sromskyj historje. uve-
deny byly Hanákovy Růžové sny z roku 1976 nebo o rok 
starší muzikál Cikáni jdou do nebe.

Slovenská tvorba v českých kinech
Distribuční společnost Artcam pořádá už druhý ročník 
přehlídky nejúspěšnějších současných slovenských doku-
mentárních, hraných a animovaných filmů. Od 16. října 
do kin uvedla tři celovečerní snímky – dva dokumentární 
a jeden hraný. Doplnila je kolekcí krátkých animovaných 
filmů, které tvořily samostatný celovečerní program.

Festival outdoorových filmů  
nabídne celkem 95 snímků
Letošní 12. ročník Mezinárodního festivalu outdoorových 
filmů nabídne celkem pětadevadesát snímků. Postupně 
přehlídka navštíví jednačtyřicet měst v Česku, na Sloven-
sku a v Rusku. Festival začal v říjnu v Ostravě a skončí 
6. prosince v Praze. Soutěžní snímky byly rozděleny do čtyř 
kategorií. Svou kategorii mají cestopisné filmy, filmy z vo-
dáckého prostředí či s horskou tematikou. Soutěžit budou 
také snímky zachycující extrémní sportovní výkony.

Letošní festival Mezipatra nabídne  
sedm desítek queer filmů
Celkem třiasedmdesát filmů nabídne divákům letošní festi-
val Mezipatra, který se v Praze bude konat od 6. do 13. lis-
topadu. Za téma 15. ročníku této soutěžní přehlídky queer 
snímků pořadatelé zvolili větu „Dokud nás smrt nerozdělí“. 
Mezipatra patří k největším queer festivalům, kterých se 
ve světě koná na 130. Po pražské části se akce přesune od 
15. do 22. listopadu do Brna.

Andělé všedního dne Alice Nellis v kinech
Andělé všedního dne je název nového filmu režisérky Ali-
ce Nellis, na jehož scénáři pracovala se spisovatelem Mi-
chalem Vieweghem na základě jeho stejnojmenné knižní 
předlohy. Do rolí andělů obsadila Mariána Labudu, Voj-
těcha Dyka, Vladimíra Javorského a Elišku Křenkovou. 
„Zaujalo mě téma té knihy. Člověk neví dne ani hodiny, 
každý den může být poslední. Teoreticky to sice víme, ale 
prakticky tak většinou nežijeme. A čas od času mi přijde 
dobré tohle připomenout,“ uvedla Nellis k tématu své 
novinky. Hrdiny příběhu jsou lidé, jimž život prokluzuje 
mezi prsty. Neměl by, protože některým z nich záhy skon-
čí. Proto se v jejich blízkosti objevili andělé, lidskému oku 
neviditelní strážci snažící se provést své svěřence jejich 
nejtěžším dnem. Přestože andělé mají být nestrannými 
pozorovateli, nedá jim to, aby se občas nepokusili situaci  
zachránit.

Projekt Nabarvené ptáče se zúčastní 
koprodukčního trhu v Londýně
Připravovaný celovečerní film Nabarvené ptáče producen-
ta, režiséra a scenáristy Václava Marhoula byl vybrán mezi 
padesát projektů z celého světa, které budou moci jejich 



32

ku
ltu

ra tvůrci osobně představit na mezinárodním koprodukčním 
trhu Production Finance Market v Londýně.
 Marhoul, jehož společnost Silver Screen je producen-
tem snímku, na projektu pracuje už šestým rokem. Jen sa-
motné získání práv od amerického nakladatelství Spertus 
College of Judaica v Chicagu trvalo dva roky. Pak strávil 
další tři roky psaním scénáře, kterému se nakonec minu-
lý rok v Cannes dostalo speciálního uznání poroty Ceny 
Krzysztofa Kieślowského za nejlepší scénář. Nabarvené 
ptáče amerického autora Jerzy Kosińského reprezentuje 
ve světové literatuře zásadní text. Je ojedinělou a osobitou 
výpovědí malého židovského chlapce o podstatě a smyslu 
lidského života. Každé nové vydání tohoto románu vyvolá-
vá silné kontroverze a vášnivé polemiky. Tomuto světové-
mu bestselleru se dostalo mezinárodního ohlasu i mnoha 
prestižních literárních cen.

Alice Nellis skončila natáčení  
pohádky Sedmero krkavců
Režisérka a scenáristka Alice Nellis zakončila třiapadesá-
tidenní natáčení filmové pohádky Sedmero krkavců pod-
le námětu Boženy Němcové. Film slibuje akční napětí 
i překvapivý humor a veselé zpracování tohoto známého 
pohádkového námětu. Televize Prima jako koproducent 
uvede Sedmero krkavců o Vánocích 2015.

Film Život podle Václava Havla 
ukáže poprvé všechny jeho osudy
Život Václava Havla přiblížila v celovečerním dokumentu 
režisérka Andrea Sedláčková. Zaměřila se na jeho rodi-
nu, dětství, lásky, dramatickou tvorbu i politickou činnost 
a představila ho jako intelektuálního rebela, milovníka žen 
a života či obdivovatele undergroundu a rockerů. Portrét, 
který vznikl v koprodukci České televize a francouzsko-ně-
mecké televize ARTE, se do kin dostane od 20. listopadu. 
Vystavět film z šesti set hodin archivních materiálů a na-
hrávek, stovek fotografií a osobních dokumentů pomáhali 
rešeršisté v Praze i v Paříži. Cenné dokumenty poskytl jeho 
bratr Ivan Havel a exprezidentova druhá žena Dagmar. 
Velkým pomocníkem při hledání materiálů byla Knihovna 
Václava Havla. Režisérka čerpala i ze zahraničních zdrojů.

Festival dokumentů v Jihlavě
Největší svátek autorského dokumentárního filmu ve střední 
a východní Evropě – mezinárodní festival dokumentů v Jih-
lavě – se letos uskutečnil koncem října. Z 2 800 přihlášených 
filmů jich programová rada vybrala přes dvě stě, z toho 57 
snímků bylo uvedeno ve světové, mezinárodní či evropské 
premiéře. Mezi premiéry patřila i desítka domácích titulů 
soutěžících v sekci Česká radost. Znělku vytvořila legenda 
českého filmu Jan Němec, loňský držitel jihlavské ceny za 
přínos kinematografii. Jedna ze sekcí byla věnována filmaři 
Jiřímu Polákovi, který před srpnovou okupací Českosloven-
ska uprchl na ostrov Hormuz u pobřeží Perského zálivu. 
Patří k zapomenutým postavám československé kinemato-
grafie, na což upozorní výstava fotografií i představení vý-
sledků pátrání po ztracených filmech, které vytvářel v Íránu.
 Společně se zahájením letošního ročníku Mezinárod-
ního festivalu dokumentárního filmu v Jihlavě začalo fun-

govat i Centrum dokumentárního filmu. Mělo by se stát 
v Česku ojedinělou výzkumnou, archivační, badatelskou 
a vzdělávací institucí a sídlit by mělo v jihlavském kině 
Dukla. Ještě do konce letošního roku centrum nabídne 
středním školám 60 hodin přednášek věnujících se oblasti 
moderních českých dějin, dějin umění nebo mediální vý-
chovy. Zájemci budou moci zhlédnout také některé filmy, 
které z nejrůznějších důvodů nemohou být distribuovány 
veřejně.

Filmový festival Oty Hofmana v Ostrově
Pohádka Tři bratři Jana Svěráka zahájila 46. ročník Dětské-
ho filmového a televizního festivalu Oty Hofmana v Os-
trově. Festival představil letos v soutěžních kategoriích 
jedenáct snímků. Velkou část ze soutěžních snímků doda-
la na festival Česká televize, která je dominantním tvůrcem 
českých pořadů pro děti.

Režisér Petr Nikolaev dotočil  
snímek s názvem Vybíjená
Režisér Petr Nikolaev skončil natáčení filmové komedie 
Vybíjená podle knihy Michala Viewegha. V celovečerním 
žánru Nikolaev debutoval v roce 1997, kdy podle předlohy 
stejného spisovatele natočil snímek Báječná léta pod psa. 
Premiéra se plánuje na 12. březen příštího roku. Román 
Vybíjená vydal Viewegh před deseti lety. V několika časo-
vých rovinách vypráví příběh spolužáků, kteří spolu proží-
vají různé životní etapy. Příběh začíná na abiturientském 
srazu gymnázia. V centru děje jsou tři kamarádi – Jeff, Skip-
py a Tom. Životní peripetie je neustále vracejí do společné-
ho bydliště, staromládeneckého doupěte, které se pro ně 
stává útočištěm podle toho, jak získávají či ztrácejí životní 
partnerky. Jejich protipólem jsou třídní kráska Eva, která se 
stane postupně objektem lásky všech spolužáků, a oškliv-
ka Hujerová. Filmy podle literární předlohy Viewegha pa-
tří k nejúspěšnějším titulům posledních dvou desetiletí.

Das Filmfest nabídl čtyři desítky filmů,  
na úvod Čas kanibalů
Festival německy mluvených filmů Das Filmfest v rámci 
svého 9. ročníku opět nabídl filmovou mozaiku reprezen-
tující aktuální tvorbu Německa, Rakouska a Švýcarska. Za-
hájení patřilo dramatu Čas kanibalů. Festivalový program 
doplnili další hosté z řad filmových tvůrců. Například cena-
mi ověnčenou filmovou adaptaci stejnojmenného románu 
Temné údolí, jež se bude za Rakousko ucházet i o Oscara, 
přijela uvést představitelka hlavní ženské role Paula Beero-
vá. Festival mimo jiné nabídl dokumenty odhalující prakti-
ky světa vysoké ekonomiky či pozadí moskevských procesů 
s Pussy Riot, prestižními cenami ověnčené snímky bojující 
o Oscara i filmové adaptace slavných bestsellerů.

Tourfilm vyhrál australský snímek,  
bodovaly ale i české spoty
Australský snímek Barossa. Be Consumed obdržel hlavní 
cenu na festivalu turistických filmů Tourfilm v Karlových 
Varech. V letošním ročníku soutěžilo o ceny rekordních 
477 filmů a spotů a 163 multimédií. Soutěž Tour Region 



kultura

33

Film, ve které soutěží české propagační snímky, vyhrál spot 
Vítejte v Plzni. Český snímek Come to the Czech Repub-
lic and experience your own story! z produkce agentury 
CzechTourism vyhrál v kategorii snímků do 30 minut.

Petr Václav natáčí podle vlastního  
scénáře film Nikdy nejsme sami
Po úspěšném uvedení svého posledního hraného filmu 
Cesta ven na letošním festivalu v Cannes se režisér a sce-
nárista Petr Václav pustil do natáčení dalšího titulu. Má 
název Nikdy nejsme sami a v těchto týdnech vzniká v Se-
nicích ve středních Čechách a okolí. Do hlavních rolí reži-
sér obsadil Karla Rodena, Lenku Vlasákovou, Miroslava 
Hanuše, Klaudii Dudovou a Zdeňka Godlu. Podle režiséra 
většina lidí nemůže žít bez lásky. Každý hledá smysl života 
a bojí se o sebe, téměř každý má tíseň z chaosu, touží po 
harmonii a naplnění života.

Letošní Famufest bude v Praze  
od 26. do 30. listopadu ve Světozoru
V pořadí už 31. ročník Famufestu se uskuteční mezi 26. 
a 30. listopadem. Tradiční festival studentských filmů praž-
ské Filmové a televizní fakulty Akademie múzických umění 
pozve diváky do kina Světozor.

Zlínský filmový festival udělí své uznání 
kreslíři Adolfu Bornovi
Kreslíř, malíř, ilustrátor a animátor Adolf Born dostane 
příští rok na 55. ročníku zlínského dětského filmového fes-
tivalu uznání za tvůrčí přínos ve filmové tvorbě pro děti 
a mládež. Ocenění převezme při závěrečném ceremoniálu, 
řekl ČTK mluvčí festivalu Martin Pášma. Festival se koná 
vždy na přelomu května a června. Letos uznání obdržel 
skladatel Jaroslav uhlíř. Čtyřiaosmdesátiletý Born vytvořil 
například postavy Macha a Šebestové či opice Žofky. Born 
se stane devatenáctým nositelem festivalového uznání.

Film z České televize Brno získal  
ocenění na festivalu v Berlíně
Film Osmy z produkce brněnského studia České televize 
získal na festivalu Prix Europa 2014 prestižní ocenění v ka-
tegorii TV Drama. Černou komedii z období tuhé norma-
lizace natočil režisér Jiří Strach. Marek Epstein děj filmu 
zasadil do přelomu sedmdesátých a osmdesátých let minu-
lého století. Úředník Richard v opilosti podepíše Chartu 77 
a od té chvíle se mu problémy a smůla lepí na paty. Hlav-

ní roli ztvárnil Ivan Trojan, ve filmu účinkují také Zuzana 
Stivínová, Josef Dvořák a Tomáš Töpfer. Snímek už letos 
získal několik festivalových ocenění. Na Novoměstském 
hrnci smíchu obdržela Stivínová cenu za nejlepší ženský 
herecký výkon. V mužské kategorii tam zvítězil Ivan Trojan, 
film dostal také cenu Zlatý prim. Prix Europa je největším 
evropským festivalem televizních, rozhlasových a online 
pořadů. Pořady České televize jsou do soutěže nominová-
ny téměř v každém ročníku. Prestižní nominaci proměnil 
v roce 2008 dokumentární film René.

Ostravské studio ČT dotočilo  
historickou reality show
Ostravské studio České televize dotočilo historickou rea-
lity show Dovolená ve starých časech. Zážitky sedmičlen-
né rodiny z doby protektorátu diváci uvidí na jaře příštího 
roku. Pořad se natáčel dva měsíce ve Starých Hamrech 
v Beskydech. Tři generace jedné rodiny dva měsíce žily 
izolovaně na horské samotě. Dopředu nevěděly, do jaké 
doby se dostanou. Období druhé světové války si nejmé-
ně přála babička Jarmila. Rodina zažila návštěvy proně-
meckého starosty a partyzánů i násilnou kontrolu gestapa, 
které hledalo právě partyzány. Rodina se navíc sama sta-
rala o svou obživu. Projekt Dovolená ve starých časech je 
volně inspirován obdobnými zahraničními formáty. Divá-
kům nabízí originální pohled na dnešní životy v porovnání 
s životní realitou předků. Vznikal za spolupráce s historiky 
a architektem, kteří dbali na dějinnou věrohodnost. S tvůr-
čím týmem spolupracoval i psycholog. Autorkou projektu 
a zároveň režisérkou byla Zora Cejnková.

Jan Čuřík (1. 11. 1924 – 4. 12. 1996) – kameraman. Boha-
té odborné zkušenosti získal v armádní studiu, kde praco-
val na dokumentech i hraných filmech. Velkou pozornost 
vzbudila kamera filmů Zbyňka Brynycha Žižkovská ro-
mance (1958) a Pět z milionu (1959). Jan Čuřík patří ke ka-
meramanům přesvědčeným o tom, že kamera se ve filmu 
nesmí samoúčelně prosazovat, ale musí vycházet z režijní 
koncepce a plně ji respektovat. Spolupracoval mimo jiné 
na filmech Holubice (1960), Transport z ráje (1962), Pět 
holek na krku (1967), Valerie a týden divů (1970), Milen-
ci v roce jedna (1973), Ostrov stříbrných volavek (1976), 
Lásky mezi kapkami deště (1979). V roce 1965 byl spolu-
režisérem (s Antonínem Mášou) filmu Bloudění.

VZPoMÍNkA

foToGRAfie

Pohledy na město Tábor
V Táboře, v místní restauraci Střelnice, si mohou návštěv-
níci prohlédnout historické fotografie tohoto města, kte-
ré pocházejí z archivu Muzea fotografie Šechtl a Voseček. 
Expozice se jmenuje Tábor jako na dlani, protože praktic-

ky nezáleží na tom, ze které světové strany chtěli tehdejší 
fotografové město zachytit. Ze všech míst je totiž stejně 
dobře vidět nejen na dominantu města, kostelní věž, ale 
i na řeku Lužnici. Vystavené snímky ukazují město Tábor 
v již zaniklé podobě. To bylo původně pevností a na konci 
19. století se postupně začalo měnit na moderní město. Na 
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ra snímcích, které zachytil svým fotoaparátem Ignác Šechtl, je 
jejich stáří ještě zvýrazněno volbou kompozice, na které se 
téměř nevyskytují lidé. A pokud se přece jen někde objeví, 
jejich přítomnost je druhořadá. Jedinou výjimkou je dílo 
Pohled na Vilovou čtvrť s Annou Šechtlovou, kde je zachy-
cena dáma v elegantních šatech a klobouku s květinou, kde 
řeka s městem v pozadí vytváří spíše kulisu.
 Výstava Tábor jako na dlani potrvá do konce roku 
2014. Všechny vystavené fotografie mají nejen uměleckou, 
ale i historickou hodnotu, neboť ukazují, kudy byly vedeny 
urbanistické zásahy do organismu historických měst.
  (mk)

Fotografie praporů připomínají  
osudy vojáků první světové války
Fotografie praporů, pod kterými českoslovenští vojáci bo-
jovali na frontách první světové války, připomínají výro-
čí vzniku „velké války“. Výstava byla otevřena na pražské 
Kampě před Lichtenštejnským palácem. Prostřednictvím 
historických praporů, které se dochovaly ve sbírkách Vo-
jenského historického ústavu Praha, jsou představeny 
osudy československých vojáků a jednotek. Část výstavy 
je věnována vzniku Československé republiky, bojům o její 
hranice i návratu československých legií.

Výstava Fotograf Rudolf Ginzel 
v Severočeském muzeum v Liberci
V roce 2014 uplyne sedmdesát let od úmrtí Rudolfa Gin-
zela (1872-1944), profesora a amatérského fotografa z Li-
berce. Severočeské muzeum spravuje soubor téměř pěti 
set zachovalých skleněných a listových negativů z jeho 
tvorby. Snímky zachycují různá zákoutí starého Liberce 
a okolních obcí, oblíbená místa měl ale Ginzel také na 
Českolipsku, Frýdlantsku či v Jizerských horách. Fotografie 
přibližují podobu měst, lidové architektury a zajímavé ob-
jekty, z nichž mnohé dnes již neexistují. Liberecké muzeum 
zatím vystavilo na podzim roku 2012 jen nepatrnou část 
Ginzelových fotografií, zaměřených na Liberec. Nyní bude 
veřejnosti poprvé představeno v reprezentativním výbě-
ru celé obsáhlé fotografické dílo Rudolfa Ginzela, které je 
jedním z nejcennějších fotografických fondů v severních 
Čechách z období let 1910-1940. Výstava, která je otevře-
na do 1. 3. 2015, přiblíží návštěvníkům prostřednictvím 

Album Prázdniny

Skupina Petra Marka a Moniky Midriakové Monikino Kino 
vydala svoje debutové album 1. září a lakonicky jej pojme-
novala Prázdniny. Naštěstí je to jediný náznak divadelní-
ho humoru na hraně trapnosti, kterým jinak další projekty 
režiséra a hudebníka Marka přetékají. Na rozdíl od desek 
Markových domovských Midi Lidi je debut Prázdniny se-
riózním albem, které si díky tomu vysloužilo i trochu ne-
lichotivou nálepku „pop pro dospělé“. Co jiného ale říct 
o nahrávce, která tak otevřeně tematizuje rozpad milost-

HUdbA

ného vztahu? Na Prázdninách je ve skutečnosti nejpřitažli-
vější to, čím vším deska není. V textech nenajdeme rádoby 
chytlavé slogany, upocené slovní hříčky ani přehnanou 
snahu o poetičnost. Jediné, na co se můžeme a musíme 
soustředit, je zpěvačka Monika Midriaková a verše, se kte-
rými se podvědomě ztotožňujeme. Jestliže pop definujeme 
jako hudbu, která pomáhá v sebeurčení, pak jsou Prázd-
niny jasně nejlepší česko-slovenskou popovou nahrávkou 
letošního roku.
  Zdroj: Hospodářské noviny

Ginzelovy tvorby vývoj amatérské fotografie na začátku 
minulého století.
 Severočeské muzeum v Liberci, Masarykova 11

Vynálezce fotografování na sklo  
představí technické muzeum
Slovinského vynálezce Janeze Puhara, který mimo jiné 
objevil přenos fotografie na skleněné desky, představí vý-
stava, která byla zahájena v Národním technickém muzeu 
v Praze a potrvá do 17. listopadu. Janez Puhar, od jehož 
narození uplynulo 26. srpna dvě stě let, jako první na světě 
vytvořil fotografii na skle. Tento kněz a nedoceněný vyná-
lezce byl mimořádně vzdělaným umělcem a vědcem.

Výstava Tváře odvážných ukázala 
dosud neznámé snímky parašutistů
unikátní soubor dosud neznámých portrétních fotografií 
československých parašutistů z Velké Británie představi-
la výstava nazvaná Tváře odvážných. Snímky vznikly na 
přelomu let 1941 a 1942 v londýnském sídle Zvláštní sku-
piny D. Vojenský historický ústav Praha je získal loni od ro-
diny Bohumila Vrbíčka, dentisty skupiny D, který snímky za 
války pořizoval. Negativy byly více než sedmdesát let ukry-
ty v papírové krabici. K mimořádným patří společné foto-
grafie výsadku Anthropoid Jana Kubiše a Jozefa Gabčíka.

Vernisáže výstavy se zúčastnil prezident republiky Miloš Zeman
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až se vrátila v téměř původní sestavě. Došlo i na nové písně 
a nahrávku. „Impulsem bylo asi to, že Zuby nehty začaly 
víc hrát a vznikly nové písně. Takový výbuch ze všech stran. 
Zjistili jsme, že se fanouškům nové věci líbí a že si je dokon-
ce i prozpěvují. Pak už byl jen krůček k touze poskládat je 
dohromady a zjistit, jak vypadá naše mozaika po patnácti 
letech,“ sděluje Marka Míková, autorka více než poloviny 
písní na albu.
 Album produkoval Miroslav Wanek, který s kapelou 
spolupracoval již vícekrát, například i na prvním albu Zubů 
nehtů Utíkej (1993). Album Kusy vrací kapelu na výsluní 
alternativního rocku, kam bezesporu patří. Třináctipísňová 
kolekce potěší nejen pamětníky, ale i každého, kdo hledá 
inteligentní a vtipné texty, originální a nápaditý rock, a to 
vše skloubené do harmonického celku.

Kapela Kabát
Na scénu vtrhli s drzostí a reputací opilců. O více než dva-
cet let později platí za nejúspěšnější tuzemskou kapelu, 
na jejíž koncert chodí desítky lidí. Chce-li někdo rozumět 
zdejší mentalitě, Kabát mu nabízí možný klíč, komentuje 
Pavel Turek z Respektu.
 Po pětadvaceti letech všichni přesně vědí, jak se mají 
k sobě chovat. Tolerance a demokracie se datuje od dob, 
kdy dlouho vysedávali u jednoho hospodského stolu. Ho-
noráře za koncerty se dělí rovným dílem a nehrají skladby, 
pokud se na nich všichni neshodnou. Porce této férovosti 
prosakuje i navenek. Kapela nepředstírá, že je něco víc, či 
dokonce uměleckého, ani se nenechala unést popularitou, 
kdy celebrity uvěří ve vlastní důležitost a začnou rozdávat 
životní rady. V kontextu tuzemské scény zcela raritně nikdy 
nevyužili své jméno pro podporu jakékoliv politické strany. 
Stejně tak neodehráli jediný podnikový koncert, kterými si 
muzikanti běžně vydělávají. „Ta hrdost a svoboda říci ne je 
pro sebevědomí kapely stokrát důležitější než ranec peněz 
za to, že hrajete někde v koutě pro lidi, kteří se cpou chle-
bíčky,“ konstatuje Špaček.
 Skupina Kabát byla založena v roce 1983 v Teplicích. 
Zakládajícími členy byl Milan Špalek a Tomáš Krulich; poz-
ději se k nim přidal Hurvajs a Josef Vojtek a jako posled-
ní Ota Váňa. V této sestavě kapela funguje od roku 1990 
dodnes a tohle kvinteto je tak jedno z mála tuzemských 
hudebních souborů, u kterého za tu dobu neproběhly do-
posud žádné personální změny. Složení kapely: Milan Špa-
lek – baskytarista, občasný zpěvák a dvorní textař skupiny, 
Tomáš Krulich – kytarista, Josef Vojtek – zpěv, Ota Váňa – 
druhý neméně důležitý kytarista, Radovan Hurčík – bube-
ník, kterému nikdo neřekne jinak, než „Hurvajs“.
 Zpočátku kapela vystupovala pouze v Teplicích a okolí. 
K jakémusi zvratu došlo v roce 1990, kdy kapela natoči-
la píseň Má jí motorovou pro sampler Ultrametal. Velmi 
vtipný text předznamenává jedinečný humor skupiny, 
který se spolu s výtečným hráčským nasazením stane její 
hlavní silou. O rok později (1991) vychází debutová deska 
se stejnojmenným názvem Má jí motorovou. Obal desky 
tvoří fotografie, na které je kapela před prasečákem. uni-
kátní „jezeďáckou“ image komentuje Milan Špalek slovy: 
„Byli jsme kluci z Teplic, chodili jsme do hospod v okolních 
vesnicích, a tak jsme měli blíž k traktorům než k mercede-
sům.“ Vzápětí (už rok 1992) vychází Kabátu druhá des-
ka s názvem Živě!, neboli záznam vystoupení z koncertů 

Výstava o Soně Červené

Za zmínku určitě stojí zajímavá výstava, která byla až do 
konce října umístěna v prostorách Novoměstské radnice 
v Praze. Multimediální výstava pod názvem Tím vším jsem 
žila byla věnována operní pěvkyni, herečce a autorce auto-
biografické knihy Stýskání zakázáno Soně Červené, která 
oslavila v letošním roce devětaosmdesáté narozeniny, a to 
v plné tvůrčí i životní aktivitě. Více než stovka fotografií 
představila návštěvníkům významnou umělkyni v mno-
ha proměnách a zároveň jednotlivé snímky dokumento-
valy vývoj její umělecké kariéry od počátku až po dnešní  
dny.
 Soňa Červená se narodila v rodině zakladatele slavné-
ho prvorepublikového kabaretu Červená sedma, právníka 
Jiřího Červeného. S divadlem začínala po válce u Voskovce 
a Wericha, záhy ale zběhla k opeře a vážné hudbě. Té se 
pak věnovala celou profesionální dráhu, během níž zažila 
úspěch ve východním Berlíně, emigraci na Západ a hosto-
vání na velkých operních jevištích celého světa. Po několika 
desítkách let strávených v emigraci se vrátila zpět do vlasti 
a dodnes stále aktivně vystupuje. Za svoji uměleckou čin-
nost byla v minulosti několikrát oceněna – 2004 Cena Thá-
lie, 2005 cena dr. Františka ulricha, Hradec Králové, 2009 
Cena Alfréda Radoka, 2010 čestné členství Státní opery 
Praha, 2011 Medaile Artis Bohemiae Amicis, 2012 čestné 
občanství Hradce Králové, 2013 Gold Medal in the Arts od 
John F. Kennedy Center, Washington, DC a 28. října 2013 
byla vyznamenána na Pražském hradě medailí I. stupně za 
zásluhy o stát v oblasti umění.
 Největší část fotografií na výstavě ve výběru Jana Krá-
líka dokumentovala působení Soni Červené na zahranič-
ních scénách v Berlíně, Barceloně, Mnichově, Frankfurtu, 
San Francisku a řadě dalších měst. Menší část připomněla 
její působení na scéně hamburského Thalia Theater, její 
spolupráci s Robertem Wilsonem, Tomem Waitsem a Lou 
Reedem až po současné role.
 Všechny fotografie, kostýmy a četná ocenění doprová-
zely projekce dokumentů o životě Soni Červené, na nichž 
se objevil nejen její zpěv, ale i hlas, který připomínal osudy 
jejího otce Jiřího Červeného, zakladatele kabaretu Červená 
sedma, nebo dědečka Václava Františka Červeného, světo-
známého výrobce hudebních nástrojů.
  (mk)

Album Kusy
Legendární skupina Zuby nehty natočila zbrusu nové al-
bum obsahující třináct nových autorských písní. Po patnác-
ti dlouhých letech jsou dámy zpět a pod producentským 
dohledem Miroslava Waneka (už jsme doma) představují 
album Kusy. Hraje, šlape, zní, vrní, škrábe, kouše, pohladí, 
řízne i zahrozí. Nahrávka prostě obsahuje vše, co všichni 
na této alternativně rockové dámské kapele tak obdivuje-
me. A to včetně nezaměnitelné poetiky a vtipu, kterým nás 
tyto muzikantky okouzlují již od počátku vzniku kapely. Na 
tohle se vyplatilo počkat.
 Kapela Zuby nehty je rockovou legendou, vzniklou na 
základech dívčí punkrockové kapely Dybbuk. Posledním 
albem „zubaček“ bylo album Loď odplouvá (1999), kte-
ré vyšlo před dlouhými patnácti lety. Od té doby kapela 
i s několikaletými pauzami procházela různými sestavami, 
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ra v Brně a Třebíči (deska obsahuje jinde nezveřejněnou pí-
seň Onanie).
 Díky kladnému ohlasu (Kabát je nominován na Gra-
my 1991 jako Objev roku) skupina podepisuje exkluzivní 
smlouvu s hudebním vydavatelstvím Monitor-EMI, u kte-
rého je vlastně až dodnes.
 S rokem 1993 přichází skupina s albem Děvky ty to 
znaj, obsahujícím legendární hit Žízeň. Spolupracují 
s tvůrcem postavy Rudy Pivrnce, kreslířem Petrem urba-
nem. V roce 1994 přináší Kabát na trh album Colorado se 
stejnojmennou písní, která je první z řady kabátovských 
parodií country a dodnes velkým hitem kapely. Deska se 
prodala v množství bezmála sto tisíc kusů. Ve stejném roce 
se Kabátu povede beznadějně vyprodat Lucernu a je nomi-
nován na Gramy 1993 v kategorii Skupina roku a zároveň 
na Zvláštní cenu Gramy. V roce 1995 vydali album Země 
plná trpaslíků. V roce 1996 spatřil světlo světa proslulý 
videoklip na písničku Láďa (z desky Země plná trpaslíků), 
který jako první vzniká na základě scénáře skupiny a v její 
režii. Tentýž rok si naši hokejoví šampióni v šatně zpívají 
„...Vašku, ty jsi príma chlap...“ a posléze i spolu s kapelou 
na singlu Mistři světa. V roce 1997 vydává kapela desku 
s názvem Čert na koze jel.
 O dva roky později (1999) vydává album MegaHu, je-
hož obal nepochopí ten, kdo neví, že MegaHu je skuteč-
ná postava – bezdomovec z Košťan u Teplic, kterému je 
pěta sedmdesát let a údajně má penis gigantických rozmě-
rů. V roce 2000 kapela vydává album Go satane go, při-
čemž billboardy propagující desku pohnuly žlučí občanu 
Prahy 5, který podal oficiální stížnost k Radě pro reklamu, 
požadující jejich odstranění, protože mimo jiné jsou prý 
„...urážkou všech křesťanů, židovských obcí a muslimů ži-
jících v ČR“. Stížnost byla zamítnuta, protože samozřejmě 
nešlo o žádnou urážku, ale pouze o parodii na slogan Go 
ježíšku go. V následujícím roce písně z alba Go satane go 
bodují v klipových a dokonce v rozhlasových hitparádách, 
kde měl Kabát do této doby utrum. Turné Go satane go / 
Gambrinus tour 2001 je označováno jako turné roku a ka-
pela je poprvé spokojena se zvukem a jevištní výpravou.
 Kabát oslavil deset let od vydání prvního alba a k této 
příležitosti vydal v listopadu výběrové album Suma sumá-
rum, obsahujícím 2 CD. První CD je výběrem studiových pís-
ní a CD druhé je záznamem z pražské Malé sportovní haly 
z vystoupení k turné Go satane go. Výběrovky se prodalo 
v ČR a na Slovensku přes úctyhodných 130 tisíc kusů nosi-
čů. V roce 2002 vychází historicky první DVD skupiny Suma 
sumárum – Best of. K výběru klipů je připojen působivý ho-
dinový sestřih z loňského koncertního turné Go satane go. 
Vrcholem desetiletého výročí bylo koncertní turné Suma 
sumárum tour, které bylo technicky výjimečné a ojedinělé.
 V roce 2003 je Kabát a její bestofka Suma sumárum 
oceněna „Gramy“ za nejprodávanější album roku. Od své 
vydavatelské firmy EMI Music dostává skupina za prodej 
alba Suma sumárum pětiplatinovou desku a zároveň pře-
bírá též 3 platinu za Best of video. 14. října vydává des-
ku Dole v dole, která se vzápětí stává čtyřplatinová. Kabát 
vyráží na dlouho očekávané Turné 2003, které se úplně 
vyprodalo (celkem šestnáct koncertů, z toho tři na Sloven-
sku). Rok 2004 přináší kapele Anděla 2003, a to rovnou ve 
čtyřech kategoriích. Na jaře absolvuje turné Dole v dole 
(11 open-air koncertů po fotbalových stadionech, které 
navštívilo asi 180 000 lidí). V listopadu vydává 2DVD s ná-

zvem 2003-2004 – záznam z Turné 2003 a celý koncert 
v rámci Dole v dole tour. V Českém slavíku obhajuje loňské 
prvenství. V roce 2005 získávají Anděla v Desce roku 2004 
za Nejprodávanější hudební video DVD a VHS s počtem 
18 541 prodaných nosičů 2DVD 2003-2004. Také absolvu-
je Pink Panther fest (8 open-air koncertů spolu s dalšími 
pěti skupinami). Získávají 2. místo v kategorii skupin v Čes-
kém slavíku. Následujícího roku se kapela opět umístila 
v Českém slavíku na 2. místě s 32 406 hlasy. Kromě toho se 
Josef Vojtek umístil v kategorii Zpěvák na 12. místě s 5 070 
hlasy. Kabát zahrál vojákům v Kosovu. Jedno vystoupe-
ní na české základně výhradně pro české vojáky a druhé 
na finské základně, kde byli i vojáci dalších zemí (Finska, 
Švédska, Itálie a Irska). Tentýž rok vypouští na světlo no-
vou desku s názvem Corrida, které se prodalo přes 60 000 
kusů (leden 07).
 V roce 2007 získal Kabát ocenění Nejprodávanější des-
ka v kategorii Skupina za nejvíce prodaných nosičů Corri-
da – 56 900 ks v anketě Anděl 2006, dále v anketě Volby 
ro(c)ku – nominace ve dvou kategoriích, v obou vítězí 
(Kategorie Kapela ro(c)ku a Deska ro(c)ku), v TV hitpa-
rádě Eso získává ocenění Červené eso za videoklip k písni 
Burlaci. V Desce roku 2006 je Kabát absolutním vítězem 
a dále získává první místo v kategorii skupin. Dále vyhrává 
české kolo mezinárodní soutěže Eurovision Song Contest 
a jede do Helsinek na semifinále, ze kterého do finále bo-
hužel nepostupuje. Hned po návratu absolvuje třináct za-
stávek po českých městech v rámci turné Corrida, které je 
veleúspěšné. (V Hradci Králové padl návštěvní rekord, a to 
kolem 26 000 diváků.) Po turné navštěvuje několik letních 
festivalů a v prosinci se vydává do Anglie, kde odehrává 
dva vyprodané koncerty v Londýně a Dublinu. Před jed-
ním z nich postává přes 400 lidí, na které již lístky nezbyly! 
Zároveň získává první místo v Českém slavíku. V roce 2008 
Kabát získává ocenění Nejprodávanější interpret patnácti-
letí s počtem 825 606 ks prodaných nosičů. V TV hitparádě 
Eso získává Červené eso za videoklip k písni Kdoví jestli. 
Navíc vystupuje na letních festivalech a na konci října vy-
dává DVD z turné Corrida. V roce 2009 skupina získává 
ocenění pro DVD Corrida 2007 Live za 2. nejprodávanější 
hudební DVD za loňský rok. Kabát zvítězil v kategorie Rock 
& hard’n’heavy a v kategorii Domácí kapela roku v anketě 
RGM Hudební Ceny Óčko 2009. 12. září v Praze na Vypi-
chu Kabát realizuje megakoncert u příležitosti dvaceti let 
působení ve stejné sestavě – tento megakoncert dosahuje 
návštěvností přes 60 000 lidí. Na sklonku listopadu vychází 
z této nezapomenutelné akce 2DVD a 2CD s názvem Po 
čertech velkej koncert.
 V roce 2010 vyjma několika festivalů kapela nekon-
certuje, protože pracuje na novém studiovém albu. I přes 
tuto „relativní veřejnou nečinnost“ získává kapela Zlaté-
ho slavíka. 10. prosince vydává album Banditi di Praga. 
V roce 2011 Kabát absolvuje úspěšné halové turné k albu 
Banditi di Praga, z něhož v půlce listopadu vydává live 
CD a 2DVD. V anketě Anděl 2011 získává cenu v katego-
rii Nejprodávanější deska roku. Následující rok se Milan 
Špalek stal nejúspěšnějším textařem ve výročních cenách 
OSA (Ochranný svaz autorský) a celá skupina si odnáší 
ocenění za turné roku. V roce 2013 Martin Kumžák píše do 
vybraných písní Kabátu party pro big band. Každý koncert 
v rámci Turné 2013 je tedy koncipován z části ve spojení 
s Big Bandem; zaznívají i songy, které nebyly naživo slyšet 
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už delší dobu, nebo dokonce vůbec (např. Už mě bijou, 
Lady Lane, Sem klidnej, Králíci).
 V letošním roce Kabát svým druhým vystoupením na 
pražském Vypichu v návštěvnosti překonal první před pěti 
lety i pověstné Nedvědy na Strahově. Rekordní představení 
pro více než šedesát tisíc diváků klapalo přesně, profesionál-
ně a bez prostoru pro risk. Přestože ještě v létě se členové 
Kabátu hecovali, že by mohli představit novou desku, nebo 
alespoň nějaké písničky z ní, nakonec na pražském Vypichu 
zněl znovu průřez největšími a většinou zlidovělými hity, 
které fenomén z Teplic za svou bohatou kariéru napsal.

Janek Ledecký – Všichni dobří andělé
S vydáním sólové desky si dal zpěvák Janek Ledecký načas. 
Jeho nové album Všichni dobří andělé vychází po devíti le-
tech, předchozí desku Ikaros nahrál už v roce 2005. Spolu 
s Ledeckým na novince vystupuje čtrnáct pěveckých hostů, 
základem alba se staly přearanžované skladby z minulých 
let, obsahuje ale i tři úplné novinky. V listopadu a prosinci 
je představí na tradičním vánočním turné po českých a slo-
venských městech.
 Ledecký vešel do pozornosti publika v osmdesátých 
letech jako frontman rockové kapely Žentour. V roce 
1992 se vydal na sólovou dráhu, v roce 1993 účinkoval ve 
svém prvním muzikálu Pěna dní v Divadle ABC, následo-
val úspěšný muzikál Hamlet (Praha, Bratislava, New York, 
Soul, Tokio), 2003 muzikál Galileo, 2011 muzikál Vánoční 
zázrak. Další muzikál Iago, který Ledecký napsal, se nese 
na téma Shakespearova Othella.
 Na letošním turné nebudou chybět oblíbené písničky 
jako Ryba rybě, Sliby se maj plnit o vánocích a další tradič-
ní vánoční repertoár. Stejně tak i v trochu jiných aranžích 
skladby jako Proklínám, Pěkná, pěkná, pěkná nebo Budu 
všechno, co si budeš přát.

Soubor Ondráš oslavil své 60. výročí 
benefičním koncertem v divadle
Vojenský umělecký soubor Ondráš oslavil 60. výročí činnos-
ti koncertem v Mahenově divadle v Brně. Na závěr koncertu 
poprvé zazněla skladba Ondrášovská suita, která dala ce-
lému večeru jméno. Suitu zkomponoval cimbalista a aran-
žér Jiří Gužík s primášem Jaromírem Kučerou. Koncert byl 
benefiční, čtvrtinu výtěžku z prodaných vstupenek získal 
Domov pro osoby se zdravotním postižením Tereza a sdru-
žení Úsměvy, jež pomáhá lidem s Downovým syndromem.
 Počátky vojenského souboru sahají do roku 1954, pů-
vodně se jmenoval Jánošík. Název změnil při dělení Česko-
slovenska. Z amatérského kolektivu se postupně proměnil 
v těleso tvořené jak profesionály, tak amatéry a do roku 
2004 i vojáky základní služby. V roce 2008 Ondráš čelil 
hrozbě zániku, kterou se podařilo odvrátit.

Bratři Ebenové po letech  
vydávají nové album Čas holin
Kapela Bratři Ebenové po šesti letech vydává nové album 
Čas holin. Skupina je známá mnoholetými pauzami mezi 
vydáváním svých desek. Například jejich druhá nahrávka 
s názvem Tichá domácnost vznikla až jedenáct let po de-
butu Malé písně do tmy z roku 1984. Následovaly nahrávky 

Já na tom dělám (2002), koncertní DVD Ebeni v zahradě 
(2004) a v roce 2008 zatím poslední album Chlebíčky.

Do Prahy se vrátí divácky nejúspěšnější 
tuzemský muzikál Dracula
Po dvaceti letech se do Prahy vrátí divácky nejúspěšněj-
ší tuzemský muzikál Dracula. V Hudebním divadle Kar-
lín bude mít novou premiéru na přelomu února a března 
příštího roku. Novinkou mimo jiné bude využití živého or-
chestru. V titulní roli se v režii Filipa Renče představí Daniel 
Hůlka v alternaci s Josefem Vojtkem. uvedeno bude osma-
dvacet představení z dílny Karla Svobody, Zdeňka Borovce 
a Richarda Hese. Muzikál Dracula měl premiéru 13. října 
1995. Vznikl na námět Stokerova románu Drákula, které-
ho se však drží jen velmi volně. Dracula se prosadil také 
na zahraničních scénách, vidět ho mohli například diváci 
v Německu, Koreji nebo Belgii.

Byla nalezena dosud neznámá část  
písňové sbírky Loutna česká
V muzejní knihovně poblíž Prahy byla nalezena dosud ne-
známá část písňové sbírky Loutna česká, kterou v 17. sto-
letí napsal Adam Václav Michna z Otradovic. Jde o part 
prvních houslí, který doplňuje především mezihry mezi 
jednotlivými písněmi, uvedl objevitel vzácného hudebního 
tisku Petr Daněk z Ústavu hudební vědy FF uK v Praze. Na 
nalezených partech jsou i poznámky k dynamice. O nále-
zu informoval časopis UK iForum. Loutna česká byla opa-
kovaně nahrávána a vydávána, ale v neúplné verzi. Patří 
přitom i v současné době k oblíbenému repertoáru řady 
hudebních těles. Daněk kolekci vzácných tisků, v níž byla 
i postrádaná část tohoto souboru, objevil při přípravě kni-
hy o hudebním tisku v Čechách raného novověku. Nález 
je v současné době muzikologicky zpracováván. V rekon-
struované podobě i s těmito pasážemi Loutna česká zazní 
v prosinci na koncertě souboru Ensemble Inégal v nastu-
dování Adama Viktory.

V Českém Krumlově proběhl  
Festival barokních umění
Novodobou světovou premiérou barokní opery L’Iper-
mestra začal v prostorách zámeckého divadla v Českém 
Krumlově Festival barokních umění. Vedle opery byla na 
programu řada koncertů dobové hudby, barokní ohňo-
stroj a slavnostní barokní iluminace v zámecké zahradě. 
Festival barokních umění Český Krumlov je příležitostí po-
znat zapomenuté umění barokních muzikantů, tanečníků 
a zpěváků. Českokrumlovské zámecké divadlo je jedním 
z nejstarších barokních divadel zámeckého typu dochova-
ných ve střední Evropě. Je tam dochována původní diva-
delní budova, jejíž část pochází z roku 1682, z roku 1766 
pak vybavení hlediště, orchestřiště, jeviště, jevištní techni-
ka a rozsáhlý divadelní inventář.

Šéfdirigentem FOK bude  
od září 2015 Pietari Inkinen
Pietari Inkinen převezme od září 2015 roli šéfdirigen-
ta Symfonického orchestru hlavního města Prahy FOK.  
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ra Čtyřiatřicetiletý Fin bude podle tříleté smlouvy FOK řídit 
minimálně v šesti abonentních programech, při speciál-
ních příležitostech v Praze a na zahraničních zájezdech. 
Jedním z jeho nejdůležitějších úkolů bude prosazování 
nových repertoárových dominant, které by navázaly na 
uměleckou tradici orchestru. Inkinen se ujme funkce po 
čestném šéfdirigentovi Jiřím Koutovi, který už dva roky 
nemohl kvůli vážné nemoci u orchestru působit. Pražské 
publikum i abonenti měli možnost za dirigentským pul-
tem vidět Inkinena v polovině října, kdy ve Smetanově síni 
Obecního domu orchestr řídil v Sibeliově Finlandii, po ní 
v Houslovém koncertu e moll Mendelssohna-Bartholdyho 
a Brahmsově Symfonii č. 4.

Festival Struny podzimu
Program 19. ročníku festivalu Struny podzimu koncertem 
ve vyprodaném pražském Rudolfinu ozdobil legendární 
jazzový pianista Ahmad Jamal. umělec, který bez problé-
mů zvládl ve svých čtyřiaosmdesáti letech devadesátiminu-
tové vystoupení bez přestávky, zahrál především skladby 
ze svého posledního alba Saturday Morning. V prostoru 
Pražské křižovatky v rámci festivalu Struny podzimu vy-
stoupil jeden z nejvýznamnějších představitelů současné 
perské hudby Hossein Alizadeh. Virtuózní hráč na orien-
tální nástroje, komponista a propagátor tradiční hudby 
přichystal společně s perkusionistou Pejmanem Hadadim 
meditativní hudební exkurzi na Blízký východ. Alizadeh 
byl již třikrát nominován na cenu Grammy. Sbírka melodií 
tisícileté hudební perské tradice je od roku 2009 na se-
znamu kulturního dědictví lidstva uNESCO. Letošní ročník 
festival Struny podzimu byl otevřen 6. října ve Státní opeře 
koncertem portugalské zpěvačky Marizy považované za 
královnu stylu fado. Žánrově pestrý festival nabídl ještě na-
příklad koncert první dámy flamenka Estrell Morenteové. 
Na závěrečné klubové noci festivalu se 12. listopadu v klu-
bu Roxy představily mladé talenty ze zahraničí i domácí 
scény. Více informací je na http://www.strunypodzimu.cz  
www.strunypodzimu.cz.

Premiéra díla Pád Arkuna zahájila 
operní sezónu Národního divadla
Premiéra díla Zdeňka Fibicha Pád Arkuna v téměř zaplně-
ném pražském Národním divadle (ND) zahájila jeho no-
vou operní sezónu. Poslední opera Fibicha na libreto jeho 
spolupracovnice a partnerky Anežky Schulzové se na jeviš-
tě ND vrátila po více než osmdesáti letech. Operní sezóna 
ND 2014/15 představí celkem dvanáct premiér na čtyřech 
pražských operních scénách. Monumentálně tragické dílo 
Pád Arkuna původně odkazuje ke střetu křesťanských 
Dánů a pohanských Slovanů ve 12. století.
 Dirigent: John Fiore, režie: Jiří Heřman, scéna: Pavel 
Svoboda, kostýmy: Alexandra Grusková.

Dagmar Pecková vystoupí na světových 
pódiích a chystá nové album
Držitelka ceny Thálie, mezzosopranistka Dagmar Pecková, 
dokončuje v Bratislavě nahrávku se Slovenskou filharmo-
nií, která vyjde u Supraphonu na jaře 2015. Připravuje se 
na vystoupení s Vídeňskými filharmoniky i s Českou filhar-

monií, čeká ji publikum v Polsku, na Slovensku, v Rakousku 
a uSA.

Festival v Brně představí soudobou 
a experimentální vážnou hudbu
Soudobou vážnou a experimentální hudbu z celého světa 
včetně jejích autorů a špičkových interpretů představil br-
něnskému publiku 27. ročník Expozice nové hudby. Patří 
k nejstarším přehlídkám podobného zaměření ve střední 
Evropě. Podtitul festivalu zněl pro letošek Octový syn-
drom, což je jeden z typů degradace filmového materiálu. 
Přehlídka totiž tentokrát mapuje hudbu, která je postavená 
na hledání a zpracovávání „nechtěných“ a „poškozených“ 
zvuků. Dramaturgie rovněž vychází z témat destrukce, re-
konstrukce a uplatňování přírodních, přirozených procesů 
v hudební tvorbě.

FOK slaví 80 let
Symfonický orchestr hlavního města Prahy FOK je po Čes-
ké filharmonii druhým největším symfonickým tělesem 
v ČR. Za osmdesát let činnosti se před Pražskými symfo-
niky vystřídala plejáda světových dirigentů, orchestr do-
provázel mnoho slavných sólistů, nahrával pro film. FOK, 
který má domovskou scénu v Obecním domě, byl založen 
v říjnu 1934 (někdy se uvádí 10. října), datum je ale nejisté, 
protože archiv tělesa shořel za druhé světové války. Symfo-
nikové se mimo jiné podílejí na programu Pražského jara, 
často koncertují ve světě. umělecké směřování orchestru 
v minulosti formovaly osobnosti jako Václav Smetáček, Jiří 
Bělohlávek nebo Serge Baudo. Ředitel FOK Daniel Sobot-
ka, který se funkce ujal loni v dubnu, by rád prosadil or-
chestr i v nových destinacích, jako je Čína, pobaltské země 
nebo Skandinávie.

Česká filharmonie představila  
časosběrný dokument o Dvořákovi
Netradiční pohled na nejznámější tuzemský orchestr Čes-
kou filharmonii a jeho nahrávání kompletních symfonií 
An tonína Dvořáka nabízí časosběrný dokument nazvaný 
Objevování Dvořáka. Pro filharmonii ho natočila mezi-
národně uznávaná režisérka Barbara Willis Swee te ová. 
Osmdesátiminutový snímek zachycuje nejen nahrávání, 
ale i nedávný návrat šéfdirigenta Jiřího Bělohlávka k fil-
harmonikům a jejich společnou práci. Přináší zároveň 
méně známá fakta o slavném českém skladateli, od jehož 
úmrtí letos uplynulo 110 let. V dokumentu se představuje 
také skladatelův vnuk Antonín Dvořák třetí, který vypráví 
o méně známých skutečnostech ze skladatelova života.

Pocta pěvkyni Novotné v Liteni  
nabídla koncert operních hvězd
Zaplněné nádvoří středočeského zámku Liteň aplaudovalo 
galakoncertu na počest zpěvačky, filmové herečky a operní 
pěvkyně Jarmily Novotné. Poprvé na jednom pódiu se zde 
sešli sólisté světových operních domů Martina Janková, 
Dagmar Pecková, Adam Plachetka a Štefan Margita. Or-
chestr PKF – Prague Philharmonia řídil dirigent Jiří Bělo-
hlávek. Zámek v Liteni patřil českému šlechtickému rodu 
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Daubků a Novotná tam žila od své svatby s Jiřím Daubkem 
až do roku 1938. Večer, kterým provázel Jiří Vejvoda, uctil 
20. výročí úmrtí fenomenální sopranistky.

Pavel Haas Quartet získal  
svého třetího „Oscara“
Světově uznávaný český soubor Pavel Haas Quartet zís-
kal třetího „Oscara“ klasické hudby, jak jsou prestižní brit-
ské ceny Gramophone Awards označovány. Soubor získal 
cenu v kategorii komorní hudby za loňské album se sklad-
bami Franze Schuberta Smrt a dívka a Smyčcový kvin-
tet C dur, který nahrál za doprovodu německého cellisty 
Danjula Ishizaka. První cenu časopisu Gramophone získal 
Pavel Haas Quartet v roce 2007 a druhou o čtyři roky poz-
ději, kdy obdržel nejprestižnější ocenění Nahrávka roku.

Cenu Antonína Dvořáka získal Bělohlávek, 
převzal si ji v New Yorku
Letošní Cenu Antonína Dvořáka získal za propagaci čes-
ké hudby a díla Antonína Dvořáka dirigent Jiří Bělohlávek. 
Ocenění si převzal 16. listopadu v newyorské Carnegie 
Hall, místě světové premiéry Dvořákovy Novosvětské 
symfonie, při příležitosti koncertu České filharmonie. Me-
zinárodně respektovaný dirigent letos úspěšně s Českou 
filharmonií dokončil Dvořákovský komplet, který vyšel na 
prestižní značně Decca Classics, dále je například prezi-
dentem The Dvořák Society for Czech and Slovak Music.

Česká filharmonie a festival  
Dvořákova Praha
Koncertem v čistě dvořákovském duchu v zaplněném praž-
ském Rudolfinu byl zahájen sedmý ročník festivalu klasické 
hudby Dvořákova Praha. V programu zazněla hudba v po-
dání rezidenčního orchestru festivalu České filharmonie 
pod vedením jejího šéfdirigenta Jiřího Bělohlávka a sólisty 
večera, letos osmadvacetiletého virtuosa Josefa Špačka. 
Posluchači byli také svědky novodobé světové premiéry 
Dvořákova Slavnostního zpěvu v podání Pražského filhar-
monického sboru se sbormistrem Lukášem Vasilkem. Na 
letošním festivalu se předvedly orchestry, jako jsou Izrael-
ská filharmonie v čele se Zubinem Mehtou, Velký symfo-
nický orchestr P. I. Čajkovského nebo elitní výběr členů 
Vídeňské a Berlínské filharmonie, Komorní orchestr Ví-
deň – Berlín. Velkou událostí byla světová premiéra první 
Dvořákovy opery Alfred, která byla v Rudolfinu nahrána 
a následně vydána na CD. Partitura nebyla za života Anto-
nína Dvořáka hrána ani vydána a dílo bylo uvedeno pouze 
v roce 1938 v Olomouci, avšak v českém překladu. Na Dvo-
řákově Praze zazněla zcela poprvé původní německá verze.

Česká filharmonie zahájila sezónu 
s hvězdným uzbeckým pianistou
Pod taktovkou šéfdirigenta Jiřího Bělohlávka v Rudolfinu 
zahájili čeští filharmonici svou 119. koncertní sezónu. Jako 
hosta si přizvali vycházející hvězdu světových pódií – tepr-
ve čtyřiadvacetiletého uzbeckého pianistu Behzoda Ab-
duraimova. Ve zcela zaplněné Dvořákově síni Rudolfina 
přednesl známý Prokofjevův 3. klavírní koncert, stejnou 

skladbu, s níž zvítězil před pěti lety v londýnské klavírní 
soutěži a odstartoval svou kariéru. Večer uvedla orches-
trální skladba Luboše Fišera Patnáct listů dle Dürero-
vy Apokalypsy, druhá část vyvrcholila Sukovou symfonií 
Asrael. Filharmonici se po letech vrátí také do světových 
sálů, počet zájezdů je za poslední léta rekordní. Česká 
filharmonie se tak dostane do newyorské Carnegie Hall, 
madridského Auditorio Nacional i vídeňského Musikverei-
nu. Nově začala spolupracovat i se společností Aerofilms, 
která vlastní licenci na přenosy z Metropolitní opery do kin.

V Británii zemřel český hudební  
skladatel Antonín Tučapský
Ve Velké Británii zemřel ve věku šestaosmdesáti let český 
hudební skladatel, dirigent a pedagog Antonín Tučapský. 
Podlehl infarktu v nemocnici v jihoanglickém Frimley.
 Tučapský se narodil v roce 1928 ve Vyškově. Studoval 
hudební výchovu na Masarykově univerzitě a dirigování na 
Janáčkově akademii múzických umění v Brně. Do Anglie 
odešel v roce 1973 a od roku 1975 působil na prestižní 
škole Trinity College of Music v Londýně, kde byl profe-
sorem hudby. Po revoluci obnovil styky s rodištěm a začal 
spolupracovat s Vyškovským smíšeným pěveckým sbo-
rem. Vedle dirigentské práce proslul jako autor vokálních 
skladeb a zasloužil se o propagaci současné české vokální 
hudby ve světě. Je rovněž autorem velkých orchestrálních, 
komorních a instrumentálních kompozic.

Zemřel klavírista a skladatel Petr Skoumal
28. září ve věku šestasedmdesáti let zemřel klavírista, skla-
datel a příležitostný textař Petr Skoumal. Hudební vzdělání 
Skoumal získal nejprve na pražské konzervatoři. učil se 
dirigování a později na brněnské JAMu přidal řízení sboru. 
Po studiích se věnoval scénické hudbě, pracoval například 
v Činoherním klubu v Praze, kde byl režisérem a hudebním 
dramaturgem. Tam se potkal se spisovatelem a písničká-
řem Janem Vodňanským, který se stal jeho dlouholetým 
spolupracovníkem. Hudební publicista Jiří Černý označil 
Skoumala za nejoriginálnějšího českého skladatele popu-
lární hudby posledních třiceti let. Tvořil i filmovou hudbu, 
databáze Ochranného svazu autorského eviduje 779 jeho 
skladeb.

Zemřela znalkyně Janáčka 
Svatava Přibáňová
V osmdesáti letech zemřela přední hudební historič-
ka a znalkyně díla Leoše Janáčka Svatava Přibáňová. Její 
profesní činnost byla svázána především s Moravským 
zemským muzeem, kde v letech 1961-2004 působila v Od-
dělení dějin hudby. Kromě mnoha studií publikovaných 
v odborném tisku vydala Přibáňová monografie Leoš Ja-
náček (1984) a Svět Janáčkových oper (1998). S Jiřím Za-
hrádkou publikovala před šesti lety další publikaci Leoš 
Janáček ve fotografiích. K hlubšímu poznání Janáčkovy 
osobnosti přispěla též edicí jeho dopisů Kamile Stösslo-
vé Hádanka života a edicí rodinné korespondence The-
ma con variazioni. Poslední rozloučení s Přibáňovou se 
uskutečnilo 6. října v obřadní síni brněnského krematoria 
v Jihlavské ulici.
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i Fico a Vranitzky
Prezident Miloš Zeman ve Vladislavském sále Pražského 
hradu udělil u příležitosti oslav vzniku Československa stát-
ní vyznamenání jednatřiceti osobnostem. Řád bílého lva 
převzali slovenský premiér Robert Fico a bývalý rakouský 
kancléř Franz Vranitzky. Již odpoledne toto nejvyšší stát-
ní vyznamenání Zeman předal zachránci židovských dětí 
Nicholasi Wintonovi a in memoriam bývalému britskému 
premiérovi Winstonu Churchillovi.
 Druhým nejvyšším státním vyznamenáním, Řádem To-
máše Garrigua Masaryka, vyznamenal zpěváka Karla Kryla 
a spoluzakladatele Rakousko-české společnosti Eduarda 
Haranta za vynikající zásluhy o rozvoj demokracie, huma-
nity a lidská práva. Stejný řád dostali za vynikající zásluhy 
o rozvoj humanity zpěvačka Hana Hegerová a cestovatel 
Miroslav Zikmund.
 Na Pražském hradě byla oceněna in memoriam také 
pětice českých vojáků, kteří padli v červenci v Afghánistánu 
po útoku sebevražedného atentátníka. Medaili Za hrdin-
ství tak dostali David Beneš, Ivo Klusák, Jaroslav Lieskovan, 
Libor Ligač a Jan Šenkýř. Stejnou medaili prezident předal 
i Jaroslavu Mevaldovi, který byl v Afghánistánu postřelen 
při napadení české hlídky.
 Medailí Za zásluhy Zeman ocenil devatenáct lidí, mezi 
nimi třeba zpěvačku Lucii Bílou, jadernou fyzičku a před-
sedkyni Státního úřadu pro jadernou bezpečnost Danu 
Drábovou či in memoriam ruskou disidentku Natalji Gor-
baněvskou, která v roce 1968 protestovala proti okupaci 
Československa. Stejné ocenění posmrtně obdržel i kněz 
Josef Toufar, který byl obětí komunistického pronásledo-
vání, bývalý šéf Škody Auto Ludvík Kalma nebo zachrán-
ce židovských dětí Antonín Kalina. Medaili převzaly také 
zakladatelka projektu Klokánek Marie Vodičková či poli-
tička Božena Fuková, která v roce 1968 patřila mezi čtyři 
poslance Národního shromáždění, kteří se postavili proti 
smlouvě o „dočasném pobytu“ sovětských vojsk na úze-
mí Československa. Zeman dále ocenil medailí Za zásluhy 
přednostu ortopedické kliniky Fakultní nemocnice Bulovka 
Pavla Dungla, který mu v roce 2012 operoval šlachu v palci 
levé nohy, režiséra Filipa Renče, který Zemanovi točil před-
volební spoty, a režiséra Roberta Sedláčka, jenž o české 
hlavně státu natočil dokument.
 Zeman měl na slavnosti asi čtvrthodinový projev, 
kterému v historickém sálu naslouchali například bývalý 
prezident Václav Klaus s manželkou Livií, zákonodárci, 
ministři, představitelé církví a řada dalších lidí. Prezident 
mluvil o odvaze, kterou řada vyznamenaných ukázala ve 
zlomových chvílích historie. Ocenil hrdiny z doby války 
i komunismu, ale například také české vojáky, kteří letos 
padli v Afghánistánu. Jsou to hrdinové, chrání zemi před 
terorismem a lidé, kteří je označují za žoldáky, jsou „špína 
země“, řekl Zeman v projevu, který ve Vladislavském sále 
Hradu tradičně předchází samotnému udělování státních 
vyznamenání.

Zeman pozval na oslavy výročí 17. listopadu 
účastníky studentského průvodu
Oslav 25. výročí pádu socialismu v bývalém Českosloven-
sku se zúčastnili německý, slovenský, polský a maďarský 

prezident. Hlavy států byly 17. listopadu přítomny na slav-
nostním shromáždění v budově Právnické fakulty univer-
zity Karlovy. Jak již dříve informoval mluvčí Miloše Zemana 
Jiří Ovčáček, pan prezident plánoval na toto shromáždění 
pozvat ty, kteří se skutečně 17. listopadu 1989 zúčastni-
li demonstrace, která byla zahájena na Albertově a byla 
ukončena na pražské Národní třídě zásahem bezpečnost-
ních složek. Na přípravách oslav spolupracovala preziden-
tova kancelář s Karlovou univerzitou.

Budoucí eurokomisařka Jourová  
složila poslanecký mandát
Budoucí česká eurokomisařka Věra Jourová (ANO) ve Sně-
movně složila poslanecký mandát. Do Sněmovny by za ni 
měla nastoupit náhradnice z kandidátní listiny, podnika-
telka Zuzana Šánová (ANO). Jourová se už dříve vzdala 
funkce ministryně pro místní rozvoj a odešla také z pozi-
ce místopředsedkyně hnutí ANO. Budoucí eurokomisařka 
pro spravedlnost, ochranu spotřebitele a rovnost pohlaví 
po schválení Evropské komise Evropským parlamentem 
cítí radost, očekávání i závazek. V Bruselu bude muset 
z nové pozice řešit i romský problém v České republice. 
„Jean-Claude Juncker pro mě byl dlouhodobě opravdu ev-
ropský státník, který má nadhled a vizi, a pro mě je ctí, že 
mohu pracovat v jeho týmu,“ podotkla. Česká zástupkyně 
potvrdila, že už má prakticky kompletní tým spolupracov-
níků, jimiž se chce obklopit v Bruselu. Zatím tam ale teprve 
hledá bydlení. Komise by měla začít pracovat v listopadu.

Zeman jmenoval Šlechtovou  
ministryní pro místní rozvoj
Prezident Miloš Zeman jmenoval Karlu Šlechtovou mi-
nistryní pro místní rozvoj. V čele úřadu nahradila Věru 
Jourovou (ANO), která by se měla stát eurokomisařkou. 
Sedmatřicetiletá Šlechtová dosud působila na úřadu vlády. 
Do funkce ji nominovalo hnutí ANO. Zeman jí po jmeno-
vání pogratuloval a prohlásil, že by peníze z evropských 
fondů měly jít na investice do kulturních památek. Pod-
le prezidenta by to pomohlo turistickému ruchu a rozvoji 
stavebnictví a také by se tak zkrášlila krajina. Šlechtová už 
dříve za jednu za svých priorit označila zachování konti-
nuity na ministerstvu. Chce se také soustředit na evropské 
dotace, regionální politiku nebo práci na stavebním řádu.

Vláda schválila dodávku munice  
Kurdům bojujícím proti islamistům
Vláda schválila dodávku munice pro kurdské milice, které 
bojují v Iráku proti islamistům. Z materiálů, které má ČTK 
k dispozici, vyplývá, že by Kurdové měli dostat miliony ná-
bojů do útočných pušek Kalašnikov a kulometů, ale i ruč-
ní granáty a náboje do pancéřovek. Munici za 41 milio nů 
korun do Iráku dopraví americká armáda. Česko chce 
iráckým Kurdům dodat výzbroj ze starších zásob, které už 
kvůli přezbrojení nepotřebuje. Více než 500 tun materiá-
lu budou muset naložit do osmi velkokapacitních letounů. 
Nejprve Kurdové dostanou munici do kulometů, kterou 
potřebují nejvíce. Materiál by měl být vyvezen do konce 
roku 2014. O zbrojní pomoc mezinárodní společenství po-
žádal prezident autonomního Kurdistánu Masúd Barzání.
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Schwarzenberg jednal v Minsku,  
podpořil hnutí proti trestům smrti
Dalšímu rozvoji bělorusko-českých vztahů byla podle 
úřední zprávy běloruského ministerstva zahraničí věnová-
na schůzka šéfa běloruské diplomacie uladzimira Makeje 
s předsedou zahraničního výboru Poslanecké sněmovny 
českého parlamentu Karlem Schwarzenbergem. Opoziční 
běloruský web Charta 97 napsal, že bývalý český ministr 
zahraničí přijel do Minsku k účasti na akci nazvané Týden 
proti trestu smrti v Bělorusku. Po příletu do běloruské me-
tropole český politik otevřel výstavu Nejvyšší trest, která 
je věnována uplatňování hrdelních trestů, který běloruské 
soudy ukládají jako jediné v Evropě.

Špidla: Společnost musí vnímat  
chudobu jako absolutní zlo
Pro úspěch boje s chudobou je zásadní, aby ji společnost 
vnímala jako absolutní zlo, které je třeba vymýtit. Na tis-
kové konferenci Armády spásy to řekl Vladimír Špidla, šéf 
poradců premiéra Bohuslava Sobotky (ČSSD) a bývalý eu-
rokomisař pro sociální věci. Jednotlivé nástroje je podle něj 
třeba kombinovat, aby bylo možné dosáhnout viditelných 
výsledků. V České republice podle statistik žije pod hrani-
cí chudoby devět až deset procent lidí. „V mezinárodním 
srovnání je to relativně málo, ale jedná se o milion lidí,“ 
komentoval to Špidla. Sociální dávky i minimální mzda by 
podle něj měly být nastaveny tak, aby lidi držely nad hra-
nicí chudoby. Zásadní je především přístup dětí ze sociál-
ně slabých rodin ke vzdělání. V tuzemsku je navíc potřeba 
nastavit fungující systém sociálního bydlení. Systematicky 
a dlouhodobě podle Špidly selhává psychiatrická péče. „Až 
třicet procent bezdomovců má psychickou chorobu, která 
je příčinou, nikoliv důsledkem jejich situace,“ dodal.

V Evropě je únava z demokracie,  
řekl Schwarzenberg na Foru 2000
V Evropě panuje únava z demokracie. Na konferenci Fo-
rum 2000 to uvedl bývalý český ministr zahraničí Karel 
Schwarzenberg. Předseda TOP 09 doufá, že ji probudí rus-
ký prezident Vladimir Putin a Evropané si vzpomenou na 
to, co demokracie je a že je ji třeba bránit. Bývalá slovenská 
premiérka Iveta Radičová za největší riziko pro Evropu po-
važuje volání lidí po silnějším státu, kterému jsou ochotni 
přenechat své svobody. „Demokracie v současné době stojí 
na poměrně nudných politicích, kteří se dají prakticky kdy-
koli zaměnit jeden za druhého, alespoň pro mnoho lidí,“ 
soudí Schwarzenberg, který spolu s Radičovou vystoupil 
na úvodním panelu konference. K posílení demokratických 
hodnot zejména v Evropě vyzval na závěr pražské části kon-
ference Forum 2000 španělský expremiér José María Aznar. 
Jinak podle něj hrozí nástup populismu a nacionalismu.
 Demokracii na konferenci obhajovali také další řečníci. 
Západ by se měl namísto uvalování sankcí vůči Rusku spíše 
rozhodnout, zda bude, či nebude obchodovat s určitými 
lidmi, kteří se chovají nevhodně. Měla by to být otázka mo-
rálního výběru. I když to zní podobně jako sankce, stejné 
to není, uvedl v Praze bývalý ruský oligarcha Michail Cho-
dorkovskij v debatě, kterou pořádalo Forum 2000 společ-
ně s Knihovnou Václava Havla.

 Ázerbájdžán se stává naprosto totalitní zemí a celý post-
sovětský prostor začíná být globální bezpečnostní hrozbou 
číslo jedna. Evropská veřejnost i politici jsou ale na tento 
nový vývoj naprosto nepřipraveni. V rozhovoru s ČTK to 
řekl ázerbájdžánský disident a spisovatel Emin Milli, který 
v Praze navštívil konferenci Forum 2000. Je smutné vidět, 
jak dědictví Václava Havla upadá nejen v České republice, 
ale i v Evropě a na celém světě, dodal. „V Ázerbájdžánu 
je velké množství ropy a plynu a to je z velké části důvod, 
proč politici z České republiky, Německa, Británie i mno-
ha dalších zemí často mlčí o tom, co se tam děje ohledně 
lidských práv a demokracie,“ myslí si Milli.
 Ať má Česko dobré vztahy s Čínou, nemělo by ale pro-
dávat své hodnoty. V rozhovoru pro ČTK to na konferenci 
Forum 2000 řekl tibetský exilový premiér Lozang Sanggjä. 
Velkou inspirací pro Tibeťany je podle něj bývalý český pre-
zident Václav Havel, který byl blízkým přítelem tibetského 
duchovního vůdce dalajlamy. Nástupce Havla, který by se 
tak jako on angažoval v obhajobě lidských práv na meziná-
rodní scéně, tibetský předák v současnosti ve světě nevidí.

Vláda odmítla návrh poslanců  
na podporu českých škol v cizině
Vláda vyslovila nesouhlas s poslaneckým návrhem na pod-
poru a financování českých škol v zahraničí. Podle návrhu 
stanoviska již dříve zveřejněného na vládním webu napří-
klad nelze vyloučit, že by si podpora zahraničních českých 
škol vyžádala víc peněz, než kolik odhadují předkladatelé, 
kteří počítají pro začátek s částkou deseti milionů korun 
ročně. Není prý ani zřejmé, jak by se kontrolovalo dodržo-
vání povinností škol v zahraničí. Novelu školského zákona 
předložila skupina poslanců z ODS, TOP 09 a Starostů, 
ČSSD a Úsvitu. Má za cíl podpořit české školy v zahraničí 
a měla by mimo jiné zajistit spolufinancování těchto škol 
ze státního rozpočtu.
 Poslanci uvádějí, že v cizině žijí přibližně dva miliony 
českých státních občanů nebo cizích státních občanů české 
národnosti. Poukazují na české školy v cizině, které koor-
dinuje sdružení Česká škola bez hranic a jichž je nyní pod-
le jejich důvodové zprávy devět. Jsou financovány z darů 
i ministerstvem školství, Česká centra a zastupitelské úřady 
jim poskytují prostory. Vláda také uvádí, že České školy bez 
hranic už mají výhody umožňující jejich faktické zapojení 
do českého vzdělávacího systému. Tyto výhody má podle 
vlády posílit i novela školského zákona, kterou aktuálně 
projednává. Má je posílit tak, aby osvědčení o výsledcích 
vzdělávání v Českých školách bez hranic dostalo i určitého 
formálního uznání. Bez ohledu na stanovisko vlády projed-
nají návrh poslanci na některé ze svých schůzí.

Schwarzenberg: Můj odchod z čela  
TOP 09 není na pořadu dne
Předseda TOP 09 Karel Schwarzenberg neplánuje v sou-
vislosti se špatným výsledkem komunálních a senátních 
voleb odejít z čela strany. Podle něj TOP 09 nyní musí ana-
lyzovat a napravit chyby, kterých se dopustila. Strana se 
v kampani příliš soustředila na celostátní problémy, řekl 
Schwarzenberg v rozhovoru s ČTK. Přemýšlet o vlastních 
chybách by měl podle něho i dosluhující pražský primá-
tor Tomáš Hudeček, který kvůli sporům s bývalým šéfem  
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ti pražské buňky Jiřím Vávrou odešel z TOP 09. Stranu opus-

til i Vávra.
 TOP 09 v nedávných volbách výrazně propadla. Na ko-
munální úrovni ztratila přes 700 mandátů ze zhruba 1 600 
a v senátních volbách nezískala ani jedno křeslo. už po 
vyhlášení výsledků senátních voleb Schwarzenberg uznal 
porážku a řekl, že se strana musí reformovat. Skončit ve 
vedení strany ale šestasedmdesátiletý předseda nechce. 
Zůstat chce minimálně do příštího sněmu, který by se měl 
konat na konci příštího roku.

Byznysmeni v českém Senátu
I když hnutí ANO miliardáře a ministra financí Andreje Ba-
biše v letošních volbách do třetiny Senátu Parlamentu ČR 
příliš nezabodovalo a nakonec získalo pouhá čtyři křesla, 
výsledky přesto poskytly několik podnětů k problematice 
angažmá byznysmenů v české politice a existující hrozbě 
oligarchizace české politické scény. Senátory se totiž stali 
mimo jiné i tři výrazní představitelé byznysmenů, byť každý 
z nich ztělesňuje jiný podnikatelský typ.
 Nejméně rozpaků vzbudil nový senátor za volební 
okres Trutnov, miliardář Jiří Hlavatý, kandidující v barvách 
ANO. Ten ztělesňuje podnikatele a manažera hluboce spo-
jeného s regionem, v němž kandidoval. Šestašedesátiletý 
Hlavatý pracuje jako generální ředitel prosperující textil-
ky Juta a většina zaměstnanců firmy na něj nedá dopustit. 
O jeho schopnostech svědčí už to, že dokázal uspět v obo-
ru, který se po uvolnění dovozů z Číny a dalších východo-
asijských zemí ocitl v České republice na samém pokraji 
úplného zhroucení. Hlavatý již v loňském roce získal oce-
nění Podnikatel roku a sám tvrdí, že čím je starší, tím větší 
zodpovědnost cítí za zaměstnance své firmy. Jako velký zá-
vazek pak vnímá i zisk mandátu senátora, i když připouští, 
že jeho výkon mu ubere značnou část času, kterého se mu 
již nyní nedostává. Problém ovšem hodlá řešit především 
přenesením části odpovědnosti za firmu na spolupracov-
níky, kteří jsou podle něj často chytřejší i schopnější než 
on sám. Po pětadvaceti letech vedení podniku si už může 
dovolit se trochu stáhnout do pozadí. Zároveň však chce 
v českém senátu předávat hlavně své zkušenosti z dosa-
vadní úspěšné kariéry v byznysu a nehodlá se trvale stát 
podnikatelem. Lze dokonce snad i říct, že senát pro něj 
může být jakousi mezizastávkou na cestě k zaslouženému 
důchodu – koneckonců mandát mu vyprší v době, kdy mu 
už bude dvaasedmdesát let.

 Ještě o dvanáct starší je další úspěšný uchazeč o se-
nátorské křeslo, který symbolizuje jednu z tváří českého 
byznysu, řekněme historickou – František Čuba. Ten je 
spojován především s proslulým agrokomplexem v Slu-
šovicích, který svoji zlatou éru prožil v druhé polovině 
osmdesátých let minulého století, tedy v éře tzv. přestav-
by. Slušovický zázrak byl jakousi výkladní skříní tehdejšího 
československého hospodářství a dokladem, že i v pod-
mínkách státního socialismu lze úspěšně podnikat. Fran-
tišek Čuba dokázal vybudovat doslova impérium, které se 
zabývalo mimo jiné i výrobou počítačů a v jeho portfoliu se 
nacházela také dostihová dráha pro koně. Příjmy zaměst-
nanců ve Slušovicích byly v tehdejší době vysoce nadprů-
měrné a o podniku vedeném Čubou se vykládaly úplné 
legendy. Pád ovšem přišel s celospolečenskými změnami 
odstartovanými v listopadu 1989. Slušovice a jejich vedení 
označoval nový prezident Václav Havel za mafii, která stá-
le prorůstá společností. Agrokomplex se rozpadl do řady 
firem, které po ztrátě výsadní pozice často pouze zápasily 
o přežití. I slušovický kombinát navíc tvrdě zasáhl tehdejší 
propad v zemědělské produkci a ovládnutí českého trhu 
západními producenty. Samotný František Čuba se stáhl 
do pozadí, postupně se však vrátil do politiky především 
díky přátelským vztahům s nynějším prezidentem Milošem 
Zemanem. Čuba se angažoval ve Straně práv občanů – 
Zemanovci (nyní Strana práv občanů) a byl v jejích bar-
vách nejen zvolen zastupitelem Zlínského kraje, ale také 
členem rady v tomto regionu, kde se nacházejí i Slušovice. 
A přes propad této strany v loňských parlamentních i letoš-
ních komunálních volbách dokázal v jejím dresu vybojovat 
i senátorský mandát ve volebním obvodu Zlín, když po-
razil dlouholetou senátorku a místopředsedkyni sociálně 
demokratické strany Alena Gajdůškovou. Napodobil tak 
předsedu strany a dřívějšího podnikatele v zemědělství 
a předsedy Agrární komory ČR Jana Velebu, který se stal 
senátorem již v roce 2012. Zvolení Františka Čuby přede-
vším jednoznačně ukázalo, že antikomunistická rétorika 
začátku devadesátých let už voliče nijak neoslovuje, zejmé-
na v případě kandidáta, jehož úspěchy se staly doslova le-
gendou. Významnou roli přitom sehrála jistě i ostentativní 
podpora prezidenta, který je zejména v některých regio-
nech oblíben mnohem více, než by se mohlo zdát při po-
hledu z metropole.
 Nicméně ještě kontroverznějším jménem na seznamu 
nových senátorů je jméno majitele sázkového gigantu Sy-
not, generálního sponzora nejvyšší české fotbalové soutě-
že Iva Valenty. Valenta ztělesňuje současný tvrdý byznys, 
který je provozován bez nejmenších morálních skrupulí. 
Velmi otevřeně vystupuje proti regulaci hazardu a zároveň 
byl v minulosti odsouzen za podíl v úplatkářské aféře ve 
fotbale. Vyučený kuchař a před rokem 1989 provozní v ho-
telu vlastněném Agrokombinátem Slušovice v roce 1991 
založil se svým otcem a bratrem společnost Synot (SYNo-
vé a OTec), která se koncentruje na distribuci loterijních 
zařízení. V rámci skupiny Synot funguje i společnost Synot 
Tip, která se zaměřuje na kurzové sázky a provozování lo-
terijního systému, videoloterijních terminálů apod. Formál-
ně je stoprocentním vlastníkem skupiny Synot kyperská 
společnost WCV World Capital Ventures Cyprus Limited, 
nicméně předsedou představenstva této firmy opět není 
nikdo jiný než Ivo Valenta, a tak se jedná velmi pravdě-
podobně o jeden ze způsobů „optimalizace daní“, což je 

Egyptolog Miroslav Bárta, čerstvá pražská zastupitelka  
Adriana Krnáčová a ministr financí Andrej Babiš
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ostatně novému senátorovi vlastní – média upozornila, že 
miliardář kvůli daňové úspoře v současnosti sídlí v Mona-
ku. Vzhledem k podmínce, že v tomto daňovém ráji musí 
pobývat minimálně 180 dní v roce, se přímo nabízela otáz-
ka, jak aktivně asi bude moci Valenta svůj mandát vykoná-
vat. To však evidentně voliče v obvodě uherské Hradiště 
příliš neznepokojovalo, a tak dali Valentovi, kandidujícímu 
za Stranu soukromníků ČR, přednost i druhém kole před 
lidoveckým kandidátem. Právě v obvodě uherské Hradiš-
tě přitom byla účast v druhém kole senátních voleb vůbec 
nejvyšší a přesáhla 21 procent. Lidé zde patrně ocenili, že 
Valenta do regionu v minulých letech masivně investoval. 
Finančně podporuje řadu místních neziskových organiza-
cí, výrazně pomohl změnit k lepšímu vzhled celého města 
uherské Hradiště. Navíc podporuje v místním a celostát-
ním měřítku i mnoho sportovních aktivit. Když k tomu 
připočteme nákladnou a obratnou předvolební kampaň 
perfektně zacílenou na spojení kandidáta s rázovitým re-
gionem, jeví se hned jasnější, proč Ivo Valenta na rozdíl od 
svého otce Miroslava, kandidujícího hned v prvním českém 
senátním klání v roce 1996, uspěl.
 Ostatně systém senátních voleb k průniku podnikate-
lů, včetně těch kontroverzních, výrazně napomáhá. Stačí 
jen připomenout úspěch bývalého krále cestovních kan-
celáří v ČR Václava Fischera, který v roce 1999 dokázal 
narušit do té doby jednoznačnou dominanci občanských 
demokratů v hlavním městě a v doplňovacích senátních 
volbách získal křeslo, nebo dřívějšího generálního ředitele 
největší české soukromé televizní stanice Nova Vladimíra 
Železného, který se stal v roce 2002 senátorem za Znojmo. 
Ostatně i šéf hnutí Úsvit, které v současnosti disponuje 
i několika poslaneckými mandáty v dolní komoře, Tomio 
Okamura, zahájil svoji cestu z pozice předsedy Asociace 
cestovních kanceláří ČR na politické výsluní ziskem sená-
torského mandátu v roce 2012, možná ne náhodou právě 
ve volebním obvodě Zlín. Důvody jsou jednoznačné – re-
lativně malé obvody umožňují soustředit propagační kam-
paň a udržet ji v cenově přijatelné výši. Navíc senátních 
voleb se účastní obvykle jen zlomek oprávněných voličů, 
takže k zisku křesla stačí několik málo tisíc hlasů.
 Letošní druhé kolo senátních voleb představuje v tom-
to ohledu smutný rekord, když se ho zúčastnilo jen zhruba 
16,7 % oprávněných voličů. Přitom k tradičním odpůrcům 
senátu patří mnozí voliči komunistické strany, kteří se ji-
ných typů voleb účastní velmi disciplinovaně. To samo-
zřejmě usnadňuje kandidátům z řad podnikatelů jejich 
úspěch. V případě Hlavatého či Valenty však nelze opomí-
jet ani jejich silnou a mnohaletou provázanost s regionem, 
v němž kandidují. Nabízí se však otázka, proč vůbec bohatí 
byznysmeni touží po křesle v horní komoře parlamentu, 
jejíž pravomoci jsou značně omezené. Samozřejmě někdy 
je může lákat imunita spojené s funkcí zákonodárce, ale 
to asi většinou není tím hlavním impulzem. Přehlížet nelze 
ani roli určitého mesiášského pocitu, který úspěšní pod-
nikatelé pociťují stejně jako řada lékařů, kteří také hojně 
kandidují ve všech typech voleb. určitě mnoho kandidu-
jících byznysmenů sdílí pocit, že správa země by měla být 
především v rukou „dobrých, osvědčených hospodářů“, 
jakými se ukázali právě oni.
 A jak se ukázalo, nemalá část voličů tento pocit sdílí, 
což mimo jiné dokládá i dlouhodobou proměnu pohledu 
veřejnosti v České republice na podnikatelský stav. Zde 

je samozřejmě Andrej Babiš se svými úspěchy v parla-
mentních a komunálních volbách jasným příkladem. Vo-
liči jednoznačně dávají najevo, že profesionální politici je 
v uplynulých desetiletích zklamali a snaží se je nahradit 
lidmi, kteří se naopak v řízení a správě osvědčili. Je to však 
správná cesta? Neznamená spojení politické a hospodář-
ské moci v jedněch rukách větší ohrožení demokratického 
systému než amatérismus mnoha politiků bez zkušeností 
z jiných oblastí života? Jsou opravdu právě miliardáři zá-
rukou expertního a na různých tlacích nezávislého řízení 
věcí veřejných, které zajistí většině obyvatel prosperitu? Na 
tyto otázky si musí v současnosti odpovídat nejen rakouští 
voliči, ale ještě intenzivněji voliči čeští. Jaká bude jejich vět-
šinová odpověď, patrně zjistíme až za několik let v příštích 
parlamentních volbách. V bojích o senát, pokud zůstanou 
stejné podmínky, patrně i nadále budou mít šanci uspět 
především výrazní kandidáti intenzivně oslovující voliče 
v konkrétním regionu, kteří budou moci do kampaně in-
vestovat významnější prostředky.
  (MaFr)

Senát se v povolebním složení  
sejde poprvé 19. listopadu
Senát se v povolebním složení sejde poprvé 19. listopa-
du, aby zvolil své vedení na další dva roky. Rozhodl o tom 
organizační výbor horní komory. ČTK o tom informovala 
senátní tisková tajemnice Eva Davidová. Výbor podle ní 
stanovil termín schůze s ohledem na zákonné lhůty pro 
případné zpochybnění výsledků říjnových senátních voleb. 
Lidé budou moci napadnout výsledky voleb v nadcháze-
jících deseti dnech u Nejvyššího správního soudu, který 
bude mít na své rozhodnutí nejvýše dvacet dní.

Senát ke dni státnosti ocenil vědce,  
režiséra či biatlonisty
Bývalý rektor ČVuT Jiří Witzany, režisér a dramatik Ladi-
slav Smoček, psycholožka Darja Kocábová a biatlonisté 
Gabriela Soukalová a Ondřej Moravec jsou spolu s řadou 
vědců mezi sedmnácti osobnostmi, které dostaly stříbrné 
pamětní medaile Senátu. Při příležitosti Dne české státnos-
ti jim je předal jeho předseda Milan Štěch (ČSSD). Oceně-
ní je podle něj výrazem uznání těm, kteří vynikli ve svém 
oboru, aniž se jim za to většinou dostalo odpovídající pu-
blicity. Mezi letošní laureáty patřil profesor Emil Paleček, 
který je objevitelem elektrochemie nukleových kyselin a dr-
žitelem řady mezinárodních ocenění. Jménem oceněných 
poděkoval a mimo jiné vyzval ke stálé kontrole a pravidel-
né údržbě všech institucí, na nichž je založen demokratický 
svět. Dalším oceněným byl profesor fyziologie a farmako-
logie František Vyskočil a virolog Dimitrij Slonin, který po 
tři desetiletí vedl Výzkumný ústav imunologický a podílel 
se mimo jiné na vymýcení dětské obrny v ČR. Medaili spolu 
s Kocábovou, která je průkopnicí moderních terapeutic-
kých metod a věnovala se zejména práci s mladými a těžce 
postiženými, obdržela dětská neuroložka Miluše Havlová, 
sociolog Igor Pleskot a matematik Josef Kubát, někdejší 
předseda Asociace ředitelů gymnázií. Vyznamenáni byli 
rovněž etnograf, cestovatel a znalec domorodých kultur 
Miroslav Stingl, ředitel hasičů Královéhradeckého kraje 
František Mencl, mecenáš a podnikatel Karel Velan, který 
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na zpracování dřeva Bořivoj Kasal. Medaili dostala rovněž 
Martina Zbytková, učitelka z mateřské školy v Bohdalicích 
na Vyškovsku. Letos v červnu zachránila život dvěma šesti-
letým chlapcům, kteří nešťastnou náhodou spadli do stud-
ny. Spolu se Soukalovou a Moravcem, kteří měli výrazný 
podíl na historickém úspěchu českého biatlonu na olym-
pijských hrách v Soči, obdržel medaili také trenér atletiky 
Miroslav Kváč, který stál za úspěchy Jarmily Kratochvílové.

Spojení Brna s Vídní ohniskem sporu
Otázka lepšího silničního spojení mezi Brnem a Vídní vy-
volává ostré konflikty na české straně již řadu let. O nej-
vhodnější trasu bojují mezi sebou silničáři a ochránci 
přírody, zdatně do toho zasahuje regionální správa. Nové 
kolo sporů se v současnosti odehrává mezi místními po-
litiky na straně jedné a ministerstvem dopravy na straně 
druhé. Jejich jádrem je otázka, jak bude nová silnice vy-
padat. Ministerstvo dopravy totiž jasně deklarovalo, že 
obchvat Mikulova a návazná silnice k rakouským hrani-
cím bude stavěna s dvěma pruhy jako rychlostní silnice. 
Odmítl tak přinejmenším prozatím čtyřproudovou silnici, 
kterou požaduje především Jihomoravský kraj v čele se 
sociálnědemokratickým hejtmanem Michalem Haškem. 
Čtyřpruh by ve stávající situaci byl podle ministra pouhým 
plýtváním, protože ani Rakousko se v nejbližším období 
nechystá na podobné rozšíření. Nicméně připustil, že při 
vykupování pozemků na novou stavbu, k jejímuž zahájení 
snad dojde v příštím roce, se bude brát ohled na možné 
rozšíření na čtyři pruhy v budoucnosti. To ovšem kritikům 
v čele s hejtmanem Haškem nestačí – požadují dodrže-
ní mezivládní úmluvy z roku 2009, která počítala s čtyřmi 
proudy na české i rakouské straně. Na tom se prý shodují 
i zástupci obou nejvíce dotčených měst, tedy Brna i Víd-
ně. Ministr Prachař ovšem argumentuje, že nesmyslnost 
čtyřproudové silnice, která nemá patřičnou návaznost, jas-
ně dokázal nedávno vystavěný obchvat Znojma, který ze 
všeho nejvíc připomíná mimořádně drahou bruslařskou 
dráhu. Navíc dolnorakouský hejtman Pröll jasně řekl při 
nedávném setkání s českým ministrem dopravy, že na sil-
nici mezi Poysbrunnem a českými hranicemi se počítá také 
pouze se dvěma pruhy.
 Naprosto odlišně vnímají český ministr dopravy a jiho-
moravský hejtman také otázku náporu tranzitní dopravy na 
trase mezi Vídní a Brnem. Hejtman Hašek ho považuje za 
obrovský a zdůrazňuje, že tvoří součást tradiční trasy mezi 
Polskem a severem Moravy na jednom konci a Rakouskem 
a Chorvatskem na konci druhém. Ministr zase namítá, že 
problém intenzity dopravy v hustě obydlených oblastech 
se mnohem více dotýká Rakouska než české, respektive 
moravské strany, snad s jedinou výjimkou Mikulova, jemuž 
však odlehčí již zmiňovaný obchvat.
 Možná trochu překvapivě podpořili sociálnědemo-
kratické kritiky přístupu českého ministerstva také někte-
ří politici z řad opoziční Občanské demokratické strany 
(ODS). Vedle místních činitelů, kteří do voleb v koalici 
se sociálními demokraty vedli radnici v Brně, se jedná ze-
jména o bývalého ministra dopravy a nynějšího předsedy 
poslaneckého klubu ODS Zbyňka Stanjuru. Podobně se 
však vyjádřil i nynější předseda občanských demokratů 
Petr Fia la. Kritika opozice má však poněkud širší charak-

ter a neomezuje se pouze na kroky ministerstva dopravy 
ohledně spojení Brno – Vídeň. Občanští demokraté poža-
dují rovnou odvolání ministra Prachaře pro jeho celkovou 
nekompetentnost, kterou dokládají i zmatky při opravách 
dálnice D1 (Praha – Brno) a podle nich velmi pochybný-
mi personálními změnami v organizacích podřízených  
ministerstvu.
 Sporem však mohou zamíchat letošní komunální a se-
nátní volby v České republice. Po nich se totiž dramaticky 
změnilo vedení radnice v Brně, v němž dosavadní koalici 
mezi sociálními a občanskými demokraty nahradila koalice 
mezi vítězným hnutím ANO s místním hnutím Žít Brno, 
lidovci a Stranou zelených. Na druhé straně není jisté ani 
setrvání Antonína Prachaře ve funkci ministra dopravy. 
Předseda hnutí ANO a ministr financí Andrej Babiš ho 
opakovaně kritizoval. Navíc Prachař k Babišově nelibosti 
kandidoval v senátních volbách a postoupil do druhého 
kola za Přerov. I když se senátorem nakonec nestal, nemá 
pozici ve vládě zrovna nejjistější. Nový ministr by tak mohl 
přinést odlišný pohled na priority ve výstavbě silnic, nová 
rada v Brně pak asi přinese vstřícnější postoj k resortu 
ovládanému hnutím ANO. Nicméně rozpory mezi poža-
davky regionu a centrální mocí zůstanou pravděpodobně 
trvalou konstantou, i s ohledem na skutečnost, že volby se 
netýkaly krajů, odkud pochází jeden z hlavních kritiků do-
savadního vládního přístupu k řešení spojení Brna s Vídní, 
hejtman Hašek.
  (MaFr)

Vznikne databáze sociální pomoci  
pro přeživší holocaustu
Na spuštění databáze odškodnění pro přeživší holocaustu 
a databáze sociální péče pro ně se v Praze shodli zmocněn-
ci pro záležitosti holocaustu. Pro sbírkové instituce jako 
muzea by také měla platit povinnost zkoumat původ umě-
leckých děl, která jsou v jejich sbírkách. I když Česko spolu 
s Rakouskem a Německem patří k zemím, které v restitu-
cích a odškodnění za uloupený majetek postoupily nejdá-
le, snahy prosazovat účinné restituční zákony se v dalších 
zemích setkávají s obtížemi, řekli novinářům účastníci se-
tkání. Konalo se u příležitosti pátého výročí Terezínské de-
klarace. O rok dříve se zástupci více než čtyř desítek zemí 
v Praze shodli na doporučeních, kterými by se měly řídit 
restituce majetku zabaveného v letech 1933-1945 obětem 
holocaustu.

Praha 1 upustila od prodeje  
domu na Václavském náměstí
Vedení Prahy 1 upustilo od kritizovaného prodeje domu 
na Václavském náměstí 39. Ani jedna ze dvou firem, které 
se o koupi ucházely, totiž negarantovala zachování bytů. 
Prodej domu schválila Praha 1 loni v září za 153 milionů 
korun a nabídla jej družstvu nájemníků. Na nemovitost měl 
ale podle tehdy platného zákona předkupní právo spolu-
majitel, který vlastní 1/8 domu. Podle opozice tak zastu-
pitelstvo ve skutečnosti schválilo prodej domu právě této 
firmě, spekulovalo se o jejím napojení na lobbistu Ivo Ritti-
ga. Kvůli nesouhlasu hlavního města se ale prodej neusku-
tečnil. Dům na Václavském náměstí 39 byl postaven v roce 
1906 a sloužil a dodnes slouží především k bydlení, je zde 
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čtyřicet bytů. Dům měl řadu zajímavých obyvatel, mimo 
jiné zde bydleli zpěvák Waldemar Matuška či herci divadla 
Semafor. V průchodu domu se 25. února 1969 upálil osm-
náctiletý student šumperské střední průmyslové školy Jan 
Zajíc, po Janu Palachovi druhá „živá pochodeň“, na protest 
proti smířlivosti spoluobčanů s totalitní mocí po okupaci 
země vojsky Varšavské smlouvy v srpnu 1968.

V Paříži se konala připomínka  
100. výročí založení čs. legií
Váleční veteráni, zástupci Československé obce legionář-
ské, parlamentu a velvyslanectví ČR si v Paříži připomně-
li sté výročí založení československých dobrovolnických 
jednotek ve Francii za první světové války. Vzpomínkové 
oslavy začaly pietním aktem u pomníku československých 
legionářů na hřbitově Père Lachaise. Dalším zastavením byl 
Palais Royal, kde se krajané tehdy scházeli a odkud vyšel 
pochod několika stovek legionářů k odvodu v pařížské In-
validovně. Účastníci šli v jejich stopách v průvodu v čele se 
státní vlajkou a historickými zástavami. Oslav se zúčastnilo 
mimo jiné asi šedesát legionářů v dobových uniformách.

V Polné připomíná pamětní deska  
dobu studia faráře Toufara
Pamětní deska připomínající studia faráře Josefa Toufara 
byla odhalena v Polné na Jihlavsku. Na tamní odbornou 
hospodářskou školu chodil necelý rok, než se s konečnou 
platností rozhodl stát knězem. V roce 1950 byl Toufar 
umučen někdejší komunistickou StB kvůli takzvanému čí-
hošťskému zázraku. V římskokatolické církvi teď probíhají 
přípravy jeho blahořečení. Mezi početnými hosty slavnosti 
nechyběl kardinál Dominik Duka.
 Koncem čtyřicátých let působil farář Toufar v Číhošti 
na Havlíčkobrodsku. Komunistická StB jej v rámci tažení 
proti církvi obvinila ze zinscenování takzvaného číhošť-
ského zázraku. Podle svědků se 11. prosince 1949 během 
mše v číhošťském kostele několikrát pohnul kříž na oltáři. 
Toufar byl zatčen a mučen. Zemřel 25. února 1950. Čes-
ká biskupská konference dala k jeho blahořečení souhlas 
v dubnu 2013.

V Příbrami si připomněli 70 let  
od smrti generála Kholla na Dukle
V Příbrami si připomněli výročí smrti generála Josefa Khol-
la, který padl před sedmdesáti lety v bojích o Duklu. Piet-
ního aktu u jeho pamětní desky v Základní škole Jiráskovy 
sady se zúčastnilo kolem čtyř desítek lidí. Nechyběli mezi 
nimi zástupci armády, svazu bojovníků za svobodu a obce 
legionářské. Kholl byl za druhé světové války velitelem 
zahraničních jednotek v Africe, na Blízkém východě a na 
východní frontě. Po smrti byl oceněn řadou vojenských vy-
znamenání. Vzpomínková akce se bude konat také v jeho 
rodišti v Plavsku v jižních Čechách.

V Hojné Vodě odhalili pamětní desku 
podplukovníkovi RAF
Pamětní deska v Hojné Vodě na Českobudějovicku při-
pomíná osobnost podplukovníka britského královského 

letectva (RAF) Františka Bindera. Zahynul v boji za dru-
hé světové války, když sloužil jako střelec na bombar-
déru. Binder, který se narodil v Hojné Vodě, by 22. října 
oslavil sté narozeniny. Binder pocházel z německo-čes-
ké rodiny. Jeho otec zahynul za první světové války, Bin-
dera proto vychovával otcův kamarád a spolubojovník 
z fronty. „On sice původem byl po rodičích Němec, ale 
hlásil se k české národnosti a to, že padl za Českosloven-
sko, to jen potvrzuje,“ uvedl místostarosta Horní Stro-
pnice Vít Golombek, jenž se přípravou pietního místa  
zabýval.

Pohnutý osud odbojářů připomene  
památník v Praze 13
Pohnutý osud odbojové skupiny, jejíž členové byli zavraž-
děni gestapem, připomíná pískovcový pomník umístěný 
v místech, kde do roku 2001 stála v Praze 13 budova tak-
zvaného Jinonického akcízu. Z budovy na okraji Jinonic, 
kde původně sídlil prvorepublikový celní úřad, vysílala 
pětice odbojářů tajné depeše do Británie. Všichni členové 
odbojové skupiny byli ale odhaleni a v noci z 3. na 4. října 
1941 zastřeleni. Jejich památku připomínala pamětní ta-
bule, která po zbourání akcízu několikrát změnila stanoviš-
tě. Radnice nakonec rozhodla, že původní tabule zůstane 
v místní sokolovně. Podobný text bude hrdinství odbojářů 
připomínat na pomníku, který vytvořil akademický sochař 
Milan Vácha.

Legionáři představili repliku  
vlaku svých předchůdců
Československá obec legionářská představila na Žižkově 
repliku vlaku, s nimiž legionáři za první světové války ovlá-
dali Transsibiřskou magistrálu. Vlak bude mobilní expozi-
cí legií, které vznikly před sto lety a zasloužily se o vznik 
samostatného státu. Legiovlak vznikl v rámci projektu  
Legie 100. Od jara příštího roku bude po pět let křižovat 
republiku a umožní lidem seznámit se na vlastní oči s tím, 
jak se ve vlaku žilo a bojovalo. Osvětlí jim to i dobově odě-
ná legionářská obsluha vlaku.

Zaorálek nevidí v německém dni vyhnanců 
potíž pro vztahy s Němci
Zavedením památného dne obětí vyhánění, který bude 
připomínat i Němce vysídlené z Československa, se Ně-
mecko nezříká odpovědnosti a viny za rozpoutání druhé 
světové války. V Praze to prohlásil německý ministr za-
hraničí Frank-Walter Steinmeier poté, co berlínská vláda 
stanovila 20. červen dnem připomínky obětí vyhánění. Šéf 
české diplomacie Lubomír Zaorálek (ČSSD) v zavedení 
tohoto vzpomínkového dne nevidí problém pro česko-ně-
mecké vztahy. Podle Steinmeiera Německo tuto připomín-
ku spojuje s usmířením a porozuměním. „Náš pohled na 
německou vinu a odpovědnost za druhou světovou válku 
to v žádném případě nemění,“ zdůraznil. „Nechápu to jako 
problém pro česko-německé vztahy,“ poznamenal k tomu 
český ministr, podle něhož Češi a Němci už dříve našli způ-
sob, jak se bavit o společné minulosti. Zaorálek si proto 
ani nemyslí, že by Česko mělo na krok Berlína speciálně 
reagovat.
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v Praze v dlouhodobém pronájmu
Česko a Německo se dohodly na dlouhodobém pronájmu 
Lobkovického paláce v Praze, v němž sídlí německé vel-
vyslanectví. Po jednání v české metropoli to řekli minist-
ři zahraničí Lubomír Zaorálek a Frank-Walter Steinmeier. 
Německo původně mělo zájem barokní budovu z 18. stole-
tí koupit. Německo bude mít palác v pronájmu dalších pět 
desetiletí. Steinmeier takové řešení přivítal a taky Zaorálek 
mluvil o úspěchu pro obě strany. Lobkovický palác není 
pro Němce důležitý jen jako sídlo pražské ambasády, ale 
má pro ně i velký symbolický význam. Na podzim 1989 na 
jeho zahradě našlo útočiště asi 4 000 uprchlíků z bývalé 
komunistické NDR. Tehdejší západoněmecký ministr za-
hraničí Hans-Dietrich Genscher jim pak po jednání s čes-
koslovenskou vládou z balkonu velvyslanectví oznámil, že 
mají volnou cestu na Západ. Právě tento exodus nespoko-
jených východních Němců přispěl k tomu, že režim v NDR 
následně padl.

Oběti železné opony mají u hranic 
s Rakouskem památník
Oběti železné opony na hranicích mezi jižní Moravou 
a Dolními Rakousy připomíná nový památník, který vy rostl 
nedaleko Mikulova na Břeclavsku. Tvoří jej 53 ocelových 
stél zapuštěných do země, na každé je laserem vypálené 
jedno jméno oběti. Lidé při pokusech o přechod hranice 
nejčastěji umírali po střelbě pohraničníků, nebo po zásahu 
elektrickým proudem. uvedl to Miroslav Kasáček z občan-
ského sdružení Paměť. Slavnostní otevření sdružení na-
plánovalo na 21. listopadu, kdy se v Mikulově uskutečnila 
také mezinárodní konference. S financováním památníku 

Ing. Rudolf Battěk (2. 11. 1924, Bratislava – 17. 3. 2013) 
byl český a československý filozof, sociolog a bývalý politik. 
Během pražského jara byl poslancem České národní rady 
a aktivistou Klubu angažovaných nestraníků, za normali-
zace byl odstaven z politických funkcí a pronásledován, 
v roce 1989 po sametové revoluci se stal politikem obnove-

Zlínská sbírka obuvi by se mohla  
rozrůst o obuv slavných lidí
Sbírka obuvi Muzea jihovýchodní Moravy ve Zlíně, která  
patří k nejstarším svého druhu v Evropě, by se mohla  
rozrůst o kolekci obuvi slavných osobností. Sbírka nyní 
obsahuje zhruba 6 000 položek obuvi a 60 strojů, na-
příklad originální obuv Melanie Metternichové, tře-
tí manželky kancléře Metternicha. Obuv pochází z let  
1840-1848. Muzeum by svou sbírku rádo rozšířilo také 
o modely českých designérů obuvi. Sbírka seznamuje ná-
vštěvníky s historií i současností obouvání, vývojem výroby 

za dva miliony korun pomohla Evropská unie. Sdružení 
letos v létě představilo také nového průvodce pro chytré 
telefony, který popisuje příběhy spjaté se železnou opo-
nou. Spojuje text, obraz, video a zvuk. Konkrétní příběh 
si mohou zájemci prostudovat na základě GPS souřadnic 
nebo QR kódu přímo v místech, kde se odehrál.

Pamětníci si v Zaječově připomněli  
60 let od zrušení útvarů PTP
Příslušníci někdejších pomocných technických praporů 
(PTP) si v Zaječově na Berounsku připomněli šedesát let 
od zrušení útvarů, v nichž končili politicky nespolehliví lidé. 
Desítky pamětníků se v areálu kláštera Svatá Dobrotivá, 
kde býval jeden z táborů nucených prací, zúčastnily boho-
služby sloužené kardinálem Dominikem Dukou a společně 
zavzpomínaly na roky naplněné těžkou a často i nebezpeč-
nou prací.

V Brně vznikl nový památník  
obětem holocaustu
Nový památník obětem holocaustu byl odhalen na brněn-
ském náměstí 28. října. Má podobu krychle z černé žuly, 
po níž stéká voda. Jeho autorem je akademický malíř Da-
niel Václavík. Autor zvítězil mezi jednapadesáti návrhy 
v otevřené soutěži, kterou město vypsalo před dvěma lety. 
Předchozí soutěž radní zrušili, protože se jim žádný ná-
vrh nelíbil. Město dalo na stavbu památníku 3,7 milionu 
korun. Památník má být reflexí epochy Hitlerova Němec-
ka, jehož ideologie považovala Židy a Romy za méněcen-
né rasy, které měly být zlikvidovány. Miliony lidí proto 
zahynuly během druhé světové války v koncentračních  
táborech.

né Československé sociální demokracie a předsedou Sně-
movny lidu Federálního shromáždění, později aktivistou 
levicových (ale protikomunistických) a liberálních formací 
Klub sociálních demokratů Občanského fóra, Asociace so-
ciálních demokratů a Demokraté 92.
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ti obuvi a dějinami ševcovského řemesla. Nejranější období 
je zachyceno prostřednictvím replik, nejstarší originály po-
cházejí z konce 16. století.

Zeman oslavoval
Na konci září oslavil prezident Miloš Zeman 70. naroze-
niny. První oslava proběhla na zámku v Lánech. S man-
želkou, hradním kancléřem Vratislavem Mynářem nebo 
šéfem hradního protokolu Jindřichem Forejtem si opekli 
kuřata a špekáčky, k tomu podle Ovčáčka pili bílé víno 
a nealkoholické nápoje. Prezident dostal jako dárek černý 
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jíž životní standard se rychle přibližuje Rakousku a dalším 
zemím ze „staré patnáctky“ Eu.
  (MaFr)

Něco z historie – Císařská louka v Praze
Procházka po Praze může naše kroky dovést až na území 
ostrova Císařská louka, který nabízí jak svým obyvatelům, 
ale také turistům mnoho možností, jak příjemně strávit vol-
ný čas.
 Při představení ostrova je třeba nejprve připomenout 
jeho historii. Na Císařské louce, dříve Královské, byl při-
bližně v letech 1899-1903 velký přístav pro vory a parníky. 
A byly to právě vory, které hrály při vzniku ostrova zásadní 
roli. V roce 1890 při velké povodni došlo k ucpání koryta 
Vltavy ztroskotanými vory, které převážely stavební ma-
teriál, a k následnému poškození Karlova mostu. Aby se 
tato situace nemohla opakovat, bylo rozhodnuto oddělit 
Císařskou louku od pevniny a vybudovat přístav. V letech 
1902-1903 k tomu skutečně došlo. Oddělený ostrov byl 
spojen silničním a železničním mostem a jeho obvodové 
zdi z masivních kvádrů kamene chránily proti ledovým 
krám a povodním.
 Císařská louka, přezdívaná jako „Cinda“, byla již teh-
dy mezi obyvateli Prahy velmi populární. Celé rodiny stále 
častěji vyhledávaly tuto lokalitu k procházkám a odpočin-
ku. Na Císařské louce měla své sídlo i Tělocvičná jednota 
Sokol nebo veslařský či velocipedistický klub. V 19. století 
se tady pořádaly koňské dostihy a vzhledem k opravdu vel-
kému zájmu byla na ostrově postavena i divácká tribuna.
 Císařská louka se také navždy zapsala do fotbalových 
análů – 25. března 1896 se zde odehrál historicky první 
zápas Slavie Praha proti AC Praha s výsledkem 6:0 a o čtyři 
dny později se na stejném místě konalo premiérové nej-
slavnější pražské derby Slavie – Sparta, které skončilo bez 
branek. Ještě do nedávné doby tu fotbalovou tradici udr-
žoval klub TJ Radlice.
 Co se sportu týká, v současné době slouží Císařská 
louka především vodákům. uprostřed ostrova je umístěn 
stadion s vysokou cílovou věží, který je v průběhu závodů 
kanoistů a veslařů zcela zaplněn diváky z celých Čech.
 Po neuvěřitelných 116 letech ohlásili v letošním roce vel-
ký návrat na ostrov také golfisté. Právě na Císařské louce se 
totiž v roce 1898 začaly psát dějiny golfu v českých zemích.
 Sportovní areál Cinda nabízí ale také mnoho dalšího 
sportovního vyžití, jakož i gurmánského.
  (mk)

Kostel sv. Filipa a Jakuba  
slaví významné výročí
V letošním roce slaví zlíchovský kostel sv. Filipa a Jakuba 
požehnaný věk 300 let. Při příležitosti tohoto výročí se 
v říjnu konala oslava, která rovněž připomněla 764 let od 
vzniku farnosti na Zlíchově.
 Kostel stojí na vršku, který se ve starých dobách nazýval 
Svatoštěpánský kopec. Je spojen s pověstí, že právě na něj 
doskočil Šemík s Horymírem při svém bájném skoku z Vy-
šehradu. Na vršku stála románská kaple sv. Štěpána, o níž 
první zmínka pochází z roku 1257. Kolem roku 1319 byl 
kostelík veden jako farní a patřil ořechovskému děkanství.
 Koncem sedmdesátých let 14. století získali obec Zlí-
chov včetně kostela smíchovští kartuziáni a na přelomu 

čaj, vína nebo olomoucké tvarůžky. Nejvíce ho prý potěšil 
videopozdrav od jeho dcery Kateřiny, která si vydělává na 
studia na brigádě v zahraničí.
 Poté na Hradě povečeřel s nejvyššími ústavními činite-
li. Na společnou večeři pozval svého předchůdce Václava 
Klause nebo představitele vlády a Parlamentu. Noviná-
řům to řekl hradní mluvčí Jiří Ovčáček. Mezi pozvanými 
byli kromě Klause také premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD), 
místopředsedové vlády Andrej Babiš (ANO) a Pavel Bělo-
brádek (KDu-ČSL), předseda Poslanecké sněmovny Jan 
Hamáček (ČSSD), šéf Senátu Milan Štěch (ČSSD), předse-
da Ústavního soudu Pavel Rychetský a člen bankovní rady 
ČNB Jiří Rusnok. Podávalo se čtyřchodové menu, mimo 
jiné zauzená pražská šunka, telecí medailonky nebo skoři-
cové želé s jedlým zlatem. Předseda hnutí ANO a ministr fi-
nancí Andrej Babiš prezidentovi přinesl vzácný sedm desát 
let starý koňak.
 Podle hradního mluvčího Jiřího Ovčáčka bylo zájemců, 
kteří chtěli prezidentovi poblahopřát, mnohem více. Kvů-
li nabitému programu ale nebylo možné, aby je Zeman 
přijímal odděleně, proto uspořádal neformální setkání 
v Míčovně na Pražském hradě, kam za ním přišly desítky 
gratulantů. Zemanovi jako dárky gratulanti přinesli lahve 
alkoholu, obrazy, dort s figurkou prezidenta v nafukovacím 
člunu nebo křeslo.

České potraviny = slušná kvalita
Žebříček Global Food Security Index sestavovaný pravi-
delně odborníky z The Economist Intelligence unit ukázal, 
že v oblasti bezpečnosti, kvality a dostupnosti potravin si 
Česká republika udržuje slušnou pozici, nejlepší ze všech 
zemí bývalého východního bloku. Stále však zřetelně za-
ostává za Rakouskem, které v žebříčku obsadilo hrdou 
druhou příčku, možná trochu překvapivě za uSA. Bronz 
si pak dělí Nizozemsko s Norskem. Česká republika zů-
stala na 23. místě, zlepšil se však její bodový výsledek ze 
72,2 bodu na 74,6. I nadále však zaostává za nejlepším 
výsledkem skoro o 15 bodů. V samostatném hodnocení 
bezpečnosti a kvality se Česká republika umístila 24., cel-
kově zvítězil Izrael s tradicí pečlivé kontroly košer stravy 
před Francií a Portugalskem. Z hlediska diskusí probíhají-
cích v České republice určitě stojí za zmínku, že se Polsko, 
často kritizované za kvalitu svých potravinářských výrobků, 
v žebříčku dostalo na velice solidní 28. místo, tedy relativ-
ně blízko k České republice. Maďarsko je pak 26., zatímco 
spokojené nemůže být až 38. Slovensko. Největší celkový 
propad z Evropských států zaznamenalo Rumunsko, nao-
pak nejvíce se situace zlepšila v Srbsku. Na nejspodnějších 
místech v žebříčku zůstávají vesměs africké státy – v ob-
lasti kvality a bezpečnosti potravin jde o Pobřeží slonovi-
ny, Togo a Mozambik, v celkovém žebříčku peloton 109 
zemí uzavírá Demokratická republika Kongo. Samozřej-
mě podobné mezinárodní srovnávací žebříčky mají jen 
omezenou vypovídací hodnotu, protože mohou jen ome-
zeným způsobem reflektovat realitu a v mnoha ohledech 
vycházejí pouze z formálního normativního stavu. Přesto 
alespoň zhruba ukazují základní trendy. Výsledek České 
republiky není zase až tak překvapivý a spíše jen kopíruje 
celkovou hospodářskou pozici státu, naopak překvapením 
se jeví špatné umístění Slovenska, které přitom podle cel-
kových hospodářských dat v posledních letech činí dojem 
mimořádně dynamicky rostoucí středoevropské země, je-
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ti 14. a 15. století ho přestavěli do gotické podoby. V srpnu 
1418 byl však kostel zcela zničen husity a jejich pozemky 
včetně zlíchovských připadly staroměstské obci. Fara za-
nikla a v roce 1624 koupili obec i s patronátním právem 
ke kostelu jezuité z pražského Klementina. V roce 1660 
byl kostel ještě opravován, ale v letech 1713-1714 ho je-
zuité zbořili a na jeho základech postavili barokní kostel, 
který se zachoval dodnes. Posvěcen ke cti svatých apoš-
tolů Filipa a Jakuba byl 5. května 1714. V roce 1749 byl 
Zlíchov spolu s Hlubočepy přidělen ke Smíchovu. V le-
tech 1872-1873 bylo povoleno zřídit na Zlíchově faru a byl 
uveden nový farář. Postupně byly provedeny opravy vněj-
ších částí kostela, kostel byl vymalován a byly obnoveny  
oltáře.
 V roce 1945 posloužil kostel jako místo, kam byly ulo-
ženy ostatky zastřelených vlastenců na konci druhé světo-
vé války. V rozmezí let 1948-1989 byl kostel zanedbáván 
a chátral, ale i přesto se v něm konaly bohoslužby. Gene-
rální oprava kostela se uskutečnila v letech 1991-1993.
 Při výroční říjnové slavnosti se konala mše svatá a pro-
běhlo slavnostní žehnání kříže kardinálem Miroslavem 
Vlkem na hřbitově před kostelem sv. Filipa a Jakuba.
  (mk)

Havlova lavička
Od října letošního roku má Hradec Králové před městskou 
knihovnou vzpomínku na Václava Havla v podobě třetí čes-
ké Havlovy lavičky. Dvojice křesel se stolečkem prorostlým 
lípou si našla své místo téměř přesně na rok a den po posa-
zení první lavičky v areálu washingtonské Georgetownské 
univerzity a den před Havlovými nedožitými 78. narozeni-
nami. Autorem lavičky jakožto místa k odpočinku, dialogu 
a zamyšlení je architekt Bořek Šípek. Ten se při tomto svém 
výtvarném díle inspiroval Havlovým zátiším na chalupě ve 
Vlčicích u Trutnova – opěradla křesel zakončují červená 
srdce a zelené fragmenty z litého skla připomínají kalamá-
ře. Zelená barva symbolizuje barvu fixu, kterým se Vác-
lav Havel podepisoval a podpis pak doplňoval červeným 
srdcem. Slavnostního odhalení lavičky se zúčastnilo na tři 
sta osob, mezi nimiž byla řada známých osobností, napří-
klad Karel Schwarzenberg, který při této příležitosti řekl: 
„Někdy lehce zoufám nad vlastním národem. Dva roky po 
smrti T. G. Masaryka ho všichni zatracovali a tvrdili, jaká 
to byla špatná cesta. Zdá se, že se to opakuje. Slýchám 
o Havlově špatné politice lidských práv, a že tím poškodil 
český export.“
 Většinu nákladů na tuto akci tvoří autorská práva, která 
jdou zpět na provoz pražské Knihovny Václava Havla.
  (mk)

Správa Pražského hradu chystá  
opravy za 260 milionů korun
Správa Pražského hradu utratí za opravy v letošním a příš-
tím roce dohromady zhruba 260 milionů korun. Rekon-
strukce čeká například jízdárnu na Pohořelci, Ludvíkovo 
křídlo Hradu nebo palmový skleník v Lánech, který je v ha-
varijním stavu. Oprava čeká i terasu u Jízdárny Pražského 
hradu, stát by měla 13 milionů korun. Informují o tom Li-
dové noviny. Oprava jízdárny na Pohořelci vyjde na zhru-
ba 42 milionů korun. Oprava fasády a střechy Starého 
královského paláce, konkrétně Ludvíkova křídla, si vyžádá 

asi 20 milionů korun, dalších 17 milionů bude stát údržba 
střech a fasád jižního křídla Hradu.

Na Grabštejn se vrátila  
ztracená patronka kaple
Gotická socha svaté Barbory, kterou považovali za nená-
vratně ztracenou, se po několika desetiletích vrátila na 
hrad Grabštejn na Liberecku. Gotická socha byla v hradní 
kapli ze 14. století až do poloviny minulého století. Poté ji 
kdosi z hradu odvezl. Nedávno se ji povedlo objevit v de-
pozitáři Oblastní galerie v Liberci, a to za pomoci ředite-
le žitavského muzea. Restaurování sochy se zaplatí z části 
výtěžku benefice, která se uskutečnila na nádvoří hradu. 
Jejím vrcholem bylo scénické provedení opery Bedřicha 
Smetany Dvě vdovy v podání sólistů Národního divadla. 
Grabštejn za rok navštíví na 20 000 turistů. Hrad leží ne-
daleko Trojzemí Čech, Německa a Polska, první zmínky 
o něm se objevily ve 13. století.

Na plastiku jezdí do ČR hodně cizinců,  
láká je kvalita i cena
Odsát tuk, zvětšit prsa či vylepšit nos žádají lidé nejčastěji 
od plastických a estetických chirurgů v Česku. Ženy tvoří 
90 % klientely. Mužů přibývá, dávají si odsát tuk či opra-
vit víčka, novinkou je zvětšení prsních svalů, aby vypada-
li mužněji. Na operace jezdí do Česka Rakušané, Němci, 
Britové či Rusové a podle člena výboru České společnosti 
plastické chirurgie primáře Vladimíra Maříka je ČR z hle-
diska estetického turismu v plastické chirurgii číslo jedna 
v Evropě. „Čeští lékaři jsou proslulí svou erudicí, ceny při-
tom jsou nižší. Poměr cena versus kvalita je příznivý,“ vy-
světlil. Podle dostupných dat každý čtvrtý pacient českých 
plastických klinik je cizinec.

Rekonstrukce Státní opery za 665 milionů 
korun začne v roce 2016
Rekonstrukce budovy Státní opery v Praze by měla začít 
1. července 2016, na opravy provozní budovy a hlavní bu-
dovy půjde 665 milionů korun. Stavební práce mají být 
ukončeny v roce 2018. Během oprav bude s největší pravdě-
podobností snížen počet představení. Novináře o tom infor-
moval ministr kultury Daniel Herman. Největší bolestí staré 
budovy jsou podle ředitele Národního divadla Jana Buriana 
rozvody – zejména elektroinstalace, vody, topení a odpadů. 
Nutná je i sanace vlhkosti. uskuteční se také restaurátor-
ské práce na interiérové výzdobě hledištní části. Rekon-
strukcí projde i skleněná fasáda přilehlé provozní budovy. 
V divadle budou opraveny šatny umělců i sociální zázemí.

Památky vidělo do září o 150 000 lidí víc  
než za celý rok 2013
Státní hrady, zámky a další památky navštívilo letos od led-
na do konce září o 150 000 návštěvníků víc než za celý 
loňský rok. Zájemců dosud přišlo 4 413 451, tedy o 16,5 % 
více než loni v tomtéž období. Více návštěvníků znamená 
pro ústav i vyšší výnosy, na opravy památek tak může jít 
o 30 milionů korun více. Největší zájem platících návštěv-
níků zaznamenaly stejně jako loni zámek Lednice a hrad 
a zámek Český Krumlov, jejichž návštěvnost se meziročně 
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zvýšila zhruba o 15 procent. Za nimi jsou zámek Hluboká 
a hrad Karlštejn.

Zájem o Menšíkovu expozici 
v Ivančicích ani po letech neklesá
Veřejnost má o herce Vladimíra Menšíka, který by tento 
rok oslavil 85. narozeniny, stále zájem. Přestože tento slav-
ný rodák z Ivančic na Brněnsku zemřel už v roce 1988, 
jeho expozici v rodném městě každý rok navštíví přibliž-
ně 5 000 lidí. Muzeum vystavuje kuriozity, které Menší-
ka představují také jako nepříliš vzorného žáka, dobrého 
malíře a velmi pilného umělce. Ivančice mají dva slavné 
rodáky: malíře Alfonse Muchu, tvůrce Slovanské epopeje, 
a právě herce Vladimíra Menšíka. Každý z nich má svoji 
expozici v ivančickém Památníku Alfonse Muchy.

Barrandov vystavuje kulisy, rekvizity  
i kostýmy filmu Tři bratři
Zákulisí příprav i natáčení filmové pohádky režiséra Jana 
Svěráka Tři bratři poodhalí zájemcům výstava, kterou 
slavnostně otevřeli v budově starých hal Studia Barrandov 
v Praze. Interaktivní formou představuje filmové dekora-
ce a rekvizity, především architektonické prvky Jindřicha 
Kočího vytvořené podle návrhů architekta Jana Vlasáka 
i originální kostýmy Simony Rybákové. Návštěvníci se 
ocitnou například v interiéru chaloupky, v níž bydlela Ma-
ruška z pohádky O dvanácti měsíčkách, uvidí zámeckou 
bránu ze Šípkové Růženky prorostlou trním a nechybí ani 
vlk z pohádky o Červené Karkulce.

Muzeum Karla Zemana  
slaví dva roky existence
Více než 90 000 návštěvníků z Čech i ze zahraničí zavítalo 
během dvou let existence do Muzea Karla Zemana, které 
přibližuje tohoto filmového kouzelníka, jeho snímky i ta-
jemství triků. Muzeum chystá vydání dalších jeho filmů na 
DVD, světovou premiéru digitálně restaurovaného snímku 
Vynález zkázy, zahraniční výstavy i celovečerní dokument. 
Díky daru sbírkových předmětů Ludmilou a Lindou Zema-
novými se nyní muzeum stará i o část pozůstalosti tohoto 
filmaře.

V Pelhřimově bylo pokřtěno  
nejnovější české vydání Guinnessovy  
knihy rekordů pro rok 2015
Bývalý mistr Československa v kulturistice, devětašedesáti-
letý Bohumil Divílek, během programu v poloze takzvané 
gymnastické placky udržel na svých zádech stojícího muže 
o váze 140,4 kilogramu po dobu 61 sekund. Vytvořil tím 
nový český rekord.

Zpěvák Karel Gott se stal  
čestným občanem Bratislavy
Jeden z nejpopulárnějších českých zpěváků Karel Gott se 
stal čestným občanem Bratislavy. Příslušnou listinu spolu 
se symbolickým klíčem od města mnohanásobnému vítězi 
československé ankety Zlatý slavík a její nástupkyně Český 
slavík předal primátor slovenské metropole Milan Ftáčnik.

Kladrubský hřebčín bude  
připravovat žádost do UNESCO
Žádost o zapsání na seznam uNESCO by Národní hřebčín 
v Kladrubech nad Labem na Pardubicku mohl mít připra-
venou do jednoho až dvou let. Nechceme nic podcenit, 
řekl ČTK ředitel hřebčína Jiří Machek. Podle ministra kultu-
ry Daniela Hermana, který Kladruby navštívil, má hřebčín 
značné šance se o prestižní ohodnocení ucházet. „Je to 
světově unikátní chov koní. Právě to propojení s kulturní 
krajinou, která je tady kultivována díky chovu koní plus 
minus 500 let, je na nejvyšší úrovni, což nemůže nabíd-
nout každý,“ uvedl Herman. Od roku 2002 je chovné stádo 
staro kladrubských běloušů s celým komplexem hřebčína 
národní kulturní památkou.

V opavském kostele svatého Václava  
začala instalace obřího obrazu
V opavském kostele svatého Václava začala instalace obří-
ho obrazu Antona Pettera vyobrazujícího zavraždění svaté-
ho Václava. Obraz vytvořený na objednávku olomouckého 
arcibiskupa Maxmiliána Sommerau-Beckha nebyl v minu-
losti nikdy vystaven. I přesto, že jej autor řady obrazů s ná-
boženskými výjevy přepracoval, arcibiskupovi se nelíbil. 
Skončil svinutý na zámku v Kroměříži. Až v únoru 2012 
jej nechal snést arcibiskup Jan Graubner. Dílo je zajímavé 
svým pojetím slovanské mytologie. Zatímco svatý Václav je 
vyobrazen v romantickém oděvu, odkazujícím k jeho slo-
vanské minulosti, jeho bratr s mohutným knírem připomí-
ná balkánského ozbrojence hajduka. Přesné rozměry díla 
jsou 510 × 850 centimetrů. Je tedy větší, než jsou plátna 
Muchovy Slovanské epopeje.

Jeden z nejtěžších menhirů v Evropě 
doputoval do Holašovic
Jeden z nejtěžších menhirů v Evropě doputoval do Ho-
lašovic na Českobudějovicku. Kámen o přibližné váze 
60 tun vezl na místo speciální kamion ze Studánek na 
Českokrumlovsku. Přibližně 70 kilometrů vzdálená cesta 
trvala čtyři hodiny. Monolit se stane v Holašovicích sou-
částí komplexu, který je obdobou slavného Stonehenge. 
Jeho příjezd sledovaly stovky lidí. Před kamionem, který 
monolit vezl, šel z návsi na místo uložení průvod dobro-
volníků převlečených za Kelty. Proces měl napodobovat 
starověký rituál. Holašovice jsou zapsány na seznamu 
uNESCO díky specifickému architektonickému stylu selské  
baroko.

Linka bezpečí přijala už deset milionů 
hovorů, funguje dvacet let
Deset milionů hovorů stihla dosud přijmout dětská krizo-
vá telefonní Linka bezpečí, která 1. září oslavila dvacet let 
vzniku. Milion volání se týkal konkrétních problémů chlap-
ců a děvčat, a to se školou, v rodině, se šikanou, týráním, 
ale i s láskou a sexem. Po dvou desetiletích existence se 
zavedená služba potýká s nedostatkem financí. Podle ve-
doucího linky Petera Porubského Linka bezpečí zachrá-
nila život či pomohla vyřešit velmi vážné situace více než  
tisícovce dětí. Letos linka vyřídila zhruba 106 200 volání. 
Denně je to kolem 600 telefonátů.



50

za
jím

av
os

ti České hosty vystřídali  
v Teplicích Rusové a Arabové
Teplickým lázním, které slaví 860. výročí vzniku, se poda-
řilo výpadek české klientely nahradit hosty ze zahraničí. 
Novela indikačního seznamu v loňském roce způsobila po-
kles návštěvnosti českých pojištěnců o 45 procent. Takzva-
nou lázeňskou vyhlášku z roku 2012, která zkrátila pobyty 
v lázních na tři týdny a omezila opakované pobyty, zrušil 
Ústavní soud s tím, že platí do konce letošního roku. „Byli 
jsme aktivní ve světě, podařilo se nám přivézt hodně Rusů, 
jejich počet sice už letos kvůli restrikcím neroste, ale daří 
se nám zase na arabském trhu,“ popsala situaci ředitelka. 
Lidé z centra Teplic si však v poslední době na Araby stěžu-
jí. Podle nich někteří návštěvníci z arabských států narušují 
při svých piknicích noční klid, nechávají po sobě v parcích 
odpadky a ohrožují v autech z půjčovny bezpečnost.

Ruské turisty v Praze nahrazují  
hosté z Dálného východu či Indie
Během letní sezóny přijelo do Prahy více turistů ze zemí 
Dálného východu či Indie. Pokles počtu ruských, ukrajin-
ských nebo izraelských turistů se podařilo hotelům a ces-
tovním kancelářím nahradit. Celkový počet návštěvníků 
hlavního města se v létě mírně zvýšil. Vyplývá to z údajů 
analytické společnosti Mag Consulting a vyjádření praž-
ských hotelů. Do zemí Dálného východu patří například 
Čína, Japonsko a Korea.

Socha v Praze 6 připomíná  
odkaz Nikoly Tesly

V Praze 6 byl odha-
len pomník vědce 
Nikoly Tesly. Socha, 
jejímž autorem je 
akademický sochař 
Stefan Milkov, je 
sty lizovaná do po-
doby elektrického 

vý boje. Plastika vyšla na více než čtyři miliony korun, část 
z toho dali sponzoři. Bronzový odlitek s nápisem „Nikola 
Tesla 1856-1943“ stojí v parku pojmenovaném po tom-
to významném vynálezci. Základní kámen pomníku byl 
položen v listopadu 2006 u příležitosti 150. výročí jeho 
narození. Tesla pobýval v letech 1936-1937 v tehdejším 
Česko slovensku. Prezident Edvard Beneš mu udělil Řád 
bílého lva 1. třídy. Získal také čestný doktorát věd na Čes-
kém vysokém učení technickém.

Zelená hora slaví dvacet let v seznamu 
UNESCO už ve správě církve
Na Zelené hoře začaly oslavy dvaceti let od zapsání tohoto 
poutního kostela svatého Jana Nepomuckého do Sezna-
mu světového a kulturního dědictví uNESCO. Připravila 
je římskokatolická farnost, která správu areálu převzala od 
Národního památkového ústavu v rámci církevních resti-
tucí ve spolupráci se žďárskou radnicí. Kostel postavený 
ve stylu gotizujícího baroka byl vysvěcen 27. září 1722, 
jeho autorem byl Jan Blažej Santini Aichel. Na seznam 
uNESCO byla Zelená hora zapsána jako čtvrtá česká stav-

ba v prosinci 1994. Jen základní investice do oprav ambitu 
se pohybovala kolem 70 milionů korun. Od kostela byly 
vymístěny hroby a vrch byl odlesněn, čímž se Zelená hora 
stala z dálky viditelnou dominantou. Církev spravuje kostel 
od 28. srpna. Změnu vlastníka zatím návštěvníci nepocítili, 
protože farnost převzala spolu s památkou i zaměstnance, 
kteří se o ni starali.

Začala obnova letařovického kostela 
s proslulým stropem
V Letařovicích nedaleko Českého Dubu na Liberecku za-
čala celková obnova kostela svatého Jakuba ze 14. století, 
který je regionálním centrem kultury. Církevní objekt se 
řadí mezi perly architektury na severu Čech. unikátní je 
zejména deskový strop s malovanými výjevy ze života sva-
tého Jakuba.

Před 190 lety získal Gerstner  
povolení pro koněspřežnou dráhu
Letitou myšlenku na rychlé dopravní propojení jižních 
Čech a Horních Rakous začal v prvních letech 19. století 
uvádět do života profesor matematiky a mechaniky Franti-
šek Josef Gerstner, až jeho syn František Antonín ale dostal 
7. září 1824 svolení ke svatbě koňské železnice z Českých 
Budějovic do Lince. Kvůli množství mostů a úprav krajiny 
ale trvala stavba příliš dlouho a investorům došla trpěli-
vost. Na podzim 1828 musel Gerstner skončit, do té doby 
byl hotový úsek z Budějovic do příhraničního Kerschbau-
mu. Jedna z prvních drah svého druhu na evropské pev-
nině se inspirovala podobnými železnicemi v Anglii a dala 
zapomenout na původní záměr propojit oba regiony  
kanály.

Květná zahrada v Kroměříži
Květná zahrada v Kroměříži se poprvé po rekonstrukci 
otevřela veřejnosti. Asi třetina zahrady se vrátila do podo-
by ze 17. století, řekla ČTK jedna z autorek obnovy Lenka 
Křesadlová. Zahradu založil biskup Karl II. Lichtenstein 
z Castelkorna poté, co se mu dostala do rukou kniha o za-
hradách ve Versailles. Vznikala v letech 1665-1675. Nyní je 
Květná a Podzámecká zahrada společně s arcibiskupským 
zámkem na seznamu uNESCO. Při obnově se vycházelo 
také z dobových rytin, které biskup nechal pořídit.

Zahrady trojského zámku  
zaplnili milovníci dobrého jídla
Stovky lidí zavítaly do zahrad trojského zámku v Praze, kde 
probíhal dvoudenní festival jídla a pití Foodparade 2014. 
Svůj um na něm předváděli kuchaři dvou desítek vyhlá-
šených českých restaurací, kteří připravili ochutnávkové 
menu. Návštěvníci si mohli také vybírat z drobných, pře-
vážně tuzemských delikates, pít dobrou kávu či víno a se-
známit se třeba s molekulární kuchyní.

Policie odhalila gang, který  
do Rakouska vyvážel pervitin
Policie zadržela jedenáctičlenný česko-rakouský drogo-
vý gang, který podle spisu za uplynulé tři měsíce vyvezl 



zajím
avosti

51

z Teplicka do hornorakouského města Linze 1,5 kg pervi-
tinu za čtyři miliony korun. Členům skupiny hrozí deset až 
osmnáct let vězení, řekl novinářům ředitel Národní proti-
drogové centrály Jakub Frydrych. Pět členů gangu pochází 
z České republiky. Kriminalisté zjistili, že pervitin vyráběli 
ve svých laboratořích na Teplicku občané vietnamského 
původu. Tuto tvrdou drogu odebírali čeští překupníci, kteří 
ji prodávali rakouským dealerům. Každý týden směřovala 
do Rakouska alespoň jedna zásilka pervitinu.

Kroměříž novou expozicí  
splácí Krylovi dluh, říká starostka
Kroměřížská radnice novou zážitkovou expozicí splácí své-
mu rodákovi Karlu Krylovi dluh a současně ho tímto vítá 
zpět domů, do míst, kde začal svou životní pouť. Noviná-
řům to řekla starostka Daniela Hebnarová (ODS), která je 
spolu se scénografem Janem Konečným autorkou námě-
tu a výtvarného zpracování Expozice Karla Kryla, jež byla 
v suterénu budovy Starého pivovaru otevřena. Návštěvník 
nalezne Krylovy verše napsané rtěnkou na zrcadle nebo 
vytesané do země. Pokud ale vstoupí do některé z míst-
ností, čeká ho prožitek z Krylovy mnohem známější tvorby, 
jeho písní. Autoři jich vybrali desítku. Věci zde při znění 
písní dokládají atmosféru doby, k čemuž pomáhá i hra se 
světlem a tmou nebo videoprojekce na zdi.

Na Malostranském hřbitově  
se tančila Kytice
Neobvyklá atmosféra Malostranského hřbitova vytvořila 
kulisy tanečního představení Kytice. Se čtyřmi generacemi 
tanečníků výjimečný projekt nastudovala zakladatelka kon-
zervatoře Duncan Centre Eva Blažíčková. Základem byla 
rozhlasová kantáta Bohuslava Martinů Kytice z roku 1937. 
Bohuslav Martinů vybral lidové texty ze sbírek Františka 
Sušila a Karla Jaromíra Erbena. Osm střídavě se prolínají-
cích vokálních a instrumentálních skladeb, které se pojí do 
dvojic, vypráví příběhy lásky, života a smrti. Představení 
vzniklo z podnětu Aleše Březiny, ředitele Institutu Bohu-
slava Martinů, v rámci Roku české hudby 2014.

Správa parku Podyjí vybudovala  
vyhlídku Devět mlýnů
Správa Národního parku Podyjí vybudovala ve své první 
zóně novou vyhlídku Devět mlýnů, ze které mohou turisté 
na Znojemsku obdivovat meandry řeky Dyje i vinici Šo-
bes, která je podle odborníků nejkrásnějším vinohradem 
na Moravě. Vyhlídka je zpevněná kameny a zábradlím tak, 
aby byla bezpečná.

Nový pomník v Praze 9 připomíná 
průmyslníka Emila Kolbena
Nový pomník v parku na křižovatce ulic Sokolovská 
a Freyo va v Praze 9 připomíná průmyslníka Emila Kolbena. 
Odhalení skleněného uměleckého díla se zúčastnila i man-
želka Kolbenova vnuka Andrée Kolbenová. Připomněla, že 
bronzová pamětní deska z vestibulu ČKD byla ukradena, 
proto žertem ocenila, že nové dílo je ze skla. Námětem 
pomníku je podle jeho autorů Lukáše Velíška a Martina 
Suchánka fotografie z roku 1889, kdy tehdy sedmadvace-

tiletý Kolben pracoval v závodě Thomase Alvy Edisona ve 
Spojených státech.

Festival Street for art končí,  
lidé se na sídlišti už baví sami
Posedmé a naposledy se od 18. do 24. září uskutečnil 
v Praze na Černém Mostě festival Street for art. Podle 
pořadatelů se akci podařilo splnit plánované cíle, tedy 
vytvořit komunitní život, přimět lidi z periferie zapojit se 
do organizování společenských a kulturních akcí a vyvolat 
v nich potřebu takové akce organizovat.

Na Schwazenberském kanále  
skončila plavební sezóna
Letos naposledy mohli lidé sledovat plavení dřeva na 
Schwarzenberském kanálu na Šumavě. Pořadatelé tím chtějí 
připomenout tradiční činnost, která před několika desítkami 
let skončila. Slavnostní zakončení sezóny se konalo v mís-
tě křížení kanálu s rakouským hraničním potokem Ježová.

Moravští vinaři získali na soutěži 
v Rakousku 43 zlatých medailí
Moravští vinaři získali na největší světové soutěži vín AWC 
Vienna v Rakousku 43 zlatých medailí. Je to o třináct více 
než v loňském roce. Podle Národního vinařského centra je 
to jeden z nejvýznamnějších mezinárodních úspěchů na-
šeho vinařství vůbec, přestože zlatou medaili na soutěži 
pravidelně získávají stovky vín. V konkurenci asi 12 000 vín 
ze čtyřiceti zemí světa se o medailová ocenění ucházelo 
347 vín 55 moravských a českých vinařství.

Stát by měl podle lidí věnovat  
víc pozornosti Alzheimerově nemoci
Onemocnění Alzheimerovou chorobou by stát měl věno-
vat víc pozornosti než nyní, myslí si 77 % lidí. 71 % lidí tvr-
dí, že se o této nemoci spojované se stářím dostatečně 
nemluví, ačkoli populace stárne. Vyplynulo to z aktuálního 
průzkumu agentury STEM/MARK. Alzheimerova choro-
ba patří mezi nejobávanější nemoci současnosti. Narušuje 
mozek a způsobuje pokles jeho funkcí spojených s myšle-
ním, pamětí a úsudkem. Pacient je trvale závislý na pomoci 
druhých. Ztrácí paměť i běžné návyky, schopnost orienta-
ce v čase a prostoru, přestává být schopen komunikace 
i samostatného pohybu.

Sotheby’s chystá aukci českého 
avantgardního umění, včetně Toyen
Aukční síň Sotheby’s uspořádá 12. listopadu dražbu české-
ho avantgardního umění z období mezi světovými válkami. 
Jde o díla z kolekce sběratelů Roye a Mary Cullenových 
a podle zprávy Sotheby’s se očekává, že jejich prodej vy-
nese kolem 1,7 milionu liber (zhruba 60 milionů korun). 
Mezi nabízenými položkami jsou i práce Toyen, vlastním 
jménem Marie Čermínové, která patří k nejvýznamnějším 
českým osobnostem avantgardního umění. Kolekce ob-
sahuje i díla dalších významných českých tvůrců, jako byl 
Karel Teige či Jindřich Štyrský. V aukci by se měl objevit 
rovněž výběr fotomontáží Jindřicha Heislera.
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ti Svitavy byly čtyři dny centrem filatelistů

Ve svitavském Městském muzeu a galerii začala sou-
těžní výstava poštovních známek 2. a 3. stupně. Jedna 
z nejvýznamnější letošních filatelistických akcí v repub-
lice se konala k 70. výročí založení klubu filatelistů ve 
městě. Na výstavě bylo možné získat i některé nové ex-
ponáty, uvedl předseda Klubu filatelistů Svitavy Miloš 
Pešek. Návštěvníci viděli 76 filatelistických exponátů od  
56 vystavovatelů.

V ČR přibývá pivovarů a piv,  
produkce však stagnuje
V Česku v posledních letech výrazně přibývá pivovarů 
a rozšiřuje se nabídka pivních druhů a stylů. Celková pro-
dukce českého pivovarství však již několik roků klesá či 
stagnuje stejně jako domácí spotřeba. Ta se navíc z oblí-
bených hospod stále více přesouvá do domácností. Vy-
plývá to z pivovarských statistik. Vrátit Čechy do hospod 
pivovarníci chtějí mimo jiné i Dnem českého piva, do ně-
hož zapojilo přes 4 000 tuzemských podniků. Zatímco na 
začátku devadesátých let existoval v celém Československu 
jediný minipivovar, pivovar u Fleků, v polovině roku 2009 
jich bylo zhruba osmdesát, letos v červnu již 230 a pod-
le prezidenta Českomoravského svazu minipivovarů Jana 
Šuráně by jich do konce roku mělo být asi 250. Zejména 
díky minipivovarům se v posledních letech výrazně rozšíři-
la škála nabízených piv. Nejmenší pivovary si totiž mohou 
dovolit více experimentovat, a snaží se proto své zákazníky 
lákat na jiné pivo, než je v Česku i celosvětově nejrozšíře-
nější ležák. Velkou část jejich produkce představují různé 
pivní speciály. Ty po jejich vzoru při různých příležitostech 
vaří také stále více velkých výrobců.

ADAC: Praha patří mezi nejvýhodnější 
turistické cíle v Evropě
Praha patří mezi pět evropských měst, která jsou pro tu-
risty cenově nejvýhodnější. Typická útrata turistů za zboží 
a služby při dvoudenním výletu dosahuje po odečtení ná-
kladů za ubytování 69,39 eura (1 910 Kč), vyplývá z hod-
nocení dvaceti evropských měst, které zveřejnil německý 
autoklub ADAC. Nejlevnější z hodnocených měst je Běle-
hrad, nejdražší Oslo. Autoklub hodnotil dvacet evropských 
měst, která patří mezi nejčastější cíle německých turistů. 
Do hodnocení zahrnul cenu za prohlídku města s průvod-
cem, návštěvu zoologické zahrady, celodenní jízdenku na 
hromadnou dopravu, útratu v restauraci a nákup občerst-
vení a pohledů v turisticky oblíbených lokalitách. Průměr-
ná cena zboží a služeb v hodnocených městech dosáhla 
106 eur (2 920 Kč).

Téměř 30 000 lidí se přišlo podívat  
na Den železnice v Břeclavi
Odhadem téměř 30 000 lidí se přišlo podívat v Břeclavi na 
Den železnice, kde se sjela nejmodernější vozidla Českých 
drah (ČD), ale i historické lokomotivy a vagóny také z Ra-
kouska či Polska. Lidé mohli vidět přes třicet exponátů, 
což je jedna z největších výstav v posledních letech. ČD si 
připomněly 175. výročí příjezdu prvního vlaku na území 
Česka, řekl ČTK generální ředitel ČD Daniel Kurucz.

Návštěvníkům botanické zahrady v Praze 
se otevře nová rozhledna
Návštěvníkům pražské botanické zahrady se poprvé na-
skytne pohled z desetimetrové rozhledny, která od začátku 
září stojí na svahu nad Trojou. Rozhledna získala kolaudač-
ní rozhodnutí. Šestitunová ocelová rozhledna z dílny Čest-
míra Sušky stojí v severní části botanické zahrady. uvnitř 
potrubí se nachází vřetenovité schodiště a povrch tubusu 
zdobí dekorativní otvory, z nichž je možný výhled ven. Za-
hrada za dílo zaplatila přes tři miliony korun.

Dýňový svět na Havlíčkobrodsku
Tisíce dýní nejrůznějších velikostí, tvarů a barev zdobil Pip-
kův statek v Nové Vsi u Leštiny na Havlíčkobrodsku. Roz-
lehlá zahrada, která se letos popáté proměnila v Dýňový 
svět, byla lidem přístupná do 2. listopadu. Čerstvě sklizené 
dýně tu mohli lidé nejen obdivovat, ale také si je koupit – 
na vaření i k dekoraci. Letos byly v Dýňovém světě velká 
dýňová aranžmá v oranžové barvě, třeba obří pyramida 
z více než tisícovky velkých dýní. Děti tu měly k dispozi-
ci hřiště nebo třeba bludiště v dýních a v topinamburách. 
Kromě hradu ze slámy přibyl i slámový bazén a další blu-
diště v kukuřici.

Ve Staré Boleslavi bylo korunováno 
Palladium země české
Na poutní mši ve Staré Boleslavi u Prahy, kde byl zavraž-
děn patron země kníže Václav, byl korunován kovový reliéf 
Madony s dítětem, zvaný Palladium země české. Několik 
tisíc lidí na Mariánském náměstí za slunečného počasí při-
hlíželo korunovaci reliéfu legendou svázaného se svatým 
Václavem, kterou provedl apoštolský nuncius v ČR Giusep-
pe Leanza. Podle pražského arcibiskupa kardinála Domi-
nika Duky, který měl na mši kázání, kroniky hovoří o tom, 
že Palladium zavěsila na krk svatému Václavovi svatá Lud-
mila. Ta jej měla dostat od svatého Metoděje ke křtu. Ko-
runky přinesly ke korunovaci Palladia politické vězenkyně, 
které takto odkázaly na etapu komunistického režimu. Ori-
ginál Palladia byl totiž do roku 1968 uschován na StB. Při 
mši byla tradičně vystavena lebka svatého Václava, která je 
nejvýznamnější svatováclavskou relikvií.
 Na památku korunovace vydala Česká mincovna zlaté 
a stříbrné mince v nízkém nákladu 200 a 500 kusů. Jejich 
zvláštností je velký průměr 50 milimetrů a reliéf madony 
s dítětem pokovený ryzím zlatem.

Na česko-rakouské hranici si  
lidé připomněli pád železné opony
Několik tisíc Rakušanů a Čechů si na společném turistic-
kém výletu po části Linecké stezky mezi Bad Leonfeldenem 
a Vyšším Brodem připomnělo čtvrtstoletí od pádu železné 
opony. Organizátoři jim nabídli několik tras a z několika 
míst i autobusovou dopravu.

Život v Česku se každoročně prodlužuje,  
a to i o několik měsíců
Život v Česku se každoročně prodlužuje, a to i o několik 
měsíců. Zatímco před čtvrt stoletím měli šedesátiletí muži 



zajím
avosti

53

šanci dožít se zhruba necelých 75 let a jejich vrstevnice asi 
79 let, loni to u šedesátníků bylo víc než 79 let a u stejně 
starých Češek pak víc než 83 let. Vyplývá to z údajů České-
ho statistického úřadu. Podle dat se délka života v jednot-
livých místech republiky ale výrazně liší.

Do katedrály v Plzni se vrátila soška 
vyvezená kdysi do Norska
Do plzeňské katedrály svatého Bartoloměje se po desetile-
tích vrátila sádrová soška Madony s Ježíškem. Kopii gotické 
Madony plzeňské vyvezla do Norska na přelomu padesá-
tých a šedesátých let minulého století Norka Gerd Qvamo-
vá. Podle jejích vzpomínek se tehdy farář bál, aby soška 
nebyla zničena nebo zabavena, a proto ji požádal, aby ji 
odvezla. O návrat plastiky se nyní zasadilo norské velvysla-
nectví a hudební institut Barratt Due. Soška Madony s Je-
žíškem byla vyrobena ve dvacátých letech 20. století jako 
zmenšená sádrová kopie sochy plzeňské madony, vzácné 
opukové plastiky z konce 14. století.

Průzkum: Češi se někdy modlí,  
nic ale neví o financování církví
Češi zřejmě nejsou tak přesvědčení ateisté, jak se o nich 
tvrdí. Více než polovina obyvatel se někdy modlila vlast-
ními slovy a dvě třetiny populace považují některá z De-
satera božích přikázání za významná i pro současnost. 
Vyplývá to z nezávislého celorepublikového průzkumu, 
který ČTK poskytla agentura Proximity. ukázal také, že 
velká část obyvatelstva nemá jasnou představu o financo-
vání církví. To se prý odráží i v nejednotném názoru na 
církevní restituce. Průzkum vznikl v rámci celosvětového 
průzkumu religiozity. Napříč republikou byli na přelomu 
dubna a května osloveni lidé starší 18 let, tazatelé provedli 
1 020 rozhovorů.
 Ateismus jako vědecký názor podle zjištění zastává 
čtvrtina obyvatel České republiky, nicméně více než polovi-
na populace chápe křesťanství jako pevnou součást evrop-
ské kultury. Bibli nikdy nečetly tři čtvrtiny Čechů. Vlastními 
slovy se někdy modlilo 52 % populace, přičemž modlitbu 
Otče náš znají dvě pětiny populace, i když se ji nemodlí 
běžně. To, že se lidé neřadí k církvi nebo nevyznávají víru, 
jim podle průzkumu nebrání v tom, aby se v důležitých 
životních situacích obraceli s prosbami k bohu. Necelá 
polovina populace zavítá do kostela aspoň jednou za rok, 
více než polovina navštěvuje vánoční nebo velikonoční 
mše a 31 % zajímají církevní památky a architektura. Jen 
29 % dotázaných chodí do kostela kvůli vyznání. Za nej-
významnější v tuzemsku považují Češi katolickou církev, 
téměř čtvrtina už slyšela o papeži Františkovi a hodnotí jej 
pozitivně. Z průzkumu také vyplynulo, že 30 % obyvatel 
si myslí, že posmrtný život neexistuje. Pouze 11 % lidí věří 
v posmrtný život a 7 % v reinkarnaci, ale nikoli v nebe či 
peklo. Častěji podle průzkumu myslí, že člověk přestane 
existovat.

Začala sbírka na varhany za 12 milionů Kč  
pro Betlémskou kapli
Veřejnou sbírku na pořízení varhan do Betlémské kap-
le vyhlásil Spolek absolventů a přátel Českého vysokého 
učení technického (ČVuT). Chtějí vybrat peníze na nové 

píšťalové varhany namísto současných digitálních, které 
jsou podle organizátorů vzhledem k rozlehlosti a maje-
státnosti prostoru nedostačující. Tváří sbírky, jejímž cílem 
je shromáždit 12 milionů korun, se stala známá architektka 
a absolventka školy Eva Jiřičná. Betlémská kaple je repre-
zentativním místem ČVuT, které ji od roku 1987 spravuje. 
Na své náklady ji zrekonstruovalo a zpřístupnilo veřejnosti. 
Vedle akcí této univerzity se zde konají také například akce 
Úřadu vlády nebo slavnostní bohoslužby Církve česko-
slovenské husitské.

V Praze proběhl umělecký festival  
Kavárny naživo
V Praze proběhl první ročník nezávislého uměleckého 
festivalu Kavárny naživo. Jeho cílem je snaha o oživení 
pražských kaváren a uměleckého života. Do 1. listopadu 
se v jeho rámci uskutečnilo osmnáct akcí ve dvaceti kavár-
nách a zapojilo se přes dvě stě účinkujících.

Kuchaři v Boskovicích připravili  
2 500 porcí pečené husy
Přes 2 500 porcí pečené husy, tedy o tisíc více než loni, při-
pravili kuchaři pro gurmány v Boskovicích na Blanensku, 
kde se konal jedenáctý ročník Husích slavností. Husí spe-
ciality všeho druhu nabídlo třiadvacet restaurací v mikro-
regionu. Akce připomíná židovskou minulost města. Husy 
z Moravy totiž dodávali před staletími na stoly společenské 
smetánky ve Vídni právě boskovičtí Židé.
 Město si to před jedenácti lety připomnělo Husími slav-
nostmi, které se později staly největší společenskou akcí 
pořádanou radnicí. Každý rok na ni přijíždí stále více lidí. 
Hlavním stanem gurmánů byl po celé dva dny Zámecký 
skleník v centru města, kde si příchozí mohli pochutnat na 
husích paštikách, sádle i vybraných specialitách z husího 
masa.

Karlovarská vyhlídka Karla IV.  
je po rekonstrukci opět přístupná
Vyhlídka Karla IV. nad Karlovými Vary je po rekonstruk-
ci opět přístupná turistům. Přes 14 metrů vysoká cihlo-
vá stavba v neogotickém stylu stojí uprostřed lázeňských 
lesů. Z prostorného základu budovy lze po úzkých točitých 
schodech dojít do prvního patra a pak až na věž.

Novou dominantou nábřeží v Kadani  
je kopie Staroměstského orloje
Nábřeží Maxipsa Fíka v Kadani má novou dominantu. Je jí 
přes pět metrů vysoká replika orloje, která je poctou tvůr-
ci stroje na pražském Staroměstském náměstí Mikulášovi 
z Kadaně. Slavnostně ji odhalil její autor, sochař a umělec-
ký kovář Karel Meloun. Jeho návrh vyhrál veřejnou sou-
těž na nový monument, který se měl vztahovat k historii 
města. Autor vedle velké repliky vytvořil i malý model. Na 
rozdíl od makety instalované na nábřeží, která váží přes 
pět tun, je funkční.
 Mikuláš z Kadaně se narodil v roce 1350 a od sedm-
desátých let 14. století působil jako královský hodinář 
v Praze, kde také zřejmě v roce 1419 zemřel. V roce 
1410 sestrojil podle výpočtů profesora astronomie na  
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ti pražské univerzitě Jana Šindela staroslavný Staroměstský 
orloj. Na Mikuláše se časem zapomnělo a autorství bylo 
přisuzováno mistru Hanušovi, který orloj v roce 1490 
upravil.

Speleologové objevili v Býčí skále 
stometrovou chodbu s krápníky
Speleologové objevili v jeskyni Býčí skála v Moravském kra-
su stometrovou chodbu bohatě zdobenou krápníky. Do-
stala název Kočárová, jsou v ní dvě propasti a zakončena 
je prostorným dómem širokým sedm a dlouhým dvacet 
metrů. ČTK to řekl předseda speleologického sdružení 
věnujícího se výzkumu v Býčí skále Jiří Svozil. Podle od-
borníků jde o zcela mimořádný objev, který se v ČR poda-
ří jednou za deset let. Speleologové se k chodbě poprvé 
dostali 2. října. Býčí skála je mezinárodním pojmem ze-
jména pro archeology a historiky. Badatel Jindřich Wankel 
v ní v roce 1872 objevil obětiště ze starší doby železné, 
na němž našel asi čtyřicet lidských pozůstatků. Podle jeho 
tehdejší teorie šlo asi o rituální pohřeb velekněze spoje-
ný s lidskými oběťmi. Současní vědci se ale domnívají, 
že Býčí skála byla před staletími spíše významnou sva-
tyní. Název dostala podle bronzové sošky býčka, kterou 
v ní Wankel objevil. Vystavuje ji Přírodovědecké muzeum  
ve Vídni.

Tomáš Baťa junior se narodil před 100 lety
Potomci Tomáše Bati juniora, jeho spolupracovníci a přá-
telé si v Baťově vile v centru Zlína připomněli sté výročí na-
rození tohoto potomka zakladatele obuvnického impéria. 
Do Zlína dorazila manželka Tomáše Bati Sonja a všechny 
její děti, syn Thomas a dcery Rosemarie, Christine a Moni-
ca. Sonja Baťová u busty svého manžela zavzpomínala na 
společných třiašedesát let manželství a připomněla, že její 
manžel nechtěl jen „dělat boty“, ale také vytvářet hodnoty 
a pomáhat lidem. Baťová se také zúčastnila semináře na 
téma Baťa – obuvník či génius v sousedních Otrokovicích. 
Zlínská univerzita připravila ve svém sídle výstavu velko-
formátových fotografií Tomáše Bati juniora. „Byl velkým 
příznivcem a podporovatelem zdejší univerzity. Zasloužil 
se o její vznik a ihned po jejím založení se stal prvním před-
sedou správní rady univerzity,“ uvedla kancléřka Andrea 
Kadlčíková. Funkci předsedy správní rady zastával Baťa od 
založení univerzity v roce 2000 až do září 2008, kdy v ka-
nadském Torontu zemřel.

Havlova busta v americkém Kongresu  
byla odhalena 19. listopadu
Připravovaná busta bývalého českého prezidenta Václava 
Havla byla v americkém Kongresu odhalena 19. listo padu. 
Již s předstihem to oznámil na svých oficiálních interneto-
vých stránkách předseda americké Sněmovny reprezen-
tantů John Boehner. S nápadem umístit kopii už známé 
busty českoamerického sochaře Lubomíra Janečky přišla 
americká pobočka Knihovny Václava Havla ve spolupráci 
mimo jiné s organizací Amerických přátel České republiky. 
Busta se nachází vedle bust dalších významných světových 
osobností, jako je bývalý britský premiér Winston Churchill 
či někdejší američtí prezidenti Abraham Lincoln a George  
Washington.

Pražanům se představí replika  
vlaku legionářů
Na pražském Nákladovém nádraží Žižkov se představuje 
replika vlaku, pomocí kterého českoslovenští legionáři za 
první světové války ovládali Transsibiřskou magistrálu. Vlak 
má zatím sedm z plánovaných deseti vagonů, mezi nimi je 
i replika plně vyzbrojeného obrněného vozu, který sloužil 
k ochraně vlakových souprav. Vytvořen byl při příležitosti 
100 let od vzniku legií. Na pražském Vítkově se také při 
této příležitosti uskutečnil na den přesně po 100 letech 
rekonstrukce slavné přísahy České družiny. Přísaha Čes-
ké družiny, první dobrovolnické jednotky Čechoslováků 
na východní frontě, se uskutečnila 11. října 1914 na Sofij-
ském náměstí v Kyjevě. Jednotku tvořilo několik set mužů. 
Datum přísahy je bráno jako datum vzniku legií v Rusku. 
Oslavy připomenou i dobrovolnickou rotu Nazdar, která 
svůj praporec získala jen o den později ve francouzském 
Bayonne. Legiovlak bude od jara příštího roku po pět let 
křižovat republiku a umožní lidem seznámit se na vlastní 
oči s tím, jak se ve vlaku žilo a bojovalo.

V Bohumíně budou vystaveny staré zvony
V renovovaném Národním domě ve Starém Bohumíně na 
Karvinsku budou po opravách vystaveny dva zvony z roku 
1620. Větší ze zvonů váží 1,5 tuny, menší 900 kilogramů. 
Zvony byly původně umístěny v místním kostele Narození 
Panny Marie. V roce 1942 je zkonfiskovali Němci, řekla 
mluvčí radnice Lucie Balcarová. Spolková republika podle 
Balcarové po dlouhých jednáních uznala nárok na jejich 
vrácení. Dokonce slíbila uhradit jejich demontáž z ně-
meckých kostelů, kde od války slouží, i jejich převoz do 
Bohumína. Přestavba Národního domu přijde město na 
50 milionů korun. Součástí secesní kulturní památky bude 
po rekonstrukci restaurace, taneční sál, hotel a nově také 
výstavní prostory a informační centrum.

Ve Zlíně padl světový rekord  
ve skládání obřího puzzle
Parta nadšenců ve zlínské sportovní hale pokořila světový 
rekord v rychlosti složení největšího sériově vyráběného 
puzzle na světě. Obří puzzle ze 33 600 dílků se dobrovolní-
kům podařilo dát dohromady za 47 hodin a 33 minut. Or-
ganizátoři pokusu chtějí zažádat o zápis do Guinnessovy 
knihy rekordů. Akce byla součástí třídenního Puzzle festi-
valu. Největší puzzle na světě má motiv džungle se zvířaty, 
po složení má rozměry 5,7 × 1,5 metru.

Zájem o dýně v ČR roste  
nejen kvůli Halloweenu
Dýně se v Česku těší stále větší oblibě, a to zdaleka ne-
jen v souvislosti s Halloweenem a vydlabáváním těchto 
velkých oranžových plodů, potvrdili ČTK pěstitelé i ob-
chodníci. V posledních letech je populární hlavně odrůda 
hokaido. Letošní počasí pěstování dýní příliš nepřálo, jejich 
domácí úroda bude proto podle pěstitelů navzdory růstu 
ploch skromná. Zájem o dýně dlouhodobě roste přede-
vším mezi biofarmáři.
 Poslední říjnový den se slaví nejen v anglosaských ze-
mích Halloween. Původem keltský svátek se těší stále větší 
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oblibě i u Čechů, kteří jej však vnímají spíše jako zábavu. 
Školky nebo domy dětí a mládeže či zoologické a botanic-
ké zahrady pořádají oslavu spojenou s vydlabáváním dýní, 
lampionovým průvodem nebo maškarním bálem. Zatímco 
v Americe je Halloween spojen s koledou a strašidelnými 
převleky, v Česku zdomácnělo hlavně vydlabávání dýní, ze 
kterých pak vznikne lucerna.

Část Světelského oltáře z Adamova  
zamíří do Německa a Rakouska
Část Světelského oltáře, 500 let starého řezbářského díla 
zdobícího kostel svaté Barbory v Adamově na Blanensku, 
bude od listopadu k vidění ve Städelově muzeu ve Frank-
furtu nad Mohanem a následně v uměleckohistorickém 
muzeu ve Vídni. Budou se tam prezentovat tři bloky z ol-
táře zachycující dvanáct apoštolů. Oltář tak poprvé po 
160 letech opustí Moravu. S nápadem zařadit část oltá-
ře na výstavu přišel před časem ředitel Národní galerie 
v Praze Jiří Fajt. Vyvezení díla do ciziny muselo schválit Bis-
kupství brněnské, památkáři a také ministerstvo kultury. 
Při demontáži oltáře, restaurovaného před osmi lety, si jej 
odborníci důkladně prohlédli a potvrdili, že řezbářské dílo, 
vyrobené z lipového dřeva, je v dobrém stavu. Ve Frank-
furtu nad Mohanem bude k vidění od počátku letošního 
listopadu do února příštího roku a ve Vídni pak od února 
do poloviny června. Oltář je příkladem podunajské řez-
bářské školy, kterou bude na výstavě, věnované řezbářství, 
reprezentovat. Světelský oltář vytvořilo v letech 1515-1526 
šest řezbářů. V Adamově je umístěna 157 let jeho hlav-
ní část zachycující 59 postav, které ztvárňují nanebevzetí 
Panny Marie. Podle některých odborníků je oltář natolik 
mimořádný, že by měl být zapsán mezi světové památky 
uNESCO. Oltář byl vytvořen pro cisterciácké opatství v ra-
kouském Zwettlu (Světlá). Zachovala se jen jeho centrální 
část, kterou pro kostel v Adamově kdysi získal majitel to-
hoto panství kníže Alois Lichtenštejn.

Kapli smíření chtějí v Liberci  
začít stavět už v příštím roce
už v příštím roce by mohla v Liberci začít výstavba ojedi-
nělého památníku. Má vzniknout na místě jednoho z nej-
větších zajateckých táborů první světové války na českém 
území, který se nacházel na okraji Liberce a žilo v něm až 
55 000 lidí. Památník se bude stavět po etapách. Jako první 
by měla přijít na řadu Kaple smíření, jejíž postavení si od-
hadem vyžádá do deseti milionů korun. ČTK to řekl Petr 
Brestovanský z obecně prospěšné společnosti Archa 13, 
která ambiciózní projekt připravuje. Podobu památníku 
navrhl architekt a herec David Vávra. Kaple smíření bude 
kruhového tvaru se čtyřmi kříži, po jednom na každé svě-
tové straně. Východ má symbolizovat ruské zajatce, jih ital-
ské, západ rakouské věznitele a sever má patřit Čechům, 
na jejichž území tábor byl. Kaple by měla být zároveň roz-
hlednou a postavy stoupající nahoru by se tak nevědomky 
měly stát součástí vzpomínky na padlé.

Česká mincovna nechala udělat  
dvanáct platinových medailí
Česká mincovna vyrobila dvanáct platinových medailí 
s motivem brněnské katedrály svatého Petra a Pavla. Me-

daile váží půl kilogramu a je jednou z největších ražených 
platinových medailí na světě. Medailí je jen dvanáct, po-
lovina už zná svého majitele. „Jsou to především tuzemští 
zákazníci,“ uvedl marketingový manažer České mincovny 
Lukáš Jokl. Většinou jde podle něj o stálé zákazníky. Jeden 
kus stojí 735 000 korun. Průměr medaile je 85 milimetrů.

Táborská nemocnice vytvořila  
CT snímky lebky Jana Žižky
Táborská nemocnice vytvořila pomocí počítačové to-
mografie prostorový snímek ostatků lebky Jana Žižky 
z Trocnova. Získaná digitální data by mohla vést k nové-
mu antropologickému výzkumu legendárního husitského 
bojovníka. Horní část lebky, takzvanou kalvu, přivezli do 
nemocnice zástupci táborského husitského muzea, které-
mu ji zapůjčilo čáslavské muzeum. Jde o pravděpodobný 
pozůstatek po Janu Žižkovi, ale s definitivní platností prý 
nikdo nemůže prohlásit, že jde skutečně o lebku slavné 
historické postavy. „Antropolog Emanuel Vlček, který se 
Janem Žižkou velmi zabýval, to podkládal statistickým 
důkazem dvou zranění na lebce,“ řekl novinářům ředitel 
husitského muzea Jakub Smrčka. Myslel tím zranění obou 
očí, kdy na jedno Žižka neviděl vůbec a na druhé pravdě-
podobně velmi špatně.

Stromem roku je opatovická borovice, 
připomíná pětihlavou saň
Titul Strom roku 2014 získala borovice u zámku ve Velkých 
Opatovicích na Blanensku. Připomíná pětihlavou saň. Pod-
le legend ji kdysi na tomto místě přemohl svatý Jiří, jemuž 
je zasvěcen i tamní kostel. Borovice dostala 24 834 hlasů, 
což je druhý nejvyšší zisk ve třináctileté historii ankety, v níž 
lidé vybírají nejsympatičtější dřevinu v Česku. ČTK to řekla 
Adéla Mráčková z Nadace Partnerství. Soutěž pořádá ve 
snaze vzbudit v lidech zájem o veřejnou zeleň.

Vánoční strom na Staroměstské náměstí 
dorazí v noci 25. listopadu
Vánoční strom pro Staroměstské náměstí dorazí do Prahy 
v noci ze 24. na 25. listopadu a rozsvítí se o čtyři dny poz-
ději v sobotu 29. listopadu. Šestadvacetimetrový smrk ros-
te v okolí Nespek na Benešovsku, odborníci prověřili, že 
je zdravý. Letošní Vánoční trhy začnou na Staroměstském 
a Václavském náměstí v sobotu 29. listopadu a potrvají do 
1. ledna. Od stejného dne bude v pražských ulicích svítit 
také vánoční osvětlení.

Obří hrací kostka je novým exponátem 
Muzea rekordů v Pelhřimově
Novým exponátem Muzea rekordů a kuriozit v Pelhřimově 
se dnes stala obří dřevěná hrací kostka o váze 164 kilogra-
mů. Její hrana měří 80 centimetrů, každá strana je vyrobe-
na z jiného druhu dřeva. Kostka, při jejíž instalaci musela 
pomáhat vysokozdvižná plošina, byla zapsána do České 
knihy rekordů jako největší a nejtěžší dřevěná hrací kostka. 
Kostka patří firmě Podzimek z Třeště na Jihlavsku. Tamní 
pracovníci ji už před lety vyrobili jako netradiční vzorník 
dřev. Každá strana kostky je z jiného druhu, dělníci použili 
borovici, ořech, buk, dub, jasan a smrk.
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Listopad

Název měsíce listopadu je odvozen od padání listí, které je 
pro tuto roční dobu typické. Ve starém římském kalendáři 
byl měsícem devátým, tedy „novem“ a odtud se vzal hoj-
ně užívaný název november. V církevním kalendáři, pod-
le toho, na který den připadá Štědrý den, advent začíná 
poslední neděli v listopadu, nebo první neděli prosince. 
Z hlediska pranostik jsou nejzajímavější svátky Všech sva-
tých, podle kterých se hlavně předvídá nadcházející zima. 
„Když o Všech svatých zima nemá moci, tak o svatém Mar-
tině o půlnoci. Když na Všech svatých mrazivo, bude zima 
teplivo. Když déšť, tu je třeba za pec vlézt.“ Dále pak Mar-
tin, který bývá považován za první sněhovou „vlaštovku“ 
zimy. „Přijede-li Martin na bílém koni, metelice za metelicí 
se honí. O Martině po ledu, o Vánocích po blátě. Jestli na 
den svatého Martina ve dne v noci oblačno, tedy bude ne-
stálá zima; jestli jasno a čisto, tedy následuje tuhá zima; 
jestli ale mlhavo, tedy též taková zima přijde.“
  (mk)

Pranostiky
Teplý říjen – studený listopad.
V listopadu hřmí – sedlák vesnou sní.
Listopadové hřmění pšenici ve zlato mění.
Když ještě v listopadu hřmívá, úrodný rok nato bývá.
Když krtek v listopadu ryje, budou na Vánoce létat komáři.
Stromy-li v listopadu kvetou, sahá zima až k létu.
Padá-li listí v listopadu, jistě brzy přijde led, ale dlouho ne-

pobude.
Když dlouho listí nepadá, tuhá zima se přikrádá.
Když se v listopadu hvězdy třpytí, mrazy se brzo uchytí.
Studený listopad – zelený leden.
Listopadové sněžení neškodí vůbec osení.
Jestliže sníh listopadový dlouho zůstane, více než hnůj po-

lím prospěje.
Když napadá sníh na zelené listí, bude tuhá zima.
V listopadu příliš mnoho sněhu a vody, to známka příští 

neúrody.
Jaké povětří jest v listopadu, takové má býti měsíce března 

roku budoucího
Jaký listopad, takový březen.
  (mk)

Prosinec
Název měsíce je odvozen buď od slova „prosinět“, což zna-
mená prosvítat, nebo od slova „siný“, což znamená šedivý. 
Dny jsou totiž v prosinci často mlhavé a slunce svítí nejmé-
ně z celého roku. Ve starořímském kalendáři byl měsícem 

liSToPAd, PRoSiNec

desátým, tedy december. Odsud se dostalo toto označení 
do většiny evropských jazyků. Ve staročeských kalendářích 
byl počátek prosince označován jako tzv. předzima. Od 
16. století se pro dvanáctý měsíc v roce někdy užíval též 
název vlčí měsíc nebo vlčenec. Tento název byl odvozen 
od odpozorované průměrné doby předzimního houfování 
v Čechách kdysi početně žijící psovité šelmy – vlků. Po tom-
to pudovém sdružování vlků do skupin a smeček hned po 
nástupu prvních citelnějších ochlazení zpravidla záhy ná-
sledoval nárůst škod, které vlci způsobovali na hospodář-
ském zvířectvu, především pak na ovcích. Jejich výborný 
čich jim za tzv. „vlčího počasí“, což bylo dříve v lidové me-
teorologii označení výskytu hustých mlh, zajišťoval znač-
ně dobrou orientaci a nepozorované přiblížení ke kořisti. 
A tak vznikly i tzv. vlčí pranostiky: „Panna Marie (8. 12.) 
vlky houfuje. Jaké povětří ve vlčím měsíci bývá, takové též 
bývá v březnu. Ve vlčím měsíci hlad vlky z lesů žene. O ad-
ventě zbožný člověk do kostela, vlk k ovčinci. Vlk vždy zná, 
kudy k ovčinci. Vlk za ovci jen svojí koží splácí. Kde je mno-
ho vlků, psů mnoho je třeba.“
  (mk)

Pranostiky
Studený prosinec – brzké jaro.
Prosinec, když je mu zima, halí se v bílý kožich.
Vane-li v prosinci vítr východní, špatnou naději mají ne-

mocní.
Když prosinec bystří, po Vánocích jiskří.
Je-li prosinec deštivý, mírný a proměnlivý, není se kruté 

zimy třeba báti.
Prosinec proměnlivý a vlahý, nedělá nám zima těžké hlavy.
Prosinec naleje a leden zavěje.
Prýští-li ještě v prosinci bříza, nemívá zima mnoho síly.
Mrazy, které v prosinci brzy ochabnou, znamenají zimu 

mírnou.
Jaký prosinec, takové jaro.
Jaký prosinec – takový červen.
Hřmění v prosinci zvěstuje silné větry.
Když v prosinci hrom ještě hučí, rok příští stále vítr fučí.
Jaké zimy v prosinci, taková tepla v červnu.
Je-li v prosinci Mléčná dráha jasně a zřetelně viděti, bude 

rok budoucí úrodný; je-li však částečně viditelná, nebu-
de mnoho obilí a vína.

Mléčná dráha v prosinci jasná, bude v příštím roce úroda 
krásná.

Po studeném prosinci bývá úrodný rok.
Není-li prosinec studený, bude příští rok hubený.
Když v prosinci mrzne a sněží, úrodný rok na to běží.
Mrazivý prosinec, mnoho sněhu, žíznivý roček bude 

v běhu.
V prosinci-li zima, sníh-li hojně lítá, hojnost všady bývá žita.
Prosinec se sněhem na pěšině, žitko je na každé výšině.
Mnoho sněhu v prosinci – mnoho ovoce a trávy.
Pošmourný prosinec, dobré je znamení pro sady, lučiny 

i všechno osení.
Jsou-li v zimě po cestách ledy, podaří se výborně zelí.
  (mk)
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Ekonomika ČR na podzim 2014 –  
mírný optimismus
Poslední hospodářská data z České republiky opravňují 
vcelku k mírnému optimismu. I přes tradiční příliv absol-
ventů na podzim se daří snižovat počet nezaměstnaných. 
Roste výkonnost hospodářství a přes určité zpomalení 
slušné výsledky zaznamenává i průmysl. Srpnový výpadek 
u průmyslové produkce pak odborníci vysvětlují přede-
vším přeložením podnikových dovolených právě na tento 
měsíc. Meziroční zlepšení vykazuje také statistika maloob-
chodních tržeb. Navíc vládní opatření ještě do konce roku 
přinesou zvýšení platů ve státním sektoru, což jistě přinese 
zvýšenou ochotu k utrácení před Vánoci.
 Sečteno a podtrženo – Česká republika prožívá obdo-
bí hospodářského vzestupu a vcelku optimistické nálady. 
Plně se to odrazilo i při jednání o státním rozpočtu, kdy 
projevil šéf státní kasy Andrej Babiš z hnutí ANO až neče-
kanou vstřícnost k některým resortům. Vzhledem k dob-
rému vývoji státního rozpočtu vláda také mohla některé 
kroky ke zlepšení životní úrovně provést již nyní. Spoko-
jení jsou také důchodci, protože předchozí škrty v systé-
mu valorizací penzí prosazené předchozím pravicovým 
kabinetem byly odstraněny. Samozřejmě tyto kroky se 
projevily i v komunálních a dílčích senátních volbách le-
tos na podzim, které skončily především úspěchem hnutí  
ANO, vedeného miliardářem a ministrem financí Andre-
jem Babišem.
 Nicméně teprve v průběhu příštího roku se ukáže, zda 
přístup současné vládní koalice a její snaha podpořit ales-
poň částečně dosud silně kulhající domácí spotřebu, bude 
nakonec slavit úspěch. Rozpočet také prověří plánované 
rozsáhlé veřejné investice, především do dopravní infra-
struktury. Vedle toho byla schválena i třetí snížená sazba 
daně z přidané hodnoty, která by měla platit pro knihy, 
léky a snad i nutnou dětskou výživu (zde však není jisté, 
zda snížení projde přes Evropskou komisi). Ministerstvo 
financí v čele se svým šéfem tvrdí, že mohutné investice 
i zvyšování platů státních zaměstnanců budou kryty pro-
vozními úsporami v jednotlivých resortech a také lepším 
výběrem daní, ale jak tyto dva prvky zafungují, lze nyní 
odhadnout jen velice těžko.
 Napětí zatím vzniká především v oblasti zdravotnictví, 
kde proběhla ostrá srážka mezi ministrem zdravotnictví 
Svatoplukem Němečkem ze sociálnědemokratické strany 
a Andrejem Babišem kvůli auditům provedeným ve velkých 
fakultních nemocnicích. Hodně se v této souvislosti hovoří 
o tom, že hnutí ANO usiluje o zisk tohoto resortu, za nějž 
by možná přepustila sociálním demokratům ministerstvo 
dopravy, nebo alespoň ministerstvo spravedlnosti, které 
dosud ovládá ANO. Také někteří komentátoři upozorňu-
jí na expanzi Babišova podnikatelského impéria právě do 
oblasti péče o zdraví. Babišovy firmy investovaly v posled-
ních měsících do nákupu několika soukromých klinik a ten-
to trend může ještě posílit poté, co hnutí ANO výrazně 
uspělo při komunálních volbách ve velkých městech. Řada 
nemocnic a dalších zdravotnických zařízení je totiž dosud 
v rukou městských samospráv, v nichž nyní asi posílí volání 
po jejich privatizaci. Na druhou stranu prakticky nikde ne-
uspělo hnutí ANO natolik, aby mohlo na radnici vládnout 
bez koaličních partnerů, pozorujících bedlivě právě v kro-
ky v citlivé oblasti zdravotnictví.

 Hnutí ANO na celostátní úrovni hodně mluví o provoz-
ních nákladech ministerstev a dalších státních institucích, 
ale nelze očekávat, že by kampaň měla efekt odpovídající 
silné rétorice. ušetřit by se ovšem mohlo především v ob-
lasti IT systémů a podobně, na druhé straně se však uka-
zuje, že řada smluv je nastavena tak, že je prakticky nejde 
vypovědět. Výběr daní, který patří k dalším vládním priori-
tám při zajišťování stability veřejných financí, může ohrozit 
především ne zcela příznivý mezinárodní hospodářský vý-
voj. Zejména horšící se výsledky německého hospodářství 
vzbuzují i mezi českými analytiky určité obavy. Německo 
je totiž bezkonkurenčně největším českým obchodním 
partnerem a výrazné oslabení jeho hospodářského růstu 
v posledních čtvrtletích je vnímáno v České republice jako 
důležité varování.
 Samozřejmě ohledně vývoje evropské ekonomiky se 
i v současnosti hodně probírá vývoj na ukrajině a sankce 
proti Rusku (a ruské sankce proti evropským producen-
tům). Zatím se však nezdá, že by dopady těchto fenoménů 
na české hospodářství měly nějak fatální dopad, i když sa-
mozřejmě jednotlivé firmy mohou být zasaženy poměrně 
zásadně. Asi i kvůli jejich lobby se Česká republika k sank-
cím přihlásila jen velmi vlažně a zejména v oblasti stro-
jírenství projevila vůči ruským partnerům zřetelně svoji 
vstřícnost. Ve prospěch Ruska vystoupil nejenom stávající 
český prezident Miloš Zeman, kterému comeback na vr-
cholnou politickou scénu alespoň částečně usnadnily pe-
níze ruských podnikatelů, a jeho předchůdce a velký rusofil 
Václav Klaus, ale také např. představitelé Hospodářské ko-
mory, jež rozhodně z nějakých sympatií k Rusku jinak ne-
lze příliš podezírat. Naopak tvrdě kritický postoj zastává 
především české ministerstvo zahraničí vedené sociálním 
demokratem (a známým protivníkem Václava Klause) Lu-
bomírem Zaorálkem. Ani hrozby Ruska, že omezí dodáv-
ky surovin pro výrobu energie, zatím nevyvolávají v České 
republice přílišnou obavu, i když je na těchto dodávkách 
závislá. Ohledně zemního plynu působí uklidňujícím do-
jmem především rozsáhlé zásoby, které by umožnily krýt 
běžnou poptávku zhruba měsíc. V případě ropy je situace 
komplikovanější, protože české rafinérie potřebují z tech-
nologických důvodů výhradně ruskou ropu a při přeruše-
ní provozu ropovodu by tak měly velké potíže s udržením 
provozu. I tady se však nabízí řešení, byť poněkud kompli-
kované a drahé – tedy dovoz ruské ropy pomocí tankerů 
do středomořských přístavů a odtud do České republiky. 
Situace na ukrajině se však v posledních týdnech poně-
kud uklidnila, a tak snad další zhoršování česko-ruských 
obchodních kontaktů v nejbližší době nehrozí. Ruské 
sankce v podobě zákazu dovozu některých potravinář-
ských komodit z Eu se naštěstí netýkají hlavního české-
ho exportního artiklu, tedy piva. Jako největší hrozba pro 
české hospodářství se jeví možný zákaz dovozu osobních 
automobilů z Evropské unie do Ruska. To by sice nemuse-
lo českého leadra na tomto trhu, společnost Škoda, příliš 
ekonomicky bolet, protože vlastní velmi dobře prosperu-
jící montážní závod přímo v Rusku, ale nepochybně by ta-
kový zákaz vedl k omezování výroby v českých podnicích 
společnosti, tedy v Mladé Boleslavi i v Kvasinách. Rozpo-
ry mezi Ruskem a Evropskou unií ovšem postihují českou 
ekonomiku i nepřímo, když brzdí růst německé ekonomi-
ky. Očekávaná rekonstrukce ukrajiny po ukončení občan-
ského konfliktu v zemi pochopitelně znamená zajímavou 
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a investiční možnost i pro české podniky, zde však můžou 
stávající proruské postoje některých českých politických 
špiček a politické lavírování současného koaličního kabi-
netu vedeného sociálním demokratem Bohumilem Sobot-
kou znamenat nezanedbatelný handicap. Navíc většina 
potenciálních českých investorů nadále vnímá ukrajinu 
jako značně nejistou půdu a děsí se problémů, které v mi-
nulosti potkaly např. polostátní energetický gigant ČEZ na 
Balkáně, hlavně v Bulharsku a Albánii.
 Významnou roli ve vývoji českého hospodářství hraje 
i nadále rozhodnutí České národní banky držet kurz koru-
ny na úrovni minimálně 27 korun za euro, přijaté v listo-
padu loňského roku. Jestliže původně představitelé české 
cedulové banky tvrdili, že takto chtějí regulovat hodnotu 
české koruny pouze do počátku roku 2015 a pak hodlají 
od dalších intervencí opustit, nyní již deklarují, že koruna 
by se v tomto pásmu měla udržet minimálně ještě po celý 
rok 2015. Dopad opatření si přitom centrální bankéři ve-
směs pochvalují, protože prý pomohlo českému exportu 
a zároveň dokázalo účinně zabránit hrozící deflaci. V sou-
časné době inflační tlaky rostou, což se projevuje zejmé-
na u potravin, které zdražují poměrně rychlým tempem. 
Přesto většina analytiků očekává, že pro letošní rok zůsta-
ne v České republice inflace pod jedním procentem a ne-
dosáhne ani zdaleka tradičního cíle České národní banky, 
tedy dvou procent. Klesající trend totiž mají i nadále ceny 
některých klíčových komodit, především energií.
 Na druhé straně například na Slovensku již k defla-
ci došlo a nezdá se, že by to nějak výrazně ohrožovalo 
hospodářský růst v této zemi, který stále dosahuje vyšší 
úrovně než v České republice. Nicméně na Slovensku se již 
několik let platí na rozdíl od ČR eurem. Intervence České 
národní banky zlevnily výrazně ceny zboží a služeb z čes-
kých zemí pro odběratele z eurozóny a také ze zóny, kde 
se jako měna používá dolar, na druhé straně však naopak 
roste cena dovozů z těchto území do České republiky. Také 
pro české turisty v zahraničí je vše dražší, což pochopi-
telně jejich ochotu utrácet výrazně omezilo. Naopak „ži-
vou vodou“ se kurzové intervence měly stát pro turistický 
ruch v samotné České republice, těžce zasažený předchozí 
vleklou hospodářskou krizí. Jenže tady proti oživení působí 
již zmíněné dopady rusko-ukrajinského konfliktu. Vlivem 
hospodářských sankcí totiž silně devalvoval rubl a ruských 
turistů v Evropě dramaticky ubylo. Svoji roli přitom snad 
sehrály i obavy Rusů z reakcí domácího obyvatelstva. V ČR 
sice tuto skupinu nahrazují alespoň částečně Korejci a Čí-
ňané, ale ti utrácejí podstatně méně než Rusové. Zejména 
některé regiony se pak musely smířit s výrazným propa-
dem. Platí to zejména o západočeských lázních, které jsou 
mezi ruskými návštěvníky mimořádně oblíbené. Snahy 
nahradit je jinou klientelou vyvolaly i některé neočekáva-
né komplikace – např. v Teplicích se projevilo mimořádně 
silné napětí mezi místními a arabskou klientelou lázní, jejíž 
chování neodpovídá v mnoha případech obvyklým evrop-
ským standardům.
 Potíže v sektoru cestovního ruchu představují jen re-
lativně malý stín na celkově projasněném obrazu české 
ekonomiky. Následující rok však stabilitu nového trendu 
prověří opravdu důkladně, zejména když vývoj německé 
ekonomiky nebude zdaleka tak bezproblémový, jak očeká-
vali odborníci v době sestavování státního rozpočtu. Obje-
vily se i názory, že Česká národní banka v příštím roce dále 

oslabí českou korunu, aby udržela tempo hospodářského 
růstu a rychleji se přiblížila požadované míře inflace. To 
by ale velmi pravděpodobně vedlo k rychlému růstu cen 
některých potravin, zejména těch dovážených z dolarové 
zóny. Ceny mnohých těchto komodit (např. kakaa) přitom 
v posledním období na rozdíl od ropy poměrně rychle 
stouply. Naproti tomu letošní úroda obilí v českých zemích 
byla mimořádně vysoká a u některých základních druhů 
potravin jsou k dispozici značné přebytky, původně určené 
k vývozu do Ruska. Argumentem proti rozšíření intervencí 
České národní banky proti koruně však nepochybně zůstá-
vá i ekonomické pravidlo, že co se povedlo napoprvé, ne-
musí uspět v pokračování. Navíc zůstává velkou neznámou, 
jak by podobný krok přijala veřejnost projevující značnou 
nespokojenost již při první intervenci. V každém případě 
však můžeme prakticky vyloučit, že by v příštím roce česká 
cedulová banka sáhla ke zvýšení úroků nebo by připusti-
la posílení kurzu koruny nad hodnotu 27 korun za 1 euro 
bez ohledu na vývoj dalších ekonomických ukazatelů a na 
chování rozhodujících evropských finančních institucí.
  (MaFr)

Češi jedí méně chleba
Předběžné statistiky naznačují, že v roce 2013 se poměr-
ně výrazně propadla spotřeba chleba i běžného pečiva 
v České republice. Jestliže v roce 2012 se snědlo v ČR 
43 kilo gramy chleba na osobu a rok, pro rok 2013 se 
jedná již pouze o 40 kilogramů. Pro zajímavost – v pade-
sátých letech minulého století se tento údaj pohyboval ko-
lem 90 kilo gramů. Naopak stoupla produkce i konzumace  
běžného cukrářského pečiva, tedy koláčů, koblih či vá-
noček, k čemuž možná přispěla i volební kampaň hnutí 
ANO, při které byly rozdávány koblihy. Šéf hnutí Andrej 
Babiš totiž přes své impérium Agrofert ovládá i značnou 
část velko pekáren v zemi. Data o spotřebě chleba a dalších 
druhů pečiva potvrzují dlouhodobý trend, který souvisí se 
změnami životního stylu značné části obyvatel.
 Na druhé straně v posledních letech vývoj nebyl zcela 
jednoznačný a lze hovořit spíše o stagnaci či v některých 
případech dokonce o mírném vzestupu. Podle tradičních 
hodnocení platných pro 20. století signalizoval pokles 
konzumace chleba růst celkové životní úrovně, jenže ob-
vykle byl provázen větší spotřebou jiného běžného peči-
va, tedy housek či rohlíků. V současnosti se alternativou 
k chlebu stávají čím dál častěji i těstoviny nebo potraviny 
z fast foodů, které se do statistiky započítává jinak. Samo-
zřejmě svoji roli může hrát i poměrně výrazné zdražení 
chleba i dalšího pečiva v posledních letech, které mimo jiné 
motivovalo i k omezení plýtvání. A cena patrně neklesne 
ani v následujícím roce, přestože úroda obilovin v letošním 
roce v České republice byla vysoce nadprůměrná a pro pe-
kaře se příznivě vyvíjejí i ceny energií, představující v jejich 
nákladech velmi důležitou položku.
 Přesto ale chléb zůstává v České republice výrazně lev-
nější než např. v Rakousku nebo Německu. Nejoblíbeněj-
ší zůstávají tradiční druhy jako pšeničnožitný konzumní 
chléb nebo jeho pomoučněná varianta označovaná jako 
Šumava. I na trh s chlebem ovšem doléhá současný trend 
farmářských trhů, které si v České republice získávají stále 
větší popularitu. Zde se nabízí pestrá škála různých druhů 
chleba, ovšem za poměrně vysoké ceny. Naopak na ústu-
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pu je móda domácích pekáren, panující před několika lety. 
Důvodů je několik. Především nejde o cenově nic výhod-
ného a výsledný produkt také příliš neodpovídal obecně 
rozšířené představě o chlebu. Výsledný obraz však vzestup 
či úpadek podobných trendů ovlivňují jen málo. Odhad-
nout trend spotřeby chleba v České republice je mimořád-
ně obtížné, vzhledem k očekávanému dalšímu relativnímu 
zdražování chleba (v poměru k jiným potravinám) asi ješ-
tě nějakou dobu může určitý pokles spotřeby pokračovat. 
Nepochybně však časem dojde ke stabilizaci odpovídající 
postavení chleba v celém českém stravovacím systému.
  (MaFr)

Špičkový kuchař zůstává v Praze
V novém tisíciletí v České republice došlo k obrovské rene-
sanci špičkové kuchyně. Zatímco devadesátá léta s „divo-
kým kapitalismem“ vyháněla prakticky všechny talentované 
kuchyně za hranice a haute cuisine v Čechách, na Moravě 
a ve Slezsku doslova skomírala, následující roky přinesly 
tolik potřebnou stabilitu a zejména Praha se znovu začala 
objevovat i na mapě labužníků. Zároveň vznikla i v České 
republice vrstva finančně schopná a ochotná utratit za kva-
litní a kreativně připravené jídlo a špičkové nápoje výraz-
ně nadprůměrné částky. Přitom se jednalo o kultivované 
strávníky, bez různých snobských zlozvyků typických pro 
první vrstvu zbohatlíků z časů privatizace.
 Na počátku gastronomického oživení v České republi-
ce stáli nejdříve hlavně italští šéfkuchaři, ale velmi brzo od 
nich žezlo převzali čeští šéfkuchaři, kteří se vraceli ze svých 
pobytů na západě. Myšlenky haute cuisine zároveň začali 
šířit v médiích prostřednictvím např. Pavla Maurera, za-
kladatele gastronomického institutu Romana Vaňka nebo 
televizního kuchaře Zdeňka Pohlreicha. Vzestupný trend 
postřehly i mezinárodní odborné kruhy, a tak si čeští ku-
chaři vybojovali postupně dvě michelinské hvězdičky. Další 
jsou pak jakýmisi čekateli v kategorii BIB, která značí kva-
litní kuchyni za dostupné ceny. Mezi úplnou špičku mezi 
českými šéfy kuchyně patří určitě i Jan Punčochář, který 
deset let vařil v podniku Le Terroir v pražském centru. Pun-
čochář vybojoval pro svoji restauraci opakovaně zmiňo-
vané označení BIB, o něž však Le Terroir při posledním 
hodnocení přišel kvůli vyšším cenám. O kvalitách Punčo-
cháře také svědčí loňské výsledky ankety Zlatý kuchař, v níž 
hlasovali přední čeští gastronomičtí odborníci. Šéfkuchař 
z Le Terroir se umístil na pomyslné bronzové příčce hned 
za oběma kuchaři ověnčenými michelinskou hvězdou – 
Oldřichem Sahajdákem z La Degustation Bohême Bour-
geoise a Romanem Paulusem z restaurace Alcron. Jenže 
podniku Le Terroir letos končil desetiletý pronájem a ma-
jitelé se ho rozhodli neprodloužit. Nevyhovovala jim totiž  
skutečnost, že se jedná výhradně o sklepní prostory.  Pun-
čochář zvažoval další možnosti. Jako jedna z možností se 
jevilo pokračování v Le Terroir v nových prostorách a ne-
vylučoval ani odchod do zahraničí. Údajně velmi pečlivě 
zvažoval nabídku, která přišla z Rakouska, i v současnosti 
oblíbeného cíle českých šéfkuchařů. Nakonec ale vše do-
padlo jinak a Jan Punčochář zůstal v Praze. Podle jeho slov 
rozhodly dvě věci – především se mu narodila dcera, a tak 
chtěl zůstat raději ve vlasti. Zároveň ovšem dostal velmi 
atraktivní nabídku, aby od října vedl kuchyni v nově založe-
ném podniku Grand Cru Bar & Restaurant v centru Prahy. 

Nový podnik se nesnaží o žádnou specializaci, což Jan Pun-
čochář přivítal. Podle jeho slov to totiž znamená, že nee-
xistují ani žádná omezení, tedy že může vařit, co sám uzná 
za vhodné. Samozřejmostí jsou kvalitní a čerstvé potraviny, 
zvolené s ohledem na sezónu. Mezinárodnost rozhodně 
neznamená, že by v podniku nenabízeli některé pokrmy 
odkazující na tradiční českou kuchyni. Právě dobré sklou-
bení inspirace českou měšťanskou kuchyní konce 19. sto-
letí a nejmodernějších trendů je základním přínosem nové 
silné generace českých šéfkuchařů do pokladnice světové 
haute cuisine. V polovině října se tak na pravidelně obmě-
ňovaném poledním menu restaurace objevilo jako hlavní 
chod například hovězí na houbách s hrnkovým knedlí-
kem a večerní zdobil srnčí hřbet s jalovcovou omáčkou.
 Pokud se tedy rozhodnete při návštěvě Prahy navštívit 
právě tento podnik, nemusíte se bát, že byste dostali bezpo-
hlavní a nezajímavou směs bez jakéhokoliv vztahu k české 
gastronomii. Musíte ale být připraveni, že vás oběd či veče-
ře v Grand Cru Bar & Restaurant bude stát přece jen více, 
než je v české metropoli obvyklé. Při přepočtu na eura si 
však uvědomíte, že naopak dostáváte špičkovou kvalitu za 
doslova směšné ceny – například tříchodové obědové menu 
vyjde na 400 korun, tedy necelých 15 eur! Nelze ovšem vy-
loučit, že se jedná pouze o ceny zaváděcí a v příští sezóně 
již výrazně vzrostou. První recenze podniku jsou vesměs  
výborné, a tak se asi nevyplatí s návštěvou příliš váhat.
  (MaFr)

Česká republika obchoduje hlavně se sousedy
Podle údajů českých statistiků Česká republika nejvíce ob-
choduje se sousedními státy – do Německa, na Slovensko, 
do Polska a Rakouska putuje zhruba polovina exportu. Při-
tom jednoznačně největší pozici drží Německo, které z cel-
kového obratu zahraničního obratu ČR ukrojilo celkem 
28,6 %. Mezi sousedními státy pak jeho podíl činí dokonce 
více než 61 procent. určitě zajímavé jsou i údaje o obcho-
du s Ruskem. To je totiž podle čísel největším odběrate-
lem zboží z České republiky mimo členské státy Evropské 
unie. Loni tam odešlo zboží za celkem 116,2 miliardy ko-
run, což znamená podíl ve výši 3,7 procenta. Naopak Čína 
má pro Českou republiku (podobně jako pro jiné země 
Evropské unie) význam především v oblasti dovozu a její 
podíl v tomto ohledu se v posledních let zřetelně zvýšil. Ve 
srovnání s rokem 2005 stoupla hodnota zboží importova-
né z této asijské velmoci o plných 222 % na 303 miliard 
korun. Naopak ukrajina nehraje v českém zahraničním ob-
chodě žádnou zásadnější roli – v roce 2013 se na celkovém 
obratu podílela necelým procentem. České zboží se kromě 
Ruska mimo Eu dobře uplatňuje podle statistických čísel 
také ve Spojených státech, kam putovalo z celkového vý-
vozu 2,2 %, a ve Švýcarsku, kam směřuje podíl 15 procent.
 Samozřejmě zveřejněná čísla nezachycují změny dané 
situací na ukrajině a následnými vzájemnými sankcemi 
mezi Evropskou unií a Ruskem. Lze tedy očekávat, že zna-
telně poklesne podíl Ruska na dovozu, i když rozhodně 
bude hrát v celkovém českém exportu nemalou roli. Na 
řadu důležitých komodit, které putují do Ruska z České 
republiky, se totiž žádné restrikce nevztahují. Také nelze 
pochybovat o tom, že pozici největšího českého obchodní-
ho partnera i letos obhájí Německo, přestože jeho ekono-
mika v posledních měsících zřetelně ochladla, což zhoršuje 
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a odbytové možnosti českého zboží na tamějším trhu. V pří-
padě Rakouska pak lze očekávat stabilní situaci bez zvlášt-
ních výkyvů. Existuje hustá síť obchodních propojení mezi 
oběma státy, která zaručuje slušný rozsah přeshraničního 
obchodu. Oslabení kurzu koruny se patrně odrazí na urči-
tém poklesu dovozu a adekvátně naopak může poněkud 
narůst příliv českého zboží na rakouský trh. Nicméně žád-
ná dramatická změna se nedá očekávat.
  (MaFr)

Samoobslužné prádelny jako  
koncept pro střední Evropu?
V uSA, ale i v mnoha evropských zemích najdeme řadu sa-
moobslužných prádelen, které poskytují své služby všem, 
kteří z různých důvodů nemohou nebo nechtějí prát doma. 
Ve střední Evropě se však tento koncept historicky moc ne-
uchytil a podobné provozovny se zde vyskytují jen velmi 
zřídka. Plně to platí i pro Českou republiku, kde lze několik 
málo prvních vlaštovek najít především v metropoli a čás-
tečně i v některých velkých městech, jako např. v Ostravě. 
Jejich služby však využívají prakticky výhradně cizinci, kteří 
jsou na ni zvyklí ze zemí, odkud přišli, a nevyplatí se jim po-
řizovat si na dobu svého pobytu v České republice pračku.
 Tuto situaci však chce nyní radikálně změnit belgická 
firma Primus, která v Příboře na Novojičínsku vlastní vý-
robní závod na prádelenskou techniku. Její představitelé 
chtějí vybudovat v České republice za pomoci franšízo-
vých smluv rozsáhlý řetězec samoobslužných prádelen. Na 
podzim již spustili první pilotní prádelnu nazvanou Quick 
Wash v hlavním městě Moravskoslezského kraje v Ostravě 
a podle zástupců Primusu i díky rozsáhlé propagační akci 
se jí daří získávat stále nové zákazníky. První franšízová 
pobočka by pak podle zástupců belgické firmy mohla začít 
fungovat zhruba do půl roku. Již teď Primus údajně vede 
jednání hned s několika zájemci o franšízovou smlouvu – 
vedle Prahy a Brna by se vývěsní štíty Quick Wash mohly 
objevit v budoucnosti i v Olomouci, Opavě či ve Zlíně.
 Celý koncept podle zástupců firmy má potenciál 
k úspěchu prakticky ve všech městech s více než 50 tisíci 
obyvateli, stačí jen zákazníky na novou službu navyknout. 
Podle představitelů Primusu prožijí samoobslužné prádel-
ny v České republice v následujících letech doslova boom 
a poukazují přitom na situaci v Belgii, kde v současnosti při 
zhruba stejném počtu obyvatel jako má Česká republika 
funguje úspěšně více než tisíc podniků tohoto typu.
 Franšízy ovšem belgická firma nechce omezovat jen na 
území České republiky, ta se má stát pouze odrazovým 
můstkem k další invazi do celé střední Evropy. Do budouc-
na tak chtějí podobné smlouvy nabízet také na Slovensku, 
v Polsku, Maďarsku, ale také v Rakousku. Jde tedy o sku-
tečně rozsáhlý koncept, který se snaží ovlivnit životní styl 
v celém širokém regionu.
 Konkurenti Primusu z ostravské firmy Lavomat se však 
na velkolepé plány dívají se zřetelnou skepsí. Podle jejich 
názoru podobná síť v českých podmínkách potenciál nemá 
a argumentují přitom vlastními podnikatelskými zkuše-
nostmi. upozorňují, že naprostá většina českých domác-
ností má vlastní automatickou pračku a nezdá se, že by se 
situace v nejbližší době měla změnit. Prádelny tak podle 
nich zůstanou prázdné a jejich provoz nepokryje náklady 
na franšízu. Ty přitom nejsou nijak zanedbatelné – nákup 

techniky vyjde v současné době zhruba na osm set tisíc 
korun, dalších šest set tisíc si vyžádá v průměru úprava 
prostor a provedení dalších instalací. Poplatek za samotné 
získání licence pak činí jen relativně snesitelných šedesát 
tisíc, tedy asi 2 000 eur. u prádelny lze ovšem počítat s po-
měrně vysokou spotřebou energie a vody, čemuž pocho-
pitelně musí odpovídat ceny. Ty tak asi těžko budou pro 
české zákazníky nějak zvlášť atraktivní.
 Jestli bude odpovídat budoucnost na českém trhu spíše 
skeptickému pohledu společnosti Lavomat, nebo růžovým 
vizím zástupců firmy Primus, se teprve ukáže. Hluboce 
zakořeněné středoevropské životní návyky představují 
v mnoha oblastech pro nadnárodní firmy velice těžký oří-
šek, nicméně stojí za zmínku, že leccos se jim již podařilo 
změnit. A tak nelze vyloučit, že v budoucnosti i české či 
rakouské hospodyně místo domácího praní vyrazí se svými 
koši do jedné z poboček sítě samoobslužných prádelen.
  (MaFr)

Největší transakce s českou účastí
Český internetový zpravodajský portál Aktualne.cz zveřej-
nil na podzim žebříček největších obchodních transakcí 
v prvním pololetí letošního roku, v nichž figurovaly čes-
ké společnosti ať již v roli kupujícího, nebo prodávaného. 
Na první příčce se objevil zisk šedesátiprocentního podílu 
na německé realitní firmě GSG Group firmou Materali ze 
skupiny miliardáře Radovana Vítka. Transakce dosáhla ne-
uvěřitelné hodnoty skoro 1,7 miliardy dolarů, což zajišťuje 
tomuto obchodu velký odstup od těch dalších. Na pomy-
slném stříbrném stupínku skončil prodej společnosti Evraz 
Vítkovice Steel britské skupině Martinley Holdings, kde 
však šlo „pouze“ o 287 milionů dolarů a o pouhých 21 mi-
liard dolarů méně vynaložil nizozemský řetězec Ahold na 
zisk české pobočky řetězce Spar. Ta ovšem byla vedena 
jako česká firma, takže rakouskou stopu v první desítce 
nacházíme pouze na osmé příčce. Na ní se totiž nachází 
nákup pražského Burzovního paláce rakouským uzavře-
ným investičním fondem VIG Fund za 37 milionů dolarů.
 Za zmínku však stojí, že žebříček nezachycuje nákupy 
firem působících ve střední a jihovýchodní Evropě včetně 
ČR, které ale neproběhly v jejím rámci. Není tak zahrnut 
například nákup společnost GTS Central Europe firmou 
Deutsche Telekom za 743 milionů dolarů nebo zisk řetězce 
Cinema City International fungujícího v ČR, Polsku, Maďar-
sku, Bulharsku, na Slovensku a v Izraeli britskou Cineworld 
Group za více než půl miliardy dolarů.
 Žebříček transakcí ukázal velkou chuť českých podnika-
telů investovat i v zahraničí – v tomto ohledu překonali po-
někud překvapivě i například své polské kolegy. Odborníci 
to vysvětlují dobrým finančním zázemím ve zdravých čes-
kých bankách i relativně malou českou ekonomikou, která 
nutí aktivní firmy k zahraniční expanzi.
 Jestliže pro české hospodářství přináší rozbor transak-
cí za první pololetí letošního roku vcelku pozitivní zprá-
vy a potvrzují oživení tamějšího podnikatelského elánu, 
mnohem větší problémy se ukazují na Balkáně, kde došlo 
ke zřetelnému propadu investičních aktivit. Týká se to pře-
devším Bulharska, ale zrovna tak i Slovinska, Rumunska 
nebo Řecka. Ekonomové to vysvětlují vleklými problémy 
tamního bankovního sektoru a přetrvávající politickou ne-
jistotou. To samozřejmě nepříznivě ovlivňuje i rakouskou 
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ekonomiku, která je na Balkáně poměrně silně angažova-
ná. Těžit však může z hospodářského oživení na Slovensku 
nebo v České republice, kde má rovněž mimořádně silné 
ekonomické vazby.
  (MaFr)

Počet dolarových milionářů v ČR  
stoupl na rekordních 19 400
V Česku loni vzrostl počet dolarových milionářů o téměř 
osm procent na rekordních 19 400 lidí. Celosvětový růst 
byl téměř o 15 % na 13,7 milionu. Vyplývá to ze zprávy 
firem Capgemini a RBC Wealth Management, kterou pre-
zentovala Capgemini. Celosvětově se bohatství dolarových 
milionářů zvýšilo díky zlepšení ekonomiky a akciových trhů 
o 14 % na rekordních 52,6 bilionu dolarů.

Produkce ryb v ČR loni i kvůli záplavám 
klesla o sedm procent
Tržní produkce ryb v Česku loni meziročně klesla bezmála 
o 7 % na 19 400 tun. Jedním z důvodů snížení byly červ-
nové záplavy. Mírně se v důsledku toho snížila průměrná 
spotřeba sladkovodních ryb, která činila 1,4 kilogramu na 
osobu. Vyplývá to ze Zprávy o stavu zemědělství za loňský 
rok. Zhruba 87 % loňské produkce představoval kapr. Na 
vývoz směřovalo 8 400 tun ryb, tedy asi 43 % celkové pro-
dukce. Zahraniční obchod Česka se sladkovodními ryba-
mi vykazuje dlouhodobě kladné saldo. Loni jeho přebytek 
dosáhl 353 milionů korun. Vyváží se především kapři, kteří 
směřují nejvíce do Německa, Polska a na Slovensko. K vý-
znamnějším odběratelům českých ryb patří také Francie 
a Rakousko.

Českému sklářství se opět daří,  
řada firem nestíhá vyrábět
Tuzemské sklářství překonalo těžké období a řada sklář-
ských firem hlásí výrazné růsty zakázek. Některé spo-
lečnosti mají vyprodáno i na rok dopředu. Vyplynulo to 
z diskuse nazvané Sklářské svítání, kterou uspořádal v Jab-
lonci nad Nisou Svaz průmyslu a dopravy. Například spo-
lečnost Preciosa Ornela v krizovém roce 2009 prodala 
1 600 tun perliček, které jsou jejím hlavním produktem, 
letos očekává 4 000 prodaných tun. S výrazně levnější pro-
dukcí konkurence z Číny bojuje Preciosa kvalitou výrobků. 
Sklářství se dokázalo z nepříznivé situace podle zástupců 
firem dostat zejména díky zkušené pracovní síle, která není 
extrémně drahá.
 Česko dřív i díky sklářské tradici patřilo ke světové špič-
ce, v posledních letech však výrobci ozdob měli existenční 
problémy. Zájem o tradiční vánoční ozdoby klesal podle 
oslovených výrobců kvůli hospodářské krizi, menší poptáv-
ce ze zahraničí i levnější asijské konkurenci. Jen na české-
ho zákazníka se spoléhat nemohou, je prý konzervativní, 
nevyzpytatelný a neumí docenit ruční práci. „Baňkaři žijí 
z 90 % z exportu. Je známo, že Češi jsou trošku na korunu 
a zaplatit ruční práci je dobrým zvykem až od rakouských 
a německých hranic a dále na jih a západ,“ řekla ČTK návr-
hářka vánočních ozdob Iva Mynářová z vizovické zámecké 
galerie na Zlínsku. Čeští zákazníci podle ní stále nechápou, 
že foukané skleněné ozdoby jsou vlastně malým umělec-

kým dílem, pro jehož ruční výrobu se používají velmi drahé 
materiály. Vyžadují náročné zpracování; od foukání, tvaro-
vání až po dekorování stříbřením, smáčením, malováním 
nebo stříkáním.
 Například družstvo Vánoční ozdoby ze Dvora Králo-
vé nad Labem na Trutnovsku do roku 1991 realizovalo 
veškerý export prostřednictvím společnosti Jablonex a. s., 
Jablonec nad Nisou. Od roku 1992 spolupracuje družstvo 
v této oblasti s firmou Ornex s. r. o., Jablonec nad Nisou, 
jejímž prostřednictvím je exportováno do zahraničí při-
bližně 85 % celkové výroby, 10 % realizuje svými přímými 
kontakty a 5 % produkce je prodáno na tuzemském trhu. 
V současnosti je družstvo největším výrobcem ručně vyrá-
běných a malovaných skleněných vánočních ozdob v ČR. 
Řadí se rovněž mezi největší výrobce v Eu.
 „Kdyby nás neživil export, dávno bychom nebyli,“ rea-
goval jednatel firmy Pfeifer Art Glass s. r. o. Jan Pfeifer ze 
Dvora Králové nad Labem. Vyváží prostřednictvím stejné 
jablonecké firmy a exportuje do všech zemí, které se hlásí 
ke křesťanství. Výrobky jsou podle něj dražší a nákladnější, 
a tím i méně konkurenceschopné proto, že musejí splňo-
vat evropské výrobní podmínky. Menší i větší odběratelé 
nehledě na národnost sice požadují kvalitu, estetiku, ale 
i rozumnou cenu.
 Celosvětové trendy každoročně udává Evropská asocia-
ce floristů a výrobců dekorací.

Developer P3 koupil logistické parky v ČR 
za 14,56 miliardy korun
Developer PointPark Properties (P3) koupil od dvou fondů 
spravovaných společnostmi Tristan Capital Partners a VGP 
jedenáct logistických parků v ČR za 523 milionů eur (zhru-
ba 14,56 miliardy korun). Součástí transakce je i největší 
český logistický park VGP Park Horní Počernice. Jde o je-
den z největších realitních obchodů na českém trhu v po-
sledních letech. P3 tak získal 58 skladů s celkovou rozlohou 
627 tisíc metrů čtverečních a přilehlé pozemky. „Česká 
republika je pro nás v tomto směru strategickým trhem, 
protože se nachází na křižovatce hlavních dopravních tras 
mezi západní, střední a východní Evropou,“ okomentoval 
obchod generální ředitel P3 Ian Worboys.

Vítkova CPI kupuje na severu Čech  
20 000 hektarů půdy
Realitní společnost CPI Property Group miliardáře Rado-
vana Vítka kupuje v severních Čechách za 43,5 milionu eur 
(1,2 miliardy korun) 20 000 hektarů půdy i se zemědělskou 
výrobou. Přebírá akcie firmy Spojené farmy, která pozemky 
dosud vlastnila. CPI se zároveň zavázala investovat během 
následujících dvou let do Spojených farem dalších 20 milio-
nů eur (550 milionů Kč). Napsal to server IHNED.cz. Podle 
serveru se tak Vítek stane jedním z největších biozemě-
dělců v Česku. CPI bude na získaných pozemcích dál pro-
vozovat zemědělskou výrobu s více než 400 zaměstnanci, 
chovem 8 500 krav, 3 000 ovcí a tisíců kuřat v bio kvalitě. 
Sídlo společnosti je v Lucembursku a s jejími akciemi se 
obchoduje na frankfurtské burze. Působí v ČR, na Sloven-
sku, v Polsku, Maďarsku, Rumunsku a Německu. Vítek je 
podle zářijového žebříčku časopisu Forbes čtvrtým nejbo-
hatším Čechem s majetkem přesahujícím 29 miliard korun.
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V Ostravě se otevřela budova  
Národního superpočítačového centra
V areálu Vysoké školy báňské – Technické univerzity Os-
trava se otevřela budova Národního superpočítačového 
centra IT4Innovations. V budově za zhruba 200 milionů 
korun bude od příštího roku fungovat superpočítač, jenž 
má být jedním ze sta nejvýkonnějších na světě. Náklady na 
celý projekt Národního superpočítačového centra, které 
bude kompletně dokončeno v roce 2015, dosáhnou více 
než 2,4 miliardy korun. V první etapě instalování super-
počítače začal loni v květnu fungovat takzvaný malý klastr 
pojmenovaný Anselm. Jeho výkon je srovnatelný s 3 900 
běžnými notebooky. Výkon druhého superpočítače, velké-
ho klastru, bude desetinásobný. Zprovozněn má být příští 
rok. už nyní superpočítač zaměstnává přes 150 lidí, včetně 
odborníků z ciziny. Místopředseda vlády Pavel Bělobrádek 
(KDu-ČSL) řekl, že vytvoření Národního superpočítačové-
ho centra má význam pro celou republiku.

ZČU má patent na unikátní  
technologii výroby hřídele
Český a už i americký patent na unikátní technologii výro-
by duté hřídele z ultra-vysokopevné oceli získala Západo-
česká univerzita v Plzni. Výrobek, který je zatím novinkou 
a využit by mohl být mimo jiné v oblasti pohonných systé-
mů v automobilovém průmyslu, dostal také zlatou medaili 
na 56. mezinárodním strojírenském veletrhu, který se ko-
nal v Brně, a to jako nejlepší inovační exponát vzniklý ve 
smluvní spolupráci firem s výzkumnou organizací.

Na strojírenský veletrh letos  
přišlo do Brna přes 75 000 lidí
Na mezinárodní strojírenský veletrh (MSV), který skončil 
v Brně, přišlo podle odhadů Veletrhů Brno přes 75 000 lidí. 
Je to zhruba o 4 000 více než v loňském roce. Vyplývá to 
z informací, které ČTK poskytly Veletrhy Brno. Podle nich 
akce potvrdila postavení nejvýznamnějšího průmyslového 
veletrhu v zemích střední Evropy. Na 56. ročníku MSV le-
tos vystavovalo 1 627 firem z 31 zemí. Je to zhruba o 150 
více než v loňském roce. Zhruba polovina společností při-
jela ze zahraničí. Například z Číny jich bylo 72. Čína se má 
stát příští rok partnerskou zemí veletrhu. Podle preziden-
ta Hospodářské komory ČR Vladimíra Dlouhého se může 
zdát, že v době internetu veletrhy tohoto významu ztráce-
jí na váze. „Domnívám se ale, že tomu tak není, protože 
všichni víme, že je to především osobní kontakt, který je 
rozhodující při získávání důvěry. A důvěra je to, co přede-
vším potřebujeme v obchodních a podnikatelských vzta-
zích,“ uvedl Dlouhý na veletrhu. Jedním z témat veletrhu 
byla nedostatečná podpora českého technického školství.

Vědci z ČR a SR vypustili do stratosféry sondu
Čeští a slovenští vědci vypustili do stratosféry sondu. Ve 
výšce téměř 35 kilometrů s její pomocí otestovali účinnost 
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unikátních biosenzorů, které vyvinuli vědci z brněnské 
Mendelovy univerzity. Biosenzory v podmínkách blízkých 
kosmu snímaly vliv kosmického záření na DNA. Pokud se 
technologie osvědčí, mohla by být do budoucna využita při 
výzkumu vesmíru či v jaderných elektrárnách.

Češi jsou v týmu vědců, který poodhalil  
příčinu nádorů slinivky
Vědci jsou zase o krok blíže k tomu, aby odhalili příčinu 
zhoubných nádorů slinivky břišní. Objevili totiž další čtyři 
nové varianty genů, které se mohou na jeho vzniku podílet. 
Nádory slinivky se nedají účinně léčit a pacienti přežíva-
jí od diagnózy velmi krátce. Příčinu onemocnění zkoumá 
mezinárodní konsorcium, v němž je i tým genetika Pavla 
Vodičky z Akademie věd ČR. Přestože jde o významný po-
sun v lékařské vědě, nechce ale v pacientech vzbuzovat 
předčasné naděje. Vodičkův tým z Ústavu experimentální 
medicíny AV ČR se podílel na celogenomové studii, která 
zkoumala vzorky od 7 600 pacientů z celého světa nemoc-
ných rakovinou slinivky. V České republice ročně onemoc-
ní tímto typem rakoviny takřka 1 000 osob, z toho 900 jich 
zemře.

Brněnští vědci obdrželi cenu  
za výzkum léčby leukémie
Vědci z Masarykovy univerzity v Brně hledají lék na chro-
nickou lymfocytární leukémii a podobná onemocnění. Za 
úspěchy ve výzkumu obdrželi Cenu předsedy Grantové 
agentury ČR, která poskytla 6,8 milionu korun na pětile-
tý grant. Vědcům se podařilo popsat mechanismy, které 
umožňují lepší a rychlejší diagnózu tohoto dosud nevylé-
čitelného a zároveň nejčastějšího typu leukémie. Pomohlo 
jim k tomu zjištění, jak spolu lidské buňky komunikují.

Čeští vědci objevili v Antarktidě  
část kostry pravěkého ještěra
Čeští paleontologové objevili v Antarktidě část kostry dru-
hohorního mořského ještěra – plesiosaura –, která je sta-
rá zhruba 75 milionů let. Jako první také popsali několik 
nových druhů zkamenělých živočichů a rostlin, například 
nejstarší fosilní krytosemenné rostliny z Antarktidy. K nej-
cennějším nálezům patří kostry fosilních spongií – živo-
čišných hub. Vědci z České geologické služby nasbírali 
v rámci mnohaletého výzkumu několik tisíc vzorků, které 
uložili do svých depozitářů.

Český lékař z týmu špičkových vědců  
zakládá v Plzni laboratoř
Laboratoř experimentální neurofyziologie zakládá pod 
Lékařskou fakultou uK v Plzni lékař Karel Ježek. Bude se 
zabývat výzkumem mozku, především paměti. Jednačty-
řicetiletý Ježek se do Plzně vrátil z Kavliho institutu sys-
témové neurovědy, jenž je součástí univerzity v norském 
Trondheimu. Sedm let tam patřil do týmu špičkových věd-
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ců věnujících se výzkumu mozku pod vedením manželů 
Moserových. Právě May-Britt a Edvard Moserovi získali le-
tos Nobelovu cenu za lékařství, Ježek s nimi dál spolupra-
cuje a v Plzni nyní sestavuje svůj vlastní tým. Podle Ježka 
potřebuje vědec pro založení laboratoře startovací rozpo-
čet od instituce, v níž ji buduje. Na Západě je toto běžné, 
v Česku ale v minulosti takové možnosti nebyly. Situace se 
začala měnit až v posledních letech. Ježkův tým se budě 
věnovat především organizování paměti v mozku.

V Českých hlavičkách uspěly  
práce o technice, přírodě i zdraví
Práce věnované hybridnímu pohonu aut, trojrozměrnému 
tisku, léčivům, včelímu moru i vzácným motýlům uspěly 
v osmém ročníku soutěže talentovaných středoškoláků 
České hlavičky. Devět laureátů si rozdělí 180 000 korun. 
Soutěž je mladší obdobou prestižní ceny Česká hlava pro 
špičkové vědce. Cílem je popularizace vědy a podpora na-
dějných studentů. Někteří dřívější laureáti už působí ve 
výzkumu, řadu angažovaly velké firmy. Část laureátů z mi-
nula ovšem musela kvůli nedostatku uplatnění odejít do 
ciziny, což je podle pořadatelů soutěže škoda.

Cenu Česká hlava dostane  
biochemik Paleček, schválila vláda
Nejvýznamnější tuzemské vědecké ocenění Česká hlava 
dostane biochemik prof. Emil Paleček. Rozhodla o tom 
vláda, řekl novinářům vicepremiér Pavel Bělobrádek 
(KDu-ČSL). Nominaci v září jednomyslně navrhla vládní 
rada pro vědu a výzkum. Paleček položil základy elektro-
chemie nukleových kyselin nabízející důležité využití v me-
dicíně 21. století. Jeho celoživotní dílo vešlo do učebnic 
biofyziky a molekulární biologie. Vláda uděluje Národní 
cenu za vědu od roku 2005. Je to dosud nejvyšší vědecké 
vyznamenání v republice a někdy se o něm hovoří jako 
o české Nobelově ceně. Spojena je s projektem Česká 
hlava, jenž byl vyhlášen v roce 2002 na podporu vědecké 
a technické inteligence.

Liberecká univerzita připravila  
nové bezplatné kurzy pro učitele
Po kurzech pro děti a studenty připravila letos Technic-
ká univerzita v Liberci v rámci projektu EDuTECH poprvé 
kurzy pro učitele. Pedagogy ze základních a středních škol 
chce seznámit s moderními principy badatelsky orientova-
né výuky. Cílem projektu je vzbudit v dětech už na školách 
zájem o přírodní a technické vědy. Kurzy bude univerzita 
pořádat až do poloviny příštího roku, zúčastnit by se jich 
mělo nejméně sedmdesát pedagogů, řekl garant kurzů To-
máš Kasper z pedagogické fakulty. Kurzy získaly akreditaci 
ministerstva školství a jsou pro učitele bezplatné.

Český student získal cenu pro  
nejlepšího mladého vědce v Evropě
Nejlepší mladý vědec v Evropě je Čech. Prestižní ocenění 
získal devatenáctiletý Luboš Vozdecký z Gymnázia ve Vyš-
kově. Převzal ho od Evropské komise ve Varšavě. Vozdecký 
se svou prací o různých aspektech valivých pohybů uspěl 

v konkurenci mladých vědců z šestatřiceti zemí. Podle po-
roty vyvrátil řadu dosud tradovaných skutečností. Jako od-
měnu za vítězství ve své kategorii získal 7 000 eur, tedy 
skoro 200 000 korun. Soutěž pro nejlepší mladé vědce 
v Evropě je otevřená lidem od 14 do 20 let. Někteří z vítě-
zů minulých ročníků už ve vědě patří k celosvětové špičce.

Olomoučtí vědci mají evropský patent  
na stimulátor růstu rostlin
Olomoučtí vědci získali společně s berlínskými kolegy ev-
ropský patent na stimulátor růstu rostlin. Látka s pracov-
ním názvem PI-55, kterou odborníci společně vyvinuli, 
dokáže utlumit rostlinu ve vnímání vlastních přirozených 
hormonů. Vědci si od přípravku do budoucna slibují velké 
využití. Přínosem by mohla být například pro zemědělce. 
ČTK o tom informovali zástupci univerzity Palackého, na 
které čeští odborníci působí. Látka, kterou vědci vyvinuli, 
dosud na trhu není. Nepředstavuje podle nich žádné eko-
logické riziko, podporuje růst kořenové soustavy, zvyšuje 
výnos plodin i jejich odolnost vůči stresovým podmínkám. 
„Například mák je náchylný na sucho. Látka má ale proti-
stresový účinek, takže pomůže rostlině tuto stresovou si-
tuaci lépe přečkat. Testování bylo úspěšné i na pšenici, 
ječmeni, kukuřici i řepce,“ uvedl Lukáš Spíchal z vědecké-
ho týmu Centra regionu Haná pro biotechnologický a ze-
mědělský výzkum.

Zemřel gynekolog Pilka, který porodil  
první dítě ze zkumavky v ČSSR
Ve věku 81 let zemřel v Brně český gynekolog, porod-
ník a průkopník asistované reprodukce v České republi-
ce Ladislav Pilka. ČTK to nyní řekl ředitel zlínské kliniky 
reprodukční medicíny David Rumpík, kterého Pilka učil 
a spolupracoval s ním. Pilka za svůj život získal řadu vy-
znamenání. Proslavil se tím, že v roce 1982 umožnil v Brně 
se svým týmem narození prvního dítěte ze zkumavky v teh-
dejším Československu i celém komunistickém bloku.

Astronom Zdeněk Kopal pomohl 
Američanům dostat se na Měsíc
V září uctili vědci na mezinárodní konferencí v Litomyš-
li nedávné 100. výročí narození Zdeňka Kopala, zřejmě 
nejvýznamnějšího českého astronoma 20. století. Do dě-
jin výzkumu vesmíru se Kopal zapsal především studiem 
dvojhvězd. Významným způsobem se podílel rovněž na 
přípravě amerického programu pilotovaných letů na Mě-
síc. Zájem o astronomii vzbudilo u Zdeňka Kopala setká-
ní s mužem, který na jednom z pražských mostů nabízel 
možnost pozorovat hvězdářským dalekohledem sluneční 
skvrny.
 Kopal byl typickým příkladem zázračného dítěte. už 
v necelých patnácti letech ho za svého člena přijala Čes-
ká astronomická společnost, jejíž členové jej o rok později 
zvolili předsedou odborné sekce pro pozorování proměn-
ných hvězd. Během vysokoškolského studia matematiky, 
fyziky a astronomie v Praze se stal členem Mezinárodní 
astronomické unie (IAu). To mu otevřelo dveře prestižních 
škol a vědeckých institucí v Británii a Spojených státech. 
Právě v Americe se Kopal po uzavření Mnichovské dohody 
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a usadil. Až do svého odchodu do důchodu působil zejmé-
na na univerzitě v Manchesteru. Astronom Zdeněk Kopal 
zemřel 23. července 1993 v Británii. Jeho ostatky jsou ulo-
ženy na vyšehradském Slavíně po boku ostatních velikánů 
vědy a umění.

Po 110 letech vyšel Anatomický atlas 
člověka od českých autorů
Po 110 letech vyšel nový Anatomický atlas člověka z dílny 
českých autorů. Miloš Grim a Ondřej Naňka z Anatomic-
kého ústavu 1. lékařské fakulty univerzity Karlovy v Praze 
společně s akademickým malířem Ivanem Helekalem tři 
roky pracovali na prvním ze dvou dílů publikace, který je 
již k dostání. Zahrnuje anatomii končetin a trupu. Vedle 
češtiny a latiny jsou všechny popisky také v angličtině.

Akademické ceny dostal nejen výzkum 
lišejníků, Slunce a retrovirů
Nejen za výzkum lišejníků, retrovirů i moderní metody bá-
dání o Slunci dostalo Cenu Akademie věd ČR šest nejlep-
ších vědců včetně jednoho badatelského týmu. V pražské 
vile Lanna jim ji předal předseda AV ČR Jiří Drahoš. Oce-
nění letos putuje také za mezinárodní publikace, například 
o moderně se rozvíjejícím oboru ekonofyzice nebo za kom-
plexní výklad filozofického díla Jana Patočky.

Učitelka ze Seče jela na stáž  
do kosmického centra v USA
Žáci základní školy v Seči na Chrudimsku se budou učit fy-
ziku ještě víc zábavně. Jejich učitelka Rita Chalupníková ab-
solvovala trénink kosmonautů v kosmickém a raketovém 
centru v uSA. Dětem teď může přiblížit vesmírnou stanici, 
lunární misi a připraví pro ně vesmírné pokusy. „Kosmická 
výuka u nás není tak známá. Přestože jsme měli Remka, byl 
to náš první a poslední kosmonaut,“ řekla Chalupníková. 
Stážisté si vyzkoušeli trénink a výcvik kosmonautů, simulo-
vané mise do vesmíru, práci v kosmické laboratoři, opravu 
družice, připojení modulu k Mezinárodní kosmické stani-
ci ISS. Simulovali chůzi po Měsíci nebo přistání v oceá-
nu. „Velmi krušné pocity jsme prožívali v rouře hozené do 
vody, která se jako přistávací modul postupně naplňova-
la vodou,“ řekla učitelka. Během pětidenního pobytu se 
učitelka setkala s průkopníkem raketových letů v uSA Ho-
merem Hickamem nebo s kosmonautem Andrewem Feu-
stelem, který díky českým předkům své manželky vyvezl 
do vesmíru figurku pohádkového krtečka. Na stáže vybírá 
centrum v Huntsville v Alabamě zhruba dvě stě učitelů pří-
rodních věd z celého světa.

Zemřel neurolog Karel Lewit,  
zakladatel manipulační léčby
Ve věku osmadevadesáti let zemřel neurolog a účastník 
zahraničního odboje za druhé světové války Karel Lewit. 
Lewit je považován za zakladatele manipulační léčby, při 
které se opakováním jemných pohybů uvolňuje napětí 
svalů a podporuje kloubní pohyblivost. Senát ho v roce 
2009 navrhl na ocenění medailí Za zásluhy. Lewit se na-
rodil 25. dubna 1916 ve slovinské Lublani, rodina se pak 

přestěhovala do Prahy. Studium medicíny přerušil před 
německou okupací českých zemí a odešel do Francie, kde 
nastoupil do zahraničních československých jednotek jako 
zdravotník. S nimi se dostal do Anglie a v září 1944 zpět do 
Normandie jako příslušník čs. obrněné brigády. Za odbo-
jovou činnost získal prestižní vojenské vyznamenání Zlatý 
kříž ČSR.

Čeští vědci vyřešili záhadu bolidu Benešov 
a našli nové meteority
Českým astronomům se podařilo rozluštit záhadu bo-
lidu Benešov, který byl zaznamenám před více než dva-
ceti lety. Spočítali znovu jeho dráhu v atmosféře a díky 
tomuto novému výpočtu se linie dopadu bolidu posunula 
o 330 metrů. Vědcům se poté podařilo najít čtyři malé zvě-
tralé meteority přesně podle předpokládaného scénáře. 
Jsou také první na světě, kteří našli meteority tak dlouho 
po pozorovaném pádu bolidu. ČTK to sdělil Pavel Suchan 
z Astronomického ústavu Akademie věd ČR. Srážky meteo-
roidů (vesmírných těles) metrových velikostí se zemskou 
atmosférou jsou podle Suchana relativně vzácné, dochází 
k nim asi čtyřicetkrát za rok. Vyvolávají působivé jevy zvané 
superbolidy (světelné úkazy v ovzduší). Bolid Benešov byl 
zaznamenán nad územím České republiky 7. května 1991 
ve 23:03:46 světového času.

Libereckou iQLandii za půl roku  
navštívilo skoro 300 000 lidí
Půl roku od otevření navštívilo zábavní vědecké centrum 
iQLandia v Liberci bezmála 300 000 lidí. Tolik návštěvní-
ků centrum očekávalo za celý rok. Pokud zájem veřejnosti 
v dalších měsících neopadne, půjde o nejnavštěvovanější 
turistický cíl kraje. Podle ředitele centra Pavla Coufala se 
mohou dokonce začlenit k takovým turistickým veličinám, 
jako je Pražský hrad nebo Petřínská rozhledna. Science 
centrum iQLandia je postavené s evropskou dotací za 
400 milionů korun. Stojí na místě zchátralé továrny De-
sta. Na výstavní ploše o rozloze jednoho hektaru nabízí 
na 350 většinou interaktivních exponátů. Návštěvníky vítá 
například vodní svět, ve sklepích je expozice věnovaná 
geo logii s ukázkami hornin i jeskyní s krápníky. V části vě-
nované vesmíru je simulátor velkého třesku i trenažér pro 
kosmonauty.

Prof. MUDr. Michael Aschermann, DrSc., 
FESC, FACC, jubilující (* 21. 11. 1944)
Michael Aschermann promoval na Fakultě všeobecného 
lékařství univerzity Karlovy v roce 1969. Po kratším poby-
tu na oddělení infekčních hepatitid v Motole byl zařazen 
do interní přípravy v nemocnici na Pleši jako sekundární 
lékař. Téměř celý svůj dosavadní medicínský život strávil ve 
Všeobecné fakultní nemocnici na Karlově náměstí v Praze. 
Zde pracoval nejprve na III. interní klinice a posléze přešel 
na více kardiologicky zaměřenou II. interní kliniku, kterou 
vedl v letech 1999-2004, kde pracuje dodnes. Prof. Ascher-
mann se do historie české kardiologie nesmazatelně za-
psal jako vynikající intervenční kardiolog, výzkumník, 
učitel, autor mnoha významných publikací, monografií 
a především učebnice kardiologie – historicky nejrozsáh-
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lejšího díla české kardiologické literatury. V letech 2004-
2007 byl velmi úspěšným předsedou České kardiologické 
společnosti a v roce 2008 přijal místo šéfredaktora časopi-
su Cor et Vasa. V současné době se zabývá již fungujícím 
projektem, a to je diagnostika a léčba onemocnění plicní 
cirkulace – plicní hypertenze. Úspěchem je jistě také pro-
gram chirurgické léčby chronické tromboembolické plicní 
hypertenze (dnes je operováno již téměř 130 nemocných 
s mortalitou nižší než 5 %), výsledky náročných operací 
jsou nesmírně příznivé. Zcela poslední je pak projekt pre-
vence aterosklerózy a jejích komplikací u školních dětí; 
již více než rok je funkční webový portál a současně se 
také vydává školní časopis (záštita ČKS a MŠMT ČR), ve 
kterém je pro děti ve věku 13-17 let celkem třináct rub-
rik (na 64 stranách) včetně cílených informací o riziko-
vých faktorech aterosklerózy a možných způsobech jejich  
ovlivnění.
 Prof. Aschermann vychoval velké množství českých kar-
diologů, ke kardiologii přivedl také svého syna. Své zdraví 
udržuje pravidelným běháním, dosud i závodně v orientač-
ním běhu jako veterán. Ponechává si čas na čtení beletrie 
všeho druhu, divadlo, koncerty a v posledních letech na 
svou vnučku. V roce 2009 byl vyznamenám prezidentem 
ČR, obdržel medaili Za zásluhy II. stupně.

Jubilant Prof. MUDr. Petr Widimský, DrSc.
Profesor Widimský patří mezi přední české kardiology 
a je špičkovým a mezinárodně uznávaným odborníkem 
v oboru, který zásadním způsobem změnil způsob léčby 
akutního infarktu myokardu v celosvětovém rozsahu. Díky 
práci profesora Widimského se v Česku aplikace koronární 
angioplastiky u nemocných s akutním infarktem myokar-
du stala rutinní záležitostí ve všech kardiocentrech a všech 
krajích. Došlo tak k významnému snížení nemocniční úmrt-
nosti na tuto srdeční příhodu.

 Petr Widimský se narodil 29. 3. 1954 v Praze v rodině 
univerzitního profesora Jiřího Widimského a paní Dagmar 
Widimské, redaktorky latinskoamerického vysílání Česko-
slovenského (později Českého) rozhlasu. Jeho bratr Jiří 
Widimský je významným profesorem 1. LF uK v Praze. 
Obdržel řadu ocenění včetně národní ceny za vědu „Čes-
ká hlava“.
 Lékařskou fakultu uK absolvoval v roce 1979 a v tém-
že roce nastoupil na II. interní kliniku a Fakultní nemocni-
ce Královské Vinohrady. Docentem vnitřního lékařství se 
stal roku 1992, profesorem je od roku 1998. V roce 2001 
se stal přednostou kardiologické kliniky 3. LF uK a FNKV 
poté, co toto pracoviště nově vzniklo oddělením od inter-
ních klinik. Od vzniku kardiocentra FNKV v roce 1996 je 
i jeho přednostou. V současnosti je proděkanem 3. LF uK 
pro vědu a akademické postupy. Další důležitou součás-
tí jeho činností je práce v odborných společnostech. Jako 
jeden z prvních evropských kardiologů obdržel čestný ti-
tul Founding Fellow of the European Society of Cardio-
logy (FESC, diplom č. 29). V současnosti je prezidentem 
České kardiologické společnosti, je zakladatelem a prv-
ním předsedou celoevropského projektu „Stent for Life“ 
organizovaného European Association of Percutaneous 
Cardio vascular Interventions (EAPCI), členem redakčních 
rad řady odborných časopisů (např. European Journal of 
Cardiology, Acute Cardiac Care, Cardiology, Cor et Vasa). 
Pravidelně je zvaným řečníkem nejprestižnějších světových 
kardiologických kongresů a jeho práce jsou tam přijímány 
k prezentaci v nejvýznamnějších sekcích.
 Prof. Widimský rád cestuje, má rád především hory. 
Rád čte dobré knihy, zvláště literaturu faktu. Věnoval a vě-
nuje se řadě sportů – již během studia na fakultě založil 
oddíl softbalu a baseballu TJ Medicina Praha a působil 
sedmnáct let jako jeho předseda, trenér a hrající kapitán. 
Dnes se věnuje nejvíce turistice a cyklistice a pravidelně 
běhá.

žiVoTNÍ PRoSTředÍ

Prahu a Brno dusí ultrajemný prach
V Praze a Brně bylo naměřeno významně vyšší znečiště-
ní ultrajemným prachem než ve srovnatelných lokalitách 
v Berlíně a Kodani. Jde o tak velké znečištění, že může 
vážně ohrožovat zdraví a podílet se na vzniku závažných 
onemocnění. ukazují to výsledky měření ultrajemných pra-
chových částic, které na pozvání dánského velvyslanectví 
a Centra pro životní prostředí a zdraví provedl v Česku ex-
pert Dánské ekologické rady Kaare Press-Kristensen.
 Dánský odborník doporučil Praze, která má jako první 
město v Česku mít nízkoemisní zónu, aby ji zavedla dosta-
tečně velkou. Jde o oblast, do které nebudou moci vjíždět 
auta způsobující větší znečištění. Aby zóna situaci opravdu 
zlepšila, měla by se podle něj zajistit efektivní kontrola do-
držování pravidel a neměla by se znehodnotit příliš velkým 
počtem výjimek.
 „Dalším vhodným a v Dánsku osvědčeným nástrojem 
pro čistější ovzduší je zavádění prachových filtrů u vozidel 
s dieselovým motorem, například u autobusů nebo náklad-

ních vozidel,“ uvedl. Velké znečištění bylo naměřeno také 
v Bratislavě před centrálním autobusovým nádražím.
 Podle Miroslava Šuty z CpŽPZ neplní Praha limity ani 
doporučené hodnoty, které loni doporučila zpřísnit Svě-
tová zdravotnická organizace (WHO). „Měřili jsme velice 
jemné prachové částice, které jsou zhruba 500 až tisíckrát 
menší, než je průměr lidského hlasu. Vznikají typicky ve 
spalovacích motorech automobilů a jejich významným 
zdrojem ve městech jsou vozidla s dieselovými motory,“ 
uvedl Šuta.
 Prachové částice PM0,1 jsou schopny prostupovat 
v plicních sklípcích do krve, kde poškozují stěny cév a mo-
hou vést například k infarktu a mozkové mrtvici. Měření 
počtu ultrajemných prachových částic a stanovení limitů 
pro ně doporučila nově zavést WHO. Jako jedno z řešení 
vidí odborníci posílení městské cyklistiky. Příkladem je Ko-
daň, která má ambici se do deseti let stát „uhlíkově neut-
rálním městem v Evropě“.

www.tyden.cz/rubriky/zdravi/, 
zaslal J. Zajíček
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a EU do roku 2030 sníží emise  
skleníkových plynů o 40 procent
Evropská unie do roku 2030 sníží emise skleníkových ply-
nů o 40 % proti roku 1990, dohodl summit osmadvacítky 
v Bruselu. Na twitteru dohodu oznámil předseda Evropské 
rady Herman Van Rompuy. Dohoda podle něj také obsa-
huje ke stejnému roku v Eu výrobu nejméně 27 % energie 
z obnovitelných zdrojů, zvýšení energetické účinnosti nej-
méně o 27 % a posílení propojenosti energetických sítí. – 
Česká republika získá díky kompenzacím z klimatické 
dohody Evropské unie 50 až 70 miliard korun během de-
seti let, které hodlá vložit do zvýšení energetické účinnosti, 
řekl premiér Bohuslav Sobotka. Během stejné doby si pře-
chod na ekologicky šetrnější energetiku vyžádá investice 
ve stovkách miliard, uvedl premiér na vrcholné schůzce 
Eu v Bruselu.

Hnutí Duha převzalo v Německu  
cenu nadace EuroNatur
Zástupci ekologického sdružení Hnutí Duha na zámku 
Mainau na Bodamském jezeře v Německu převzali cenu 
evropské nadace EuroNatur. Mezi její laureáty patří napří-
klad legendární bojovník proti rasistickému režimu apar-
theidu v Jihoafrické republice Nelson Mandela či britský 
princ Charles. Hnutí Duha ji obdrželo jako první ze střed-
ní Evropy. Podle nadace si ji vysloužilo díky ochraně pří-
rodního dědictví v mezinárodním kontextu a zapojení do 
ochrany Národního parku Šumava a taktéž v souvislosti 
s letošním 25. výročím pádu železné opony. Hnutí Duha 
usiluje o ochranu šumavské divočiny před developerský-
mi projekty a těžbou dřeva. Stálo například za dvěma blo-
kádami kvůli nezákonnému rozhodnutí o kácení dřeva 
v NP Šumava, věnuje se ale i třeba legislativní a odborné  
činnosti.

V nové CHKO Kokořínsko – Máchův kraj  
se rozmnožují vlci
V nové Chráněné krajinné oblasti Kokořínsko – Máchův 
kraj se rozmnožují vlci. V létě zachytily fotopasti v okolí 
Doks opakovaně vlčata s rodiči. Je to první doložené roz-
množování vlků v Čechách po více než 100 letech. Vlkům 
se v oblasti daří díky velkému zalesněnému prostoru bez 
lidské aktivity a také dostatku potravy, tedy hlavně drobné 
zvěře. Kromě toho loví daňčí a černou zvěř, ale ne dospělé, 
zdravé jedince. Vlci by tak lovením mladých nebo oslabe-
ných kusů mohli přispět k řešení problému s přemnožený-
mi divokými prasaty.

Do Karlových Varů se sjeli  
odborníci na minerální vodu
Více než 120 účastníků z dvaatřiceti zemí se sjelo do Kar-
lových Varů na konferenci MinWatt 2014 o minerální 
vodě. unikátní je zejména v tom, že se jí účastní odborní-
ci z mnoha oblastí, kteří studují minerální vodu od jejího 
vzniku, přes distribuci až po vliv na zdraví člověka, řekl za 
pořadatele Zbyněk Hrkal z Ústavu hydrologie, inženýrské 
geologie a užité geofyziky Přírodovědné fakulty univerzity 
Karlovy. Česko disponuje unikátním územím, kde je možné 

najít prakticky všechny typy minerálních vod. „Stačí si vzít 
západočeský lázeňský trojúhelník, Karlovy Vary, Františ-
kovy a Mariánské Lázně. Jsou kousek od sebe, ale každé 
město má úplně jiné prameny. Nedaleko jsou zase jáchy-
movské lázně s radioaktivními prameny. Velké Losiny mají 
zase sirovodíkové, Luhačovice zase prameny s vysokou 
mineralizací,“ vyjmenoval Hrkal. Česko má ale další zvlášt-
nosti. Přestože se v zemi vypije jen 48 litrů přírodní mine-
rální vody na obyvatele za rok, jsou zde oblíbené ochucené 
minerálky, které jsou v jiných zemích spíše výjimkou.

Máchův kraj se oficiálně stal  
součástí CHKO Kokořínsko
Máchův kraj se oficiálně stal součástí Chráněné krajinné 
oblasti Kokořínsko, vznikla tak nová chráněná krajinná ob-
last Kokořínsko – Máchův kraj. Vláda rozhodla na jaře, že 
oblast kolem Doksů bude do CHKO nově zahrnuta. Mělo 
by to zaručit zachování unikátní přírody. Pro správu ob-
lasti to bude znamenat zvýšení nákladů na udržování, ale 
i rozvoj cestovního ruchu, řekl vedoucí Správy CHKO Ko-
kořínsko – Máchův kraj Ladislav Pořízek. Do lokality pat-
ří i bývalý vojenský výcvikový prostor Ralsko. V Máchově 
kraji jsou místa, která nemají daleko od prapůvodní české 
divočiny – slatiny a rašeliniště, hluboké bučiny a podmáče-
né lesy, ale důležitou součástí chystané CHKO jsou také 
místa, která vytvořili lidé, například louky, Máchovo jeze-
ro, Novozámecký a Břehyňský rybník nebo Hradčanské 
rybníky.

V Českých Budějovicích skončil šestidenní 
agrosalón Země živitelka
Tradiční akci letos navštívilo asi 90 000 lidí, což je zhruba 
o 10 000 méně než loni. Na agrosalónu se představilo na 
ploše přes 36 000 metrů čtverečních více než 600 vysta-
vovatelů a prodejců. Země živitelka nabízí prostor všem 
odvětvím týkajícím se zemědělské výroby, od rostlinné 
a živočišné přes techniku a potravinářství až po mysli-
vost a rybářství. Letošní 41. ročník Země živitelky potvrdil  
trend z minulých let. Kdysi široká nabídka zemědělské 
techniky a přehlídka hospodářských zvířat od drůbeže po 
skot se mění spíš v zábavnou akci. Nejčastěji návštěvní-
ci mohou narazit na obchůdky s potravinami, sladkostmi 
nebo nápoji. Přesto Země živitelka stále zůstává největším 
tuzemským agrosalónem.

Péči v rodině má 80 000 seniorů,  
rodina jim týdně věnuje 41 hodin
Péči v rodinách v Česku dostává kolem 80 000 seniorů 
a seniorek. Většinou se o ně starají ženy – manželky, dcery 
či snachy. Průměrně rodina věnuje opatrování svého blíz-
kého jednačtyřicet hodin týdně. Výsledky dvou výzkumů 
na tiskové konferenci představil Hynek Jeřábek z Institutu 
sociologických studií Fakulty sociálních věd univerzity Kar-
lovy. České rodiny podle zjištění expertů péči o své starší 
členy chápou jako „práci z lásky“. Intenzivnější opatrování 
pro ně ale představuje zátěž, a to fyzickou i psychickou. 
Právě pečující ženy kolem padesátky často musí opustit 
zaměstnání, aby se mohly o stárnoucí rodiče postarat. 
K tomu mnohé pečují ještě o své nedospělé děti. Vrátit se 
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zpět do práce se jim pak daří velmi těžko, místo totiž hle-
dají obtížně. Odborníci mluví o sendvičové generaci, kte-
rá se kvůli stárnutí společnosti a odsouvání rodičovství do 
pozdějšího věku stále víc rozrůstá. Právě na tuto generaci 
zaměřuje nyní svou kampaň s názvem Generace uprostřed 
spolek Život 90, který pomáhá seniorům. Jejich blízké chce 
informovat o tom, jaké mohou využít služby a pomoc, aby 
opatrování zvládli snáz.

Nejlepším ekologickým projektem  
se stala akce Ukliďme Česko
Akce ukliďme Česko se stala nejlepším ekologickým pro-
jektem v soutěži Energy Globe Award ČR. Rozhodli o tom 
diváci v sále pražského Divadla na Vinohradech, kde se 
vyhlašování vítězů konalo. Mezinárodní odborná porota 
vybrala nejlepší projekty v každé ze čtyř kategorii – Obec, 
Firma, Kutil a Mládež. Soutěž se uskutečnila pošesté. Vítěz 
bude reprezentovat Česko v mezinárodním finále soutěže. 
Dobrovolnickou úklidovou akci s názvem ukliďme Česko 
vymyslel spolek Ekosmák. Více než 6 000 lidí pomohlo sesbí-
rat 350 tun odpadu a zlikvidovali přes 500 černých skládek.

Začal výlov největšího českého rybníka 
Rožmberka
Zhruba 110 tun tržních ryb vyloví rybáři z největšího 
českého rybníku Rožmberk. Do loviště na pramicích při 
prvním zátahu vyjeli krátce po východu slunce. Pro tisíce 
návštěvníků je připravena atraktivní podívaná a také rybí 
speciality. Zátahy se budou podle počtu ryb opakovat bě-
hem výlovu tři až čtyřikrát denně. České moře, jak se Ro-
žmberku říká, se vypouští zhruba dva týdny. Pak se diváci 
mohou stát svědky typické jihočeské podívané. uvidí rybá-
ře na pramicích, jim sekundující pěšáky táhnoucí na rame-
nou nevod, kroužící racky a číhající volavky, vířící hřbety 
ryb ve zdvihající se síti ok. Rybník Rožmberk se rozkládá na 
647 hektarech. Spolu s Novou řekou ho v 16. století navrhl 
stavitel Jakub Krčín z Jelčan.

Konference o památkách doplní  
festival Architecture Week
Za účasti zástupců uNESCO, architektů i odborníků na 
ochranu památek a architektonického dědictví se v rezi-
denci pražského primátora uskutečnila konference Sou-
časná architektura v historických souvislostech. Konala se 
v rámci festivalu Architecture Week. Přednášející na kon-
ferenci s podtitulem Správa historické městské krajiny se 
věnovali včleňování současné architektury do historického 
prostředí ve městech, analýzám nových koncepcí kulturní-
ho dědictví a jejich adaptability na historická města nebo 
vztahu městské krajiny a času. Za uNESCO vystoupila 
Marie Noel Tournouxová, koordinátorka programu pro 
města, a Michal Turner, předseda Studií oboru urbanismu 
a památkové péče.

ČR má třetí oblast tmavé oblohy,  
vznikla na Manětínsku
Na severním Plzeňsku, na území Plzeňského a z malé části 
i Karlovarského kraje, byla vyhlášena Manětínská oblast 

tmavé oblohy. Jde o místo, kde noční oblohu nenarušuje 
světlo lidských sídel. V Česku zatím existují dvě podobná 
místa, a sice Jizerská a Beskydská oblast. „Ty dvě oblas-
ti, které už u nás existují, jsou na hraničních horách, tedy 
poměrně daleko od civilizace. Zde na Manětínsku ale ob-
last nacházíme uprostřed západních Čech,“ uvedl Pavel 
Suchan z Astronomického ústavu Akademie věd ČR. Po 
celém světě je více než čtyřicet parků s tmavou oblohou, 
na evropském kontinentě osm. ČR se s třemi nyní dostává 
na evropskou špici.

Jihočeská obec Cehnice získala cenu  
v soutěži Evropská kvetoucí sídla
Jihočeská obec Cehnice získala spolu s několika dalšími ob-
cemi v Evropě zlato v celoevropské soutěži Entente Florale 
Europe (Evropská kvetoucí sídla). Ocenění se předávala 
v Maďarsku. Podle představitelů Cehnic se obec stala po 
dvanácti letech teprve druhou vesnicí v celém Česku, která 
toto evropské ocenění v oblasti ekologie obdržela.

Do zlínské zoo dorazili rejnoci,  
obydlí bazén v nové expozici
Dvacet mořských rejnoků druhu siba ománská dorazilo 
z Nizozemska do zlínské zoologické zahrady. Budou obý-
vat bazén v nové expozici nazvané Zátoka rejnoků. Nová 
expozice je ojedinělá v republice i Evropě, do Zlína by tak 
měla nalákat další návštěvníky. Zahrada je druhou nejna-
vštěvovanější v zemi.

Brněnská zoologická zahrada má nový 
průchozí výběh pro klokany a nově  
nabízí procházku africkou vesnicí
Brněnská zoologická zahrada se pyšní novým výběhem 
pro klokany. Je průchozí, takže se návštěvníci dostanou 
ke zvířatům takřka na dosah ruky. Krmení a hlazení však 
není žádoucí. Členitý terén doplňuje umělá skála s kopie-
mi skalních maleb původních obyvatel Austrálie. Zatím 
mohou návštěvníci obdivovat čtyři klokany rudokrké, kteří 
pocházejí ze zoo v Lešné, a jednoho klokana parma z Olo-
mouce. Brzy přibudou také skalní klokani. Přicestují do 
Brna přímo z Austrálie a budou jedinými zástupci svého 
druhu v Česku.
 Procházka africkou vesnicí s typickými hliněnými chýše-
mi je novým lákadlem brněnské zoologické zahrady. Ves-
nička vznikla díky investici 30 milionů korun z evropských 
fondů, stavitelé ji nazvali Samburu. Lidé ji najdou v nejvýše 
položené části Mniší hory, v místě bývalé betonové vyhlíd-
ky před výběhem safari. Vesnici tvoří osm chýší a dvě nově 
upravené vyhlídky na výběh se žirafami a zebrami. Starý 
vodojem nechalo vedení zoo přetvořit do podoby přistá-
vajícího balónu s cestovatelem, který přichází na návštěvu 
za domorodci. V chýších naleznou návštěvníci občerstvení, 
informace o Africe a toalety.

Kvůli usmrceným antilopám z Prahy  
přišla zoo v JAR o akreditaci
Africká asociace zoologických zahrad a akvárií (PAAZA) 
kvůli usmrceným antilopám sitatunga z Prahy odebrala 
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a zoo v Johannesburgu akreditaci a minimálně na dalších 
dvanáct měsíců jí pozastavila členství. Pražská zoo se po-
dle výsledků vyšetřování neprovinila. Na začátku srpna 
bylo v Jihoafrické republice kvůli chybějícímu veterinární-
mu vyšetření usmrceno osm antilop, které pražská zoo da-
rovala zoologické zahradě v Johannesburgu. Do Jihoafrické 
republiky se dostaly 1. srpna letecky přes Frankfurt nad 
Mohanem, ale úřady jejich dovoz zakázaly. Měly být vrá-
ceny zpět, nebo utraceny; po dvou dnech byly usmrceny.
 Zvířata byla dva a půl dne zavřená v přepravních bed-
nách bez další dávky sedativ, i když ta z Prahy již přestala 
působit. Navíc některé neměly ani přístup k vodě, takže 
všechny byly dehydrované a čtyři z nich ještě před usmrce-
ním zkolabovaly. Nikdo z jihoafrické zoo na letiště nedora-
zil. K aktivitě její pracovníky nevyburcovaly ani opakované 
telefonáty vedení pražské zoo. Etický výbor klade jihoafric-
ké zoologické zahradě rovněž za vinu, že si nezjistila změnu 
legislativy a chybně informovala českou stranu o tom, jaká 
vyšetření jsou potřeba. Navíc johannesburská zoo už v břez-
nu podepsala smlouvu se soukromníkem Clivem Albuttem, 
že šest z osmi antilop z Prahy pošle na jeho farmu. Dárce 
přitom o ničem takovém neinformovala, pražská zoo se to 
dozvěděla náhodou až ve chvíli, kdy byla zvířata v Africe.

V pražské zoo je nová  
lví rodina z Magdeburgu
Pražská zoologická zahrada má novou trojici lvů indických, 
která do zoo přicestovala z německého Magdeburgu. 
Samce Paryse, jenž v Praze už v minulosti pobýval, mo-
hou návštěvníci vidět v pavilonu kočkovitých šelem. Jeho 
partnerka Kalindi a jejich sedmnáctiměsíční samička Sajani 
jsou zatím v zázemí. Společně by se měly ve výběhu objevit 
zřejmě začátkem října. Tato lví rodina nahradila v Praze tři-
náctiletou samici Aishu, která v rámci Evropského záchov-
ného programu EEP zamířila do Izraele. Vedení pražské 
zoo se chce na chov lvů indických v budoucnu ještě více 
zaměřit. „Evropské chovy trpí tím, že po dvacet let nebyly 
oživeny novou krví. Navázali jsme proto spolupráci přímo 
s indickými partnery,“ řekl ředitel zoo Miroslav Bobek.

V pražské zoo se narodil hrabáč,  
vypadá prý jako mimozemšťan
Samičce hrabáče kapského Kvídě se přímo před zraky 
návštěvníků pražské zoologické zahrady narodilo mládě. 
Ředitel Miroslav Bobek jeho vzhled přirovnal k mimozemš-
ťanovi. Tento druh savce chová jen osmnáct zoologických 
zahrad. V Praze se za 35 let podařilo odchovat tři mláďata, 
poslední v roce 2004. Ředitel napsal, že z jeho pohledu jde 
o mládě roku. „A to nejen proto, že Kvídu jsem už víckrát 
označil za své nejoblíbenější zvíře, ale především z toho 
důvodu, že její mládě je opravdu úchvatné. Protažená hla-
va, velké oči a uši, svrasklá kůže a dlouhatánské drápky – 
vážně mimozemšťan!“ uvedl v tiskové zprávě. Devítiletá 
Kvída porodila mládě už loni, to ale nepřežilo.

V plzeňské zoo se narodilo  
21 krokodýlů čelnatých
Dosud největší počet afrických krokodýlů čelnatých se le-
tos narodilo v plzeňské zoologické zahradě. Z jedné snůš-

ky se vylíhlo jednadvacet mláďat. Krokodýly čelnaté zoo 
rozmnožuje od roku 2001, z jedenácti snůšek se v ní na-
rodilo přes sto mláďat tohoto druhu, řekl ČTK mluvčí zoo 
Martin Vobruba. „Máme nejúspěšnější chovný krokodýlí 
pár v historii českých zoologických zahrad,“ uvedl. Matka 
všech mláďat byla odchycena v přírodě a do Plzně přices-
tovala v roce 1974. Je tak nejen geneticky cenný jedinec, 
ale také jeden z nejdéle žijících obyvatel plzeňské zoo 
a zároveň jedno z nejstarších chovaných zvířat. Krokodýli 
čelnatí dorůstají nejvýše dvoumetrové délky a dožívají se 
třiceti až padesáti let. Zoo může chovat jen dospělý pár 
krokodýlů čelnatých, mláďata tak po čase míří do dalších 
zoologických zahrad.

Vzácný nosorožec patřící ZOO Dvůr Králové 
uhynul v Keni stářím
Samec vzácného nosorožce severního bílého, který patřil 
ZOO Dvůr Králové nad Labem, uhynul v keňské rezervaci 
Ol Pejeta přirozeně stářím. Projekt rozmnožení nosorožců 
v Africe bude pokračovat, k převozu zbylých tří nosorožců 
zpět do Dvora Králové není důvod. uhynulý samec Suni byl 
jedním z posledních sedmi známých nosorožců severních 
bílých na světě. Věk dožití nosorožců v přírodě je 35 roků 
a Sunimu bylo 34 let, do Afriky byl převezen v roce 2009.

Ornitologové objevili v Přerově  
černobílého kosa, jde o raritu
Ornitologové objevili v těchto dnech v ulicích Přerova čer-
nobílého kosa. Podle nich jde o barevnou anomálii. Podob-
ného černobílého kosa objevili odborníci ve městě už před 
lety, výjimečně jej mohou podle nich sledovat lidé i v ostat-
ních městech. Leucismus je barevná odchylka, která se 
může vzácně vyskytnout i u dalších druhů ptáků, savců 
nebo u plazů. Na rozdíl od albínů nemají červené oči, ale 
světlejší nebo modře zbarvené. Zvířata s touto poruchou si 
mohou částečně zachovat na části těla i původní zbarvení, 
a proto jsou strakatá a velmi nápadná.

Do oblasti Podyjí se po zhruba  
půl století vrátili syslové obecní
Do Podyjí na Znojemsku se letos vrátili po bezmála půl 
století kriticky ohrožení syslové obecní. Zhruba pětatřicet 
jejich nor našli zoologové nedaleko Hnanic v těsném sou-
sedství Národního parku Podyjí. Nyní syslové zimují pod 
zemí a pozorovat je bude možné až příští rok na jaře, řekl 
ČTK zoolog Jihomoravského muzea ve Znojmě Antonín 
Reiter. Podle něj je otázkou, zda se tato kolonie udrží i do 
budoucna. Syslové se asi do Podyjí rozšířili z Rakouska. 
V ČR jsou jejich kolonie vzácností.
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Odborníci identifikovali 
přes 400 let starý dvůr novokřtěnců
Odborníci na jižní Moravě identifikovali přes 400 let starý 
dvůr novokřtěnců. Nachází se v údolí říčky Rokytné v ka-
tastru Horních Kounic na Znojemsku. Památkáři chtějí, 
aby stát unikátní soubor staveb vyhlásil kulturní památ-
kou. ČTK to řekl archeolog Jiří Pajer. Dvůr zvaný Alinkov 
tvoří soubor staveb, ve kterém žilo zhruba v letech 1595-
1622 kolem 150 příslušníků novokřtěnecké komunity. „Po 
architektonické stránce areál nemá analogie v jiných do-
chovaných pozdně renesančních stavbách u nás,“ uvedl 
Pajer. Na místě identifikoval mlýn, pekárnu, stáje nebo 
společenskou místnost pro komunitu. Areál dvora má sou-
kromého vlastníka a je ve zchátralém stavu. Novokřtěn-
ci byli náboženská komunita, která v českých zemích žila 
v 16. a 17. století. Roku 1622 musela z regionu odejít. His-
torici její dějiny zaznamenali i v Mikulově na Břeclavsku, 
kde vzniká naučná stezka. Novokřtěnci neboli habáni byli 
proslulí například výrobou keramiky.

U Dolních Věstonic vznikne archeopark: 
přiblíží dobu lovců mamutů
Mezi Dolními Věstonicemi a Pavlovem na Břeclavsku se 
začne stavět archeopark, který představí dobu lovců ma-

mutů. Příchozí najdou v nové budově archeologické vyko-
pávky a také nejcennější předměty, které se v této oblasti 
podařilo vědcům najít, řekl ČTK ředitel mikulovského re-
gionálního muzea Petr Kubín. Vybudování expozice přijde 
na 96,5 milionu korun. Zhruba 75 % nákladů uhradí na 
dotacích Eu, zbytek zaplatí stát. S otevřením stálé výstavy 
se počítá v říjnu 2015. Připomene, že oblast Dolních Věs-
tonic patří k nejvýznamnějším archeologickým nalezištím 
na světě pro období starší doby kamenné.

Ve vyšebrodském klášteře 
objevili renesanční fresky
Při restaurování Rožmberské brány, která je reprezen-
tativním vstupem do areálu Vyšebrodského kláštera, 
našli restaurátoři renesanční fresky. Objevili na nich pat-
rony kláštera a řádu a také symboly zakladatelů kláštera – 
Rožm berků. „Restaurátoři postupně obnovili celou obří 
fresku ze 16. století s postavou sv. Bernarda a sv. Benedik-
ta a uprostřed opět září postava Panny Marie, patronky 
našeho kláštera a cisterciáckého řádu,“ uvedl vyšebrodský 
převor Justin Berka. To vše je ozdobeno symboly zaklada-
telského rodu Rožmberků, kterým se vyšebrodský klášter 
stal duchovním centrem a místem posledního odpočinku. 
Převor doufá, že se v příštím roce klášteru podaří sehnat 
peníze na obnovu vnitřní fasády Rožmberské brány.

ARcHeoloGie

Do Rakouska i nadále jen s Českými drahami

Česká vláda je dlouhodobě pod tlakem na otevření želez-
niční dopravy v České republice konkurenci. V současnosti 
sice na několika málo trasách jezdí v ČR soukromé spo-
lečnosti konkurující státem vlastněným Českým drahám, 
ale jedná se dosud o pouhý zlomek spojů. Již několik let 
jezdí na trase Praha – Ostrava firmy RegioJet a LeoExpress 
a konkurenční boj zde vedl nejenom k celkovému zlepšení 
služeb všech dopravců, ale především k radikálnímu sní-
žení cen pro zákazníky. Totéž očekává veřejnost od libe-
ralizace i na dalších tratích, kde navíc České dráhy často 
zrovna svými výkony dosud cestující nepřesvědčila. Velmi 
aktivní je ve svých apelech na otevření trhu také podni-
katel a vlastník RegioJetu Radim Jančura, který dokonce 
usiluje o nahrazení služeb Českých drah nabídkou své fir-
my. Česká vláda nakonec snahám o liberalizaci trhu vy-
šla alespoň částečně vstříc a schválila harmonogram jeho 
otvírání. Podle něj by ministerstvo dopravy mělo vypsat 
do roku 2020 soutěžní řízení na provozování celkem šesti 
dálkových tratí rychlíků. Přitom první tendr podle plánu 
byl vyhlášen již letos – šlo v něm o provoz na trati spojující 
Plzeň se Žatcem, Chomutovem a Mostem od přelomu let 
2016-2017. Nicméně právě na této trase se možná prosadí 
konkurence již podstatně dříve. Původně to vypadalo, že 
ministerstvo dopravy provoz na této trati přenechá i po 
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vypršení původní smlouvy bez dalšího Českým drahám, 
proti tomu se však ozvala německá společnost Arriva pa-
třící gigantu DB, která už na českém trhu působí a pravi-
delně se tendrů o provozování jednotlivých tratí v České 
republice účastní. Její první nabídka sice cenově zaostá-
vala oproti nabídce státní firmy, později však poslala její 
vylepšenou verzi, která se zdá být výhodnější. Arriva totiž 
projevila ochotu linku Praha – Most v přechodném období 
provozovat za 37,3 milionu korunu, což je o 3,4 milionu 
korun méně, než požadují České dráhy. Jako problém se 
však může ukázat otázka naplnění všech požadavků sta-
novených výběrovou komisí. Nižší ceny Arriva dosáhla 
tím, že místo nových vozů by využila starší německé typy, 
které však nejsou nízkopodlažní a nemají ani zvedací plo-
šiny pro invalidní vozíky či dětské kočárky. Ovšem podle  
tisku ani České dráhy nepočítali s nasazením nízkopodlaž-
ních vagonů.
 Zdá se tedy, že nakonec, jak již to v těchto případech 
bývá v České republice zvykem, rozhodne síla lobby jed-
notlivých firem a možná i politické aspekty. Pro České drá-
hy by mohla přitom svědčit skutečnost, že zaměstnávají 
velké množství lidí, o jejichž hlasy mají eminentní zájem 
všechny politické strany. Na druhou stranu však nelze 
podceňovat ani sílu dlouhodobé kritiky služeb nabízených 
Českými drahami právě na podobných regionálních tra-
tích. Tendry připravované ministerstvem dopravy počítají 
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a s uznáváním jízdenek mezi jednotlivými dopravci tak, aby 
cestující mohli na stejné trase využívat všechny spoje bez 
ohledu na to, jaké společnosti je provozují. To zatím např. 
na zmíněné trase Praha – Ostrava nefunguje, což vede 
k cenové válce. Naopak na nově vysoutěžených tratích by 
měl platit i jednotný tarif vycházející ze stávajících tarifu 
Českých drah.
 Materiál Ministerstva dopravy vedle tratí, na jejichž 
provozování budou vypsána výběrová řízení, uvádí i tra-
sy, u nichž s ničím podobným alespoň v nejbližších le-
tech nepočítá. A mezi nimi najdeme právě nezajímavější 
tratě mezinárodních expresů směřujících do sousedních 
zemí, jako například spojení na Slovensko přes Ostravu 
nebo Luhačovice, stejně jako trať směřující z Německa 
přes Ústí nad Labem, Prahu a Brno do Rakouska a na  
Slovensko.
 Tendry se pravděpodobně netknou ani dalších že-
lezničních spojení České republiky a Rakouska, ať již jde 
o kdysi pašeráky tak oblíbený rychlík mezi Varšavou, Os-
travou, Brnem, Břeclaví a Vídní nebo o trasu Praha – České 
Budějovice – Rakousko. Mimo systém tendrů se ocitla také 
trať mezi Brnem, Břeclaví, Otrokovicemi a Olomoucí. Pod-
le ministerstva dopravy ve všech těchto uvedených přípa-
dech je nutné kvůli zachování přepravních služeb vhodné 
objednávat provoz jen u Českých drah.
 Pokud se budete chtít vrátit z pobytu v České republice 
do Lince nebo do Vídně, nezbude vám, než se spoléhat, 
že služby na těchto tratí zlepší České dráhy i bez drsného 
tlaku konkurence státního kolosu. České dráhy to alespoň 
opakovaně slibují, nicméně jejich prohlášení bohužel velmi 
často za reálnými výsledky těžce pokulhávají.
  (MaFr)

Dálniční spojení mezi Českem a Rakouskem 
bude hotovo do roku 2021
Spojení české dálnice D3 a rakouské S10 bude dokončeno 
do roku 2021. Po setkání s ministrem dopravy Antonínem 
Prachařem to řekl hornorakouský hejtman Josef Pühringer. 
Kromě chybějícího dálničního spojení oba politici probírali 
aktuální harmonogram modernizace koridorové trati ve-
doucí do Českých Budějovic a dále do Rakouska. Dálnice 
D3 má spojit Prahu, Tábor a České Budějovice a z Horního 
Třebonína pokračovat jako rychlostní silnice k rakouským 
hranicím. Předpokládané náklady na stavbu jsou zhruba 
80 miliard korun.

Stavba nejdelšího železničního tunelu 
u Plzně začíná se zpožděním
S ročním zpožděním hlavně kvůli archeologickému prů-
zkumu začíná stavba nejdelšího železničního tunelu v zemi 
u Kyšic na Plzeňsku. Půjde o hlavní součást nové dvojko-
lejné tratě z Rokycan do Plzně, jejíž budování začalo loni 
v listopadu. Jeden z posledních úseků na III. železničním 
koridoru Praha – Plzeň – Cheb přijde na 3,9 miliardy ko-
run, polovinu má stát tunel. Celá trať bude hotová do po-
loviny roku 2017, řekl ČTK náměstek generálního ředitele 
Správy železniční dopravní cesty (SŽDC) Mojmír Nejez-
chleb. u Kyšic už by se měl tento týden objevit speciální 
razicí stroj německé firmy Herrenknecht TBM, který se vy-
ráběl sedm měsíců na míru pro plzeňskou stavbu.

Jednání ÖBB – SŽDC

V září se v Českých Budějovicích uskutečnilo společné jed-
nání zástupců ÖBB Infrastruktur a odboru strategie SŽDC, 
jehož hlavní náplní byla problematika budoucího rozvoje 
dálkového spojení Praha – České Budějovice – Linz.
 Současný počet a podoba přímých vlaků mezi Prahou 
a hornorakouským hlavním městem Linz s cestovní dobou 
téměř pěti hodin je pro obě strany z dlouhodobého po-
hledu neudržitelná a nekonkurenceschopná. Jízdní doba 
v úseku Praha – Tábor – České Budějovice je z důvodu 
postupné výstavby IV. tranzitního koridoru již několik let 
prodloužena oproti době před výstavbou o cca 30 minut, 
v úseku Summerau – Linz mají vlaky charakter regionál-
ního spojení s velkým počtem zastávek, což jízdní dobu 
rovněž neúměrně prodlužuje. Podmínkou rakouské strany 
pro znovuzavedení a další rozvoj dálkové dopravy na této 
relaci bylo dosažení jízdní doby pod čtyři hodiny.
 Po dokončení většiny staveb IV. tranzitního koridoru 
(vyjma problematického úseku Nemanice – Ševětín), kte-
ré je předpokládáno v letech 2018-2019, je česká strana 
schopná garantovat jízdní dobu Praha – České Budějovi-
ce cca 105 minut, v úseku České Budějovice – Summerau 
pak lze při zastavení pouze ve stanici Rybník dosáhnout 
jízdní dobu 56 minut. Rakouská strana se na základě těch-
to informací zavázala garantovat jízdní dobu Summerau – 
Linz cca 60 minut při výrazné redukci počtu zastavení. 
Další zkrácení jízdní doby na rakouské straně není podle 
zástupců ÖBB s ohledem zatím odloženou rekonstrukci 
tratě možné (předpokládáno pouze vybudování druhé ko-
leje v úseku Linz – St. Georgen). Od roku 2019 tak bude 
možné dosáhnout jízdní dobu Praha – Linz cca 3:45, což je 
oproti současnému stavu o více než hodinu méně. Nově by 
mohlo být v relaci Praha – Linz zavedeno čtyři až pět párů 
vlaků se zajištěním přestupů na vlaky ve směru Salzburg, 
Innsbruck a dále do Švýcarska, popř. Itálie. Tím dojde 
i adekvátnímu využití investic do 4. národního tranzitního 
železničního koridoru a naplnění i evropského významu 
uvedeného spojení.
 Dohoda obou zúčastněných stran bude stvrzena pod-
pisem česko-rakouského memoranda na úrovni ministrů 
dopravy České republiky a Rakouska, ve kterém se obě 
země zaváží dále rozvíjet nejen dnes velmi sledované spo-
jení Praha – Wien – Graz, ale také linku Praha – České 
Budějovice – Linz. Právě výslovné deklarování společného 
zájmu na rozvoji spojení Praha – Linec v memorandu bylo 
podmíněno pozitivními závěry jednání ÖBB Infrastruktur 
a SŽDC.
  Zaslal J. Zajíček

Vlakem do Mošnova už na jaře příštího roku
Napojení mošnovského letiště na vlakový koridor Ostra-
va – Praha pokračuje podle plánu. První cestující se vlakem 
na letiště dostanou na jaře příštího roku.
 „V současné době jsou položeny koleje v délce zhruba 
dvou kilometrů z celkového tříkilometrového úseku. Probí-
há montáž přestupního terminálu a přístupového objektu, 
který propojí terminál se stávající odletovou halou,“ uvedla 
tisková mluvčí Moravskoslezského kraje Petra Špornová.
 V průběhu května příštího roku, kdy skončí půlroční 
zkušební provoz, dopraví trať své první cestující. Nové spo-
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jení budou využívat i firmy z mošnovské průmyslové zóny. 
„Dostavba kolejového napojení je naplánována na listopad 
2014. V tuto chvíli neočekáváme žádné komplikace spoje-
né s dokončením stavby,“ dodala Špornová. Konečná cena 
bude 530 milionů.
 Stavba jednokolejné trati začala 9. září loňského roku. 
Její součástí bude silniční nadjezd i zastřešený terminál, 
před kterým vznikne parkoviště, a s odbavovací letištní ha-
lou bude propojený krytou chodbou.
 Kromě cestujících a samotného letiště budou železnici 
využívat i firmy v mošnovské průmyslové zóně, která tím 
získá další strategické napojení na dopravní síť.
 „Hlavním přínosem železničního spojení letiště je uni-
kátní propojení letecké, silniční a železniční dopravy v jed-
nom místě ve vazbách regionálních i nadregionálních,“ 
řekla již dříve Šárka Vlčková, tehdejší mluvčí krajského 
úřadu. Efekty tohoto propojení podle ní pocítí průmyslové 
podniky, logistické firmy, ale i turisté, kteří míří do regionu 
za památkami, sportem či lázeňstvím.
 Cestující využívající leteckou přepravu se budou moci 
dopravit na nebo z letiště přímo k odletovému nebo příle-
tovému terminálu prostřednictvím pravidelných a častých 
vlakových spojení z železničních stanic Ostrava-Svinov 
nebo Studénka, které mají přípoje na rychlíkové spo-
je do celé republiky nebo blízkých sídel v Polsku nebo  
Slovensku.

Moravskoslezský deník Ostravsko, 
Michael Chrobok, zaslal J. Zajíček

Unie chce více propojit Evropu.  
Na nové koridory dá miliardy
Tři z devíti klíčových koridorů mají vést i přes území Čes-
ka. Aktuálně členské země promýšlejí konkrétní podobu 
nové dopravní sítě. Evropská komise vyčlenila na dopravní 
infra strukturu dosud největší částku ve své historii. Celkem 
11,9 miliardy eur půjde na devět velkých dopravních kori-
dorů, které vytvoří hlavní dopravní síť na starém kontinen-
tu. Tři z nich povedou i přes území Česka.
 Nová dopravní síť by měla propojit 94 hlavních evrop-
ských přístavů s železnicemi a silnicemi, stejně tak chce 
komise zmodernizovat 15 tisíc kilometrů železnic na vyso-
korychlostní tratě. Lidé by se měli také dostat vlakem na 
osmatřicet hlavních letišť – včetně Prahy a Ostravy.
 Vylepšení dopravních úseků má v první řadě usnad-
nit přeshraniční cestování, zlepšit spojení mezi východem 
a západem a odstranit problémové části se sníženou prů-
chodností. „Oblasti v Evropě, které nemají dobré doprav-
ní spojení, nezaznamenají růst a nebudou prosperovat,“ 
dodává místopředseda Evropské komise odpovědný za 
dopravu Siim Kallas.
 Českou republiku budou protínat baltsko-jadranský, 
východní a rýnsko-dunajský koridor. První z nich propoju-
je například polský Gdaňsk, Štětín, Varšavu, Vratislav, Os-
travu, Brno, Štýrský Hradec a Benátky. Druhý Hamburg, 
Prahu, Brno, Budapešť, rumunský Temešvár, Sofii a Atény. 
Poslední z nich povede přes města v Německu, Česku, Slo-
vensku, Rakousku, Maďarsku, Rumunsku a Bulharsku.
 Aktuálně mají členské státy za úkol navrhnout konkrét-
ní podobu projektů, nabídky budou předkládat 26. února 
2015. Výsledky výběrového řízení a přidělení prostředků 
na projekty budou oznámeny během příštího léta. Komise 

přitom zdůrazňuje, že na financování projektu se budou 
muset kromě Eu podílet i jednotlivé země.
Zdroj: http://zpravy.aktualne.cz/ekonomika/un...sty/r~, 

zaslal J. Zajíček

Propojila Východ a Západ,  
teď Vindobona končí
Pětadvacet let po pádu Berlínské zdi a po krachu komu-
nistického režimu skončí železniční spoj, který jako jeden 
z mála narušoval neprostupnou hranici mezi Západem 
a Východem. Od prosince přestane jezdit přímý vlak na 
trase Berlín – Praha – Vídeň známý jako Vindobona.
 „Toto spojení zaniká v souvislosti s novým dopravním 
konceptem na lince Praha – Vídeň – Graz, kde budou nově 
od letošního prosince zavedeny spoje railjet v pravidelném 
dvouhodinovém intervalu,“ vysvětlil mluvčí Českých drah 
Petr Šťáhlavský. Railjety jsou moderní soupravy značky Sie-
mens, které dráhy koupily za tři miliardy korun právě od 
Rakušanů.
 Co se týče trasy do Německa, tu obslouží rychlík s ná-
zvem Porta Bohemica – ten spojí Hamburg a Berlín s Pra-
hou, Brnem, Bratislavou a Budapeští.
 „Pro nové vlaky railjet Praha – Vídeň – Graz byl zvo-
len jednotný model pojmenování podle významných hu-
debních skladatelů, kteří mají vztah k Praze, Vídni, našim 
zemím. Název Vindobona nekoresponduje s tímto mode-
lem. Nově se ale na trase objeví vlaky se jmény hudebních 
skladatelů, například Johann Strauss nebo W. A. Mozart,“ 
dodal Šťáhlavský druhý důvod konce Vindobony.
 Plány na to, jak propojit středoevropské metropole se 
uceleněji začaly rodit až po druhé světové válce. V roce 
1951 vyjel vlak s názvem Mír, který začínal v Berlíně a kon-
čil v Praze. Vindobona, jejíž jméno je odvozeno od názvu 
starověkého keltského a později římského sídliště na úze-
mí dnešní Vídně, začala fungovat v roce 1957, šlo o spo-
lečný projekt Československých drah, východoněmeckých 
Deutsche Reichsbahn a rakouských Österreichische Bun-
desbahnen. Tím, že přímo spojovala dva komunistické 
státy s kapitalistickým Rakouskem, byla unikátní a rychle 
získávala na oblibě. Hodně ji využívali diplomaté a lidé, 
kteří cestovali ze Skandinávie do Rakouska.
 Tomu, že v šedesátých a sedmdesátých letech nabyla 
Vindobona téměř ikonického postavení, pomohly i stroje, 
které ji tvořily. V pravidelných intervalech se na ní střídaly 
soupravy československé s těmi německými a rakouskými, 
původně na trase jezdily motorové jednotky, které od osm-
desátých let nahradily klasické vagony tažené lokomotivou.
 V letech 1962-1964 se používaly bílomodré rakouské 
soupravy VT 5145 známé jako Modrý blesk. Tvář Vindo-
boně ale daly německé vlaky z let 1966-1979 – v Česko-
slovensku měly přezdívku delfín pro svůj aerodynamický 
tvar. Červenobílé stroje z vagonky ve Zhořelci dokázaly jet 
až 160 kilometrů v hodině a byly na svou dobu mimořádně 
luxusní a pohodlné. Byly k vidění i na trasách z Karlových 
Varů do Lipska a do Berlína.
 Konec Vindobony není jedinou změnou, k níž České 
dráhy od prosince přistoupí. Změní se i názvy několika dal-
ších tradičních spojů – do Ostravy už například nebude 
jezdit rychlík Leoš Janáček, ale Petr Bezruč.

Hospodářské noviny – Luboš Kreč,  
zaslal J. Zajíček
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a Vlakem z Vídně do Brna poprvé před 175 lety:
odbočka Severní dráhy císaře Ferdinanda 
z Břeclavi na Brno slaví výročí
Bruna, Hercules, Bucephalus a Gigant. Tato jména oslavo-
vali přesně před 175 lety Brňané. Nešlo o hrdiny pověstí 
a bájí, ale o parní lokomotivy. 7. července 1839 přivezly 
do Brna čtyři vlaky. Do města tehdy přijelo 1 125 lidí v os-
matřiceti vagonech. Cesta z Vídně jim trvala čtyři a čtvrt 
hodiny. Byli to první cestující na trati mezi Brnem a Vídní.
 Trať se stala jednou z nejdůležitějších odboček Severní 
dráhy císaře Ferdinanda. A význam si uchovává dodneška. 
„Naši předkové postavili první železniční trať tak velkoryse, 
že v její trase jezdíme dodnes. Některé ze staveb postave-
ných před 175 lety dokonce dosud slouží. I když po nich 
jezdí vlaky mnohem častěji, jsou podstatně těžší a rych-
lejší,“ upozornil mluvčí Správy železniční dopravní cesty 
Jakub Ptačinský.
 Trať je obrovsky vytížená. Denně po ní projede 
150 osobních vlaků. Za rok po ní přepraví dráhy asi 170 mi-
lionů cestujících.
 Historie trati do Brna je úzce svázaná s císařskou drá-
hou mezi Vídní a polským Krakovem, z níž odbočovala 
v Břeclavi. Dělníci ji začali stavět v září 1837. „Na morav-
ském úseku pracovalo pod vedením vrchního inženýra 
Karla Ghegy osm inženýrů a asistentů, dva mostmistři, 
šestnáct stavebních dozorců a čtrnáct tisíc dělníků,“ uvedl 
v knize 160 let železnice v Brně odborník na historii a sou-
časnost železnice Mojmír Krejčiřík.
 Podle něho byli projektanti předvídaví. Měli snahu vy-
tvořit provozně dokonalou trať s dlouhými přímými úseky, 
minimálními sklony a oblouky velkých poloměrů.
 Třiašedesát kilometrů dlouhou trať dokončili dělníci 
velmi rychle. Za dvaadvacet měsíců. Úplně první vlak se 
v Brně objevil ještě dříve. „Trať se stavěla obráceně. Provoz 
proto zahájily vlaky nejdříve v úseku z Brna do Rajhradu. 
Jako první vyjela lokomotiva Moravia 11. listopadu 1838. 
Ta byla první parní lokomotivou na území našeho státu. 
Na trať ji přivezly v bednách formanské povozy,“ podotkl 
Marek Tomek z Klubu přátel lokálky.
 Dodal, že trať se zasloužila o rozvoj měst a obcí, které 
ležely v její dráze. „Břeclav se díky ní stala městem. Bez 
dráhy by nebyla centrem cukrovarnictví,“ řekl Tomek.
 Vlak pomohl i Brnu. „Dávno před vznikem samostatné-
ho Československa napomohl zahájit tehdejší průmyslový 
rozvoj Brna. Ve druhé polovině předminulého století však 
v Brně vznikl spletenec tratí postupně tak, že je chaoticky 
naplánovaly a postavily různé železniční společnosti.“
 Složitý železniční uzel zůstal. „A je potřeba jej rozplést, 
zjednodušit,“ připomněl i plánovanou přestavbu brněn-
ského uzlu primátor Roman Onderka. Tehdejší vlaky se 
současným moc nepodobaly. „Zatímco v roce 1839 měly 
lokomotivy rychlost 30 kilometrů v hodině, teď na této trati 
jezdí jedny z nejvýkonnějších a nejrychlejších lokomotiv Ev-
ropy s maximální rychlostí až 230 kilometrů,“ řekla mluvčí 
Českých drah Kateřina Šubová.
 Velký mezník čekal železnici mezi Brnem a Vídní v roce 
1852, kdy dělníci dokončili zdvoukolejnění úseku mezi 
Břeclaví a Vídní. Do Brna se až do roku 1936 jezdilo jen po 
jednokolejné dráze. V roce 1967 dostala trať elektrické tro-
leje. Výrazná pak byla modernizace dráhy mezi roky 1997 
a 2000. Díky ní je teď jednou z nejmodernějších v zemi.
 Trať mezi Brnem, Břeclaví a Vídní je první v republice, 

kde jezdily parní vlaky. V současnosti je také nejrychlej-
ší tratí v zemi. Současně s její stavbou vzniklo i brněnské 
Hlavní nádraží. První budova stála na konci kolejí, v roce 
1841 se přesunula vedle nich. O dva roky později se trať 
začala prodlužovat směrem na Českou Třebovou.
  Brněnský deník – Petr Jeřábek, zaslal J. Zajíček

Dálkovými vlaky na vídeňské letiště
Díky novostavbě vídeňského hlavního nádraží a jeho 
průjezdnosti budou od nového grafikonu vedeny někte-
ré dálkové vlaky přijíždějící do Vídně až na tamější letiště 
Schwechat. Od prosince 2014 tam budou prodlouženy 
všechny vlaky ICE směřující do Vídně od Norimberku, 
Frankfurtu nad Mohanem, Hamburku či z Porýní. Od pro-
since 2015 bude do stanice Flughafen Wien prodloužena 
navíc i IC linka Salzburg – Linz – Wien a linky Villach – 
Graz – Innsbruck – Wien, jejichž provoz zajišťují netrakční 
jednotky ÖBB railjet.
 Vysokorychlostní německé vlaky ICE zajíždějí do Ra-
kouska od roku 1998 na vídeňské západní nádraží Wien 
Westbahnhof. Tento stav se od prosince 2014 změní a vla-
ky budou vedeny do stanice Flughafen Wien a zastaví ve 
stanici Wien Meidling a Wien Hbf. Oproti letošku budou 
navíc zavedeny dva nové vnitrostátní spoje v trase Linz 
Hbf – Flughafen Wien.
 Od prosince 2015 se počet dálkových vlaků spo-
jujících vídeňské letiště s Rakouskem zvýší o všechny 
spoje IC linky Salzburg Hbf – Linz Hbf – Wien Hbf, lin-
ky Innsbruck Hbf – Salzburg Hbf – Wien Hbf, Villach 
Hbf – Klagenfurt Hbf – Wien Hbf a zkrácené spoje linky 
Graz Hbf – Wien Hbf – Praha hl. n., které budou končit ve 
Vídni, zajišťované railjetem. Od 13. 12. 2015 tak bude trvat 
cesta railjetem ze Salcburku na vídeňské letiště 2 hodiny 
a 49 minut, z Inns brucku 4 hodiny a 35 minut a z Grazu 
3 hodiny a 2 minuty.
 Vídeňské letiště Schwechat je největším rakouským le-
tištěm. Nachází se 18 km od Vídně, v roce 2013 odbavilo 
22 milionů cestujících a létá se z něj do 177 destinací v 69 
zemích. Otevřeno bylo v roce 1954, sídlí zde rakouské ae-
rolinky Austrian Airlines. Letiště je dopravně obsluhováno 
docela dobře, kromě linky S7, spojující letiště s centrem 
Vídně, se sem dá dostat také komfortně a rychle zeleno-
stříbrnými vlaky City Airport Train (CAT). Tyto luxusní 
vlaky spojují nádraží Wien-Mitte v centru Vídně s letištěm 
Schwechat každých 30 minut s cestovní dobou 16 minut. 
Třetí alternativou jsou pak autobusy jedoucí z nádraží 
Westbahnhof na letiště přibližně 45 minut. Prodloužení 
tras dálkových vlaků tak zajistí cestujícím výrazně lepší 
spojení s vídeňským letištěm.
  Zdroje: ÖBB, CAT, Wikipedia, zaslal J. Zajíček

Rychlovlaky slaví půl století
Před padesáti lety, 1. října roku 1964, vyjel v Japonsku prv-
ní rychlovlak na světě. Již tehdy jezdil rychlostí 210 kilome-
trů v hodině, tedy o 50 kilometrů za hodinu rychleji, než 
dnes mohou jezdit vlaky v Česku.
 Průkopníky vysokorychlostní železnice byli právě Ja-
ponci, kteří zprovoznili první trať pro své šinkanseny mezi 
Tokiem a Ósakou před půl stoletím, těsně před zahájením 
olympijských her v Tokiu. Dnes jezdí moderní šinkanseny 
rychlostí až 300 kilometrů v hodině.
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 Stále platný světový rekord drží japonský rychlovlak 
JR-Maglev, který dosáhl 2. prosince 2003 rychlosti 581 kilo-
metrů v hodině. Nyní v Japonsku testují rychlovlak, který 
jezdí na „magnetickém polštáři“ rychlostí 500 km/h.
 Rychlovlaky se nyní prohánějí v patnácti zemích světa. 
Zdaleka nejdelší síť je v Číně, jejíž délka (téměř 9 900 kilo-
metrů) přesahuje o 2 500 kilometrů délku tratí pro rychlo-
vlaky ve všech devíti evropských zemích (7 378 kilometrů). 
Z Evropy drží primát Španělsko (2 515 km) před Francií 
(2 036 km) a Německem (1 334 km).
 Vlaky jezdí nejrychleji také v Číně – až 350 kilometrů 
za hodinu. V Evropě je nejvyšší rychlost povolena ve Fran-
cii – 320 km/h a průměrná cestovní rychlost mezi dvěma 
zastávkami u nejrychlejších pravidelných vlaků je tam přes 
250 km/h.
 Na železničním veletrhu Innotransu byl představen 
nejrychlejší vlak Evropy Frecciarossa 1000, který je určen 
pro italské státní železnice Trenitalia. Tento vlak může do-
sahovat rychlosti až 400 km/h. Dosud ale mohou vlaky 
v Itálii jezdit maximálně 300 km/h. V Turecku jezdí vlaky 
250 km/h, v Rakousku 230 km/h, ve Švédsku, Finsku nebo 
Švýcarsku 200 km/h.
 V Česku mohou vlaky jezdit maximálně rychlostí 
160 km/h, stejně jako na Slovensku, v Polsku a Maďarsku. 
Polsko ale již připravuje zvýšení rychlosti na magistrále 
Krakov – Katovice – Varšava na 200 km/h, někdy se hovo-
ří o postupném zvýšení až na rychlost 220 km/h. Například 
pendolina Českých drah jsou stavěná na rychlost 230 km/h. 
„Jedna z jednotek je také držitelem českého rychlostní-
ho rekordu na naší veřejné železniční síti. Mezi Břeclaví  
a Brnem dosáhla rychlosti 237 km/h. Bylo to za speciálních 
podmínek, musely se například hlídat přejezdy. Podobnou 
rychlostí mohou jezdit i railjety od Siemensu. Lokomotivy 
vyráběné Škodou Transportation jsou schopné jezdit až 
200 km/h.
 Ministerstvo dopravy již dříve uvedlo, že by zhruba 
za pět let chtělo začít budovat rychlostní trať mezi Brnem 
a Přerovem, kde by vlaky mohly jezdit až 200 kilometrů 
v hodině. Projekt je ale podle mluvčího Správy železniční 
dopravní cesty (SŽDC) Jakuba Ptačinského zatím ve fázi 
úvah. „Zatím se pohybujeme v rovině vyhledávacích studií, 
kdy si musíme říci, zda vůbec je možné technicky českým 
územím projít. Pak musí přijít politické rozhodnutí, zda to 
chceme za „tuto“ cenu. Pak teprve přijde na řadu standard-
ní stavební dokumentace,“ řekl Novinkám mluvčí SŽDC 
Ptačinský.
 Nejrychlejší železniční trať u nás vlastní dceřiná spo-
lečnost Českých drah, společnost VuZ (Výzkumný ústav 
železniční). Je u Velimi nedaleko Kolína. Tato testovací, při-
bližně 13 kilometrů dlouhá trať umožňuje provoz rychlostí 
210 km/h a za zvláštních podmínek až 230 km/h.
  Tomáš Volf, Novinky, zaslal J. Zajíček

Škoda Felicia
Prvním výsledkem spojení mladoboleslavské automobilky 
s koncernem Volkswagen byl osobní vůz Škoda Felicia. Od 
světové premiéry felicií, kterých bylo do roku 2001 vyro-
beno 1,42 milionu, uplynulo 26. října dvacet let. První sé-
riová Škoda Felicia sjela z výrobní linky v Mladé Boleslavi 
17. října 1994 v 10:20 hodin. Trojici felicií při představení 
veřejnosti 26. října 1994 slavnostně pokřtil vodou z Vlta-
vy tehdejší pražský primátor a pozdější český velvyslanec 

v Rakousku Jan Koukal. Vývoj vozu, který dostal jméno 
shodné s populárním kabrioletem vyráběným v letech 
1959-1964, začal již v roce 1991, výroba ověřovací série 
byla zahájena v roce 1993.
 Felicia byla důležitým milníkem v historii značky, který 
dal konstruktérům po začlenění Škody do koncernu VW 
(v roce 1991) čas na vývoj nových moderních modelů 
v koncernovém stylu a kvalitě (octavia, fabia) v souladu 
se strategií sdílených společných modulů. Felicie se vyrá-
běly v závodech v Mladé Boleslavi, Vrchlabí a Kvasinách, 
montovaly se i v bosenském Sarajevu a v polské Poznani. 
Model kombi vstoupil na trh v červnu 1995, v srpnu téhož 
roku zahájila automobilka výrobu varianty pick-up (a uza-
vřeného užitkového provedení Van plus). Později byl na 
bázi vozu Škoda Felicia pick-up představena i Felicia Fun, 
koncipovaná pro využití ve volném čase. Přes 18 500 vozů 
varianty pick-up bylo navíc prodáno pod označením 
Volkswagen Caddy.
 Felicia vycházela z předchozího úspěšného modelu 
Škoda Favorit, automobilka však za podpory koncernu VW 
provedla změny designu a techniky, zlepšila kvalitu zpraco-
vání a optimalizovala výrobní metody. Velkou bolestí felicií 
včetně těch z konce výroby ovšem zůstala koroze.
 Základní pohonnou jednotkou felicií byl benzinový mo-
tor o objemu 1289 cm3 ve výkonových variantách 40 kW 
a 50 kW (od roku 1996 s vícebodovým vstřikováním). Od 
roku 1995 byl v nabídce benzinový motor 1,6 MPI (55 kW) 
a naftový 1,9 D s výkonem 47 kW, oba z produkce koncer-
nu VW.
 Felicia jako první model značky měla airbagy, ABS (na 
přání) a u některých verzí nabízela i další prvky komfort-
ní výbavy, jako je klimatizace, elektricky vyhřívaná před-
ní sedadla a kožené čalounění. Varianty byly dle vybavení 
a motorizace označovány zkratkami LX, LXi, GLX a GLXi. 
Luxusní verze vyráběná na oslavu stého výročí automobil-
ky měla označení Laurin & Klement, existovala celá řada 
dalších akčních výbav (např. Atlanta, Magic, Sport Line).
 V roce 1996 prošly felicie modernizací, v roce 1998 
auto mobilka představila facelift, který se týkal hlavně před-
ní části vozu – masky, nárazníku a kapoty, změny se ale 
dotkly také interiéru.
 Felicia se stala jedním z nejoblíbenějších automobilů 
v Česku, mimo jiné získala titul Auto roku 1994 v ČR. Po 
Škodě Favorit se v roce 2000 stala druhou škodovkou, 
které se vyrobilo přes milion kusů. Výroba byla ukončena 
20. června 2001, celkem vzniklo 1 420 441 felicií. Ty byly 
ještě v roce 2012 třetím nejrozšířenějším vozem v Česku.
 Během výrobního cyklu felicie se objevila větší Škoda 
Octavia a v roce 1999 Škoda Fabia. Ta nakonec zastara-
lou felicii nahradila, dva roky ale ještě oba modely vznikaly 
současně (octavia i fabia jsou ve výrobě doposud, nyní ve 
třetí generaci).
 Při svém uvedení na trh stál základní model felicie 
209 000 korun (tehdy asi třicet průměrných měsíčních 
platů v Česku; základní verze nástupnické fabie se nyní 
prodává za 234 900 Kč, což je jen o málo více než devět 
průměrných platů).
 Škoda Felicia se prosadila i v motoristickém sportu. 
V rallyovém mistrovství světa působila tři sezóny, od roku 
1995 do roku 1997. V celkovém hodnocení získala ve své 
třídě jedno druhé a jedno třetí místo, v roce 1996 se umístil 
pilot Stig Blomqvist s felicií při britské RAC Rally na senzač-
ním třetím místě v celkovém hodnocení.
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Tretia zbraňová amnestia je schválená
Slovenskí občania budú môcť opäť od decembra odovzdať 
štátu zbrane, ktoré držia nelegálne. Nakoľko parlament 
schválil tento rok tretiu zbraňovú amnestiu. Predpokladá 
sa, že ľudia odovzdajú dvetisíc až desaťtisíc zbraní ako aj 
desiatky tisíc kusov streliva.
 Amnestiu zabezpečila novela zákona o strelných zbra-
niach a strelive. Niektoré zo zbraní, ktoré budú pri am-
nestii odovzdané, by mohli byť zbrane, ktoré boli použité 
v súvislosti s páchaním trestnej činnosti, čo by polícii po-
mohlo pri vyšetrovaniach. Všetky odovzdané zbrane budú 
podrobené balistickému skúmaniu. Ministerstvo vnútra 
verí, že znížením nelegálne držaných zbraní sa zmenší ri-
ziko, že sa týmito strelnými zbraňami bude páchať trestná 
činnosť.
 Beztrestné odovzdávanie nelegálne držaných zbraní sa 
začne 1. decembra 2014 a potrvá do 31. mája 2015 na po-
licajných oddeleniach. Občania, ktorí zbrane odovzdajú, si 
budú môcť v zákonom stanovenej lehote zbraň zlegalizo-
vať. Keď tak neurobia, zbraň prepadne v prospech štátu.
 Prvá zbraňové amnestia bola v rokoch 2005 a 2006, 
počas ktorej bolo odovzdaných 3 463 nelegálne držaných 
zbraní. V druhom kole v roku 2010 priniesli občania 4 367 
zbraní. Podľa ministra vnútra Roberta Kaliňáka amnestie 
pomohli znížiť kriminalitu páchanú so strelnou zbraňou zo 
440 takýchto skutkov v roku 2004 na 214 v roku 2013.
 V prvom kole pripadlo štátu 259 zbraní a v druhom 
372 zbraní. Najviac zbraní v rámci prvej aj druhej amnestie 
odovzdali občania v Bratislavskom kraji, a to 665 a 867.

Kancelárka Merkelová  
na návšteve na Slovensku
Dňa 20. 10. prišla na oficiálnu návštevu Slovenska nemec-
ká kancelárka Angela Merkelová. Najprv ju prijal prezident 
Andrej Kiska a hneď potom premiér Robert Fico. Témou 
spoločného rokovania boli bilaterálne vzťahy, možnosti 
prehĺbenia vzájomnej spolupráce medzi Slovenskom a Ne-
meckom a aktuálne otázky európskej agendy.
 Nemecká kancelárka navštívila univerzitu Komenského 
v Bratislave, ktorá jej udelila čestný titul Doctor honoris 
causa.
 Angela Merkelová prišla na Slovensko vo funkcii ne-
meckej kancelárky už tretíkrát.

V Kaštieli v Budmericiach  
sa začalo s rekonštrukciou

Kaštiel sa nemá rekonštruovať v rámci klasickej rekonštruk-
ciu, ale ide najmä o opravy a údržbu objektu. To obnáša 
napríklad odvlhčenie základov, oprava fasády, okien, elek-
trických, plynových a vodovodných rozvodov, kotolne ako 
aj sociálnych zariadení.
 Rekonštrukcia kaštieľa by mala finančne vyjsť do 2,5 mi-
lióna eur, pričom práce by sa mali skončiť počas budúce-
ho roka. Projekt bude financovaný z rozpočtu ministerstva 
kultúry. Realizovať ich bude víťaz verejného obstarávania, 
ktoré sa uskutočnilo ešte v predchádzajúcich rokoch, 
a teda spoločnosť Cofely.
 Táto národná kultúrna pamiatka bude po rekonštrukcii 
slúžiť ako účelové zariadenie ministerstva kultúry. Čo zna-
mená, že sa v nej budú organizovať rôzne kultúrne pod-
ujatia, festivaly, výstavy, workshopy, aukcie v spolupráci 
či už s Literárnym, Hudobným, Audiovizuálnym fondom, 
Fondom výtvarných umení, prípadne s umeleckými a pro-
fesijnými zoskupeniami. Ďalej bude slúžiť aj pre vzdelá-
vacie a školiace aktivity nielen pre samotné ministerstvo 
a organizácie v jeho zriaďovateľskej pôsobnosti, ale aj pre 
ostatné orgány štátnej správy.
 Budmerický kaštieľ postavili Pálffyovci v roku 1889. 
upravený bol v rokoch 1946 a 1986. Je to rozsiahla dvoj-
podlažná budova v romantickom štýle s vežami a vikier-
mi. Obklopený je anglickým parkom z druhej polovice 
19. storočia. Vnútorné zariadenie je z konca 18. storočia 
a z 1. polovice 19. storočia. V súčasnosti je sídlom Domova 
slovenských spisovateľov a je pre verejnosť neprístupný. Je 
zapísaný v Ústrednom zozname kultúrnych pamiatok.

Predsedom KDH sa stal Pavol Abrhan
Poslanecký klub Kresťanskode-
mokratického hnutia (KDH) má 
nového predsedu, nakoľko sa Pavol 
Zajac vzdal tejto funkcie. Nahradil 
ho Pavol Abrhan. Odhlasovalo sa 
tak počas rokovania Rady KDH, 
ktorá zasadala v Ružomberku. Do 
funkcie ho navrhol predseda strany 
Ján Figeľ a rada návrh odobrila. Za-
jac bol na čele strany od 13. mája, 
kedy o jeden hlas porazil Abrhana. 
Abrhan sa politicky angažuje už od 

roku 1990, kedy sa stal tajomníkom OC KDH, následne 
aj členom jeho predsedníctva a sekretárom rady. V roku 
2002 sa stal poslancom NR SR za KDH a v roku 2004 jeho 
ústredným tajomníkom. Za poslanca za stranu KDH bol 
zvolený aj vo voľbách v roku 2010, ale tentoraz sa stal ove-
rovateľom Výboru NR SR pre kultúru a médiá a Osobitné-
ho kontrolného výboru NR SR na kontrolu činnosti SIS.

Festival Astorka
Divadlo Astorka začalo 20. 10. s 10. ročníkom Festivalu 
Astorka. Aj tento rok prišli do Astorky spriatelené divadlá 
z Čiech, Maďarska a Poľska. Pripravené sú aj scénické roz-
hovory a na javisku vystúpili Boris Farkaš ako aj Marián 
Labuda.
 Divadelné dni sa začali 20. októbra a na Námestí SNP 
a trvali do 24. októbra. Ako prvé na programe sa pred-
stavilo české Dejvické divadlo s ocenenou inscenáciou 

Pavol Abrhan
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Ucpanej systém. Vystupovali Ivan Trojan aj s Miroslavom 
Krobotom. Diváci si mohli ďalší večer pozrieť vystúpenie 
budapeštianskeho divadla, ktoré sprevádzala živá hudba 
a rôzne vizuálne efekty. Svoje predstavenie predviedol aj 
poľský herec Marek Sitarsky s jeho hudobným recitálom.
 Počas ostatných dní boli na programe scénické rozho-
vory slovenských hercov a pražské divadlá – Švandovo di-
vadlo na Smíchově a divadlo ungelt.
 Divadelnú akciu dopĺňala divadelná výstava a fotogra-
fie z predchádzajúcich ročníkov festivalu.

Prezident Kiska bol na návšteve v USA
Prezident Slovenskej republiky Andrej Kiska bol na zahra-
ničnej pracovnej návšteve v uSA. Navštívil východné aj 
západné pobrežie uSA, pričom sa venoval nielen politike, 
ale hlavne viacerým ekonomickým témam. Prezident Kiska 
do Ameriky doviezol aj 500 učebníc pre výučbu slovenčiny 
v troch školách v uSA.
 Ako prvé mesto navštívil prezident New York, kde v Or-
ganizácii Spojených národov (OSN) vystúpil s prejavom 
a absolvoval viacero bilaterálnych stretnutí. V New Yorku 
navštívil aj Stredoeurópske fórum pre digitálnu ekonomi-
ku, ktoré organizovali krajiny Vyšehradskej štvorky v spo-
lupráci s firmou Google.
 Ďalší na rade bol Boston, kde navštívil Massachusetts 
Institute of Technology (MIT), ako aj centrum pomáhajú-
ce začínajúcim podnikateľom Cambridge Innovation Cen-
ter. Hovorilo sa tam o možnostiach úspešného prepojenia 
školstva a vedy s praxou či podmienkach podporujúcich 
rozvoj start-upov. Neskôr sa zúčastnil Festivalu slovenské-
ho dedičstva v Holmdel v štáte New Jersey.
 Minister zahraničia Miroslav Lajčák, ktorý sa ho taktiež 
zúčastnil, krajanom na festivale sľúbil, že dôjde k úprave 
legislatívy, ktorá zakazuje Slovákom dvojaké občianstvo. 
Súčasná vláda totiž podľa neho nechce, aby Slováci 
v zahraničí po získaní občianstva iného štátu strácali to  
slovenské.
 Následne precestoval na západ, kde v San Diegu nav-
štívil americké sídlo slovenskej softvérovej spoločnosti 
Eset. Otvoril sa tam podnikateľský inkubátor, ktorý je urče-
ný začínajúcim slovenským firmám, ktoré sa chcú presadiť 
v Spojených štátoch.
 Na konci svojej návštevy v uSA sa Andrej Kiska zastavil 
v San Franciscu ako aj v Silicon Valley, kde navštívil Stan-
fordovu univerzitu a sídlo spoločnosti Facebook.

Bol schválený protikorupčný zákon
Parlament na Slovensku schválil zákon o tzv. Whistleb-
lowingu. Platiť by mal začať byť od januára 2015. Pôjde 
najmä o to, že odmenu aj právnu ochranu zdarma majú 
získať tí, ktorí sa rozhodnú nahlásiť protiprávnu či protispo-
ločenskú činnosť. Zákon odhlasovalo 115 zo 128 prítom-
ných poslancov. Budú tak zavedené ochranné opatrenia 
pre osoby, ktoré budú ochotné informovať o protiprávnej 
a protispoločenskej činnosti a príslušným orgánom, aby 
odhalili jej páchateľov. Ak tak spravia, treba ich podľa rezor-
tu vnútra chrániť pred prípadným konaním ich zamestná-
vateľa. Zákonom sa má zvýšiť motivácia nelegálnu činnosť 
nahlasovať. Dokonca budú mať ohlasovatelia aj nárok na 
nenárokovateľnú odmenu, ak na základe ich oznámenia  

dôjde k odsúdeniu páchateľa trestného činu alebo k pre-
ukázaniu spáchania inej protispoločenskej činnosti.

Výstavy – október 2014

Výstavy z produkcie Divadelného ústavu mohli účastníci 
navštíviť v Dvorane Ministerstva kultúry Slovenskej repub-
liky, Literárnom a hudobnom múzeu a Štátnej vedeckej 
knižnici v Banskej Bystrici, vo vestibule Opery historickej 
budovy SND a v kultúrnom centre Malacky.

Bienále divadelnej fotografie 2014
Dňa 7. októbra sa v Dvorane Ministerstva kultúry Sloven-
skej republiky uskutočnila vernisáž výstavy Bienále diva-
delnej fotografie 2014 spojená s vyhlasovaním laureátov 
druhého ročníka súťaže Bienále divadelnej fotografie.
Odborná porota v zložení: Jana Hojstričová – fotografka 
a vedúca Katedry fotografie a nových médií Vysokej školy 
výtvarných umení; Laco Kraus – kameraman; Tom Ciller – 
scénograf; Maja Hriešik – divadelná režisérka; Vladislava 
Fekete – riaditeľka Divadelného ústavu v Bratislave vybrala 
víťazov v troch kategóriách:
*  Grand Prix Bienále divadelnej fotografie 2014 – Milo 

Fabian za súbor fotografií z inscenácie Domov, Eros, 
Viera zoskupenia Med a prach

*  Špeciálna cena pre divadlo za súbor fotografií, ktoré sú 
najreprezentatívnejšie z hľadiska dokumentácie – Di-
vadlo Štúdio tanca Banská Bystrica za súbor fotografií 
Jakuba Čajku z inscenácie Zuzany Ďuricovej Hájkovej 
Lososy

*  Študentská cena Bienále divadelnej fotografie 2014 – 
Tereza Kopecká za súbor fotografií z inscenácie Vese-
losti minulosti Divadla Štúdio tanca Banská Bystrica

 Do druhého ročníka súťaže Divadelného ústavu Bratisla-
va Bienále divadelnej fotografie 2014 sa so svojimi fotogra-
fickými kolekciami divadelných inscenácií prihlásila takmer 
dvadsiatka profesionálnych fotografov, divadiel a študentov.
 Výstavu pripravila Viera Burešová, koordinátorka Bie-
nále a manažérka pre výstavnícku činnosť Divadelného 
ústavu. Grafický vizuál Bienále divadelnej fotografie 2014 
navrhol a realizoval študent Ateliéru grafického dizajnu 
305 VŠVu David Kalata.
 Najlepšie fotografické kolekcie inscenácií uplynulých 
dvoch divadelných sezón môžete vidieť do 7. novembra 
2014. Fotograf ocenený Grand Prix získal možnosť samo-
statnej výstavy na festivale Nová dráma/New Drama 2015.

Shakespearove prechádzky v snoch
K dvom výročiam – narodeniu a smrti Williama Shakespe-
ara pripravuje Divadelný ústav cyklus troch putovných 
výstav. uskutočnia sa v priebehu troch rokov v troch zá-
sadných tematických celkoch.
 Prvá z cyklu výstav Shakespearove prechádzky v snoch 
venuje pozornosť javiskovej interpretácii Shakespearových 
romancí v slovenských profesionálnych divadlách. Expozí-
cia sprítomňuje návštevníkom najvýznamnejšie javiskové 
interpretácie diel vrátane ireálnych či magických postáv, 
ktorými dramatik obohatil svoje nadčasové diela a prepojil 
prirodzené s nadprirodzeným, reálne s ireálnym, svet ľudí 
so svetom snov.
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fií, ale aj scénických a kostýmových návrhov, výtvarných 
plagátov k inscenáciám a zvukových efektov. Okrem ploš-
ných fotografií budú priestor ozvláštňovať najmä graficky 
vypracované figuríny a levitujúce magické postavy.
 Kurátormi výstavy a autormi vizuálneho konceptu sú 
Miroslav Daubrava a Martin Timko. Manažérkou výstavy 
a grafického riešenia je Viera Burešová.

Jozef Gregor Tajovský: Dramatický osud 
človeka – hlboko ľudský dramatik
Výstavu pripravil Divadelný ústav pre Divadlo Jozefa Gre-
gora Tajovského vo Zvolene. Téma a náplň výstavy sa viažu 
k 140. výročiu narodenia spisovateľa, ktoré pripadne na 
tento rok (október). Zároveň ide pre DJGT o jednu z dô-
ležitých akcií k 65. výročiu divadla. Cieľom výstavy je pri-
blížiť prehľad kľúčových a prelomových udalostí zo života 
Tajovského a tiež osudy jeho diel na slovenských profesio-
nálnych javiskách.
 Výstava je sprístupnená v septembri v Literárnom 
a hudobnom múzeu v Banskej Bystrici. Autorka scenára 
a kurátorka výstavy: Frederika Čujová. Autorka grafického 
riešenia: Viera Burešová.

Výstava Dita Gabajová
Výstava venovaná sólistke Opery Slovenského národné-
ho divadla pri príležitosti 100. výročia narodenia. Výstava 
predstavuje speváčku prostredníctvom fotografií jej naj-
významnejších postáv na doskách Opery SND. Výstavu 
kurátorsky pripravila Michaela Mojžišová a graficky spra-
vovala Viera Burešová.

Výstava Eva Farkašová...
Výstava Evy Farkašovej prezentovala práce bábkarskej 
výtvarníčky na Slovensku, v Poľsku, Českej republike aj 
v Chorvátsku, kde bola za svoje inscenačné počiny viackrát 
ocenená. Výstava je výberom scénických návrhov a foto-
grafií z úspešných divadelných inscenácií na 16 paneloch. 
Tri bodky v názve výstavy symbolizujú stále otvorené dielo 
talentovanej výtvarníčky.
 Eva Farkašová študovala bábkarskú scénografiu na 
pražskej DAMu, pracovala na dvoch stovkách inscenácií 
doma i v zahraničí. Venuje sa nielen tvorbe pre bábkové 
divadlo, ale aj plagátovej tvorbe, scénografii, kostýmové-
mu výtvarníctvu a často sa realizuje aj vo výstavníctve.
 Kurátorka výstavy Lenka Dzadíková, grafické a priesto-
rové riešenie Eva Farkašová.
  (DÚ)

Let’s CEE 2014 filmový festival
Od 2. do 11. októbra 2014 sa vo Viedni konal tretí filmo-
vý festival Let’s CEE. Dokopy bolo v kine urania, v Actro’s 
Studio Viedeň a prvýkrát tiež vo Village Cinema Viedeň 
Stred uvedených 91 stredo- a východoeurópských produk-
cií. Všetky boli v pôvodnom znení s nemeckými alebo ang-
lickými titulkami. Zahrnuté boli aj české produkcie Příběh 
kmotra, Sametoví teroristi a Pandy. Pandy dostalo počas 
festivalu aj čestné uznanie.

Příběh kmotra
CZE 2013 / 99 min.
Réžia: Petr Nikolaev
Predstavili sa: Ondřej Vetchý, Jan Vondráček, Vica Kerekes 
a. i.

Velvet Terrorists (Sametoví teroristi)
Dokumentárny film. CZE/SVK/CRO 2013 / 87 min.
Réžia: Pavol Pekarčík, Ivan Ostrochovský, Peter Kerekes

Pandas (Pandy) – čestné uznanie
SVK/CZE 2013 / 11 min.
Réžia: Matúš Vizár

Projekty Divadelného ústavu: október 2014
Doménou Divadelného ústavu je aj podpora tvorby a in-
scenovania nových dramatických textov. Projektové odde-
lenie je koordinátorom projektu EÚ očami drámy / Ódy 
či frašky, ktorý má ambíciu podporiť vznik nových drama-
tických textov a pripomenúť si desiate výročie vstupu Slo-
venska do Európskej únie. Programom pre deti a mládež 
je dielňa tvorivého písania Dramaticky mladí.

EÚ očami drámy / Ódy či frašky?
Divadelný ústav vyhlásil v máji pri príležitosti 10. výročia 
vstupu Slovenska do Európskej únie projekt EÚ očami drá-
my / Ódy či frašky?, ktorého ambíciou je podporiť vznik 
nových dramatických textov od slovenských dramatikov 
a dramatičiek a reflektovať obdobie spojené s integráciou 
a členstvom Slovenska v EÚ.
 Do projektu sa prihlásilo 22 dramatikov a dramatičiek 
(Igor Bielich, Lenka Čepková, Ľubomír Feldek, Miklós For-
gács, Eva Maliti-Fraňová, Marek Godovič, Dodo Gombár, 
Anna Grusková, Daniel Hevier, Viliam Klimáček, Adriana 
Krúpová, Marian Janik, Peter Janků, Silvester Lavrík, Ľuba 
Lesná, Dušan Poliščák, Ján Papuga, Peter Scherhaufer, 
Iveta Škripková, Štefan Timko, Zuzana uličianska, Pavol 
Weiss), ktorí zachytia čo najviac obrazov a obrázkov z bež-
ného života v Európskej únii: akým spôsobom sa integrácia 
Slovenska do EÚ ako politické a spoločenské rozhodnutie 
premietlo do života bežných občanov? Aké pocity to v nich 
zanechalo? Aké boli predstavy a aká je skutočnosť o spo-
ločnej Európe? Ako konkrétne pôsobia rozhodnutia z Bru-
selu na občanov? Ide o novodobú byrokratickú mašinériu 
alebo o snahu vytvoriť funkčný, slobodný a demokratický 
priestor?
 Prezentácia textov z projektu sa pripravuje na poduja-
tie Noc divadiel 2014 v Štúdiu 12.

Dielne tvorivého písania Dramaticky mladí
V školskom roku 2014/2015 sa konajú v Slovenskom ná-
rodnom divadle v Bratislave, v Bábkovom divadle na Ráz-
cestí v Banskej Bystrici a v Mestskom divadle Žilina dielne 
tvorivého písania. Účastníci dielní pod vedením skúsených 
lektorov pracujú celý školský rok na tvorbe dramatického 
textu, na improvizačných literárnych aj hereckých cviče-
niach pod vedením lektoriek Miriam Kičiňovej, Ivety Škrip-
kovej a Zuzany Palenčíkovej.
  (DÚ)
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Župní družstvo volejbalu (vedoucí odboru Anton Florián, tel. 01/586 86 86)
23, Anton-baumgartner-Strasse – kulatá hala Alt-erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info: Pavel Vlček, tel. 0680 3107573)
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň I/V
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

Sokol Vídeň II/XX/XXI (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
21, Roda-Roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 míčové hry (ženy + muži)

Sokol Vídeň III/XI
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, Angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 19:00 – 21:00 Volejbal Sokol III
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
jednota cvičí v sokolovně 10, Angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 16:30 – 17:20 rodiče s dětmi a předškolní děti
  17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 6-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Čtvrtek 16:30 – 18:00 florbal žactvo
  19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 16:00 – 17:00 cvičení rodičů s dětmi
  17:15 – 18:30 cvičení žactva
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FREY-MATERNA

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. Ing. Jiří NOVÁČEK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

Náčelnictvo a cvičitelé 
Sokolské župy rakouské

Informace: 
s. Marie PíBILoVá, tel. 330 97 87

s. Irena FLoRIáNoVá, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

Sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každý pátek

16:00 – 17:00

Bližší informace:
Mag. I. MüHLBERGEROVÁ

tel.: 480 49 14
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Tělocvičná jednota Sokol Vídeň III/XI
a České srdce Vídeň III/XI

pořádají 

tradiční Vánoční odpoledne
s bohatou tombolou

v neděli dne 14. 12. 2014 v 15:00
ve Slovanské besedě,

Drachengasse 3, 1010 Wien

chopitelně spadl kámen ze srdce. Cílem našeho výletu byl 
tzv. „Erlebnispark Gänserndorf“, kde na nás čekalo mnoho 
překvapení a dobrodružství, která děti absolvovaly v růz-
ných věkových skupinách. Prostě se nám tam nabízelo pro 
každého něco. S těmi maličkými jsme našli hodně vzrušují-
cích atrakcí a ti větší si mohli vyzkoušet jak svou dovednost 
ve střelbě lukem, tak i svou odvahu na početných stani-
cích s náročnými šplhy. V odpoledních hodinách se na nás 
dokonce usmívalo slunce, které přimělo mnohé účastníky 
k odložení teplých bundiček. V určenou dobu odjezdu se 
ale nikomu nechtělo domů, proto sestra Danuška jej od-
ložila o hodinu a informovala rodiče čekající ve Vídni. Na 
dětech ani poté nebylo poznat únavu. S uspokojením jsme 
se ve večerních hodinách vraceli domů. Vedoucím a zú-
častněným rodičům, kteří dětem vydatně pomáhali, srdeč-
ně děkujeme. Mezi pomocníky se k naší radosti zapojil jako 
vždy také starosta župy bratr dr. Tomáš Frey-Materna. Pře-
devším však velký dík náleží organizátorce tohoto vydaře-
ného výletu sestře náčelnici dr. Danušce Frey-Maternové, 
která nám připravila krásné společné chvíle.
  Mb

Volejbalový mix turnaj  
in memoriam Pavla Floriana
Každým druhým rokem pořádá sokolská jednota Vídeň 
XII/XV turnaj v odbíjené, ke kterému zve všechny spřá-
telené sokolské i nesokolské jednoty z Rakouska a ciziny. 
Mix turnaj proto, že je pravidlem, že v každém družstvu 
hrají nejméně dvě ženy. Letos se turnaj odehrával v kulaté 
hale v Simmeringu a zúčastnilo se ho devět mužstev: So-
kol Trenčín, Sokol Bratislava, Sokol Hodonín, Sokol III/XI, 
Sokol V, Sokol XII/XV, Komenský, Sokol Junior a Orel III.
 Od devíti hodin ráno se v hale, dobře připravené orga-
nizátorem br. Toníkem Florianem, konaly urputné boje ve 
třech skupinách o pořadí ve skupině a potom ještě utkání 
vzájemná o pořadí celkové. Hrálo se na dva vítězné sety. 
Při nerozhodném stavu se hrál zkrácený třetí set.
 Návštěvníci, kteří si nenechali tyto napínavé boje ujít, 
je komentovali potleskem a často i povzbudivými výkřiky.
 Velmi pochvalná je skutečnost, že se zařadilo do turna-
je družstvo mladých a mladších – Sokol Junior. Hru brali 
velmi vážně a na hřišti neprojevili respekt ani při zápase 
se svými učiteli. Přestože hráli spolu vůbec poprvé, zaslou-
ží si pochvalu za dobrou hru. Jsem přesvědčen, že je nutno 
s nimi v budoucnu počítat. Vyrůstá nám další generace ak-

129. řádná valná hromada  
Sokolské župy Rakouské
se koná 29. 11. 2014 ve 14:30

v sále Slovanské besedy,
Drachengasse 3, 1010 Vídeň

Mikulášská merenda
6. 12. 2014 ve 20:00 hodin
Steinergasse 7, 1170 Vídeň
Pořádají Sokol XVI/XVIII 
a Vlastenecká omladina

Sokolské jednoty II, XX a XXI jsou sloučeny

Nová jednota II/XX/XXI má 26 členů. Nové předsednic-
tvo: starostka – Věra Mottlová, místostarosta – dr. Karel 
Broušek, jednatelka – dr. Dkfm. Věra Gregorová, poklad-
ní – Věra Mottlová. Pracovní program pro sloučenou jed-
notu bude postupně vypracován a uveřejněn.
 Na valné hromadě byla Sokolská župa Rakouská za-
stoupena br. Rudou Křenkem.

Župní dětský výlet

V sobotu 27. září 2014 uspořádal cvičitelský sbor Sokolské 
župy Rakouské výlet žactva jako odměnu za pilnou docház-
ku na pravidelná cvičení. Výlet plánovaný před dvěma týd-
ny se nemohl uskutečnit díky deštivému počasí. Tentokrát 
ještě při našem srazu u dráhy mírně mrholilo a my s oba-
vami sledovali husté mraky. Ale protože sokolíky nesmí 
nic odradit, vydali jsme se odvážně na cestu. Během jízdy 
vlakem se však kupodivu počasí začalo vybírat a nám po-
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tivních mladých sokolů, což je velmi důležité pro budouc-
nost tohoto tradičního spolku.
 Děkujeme všem, kteří přispěli ke zdaru tohoto neděl-
ního sportovního dne a těšíme se na další podnik, kterými 
jsou Moravské hody.
Konečné pořadí turnaje:
1. Sokol V; 2. Sokol Trenčín; 3. Sokol Bratislava I Vinohra-
dy; 4. Sokol Hodonín; 5. Sokol III/XI; 6. Sokol XII/XV; 7. 
Komenský; 8. Orel III; 9. Sokol Juniors.
  -drob-

Moravské hody s novou hudbou
Již v pátek večer, kdy se připravoval sál na letošní Moravské 
hody Sokolské jednoty XII/XV, ležela ve vzduchu otázka, 
zda splní nová hudba Vysočinka očekávání návštěvníků. Sál 
byl pěkně upraven a vyzdoben vinnými listy a hroznovým 
vínem. Na každém stole byly připraveny svíčky. Tentokráte 
se na přípravě podílelo hodně bratrů a sester. Velmi vydatně 
pomáhalo i několik dětí, což je dobré znamení do budouc-
na. Dnes, po hodech, musím konstatovat, že se vydařily.
 Nová hudba Vysočinka, která přijela z Humpolce a Pel-
hřimova, se vehrála do srdcí asi 100 návštěvníků a vytvořila 
opravdu hodovou náladu. Velkou výhodou této sedmi-
členné kapely je, že její repertoár sahá od lidových me-
lodií českých přes moravské až k hudbě moderní. V jejich 
podání zazněly i písně let šedesátých a sedmdesátých let 
a vykouzlily mnohým návštěvníkům úsměv na tváři. Ne-
chyběly i dobré nápady: Elegantní zpěvačka, paní Dana 
Bezstarostová, se vmísila mezi publikum a zpívala přímo 
z parketu, a její muž, výtečný trumpetista, pan Michal Bez-
starosta, si zase stoupl na židli a hrál své sólo mezi tančící-
mi. Že hudba splní očekávání, se ukázalo hned na začátku 
zábavy. Sotva se ozvaly první tóny, začal se parket hemžit 
tančícími. Další výhodou Vysočinky je příjemné vystupo-
vání a přesnost. Ještě se totiž nestalo, aby hudba přijela už 
současně s otevřením sálu, tedy v 18 hodin.  Myslím si, že 
bychom si měli Vysočinku zajistit také na rok 2015.
 Po několika hudebních číslech přivítal místostarosta 
jednoty br. Sevelda dvojjazyčně přítomné, představil de-
chovou hudbu Vysočinka a popřál všem dobrou zábavu.
 Zábava byla už v plném proudu, když se dostavili další 
mladší návštěvníci, kteří měli tuto sobotu náhodou abon-
má v divadle. V prvním poschodí se tradičně podávala již 
od 19 hodin večeře, dole v přízemí se u bufetu, plného 
koláčků, buchet, jiných dobrot a kávy, staraly sestry o tě-
lesné blaho návštěvníků. V baru byly k dostání alko i neal-

ko nápoje a na uvítanou dostal každý návštěvník štamprli 
výborné domácí slivovice.
 Ve 23 hodin se tančila tradičně Česká beseda, tentokrát 
jen v jedné formaci. Bylo by dobré si tento ryzí český tanec 
zopakovat a přispět tak k zachování této tradice – uvážíme-li,  
že se beseda už ani v Čechách netančí....
 Po tradičním zpívání moravských písniček v kroužku 
před pódiem – to ukazovaly hodiny již půl druhé – se spo-
lečnost začala rozcházet a neopomněla si v bufetu „vzít“ 
s sebou něco na snídani. Bufet byl tedy zcela vyprodán. 
Po rozloučení a odjezdu hudby se uklidily nejnutnější věci. 
Zbytek se uklidil, včetně sálu, v neděli dopoledne.
 Touto cestou chci poděkovat všem, kteří se zasloužili 
o zdar letošních Moravských hodů, a přispěli tak k zacho-
vání jediného českovídeňského podniku v národních kro-
jích. Děkuji také dechové hudbě Vysočinka, která na naše 
hody přinesla výbornou náladu.
  -drob-
P. S.: Br. Starosta Kalousek jun. se nemohl pro nemoc 
hodů zúčastnit a my všichni mu přejeme rychlé a úplné 
uzdravení.
 NAZDAR!

Pochod zdatnosti 2014
Již je tradicí, že se sokolové na rakouský státní svátek 
26. 10. účastní pochodu zdatnosti. Br. Miřička, který letoš-
ní sokolský pochod pořádal, vybral velmi zajímavou cestu 
začínající u Naufahrtbrücke v 22. okrese. Nejprve pozdra-
vil přítomné a vysvětlil u mapky trasu dne. Cesta vedla pak 
přírodní rezervací Lobau se zajímavou přírodou. Devěta-
třicet účastníků, včetně dětí a jednoho pejska (na vodítku), 
se vydalo po společném fotografování na více než tříapůl-
hodinovou cestu. Po určitých úsecích se odpočívalo a do-
plňovaly se síly jak pevnou, tak tekutou potravou. Bohužel 
je muzeum v Lobau zavřeno, a tak jsme se pokochali po-
hledem na velkou oboru s daňky a někteří je i krmili přine-
seným chlebem. Na mrkvičce si pak pochutnával krásný 
bobr a i ten byl středem pozornosti – hlavně dětí.
 Cesta pokračovala v družném hovoru až do obce Gross 
Enzersdorf, kde br. Miřička zamluvil v restauraci Ludl míst-
nost. Tam již čekali ti, kteří volili cestu autobusem. Zasedli 
jsme k chutným pokrmům i nápojům a všem po tomto řád-
ném a velmi pěkně připraveném pochodu chutnalo.
 Konečný počet účastníků byl tedy 53, z toho nejmlad-
šímu byly asi dva roky.
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Sokolská župa Rakouská na Pochodu zdatnosti 
do národního parku Lobau

 Děkujeme všem, kteří se zúčastnili letošního pocho-
du zdatnosti, a hlavně br. Miřičkovi za výbornou přípravu 
a vedení pochodu.
 Nazdar!
  -drob-

Škodovácký automobilový závodník vítězí
Tovární jezdec Škody Jan Kopecký se stal prvním závodní-
kem, který dokázal ve dvou letech vyhrát seriál mistrovství 
Evropy i asijsko-pacifický šampionát. Po loňském triumfu 
v kontinentálním mistrovství jej mladoboleslavský tým na-
sadil do z českého pohledu exotického seriálu a Kopecký 
si s předstihem zajistil titul i na náročných šotolinových 
rallye. „Jsem nadšený. Pro nás to byla obrovská zkušenost. 
Všechny soutěže absolutně nové, navíc se jelo na šotolině,“ 
radoval se Kopecký, který získal jistotu vítězství v APRC na 
konci září, kdy ovládl japonskou Rallye Hokkaidó. Závody 
asijsko-pacifického šampionátu nemají příliš početné star-
tovní pole, podmínky na jednotlivých rallye jsou často ex-
trémní. Největším soupeřem a zároveň týmovým kolegou 
Kopeckého byl Gurav Gill z Indie, který seriál ovládl loni 
a měl k dispozici identický vůz.

Jágr s téměř tříměsíčním zpožděním  
převzal Zlatou hokejku
Nejslavnější český hokejista historie Jaromír Jágr převzal 
v Praze s téměř tříměsíčním zpožděním Zlatou hokejku 
pro nejlepšího českého hráče roku 2014. Při červnovém 
slavnostním vyhlášení byl dvaačtyřicetiletý Jágr, který je 
s jedenácti vítězstvími rekordmanem ankety, na dovolené 
v uSA. „Doufám, že to nebude naposledy. Jsem ale v tako-
vé formě, že nevím...,“ řekl se smíchem po převzetí 76 cm 
vysoké a 25 kg vážící trofeje.

Cena Českého klubu fair play

Horolezci Antonín Bělík a Vít Auermüller obdrželi diplom 
Evropského hnutí fair play za záchranu života tchajwan-
ského kolegy při výstupu na osmitisícovku Broad Peak. Za 
tento čin již loni získali hlavní cenu Českého klubu fair play.

Praha bude v roce 2016  
evropským hlavním městem sportu
Komise, která město navštívila letos v květnu, ocenila její 
dobré a rozvíjející se sportovní zázemí. V boji o titul se 
hlavní město utkalo s italským Palermem, informoval tis-
kový odbor magistrátu v tiskové zprávě. Titul se uděluje 
od roku 2001, letos ho nese britský Cardiff.

Navrátilová požádala na US Open  
přítelkyni o ruku
Na zaplněném kurtu Arthura Ashe na uS Open poklek-
la tenisová legenda Martina Navrátilová na pravé koleno 
a požádala svou přítelkyni Julii Lemigovovou o ruku. Po-
slední miss Sovětského svazu z roku 1991 před kamerami, 
které vše ukázaly divákům na velkoplošné obrazovce, řekla 
ano.

Buffalo Haškovo číslo  
slavnostně vyřadí 13. ledna 2015
Slavnostní ceremoniál, při kterém klub NHL Buffalo 
Sabres slavnostně vyřadí číslo 39 českého brankáře Do-
minika Haška, se uskuteční 13. ledna. Devětačtyřicetile-
tý olympijský vítěz z Nagana bude oceněn před utkáním 
s Detroitem, v jehož dresu získal dvakrát Stanleyův pohár. 
Hašek byl už letos na konci března uveden do Síně slá-
vy Buffala a 17. listopadu také jako první Čech vstoupil 
do hokejové Síně slávy v Torontu. Hašek v Buffalu působil 
v letech 1992-2001. Sabres jej získali z Chicaga za bran-
káře Stephana Beauregarda a výběr ve čtvrtém kole draf-
tu. Sabres vychytal v NHL 234 vítězství ve 491 zápasech 
a s 55 čistými konty drží klubový rekord.
 V play off má Hašek klubová maxima v počtu zápasů 
(68), výher (37) a čistých kont (6). V roce 1999 pomohl 
Sabres k postupu do finále Stanleyova poháru. Jeho zisku 
se dočkal až v letech 2002 a 2008 s Detroitem.
 Při působení v Buffalu získal šestkrát Vezinovu trofej 
pro nejlepšího brankáře NHL. V letech 1997 a 1998 si 
vysloužil také Hart Memorial Trophy pro nejužitečnější-
ho hráče NHL, kterou získal dvakrát jako první gólman 
v historii, a Lester B. Pearson Award (dnešní Ted Lind-
say Award) pro nejlepšího hráče podle hráčské asociace 
NHLPA. Dvakrát (v letech 1994 a 2001) také získal William 
M. Jennings Trophy pro brankáře týmu, který obdržel v se-
zóně nejmenší počet branek.
 V NHL odchytal celkem 735 utkání s průměrem 
2,13 obdržené branky na zápas a s úspěšností 92,2 pro-
centa. S 389 výhrami mu patří jedenácté místo v historii 
a s 81 čistými konty se dělí o šestou pozici. V bojích o Stan-
leyův pohár měl ve 119 utkáních průměr 2,02 gólu na utká-
ní, úspěšnost 92,5 procenta a vychytal 14 nul.
 Hašek bude sedmým hráčem Buffala, který se pocty do-
čká a jehož číslo bude viset u stropu First Niagara Center.
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Co člověku dobře padne
aneb To, co chceš, aby jiní dělali tobě, dělej také ty jim
Cestoval jsem na Slovensku rychlíkem InterCity. Oproti 
Rakousku, kde žiji, je jízda v tomto typu vlaku dražší než 
v jiných rychlících na stejné trase, a navíc je potřebná mís-
tenka. V nádražní pokladně stojí dvě eura; když si ji ale 
musíte zakoupit přímo ve vlaku jako přirážku nebo poku-
tu, zaplatíte za ni už deset eur. Vedle mě seděly dvě mladé 
dámy z Anglie, studentky na cestě do Košic, s jízdenkami 
zakoupenými v Anglii. Tam, stejně jako v dalších zemích zá-
padní Evropy, včetně Rakouska, stojí jízdenka pro IC stejně 
jako v jiném typu rychlíku a místenky jsou v těchto vlacích 
dobrovolné, nikoli povinné. Nic zlého netušíce, ocitly se 
najednou tváří v tvář průvodčímu, který po nich požadoval 
místenky za 10 eur. Děvčata nechápala proč, nerozuměla 
jeho argumentaci, angličtinu moc neovládal. Vložil jsem 
se do hovoru ve snaze pomoci Angličankám i průvodčí-
mu. V životě jsem hodně cestoval po světě a dobře vím, 
jak člověku přijde vhod, když mu někdo pomůže. Průvodčí 
připustil, že na jízdence, kterou slečny mají, není nic psáno 
o povinné místence, ale protože se obával, že když přijde 
revize, bude mít problémy on, trval na zakoupení místen-
ky. Zeptal jsem se ho, kdy jede ze stanice, kde má tento 
rychlík zastavit, do Košic nějaký nepovinně místenkový 
rychlík. Prý za dvacet minut. Poprosil jsem ho tedy, aby 
alespoň nechal dámy vystoupit a změnit bez pokuty vlak. 
Souhlasil. Přeložil jsem to Angličankám. Té, která už plaka-
la, přestaly konečně téct slzy a obě mi děkovaly za pomoc.
 Z mého pohledu to samozřejmě nestálo za řeč, vždyť 
šlo jen o pár eur. Do debaty se poté zapojilo několik slo-
venských spolucestujících, kteří mi také děkovali, že jsem 
se děvčat zastal. Kdosi řekl: „Víte, vzpomínka na tu pokutu 
by jim byla nějakou dobu nepříjemná, ale časem by na ni 
zapomněly. Ale to, že se jich někdo zastal a že se k nim 
průvodčí zachoval velkoryse a pokutu jim odpustil, je bude 
doprovázet po celý život. Kdykoliv si na to vzpomenou, 
bude jim dobře u srdce a pocítí radost. A když se pak samy 
ocitnou v podobné situaci, poslouží jim to jako inspirace 
zachovat se také velkoryse.“
 Když jsem dojel do cíle své cesty, podnikl jsem násle-
dující den spolu se svým otcem malý výlet do obce Varín 
u Žiliny, kde v letech 1955 až 1969 působil jako obvodní 
zvěrolékař. Poptávka po veterinářích byla v té době veliká – 
neošetřovali totiž jako dnes kočky, křečky a jiné domácí 
mazlíčky, ale krávy, koně, prasata a další užitková zvířa-
ta. V roce 1969 jsme se stěhovali do jedenáct kilometrů 
vzdálené Žiliny, kde otec dostal místo hygienika na nově 
zřízených jatkách. Do Varína se občas vracíme, protože je 
tam pohřbena matka, moji dva sourozenci a další matčini 
příbuzní. Šli jsme na procházku po Varíně, byl hezký pod-
zimní den, babí léto, příjemně. Kráčel jsem napřed se svým 
dvanáctiletým synovcem, otec šel za námi. Občas jsem za-
slechl, jak ho někdo zdraví, ale on neodpovídal, šlo se dál. 
Otci je letos 87 let, špatně vidí, v místě nepůsobí už víc než 
čtyřicet let. Najednou jede kolem pán na kole a říká: „Dob-
rý den, pane doktore Žaloudku!“ Otec nic. Když pán viděl, 
že otec nereaguje, slezl z kola a říká otci zblízka: „Dobrý 
den, pane doktore, jmenuji se tak a tak, nepamatujete se 
na mne?“ Otec zavrtěl hlavou, že ne. Pán mu začal vyklá-
dat, odkdy a jak se znali, že ho znal nejdřív jeho otec, který 
už ale dávno zemřel, a jak jsou našemu otci dodnes vděč-

ní za to, jak jim kdysi v roce 1962 velice pomohl. Otec si 
nemohl vzpomenout, a tak se zeptal, co se tehdy stalo. 
Pánova slova mi zůstanou trvale v paměti. Řekl, že měli 
krávu, která se otelila, jemu bylo dvacet let a zrovna se měl 
ženit – jeho manželka pochází z jižních Čech, z Krumlova. 
Byli chudí, krávu sice měli, ale veškerý jiný dobytek a pole 
jim vzalo JZD, kam taky museli odevzdávat mléko a v pří-
padě otelení i telátko. Byla tehdy doba reálného socialis-
mu. Šli tedy za mým otcem s prosbou, jestli by jim nemohl 
nějak pomoci, aby mohli vystrojit alespoň malou svatební 
hostinu. Otec jim vystavil papír, potvrzení o tom, že kráva 
porodila mrtvé tele. To skutečné, živé tele, si nechali a díky 
němu pak byla hostina. Od té doby uplynulo dvaapadesát 
let. Jistě, události, jako je svatba, si člověk pamatuje po celý 
život. Jsou to silné momenty. Ale stejně tak si lidé pamatují 
okamžiky, kdy jim někdo pomůže, kdy je k nim velkorysý.
 V té chvíli jsem byl na svého otce hrdý, vděčný za to, co 
tehdy udělal. Kéž jsou tyto světlé momenty, které se v ži-
votě dějí, pro každého z nás zdrojem inspirace, vděčnos-
ti a radosti. Vždyť co více potřebuje svět, ve kterém jsme 
dennodenně přesycováni zprávami o násilí, zlu, křivdách, 
válkách, uprchlících....
  Peter Žaloudek, Vídeň, 2014

K Vánocům…
Nedávno jsem v rakouském rozhlasu poslouchal relaci 
o charitativní světové organizaci Licht für die Welt – Svět-
lo pro svět. Kromě jiného mě v ní zaujal příběh Davida, 
který žije ve vesnici Kotobi na jihu Súdánu, jedné z nej-
chudších zemí světa. Jeho příběh vyprávěl pan Rupert 
Roniger, který zmíněnou dobročinnou organizaci vede. 
S Davidem, pocházejícím z početné rodiny, se poprvé se-
tkal v roce 2006. Jako čtyřletý chlapec onemocněl David 
zákeřnou nemocí, kterou v této chudé zemi nebylo možno 
léčit podle standardů civilizovaných států. Z nemoci se sice 
časem vykřesal, ale zůstaly mu po ní ochrnuté nohy. Všude 
ho pak museli nosit – do školy, na záchod, k jídlu. Když pan 
Roniger viděl, že kluk je jinak zdravý, bystrý a plný energie, 
poradil rodičům, ať více dbají i na rozvoj jeho duševních 
schopností. Zařídil, aby tehdy již patnáctiletý hoch dostal 
zvláštní dopravní prostředek – tříkolový invalidní vozík, je-
hož kola se uváděla do pohybu pomocí rukou. David měl 
z tohoto „vozidla“ nesmírnou radost. Brzy mu zmohutněly 
svaly na pažích, hruď se vzedmula, tělo napřímilo. Povzbu-
zen tímto úspěchem se rozhodl zřídit si v jedné části obydlí 
malou dílničku, kde od té doby opravuje a seřizuje kola pro 
celou vesnici. Svou prací tak podstatně přispívá k živobytí 
celé své rodiny. Jeho sebevědomí náramně vzrostlo. Všich-
ni ve vesnici i v širém okolí si ho váží. Stal se z něho jiný 
člověk, hrdý na to, že nikomu není na obtíž. Motivovalo ho 
to i k tomu, aby se naučil hrát na adungu, velkou africkou 
harfu. S dalšími nadšenci z vesnice založili malý orchestr, 
pravidelně nacvičují a hrají při různých slavnostech a kos-
telních bohoslužbách.
 Z malého dítěte, kterého nemohly unést vlastní nohy, 
se stal mladík, který nese zodpovědnost. Zodpovědnost za 
sebe, ale i za svou rodinu. Z tvora, který sám potřeboval 
pomoc, se stal silný, sebevědomý muž se zářícíma očima, 
který spoluvytváří život a dění ve své vesnici.
 Svoje vyprávění zakončil pan Roniger těmito slovy: 
„David přinesl do mého života světlo. Je příkladem toho, že 
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y mnohokrát i malé impulzy navedou život do zcela jiných, 
nových kolejí“ (Radio Ö1, Gedanken zum Tag, 9. 10. 2014, 
6:55 hod.).
 Blíží se Vánoce. Těšíme se na stromeček, kapra, těšíme 
se na teplo rodiny, na dárky. Největší radost z Vánoc mívají 
děti. Z dárků, ale jistě i z toho daru největšího – z atmosfé-
ry krásné rodiny. Kardinál Schönborn u příležitosti letoš-
ní synody o rodině v Římě napsal: „Frank Schirr macher, 
známý německý novinář, označil rodinu za fabriku na 
budoucnost, která jako jediná má sílu navzdory všemu 
přežít. Nazývá ji dokonce s ničím nesrovnatelným zázra-
kem‚ místem, které produkuje důvěru, osudovým spole-
čenstvím, kterého si člověk začne vážit teprve tehdy, když 
se mu vede špatně. Podle Franka Schirrmachera to není 
sociální systém státu, kdo v dobách bídy a neštěstí nabízí 
síť rozličných způsobů pomoci, ale právě fungující rodina“ 
(HEUTE, 10. 10. 2014, str. 22).
 Až budeme myslet na to, co všechno bychom mohli 
či měli dát našim nejmilejším pod stromeček, možná by 
nebylo špatné vzpomenout si na Davida z jižního Súdá-
nu. Takových Davidů jsou na světě tisíce, možná dokonce 
miliony. (u příležitosti udělení letošní Nobelovy ceny za 
mír Malále Júsufzajové z Pákistánu a Kailášovi Satjárthíovi 
z Indie bylo zveřejněno, že na světě žije téměř 60 milionů 
dětí, které nechodí do školy, neumí psát ani číst a které již 
od nejútlejšího věku musí vykonávat těžké manuální prá-
ce, ba dokonce bojovat se zbraní v ruce.) Jsme-li schopni 
darovat svým nejbližším atmosféru harmonické, vřelé ro-
diny, jistoty a lásky, darujeme jim to nejhezčí, nejzávažnější 
a nejdůležitější, co jim jen můžeme dát. A jestli pak zbude 
něco navíc, co pro našince nemá podstatnou hodnotu, tak 
to prosím darujme těm bezejmenným Davidům. Dětem 
patří budoucnost, svět, a jestli je naučíme létat – bude se 
nám všem na tomto vesmírem plujícím korábu dařit lépe...
 Přeji všem radostné a požehnané Vánoce.
  Peter Žaloudek, Vídeň, 2014

Rozčarování dětí předejde dopis Ježíškovi
Rozčarování může někdy zavládnout pod vánočním 
stromkem, když děti nenajdou své vytoužené a očekávané 
hračky. Důvod zklamání je jednoduchý, shodují se psycho-
logové. Rodiče a zejména prarodiče často kupují dětem to, 
s čím si v mládí sami hráli, nebo to, po čem kdysi toužili.
 Pokud děti chtějí předejít zklamání, musí rodiče navá-
dět k té správné koupi. Nejlépe dobře zformulovaným do-
pisem Ježíškovi, který mohou psát až do plnoletosti, aby 
se vyhnuly překvapením. Dopis má, říkají psychologové, 
i další hodnotu. Někdy přiblíží rodičům svět jejich potom-
ků, o kterém často nemají ani tušení. Zejména pokud je 
dětem „už“ přes deset let.
 „S fotbalovým míčem jako dárkem bych se dnes ne-
chytla. Syn nejraději hraje hry na počítači. To je negativní 
důsledek počítačové éry, stále méně dětí chodí ve svém 
volnu ven, schází se se svými vrstevníky. Raději spolu mlu-
ví přes web kameru,“ potvrdila Právu čtyřicetiletá matka 
patnáctiletého Jakuba.
 „S nostalgií jsme koupili vnukovi figurky indiánů, doko-
nale provedené,“ řekl Právu šedesátiletý dědeček dvanác-
tiletého kluka. „Kdo to byli indiáni, já jsem chtěl hobita,“ 
následovala reakce vnuka.
 Podle průzkumu agentury STEM/MARK u mužů v dět-
ství dominovala jako hračka autíčka a dopravní prostředky 

vůbec. Třetina dnešních otců, uvádí průzkum, vzpomíná 
především na stavebnice, pětina na míče a sportovní náči-
ní. Oblíbené byly i vláčky, tříkolky, koloběžky, figurky indiá-
nů či zbraně. V generaci současných matek hrály v dětství 
převážně hlavní roli panenky.
 u třetiny dětí do patnácti let ale v současnosti rodiče 
jako nejoblíbenější hračku vnímají počítač, konzoli nebo 
televizi. Tyto moderní hračky předběhly v oblibě zejména 
u starších dětí autíčka a panenky. Třetina dětí do patnácti 
let preferuje stavebnici nebo plyšovou hračku. V žebříčku 
popularity poklesla zvířátka. Oblíbené u čtvrtiny dětí jsou 
společenské a deskové hry, logické hry, skládačky a hračky 
na hry „na dospělé“.
 Přes veškerý technický pokrok však děti zůstávají dět-
mi, i když doba skutečného dětství se z pohledu klasických 
hraček povážlivě krátí. Pro děti do dvou let je logicky stále 
nejoblíbenější hračkou plyšák. Své trvalé místo mají i autíč-
ka (třetina dětí do 9 let), stavebnice (třetina dětí do 9 let).
 u holčiček v tomto věku dominují panenky. Nástup po-
čítačů a her začíná kolem deseti let, vrcholí u patnáctile-
tých, potvrzuje studie. Podle expertů je to důsledek nejen 
technologizace společnosti, včetně vlivu školy, kdy si žáci 
mezi sebou, ale i se svými učiteli mailují, ale i toho, že po-
čítač se stal již v současnosti v rodinách dětí do patnácti let 
normální součástí vybavení bytu jako například pračka.
 Podle psychologů však žádná hračka nenahradí kon-
takt s rodiči, společně strávené chvíle volna, společná dob-
rodružství, sport a hry.
 Kontakt s rodiči totiž pomáhá rozvíjet zájmy dítěte, 
ukáže mu svět fantazie, ale i morální hodnoty. Současný 
nástup počítačové generace náct+ je podle psychologů to-
tiž i odrazem toho, že osamělé dítě si vytváří svůj vlastní 
virtuální svět, ve kterém hledá své kamarády a společníky.
 Ostatní hračky totiž vyžadují kooperaci – buď s rodiči, 
nebo se spolužáky. Právě nízká spoluúčast na hrách je však 
největší slabinou dnešních rodin.

Návštěva v rezidenci
Dne 11. září 2014 byli 
členové Klubu přátel 
Rakouska Praha o. s. 
pozváni na setkání 
do rezidence rakous-
kého velvyslance 
v Praze Jeho Excelen-
cí dr. Ferdinandem 
Trautt mans dorffem. 
Setkání bylo velice 

vlídné, upřímné a přátelské. Zúčastnilo se kolem sta členů 
našeho Klubu a věřte, že všichni byli velmi natěšeni, proto-
že toto setkání má vždy nádhernou atmosféru, příjemnou 
pohodu, která přímo z Jeho Excelence vyzařuje. Podali 
jsme Jeho Excelenci informace, kde jsme všude minulý rok 
cestovali po Rakousku, co jsme konali za přednášky a jaká 
setkání jsme uskutečnili a jaká hodláme uskutečnit za po-
znáním rakouské kultury, historie i politických událostí. 
Obě strany vyjádřily lítost i obavy nad současným politic-
kým děním v Evropě a slíbily si, že naše spolupráce bude 
nadále pokračovat v duchu poznávání obou našich zemí 
s tím, že všechny síly napneme k posílení světového míru.

JUDr. Eva Roztočilová, předsedkyně  
Klubu přátel Rakouska Praha o. s.
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Valná hromada Kulturního klubu 
Čechů a Slováků v Rakousku
Zápis:
26. září 2014 zahájila v 17:45 předsedkyně Helena Basler 
v restaurace Böhmerwald, Argentinierstrasse 66 / Wied-

ner Gürtel 20, 1040 Wien, řádnou Valnou hromadu 
Kulturního klubu Čechů a Slováků v Rakousku, jež byla 
oznámena podle předpisu v odpovídající lhůtě v klubovém 
časopise. Předsedkyně přivítala přítomné a seznámila je 
s programem, který byl schválen. Poté poreferovala o čin-
nostech výboru a redakce Klubu, které nebyly na strán-

Terazky jsi legendou!

už několik let začínám podobně smutné texty touž větou – 
Generace se loučí, přátelé se mění v popel. Teď jsi tedy 
odehrál poslední představení Ty, a při děkovačce se Ti do-
jatě klaní publikum.
 Oldřicha Škáchu, jenž fotoaparátem zvěčnil vrcholné 
scény ze života psanců, jsem přirovnal pro jeho vzhled 
a jemnost k mušketýru Aramisovi. Tys mi připomínal Atho-
se, toho tvrďáka, který vydal katovi vlastní zločinnou ženu 
Mylady. Patřili jsme všichni tři k těm, co si byli tak cizí, že 
by se byli nikdy nepotkali, nebýt společné porážky v srpnu 
1968. Tys právě vstupoval na herecký Olymp a připadal 
sis nezranitelný. – Kdyby mně zakázali hrát, říčel jsi v naší 
oblíbené Viole, kde jsme se denně setkávali s Havlem – tak 
jim lidi vyjdou do ulic! Zakázali Ti to přes noc, když jsi před 
volební komisí zničil lístek s kandidátkou Gustinou Fučíko-
vou proto, že křivě svědčila v hrdelních procesech. A Tví 
ctitelé i kolegové začali nazítří přecházet ulice na druhý 
chodník.
 Režim si byl jist, že se budeš kát, jak učinil přemnohý 
slavný s vysvětlením, že nenechá svůj lid bez umění, míně-
no bez sebe. Přihlásil ses ale k už zakázaným tak vidi- a sly-
šitelně, že vrchnosti nezbylo, než Tě ničit přímo ukázkově. 
„Zašít Lanďáka“ se stalo pro policajty sportem, a stejně pak 
prosit Tě o podpis, aby jim to doma věřili.
 Bytové divadlo, které v hnusných sedmdesátých letech 
otevřela pro přátele Vlasta Chramostová, si dovolilo uvést 
i Šejkspírova Macbetha, když ses přidal Ty; popsal jsem to 
zevrubně v Zakopaném psu. Těch třicet zkoušek a osmnáct 
představení, než všemu zatrhla tipec StB, bylo mé nejdůle-
žitější setkání s fenoménem divadla, protože mi dokázalo, 
že i bez dekorace, kostýmů a světel umí fungovat jen s po-
mocí fantazie. Snad bude Česká televize tak laskavá a uká-
že někdy třeba ve tři ráno filmový záznam pořízený rovněž 
zakázaným kameramanem Milotou. Opravdovějšího jsem 
Tě nikdy neviděl!
 Nebylo lehké mít Tě za přítele a trvalo mně, než jsem 
Tě za něho měl, musel jsem napřed pochopit, že svou vý-
střednost nehraješ, ale že ona je Tvou vrozenou pohonnou 
směsí stejně jako mou mé podobně nesnesitelné lpění na 
pravidlech a domluvách. Od té chvíle jsme spolu neměli 
spor, který by nás odcizil. Jako apoštol Érose ses ucházel 
o všechny ženské, takže došlo i na mou ženu Jelenu. Lá-
kal’s ji vábničkou klíče od své garsonky vpleteného k po-
užití kdykoli do vnějšího zábradlí Stavovského divadla. 
Měl’s jich zřejmě víc, ten pro ni jsme tam našli ještě po 
listopadu 1989.

NekRoloG

 Podobně jako mne Tě vyhnali do Vídně, jenže pro Tvou 
neznalost jazyka Tě předem viděli skončit mezi bezdomov-
ci. Intendant Burgtheatru Achim Benning mi povolit vzít Tě 
do inscenace Revizora. Ty, úchvatný hejtman z Činoherní-
ho klubu, jsi přijal part německého lékaře téměř bez textu. 
Ale v slavné scéně, kdy činovníci města Čičikova uplácejí, 
sis vymyslel sám, že ho názorně naučíš, jak má opilecké-
mu zvracení zabránit do krku nacpaným hadrem. Ovace 
na otevřené scéně Ti vynesly doživotní angažmá ve vlajko-
vé lodi německy mluvících divadel. A když Tě vlast zbavila 
státní příslušnosti, a Rusové Ti zjevně po dohodě nedali 
těsně před zájezdem do Moskvy vízum, slavný Burg tam 
kvůli Tobě nejel!
 Po VLSR – Velké Listopadové Sametové Revoluci – jsi 
zažil totéž, co většina exulantů, přestože jsi patřil k vyhoš-
těným proti své vůli. Ti, kdo se museli doma ponižovat, 
i když podobně bez zavinění, špatně snášejí neponížené. 
A divadelní mladíci se nezdržovali rýžovat v Tvém turbu-
lentním chování zlato geniality. Štěstí, že Jan Kačer dokázal 
včas s Tebou doslova vybojovat film Hoteliér, jenž Tě pový-
šil nad všechna Tvá silácká prohlášení, když se do výbušné 
směsi vedral i stesk duše, kterou přestalo poslouchat tělo.
 Viděl jsem Tě naposled v říjnu před dvěma roky, kdy 
jsme přišli vzpomenout výročí Zdeňka urbánka před jeho 
střešovickou vilu, z níž jste na Tři Krále 1977 vezli s Hav-
lem a Vaculíkem petici s dvěma sty dvaačtyřiceti podpisy 
do parlamentu, ale byli po přímo filmové honičce zadrženi 
estébáky, přičemž vyšla na obzor světa stálice Charty 77. Po 
pětatřiceti letech už jsi nemohl přijet sám a vůz pro Tebe po-
slalo kníže schwarzenberské. Že se Ti i špatně stálo, vynesli 
od urbánků na ulici židli. Obklopen houfem starých druhů 
a mladých zájemců jsi mladicky zuřil jako veterán z Napo-
leo novy staré gardy, jehož nezlomilo ani Waterloo. Nepřišel 
jsem dnes na lepší slova než ta, která jsem napsal tehdy:
 „Jak se přítomní neradi loučili a vytráceli, tušíce, že 
příště jich bude zas o poznání míň, trčel na té židli Pavel 
Landovský pořád osaměleji. Vypadalo to, že až odejdou 
poslední, zůstane tam, jak se v Čechách stává, v soumra-
ku sám a zapomenut, než zapadne sněhem a pod tím se 
promění v pomník, který pak budou milovat ptáčci, když 
už si kolemjdoucí nevzpomenou, kdo to byl, a že k němu 
patřila ta zvláštní parta zvaná Charta, co se jedním podpi-
sem poznala pro celé lidské navždy.“
 No a teď jsi i legenda, Landy!
 Tvůj

Pavel Kohout
(www.pavel-kohout.com)

pro Lidové noviny 13. 10. 2014
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í kách časopisu uvedeny. upozornila přítomné na tíživou 
finanční situaci Kulturního klubu vzhledem ke stálému 
snižování dotací ze strany Spolkového kancléřství i MZV 
ČR. Předložila a odůvodnila změnu názvu Kulturního klu-
bu Čechů a Slováků v Rakousku na Klub Čechů a Slováků 
v Rakousku, což bylo jednomyslně odhlasováno. Místo-
předseda Klubu Richard Basler informoval o stavu změny 
zákona o národnostních menšinách. Následovala infor-
mace o pražské konferenci zahraničních Čechů nazvané 
Krajané a čeština pořádané Mezinárodním koordinačním 
výborem zahraničních Čechů, které se za Klub zúčastnili 
H. Basler, R. Basler a G. Jakelic. Příspěvek předsedkyně 
Klubu zněl Čeština v Rakousku a ve Vídni zvlášť... Čeština 
je pochodní, která nemůže vyhasnout.
 Následovala pokladní zpráva. Vzhledem k stálému zvy-
šování poštovného a nákladů na tisk a stálému snižování 
dotací předsedkyně navrhl zvýšení členského příspěvku 
z 33 eur na rok na 35 eur na rok a abo z 35 eur na rok na 
37 eur na rok. Návrh byl jednomyslně schválen. Revizorky 
shledaly účetnictví v pořádku a podaly návrh na zproštění 
výboru Klubu v minulém období, což bylo všemi přítom-
nými odhlasováno.

 Po přečtení návrhu nového výboru byla staronová 
předsedkyně a výbor jednomyslně zvoleni.
 Poté předsedkyně krátce informovala členy o plánech 
Klubu na příští rok. uvedla, že spolupráce s Českým cen-
trem a ZÚ pokračuje dále v srdečném duchu jako v před-
chozích letech. Srdečně pozvala přítomné na koncert 
do Karlskirche, poděkovala všem, kteří Klubu pomáhají 
a Klub podporují, věrným členům a čtenářům a po krátké 
besedě Valnou hromadu v 18:45 ukončila.
 Členové výboru na období 2014-2016: Ing. Helena 
Basler, Mag. Richard Basler BSc, Mag. dr. Marie Brandeis, 
Mag. Pavlína Böhmová-Lössl, dr. Kveta Ozábalová, Mag. 
Eva Zemanová.
 Revize: Mag. Andrea Ozábalová, Magda Stuchlíková.
 Redakce: Ing. Helena Basler, Mag. dr. Marie Brandeis, 
Mag. Andrea Ozábalová, Michaela Kovačíková, Lic. Peter 
Žaloudek.
 Technika: Mag. Richard Basler BSc, Mag. Eva Zemano-
vá, Ing. Kurt Mattola, Anna Křivanová, Gabriela Jakelic.

Slavili jsme již čtyřicet let trvání,  
ale mnoho záslužných, dobrých  
a schopných lidí nás navždy opustilo
30. října uběhlo čtyřicet let od založení Kulturního klubu 
Čechů a Slováků v Rakousku. Spolek oslavil s předstihem 

své čtyřicáté výročí 20. října u příležitosti koncertu Čes-
ká hudba – ukončení Roku české hudby, který uspořádal 
v barokním skvostu Vídně – v kostele Karlskirche. Klub je 
od počátku aktivní společenskou organizací české a slo-
venské komunity krajanské Vídně.
 Začátky:
 Dlouholetá pokladní a čestná členka Ludmila Líbalo-
vá ve vzpomínkovém rozhovoru Kulturní klub oslavuje – 
1999: Všechno začalo v jedné hospodě v 5. okrese. Tam 
se scházela zpočátku menší skupina „osmašedesátníků“, 
aby si popovídala, informovala se vzájemně o svých zku-
šenostech v nové zemi. Postupně nás přibývalo, cítili jsme 
stále silněji potřebu se někde, kde budeme sami, scházet, 
abychom si mohli nejen popovídat, ale se i pobavit a po-
učit. Takže myšlenka založit nějaký spolek byla na světě. 
Chtěli jsme zorganizovat společenství, které by bylo pod 
střechou Menšinové rady, obrátili jsme se na ni písemně, 
ale odpovědi jsme se nedočkali. Takže ustavující schůze 
spolku, který jsme nazvali Kulturní klub Čechů a Slováků 
v Rakousku, se konala 30. října 1974 v kavárně Falstaff, na 
rohu Währingerstrasse.“
 Proponenty Kulturního klubu Čechů a Slováků v Ra-
kousku při jeho založení byli mj. filmový režisér Vojtěch 
Jasný, česká herečka a pak členka Volkstheatru Renata Olá-
rová, dirigent prof. Martin Turnovský, vědečtí pracovníci 
vídeňského institutu pro hospodářský výzkum dr. Jan Stan-
kovský a dr. Jiří Skolka, Gustav Líbal a dr. Přemysl Janýr, 
novinář Jindřich Lion ad.
 Mnozí z nich již mezi námi nejsou: 
 Gustav Líbal († 1983), spoluzakladatel spolku Kul-
turní klub Čechů a Slováků v Rakousku, dlouholetý člen 
výboru, jeden z iniciátorů sbírky a realizace pamětní des-
ky T. G. Masaryka na domě na Petersplatz-Jungferngasse. 
Slavnostní odhalení provedl v roce 1982 tehdejší spolkový 
kancléř dr. Bruno Kreisky.
 Mag. Adolf Brandeis († 1995). Po okupaci Českoslo-
venska v srpnu 1968 emigroval do své rodné země. Zde 
pracoval jako ekonom ve firmě Stölzle Oberglas, značnou 
část své energie věnoval práci pro uprchlíky. Pracoval ve 
Společnosti pro vědy a umění ve Vídni, v devadesátých le-
tech působil jako jednatel Kulturního klubu Čechů a Slová-
ků v Rakousku. Zemřel nečekaně 12. 12. 1995 na služební 
cestě do Brna.
 Přemysl Janýr († 1998), sociální demokrat, publicis-
ta, novinář, byl „hlavním motorem“ Kulturního klubu. Na 
jaře a v létě 1968 patřil k protagonistům úsilí o obnovu Čs. 
sociální demokracie. Ve Vídni působil jako vědecký asis-
tent poslaneckého klubu rakouských sociálních demokratů 
a přednášel na Institutu publicistiky vídeňské univerzity, 
posléze se podílel na vědeckých analýzách pro různé ra-
kouské instituce. V letech 1979-1989 působil v tiskovém 
odboru Úřadu spolkového kancléře, kde k jeho úkolům mj. 
také patřila starost o chartisty. V roce 1974 byl jedním ze 
zakladatelů Kulturního klubu Čechů a Slováků v Rakousku, 
předsedou, později čestným předsedou a jeho dlouhole-
tým šéfredaktorem až do roku 1995. Svých styků v rakous-
kých politických strukturách využíval pro podporu čs. 
disentu, s nímž ze své vídeňské pozice udržoval soustavné 
kontakty, také i ve prospěch akcí Kulturního klubu. Zaslou-
žil se o vznik poradních sborů pro národnostní menšiny 
a stal se členem českého poradního sboru u Spolkového 
kancléřství. Tuto funkci vykonával až do své smrti.
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 Mag. Zdena Sklenářová († 2000) přišla do Rakous-
ka v roce 1980, sama si nesmírnou pracovitostí financo-
vala studium. Na vídeňské univerzitě vystudovala obor 
překladatelství a tlumočení (Č – N). Nezištně a obětavě 
pracovala dlouhá léta ve výboru a redakci Kulturního 
klubu, zajišťovala technickou a grafickou úpravu časopi-
su. Jako místopředsedkyně Kulturního klubu, zastupova-
la Klub v Poradním sboru české menšiny při Spolkovém 
kancléřství Rakouské republiky. S jejím úsilím je od roku 
2000 spojen i nový vzhled měsíčníku Klubu, jehož byla 
technickou šéfredaktorkou. Zemřela neočekávaně po 
krátké zákeřné nemoci ve věku čtyřiceti let v kruhu svých  
nejbližších.
 Pavel Knížek († 2003), člen výboru Kulturního klubu 
Čechů a Slováků v Rakousku, hospodský v „Böhmische 
Kuchl“. Atmosféra a kulturně-politická úloha této hospůd-
ky v české kolonii ve Vídni byla spjata s osobou Pavla Kníž-
ka a skýtala přístřeší pro Kulturní klub, který organizoval 
v těchto prostorách různé akce, přednášky, diskuse (např. 
s Karlem Schwarzenbergem), valné hromady, koncerty 
známých českých písničkářů ad. V „České kuchyni“ už za-
zpívala celá řada známých interpretů, například Jaroslav 
Hutka, Vladimír Merta, Jaromír Nohavica, Wabi Daněk, 
Vlastimil Třešňák, Spirituál kvintet, Jiří Suchý, Jitka Molav-
cová a řada dalších.
 Ivan Medek († 2010), bývalý poradce pro čs. uprchlí-
ky v táboře Traiskirchen (AFCR), dopisovatel Hlasu Ameri-
ky, spolupracovník Svobodné Evropy, BBC, Radia Vatikán, 
poradce ministra kultury, České filharmonie, předseda 
Federální rady pro rozhlasové a televizní vysílání, ředitel 
vnitropolitického odboru a vedoucí kanceláře prezidenta 
republiky, kancléř českého prezidenta Václava Havla. Od 
svého příchodu do Vídně v roce 1977 až do roku 1989 
byl členem výboru Kulturního klubu Čechů a Slováků 
v Rakousku. Pro Klub připravil kulturní pořady, dodával 
materiály pro časopis. I. Medek ve svém vzpomínkovém 
rozhovoru: „Zásluhou Přemysla Janýra se podařilo vytvo-
řit v Kulturním klubu neobyčejně tolerantní ovzduší a pak 
ovzduší eminentně kulturní. Programy které tam dělal, 
měly zcela záměrně jakoby vyšší úroveň.“
 Jindřich Lion († 2012), česko-rakouský korespondent, 
novinář, fejetonista, autor knih, byl jedním ze zakladate-
lů Kulturního klubu Čechů a Slováků, čestný člen výbo-
ru a jeho dlouholetý poradce. Pravidelně přispíval svými 
fejetony a dalšími články do časopisu Kulturního klubu. 
Nezištně se svými návrhy podílel na programové orientaci 
Kulturního klubu v oblasti kultury, politiky.
 VZPOMÍNÁME!

Koncert k ukončení Roku české hudby
připravil Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku na 
pondělí 20. 10. 2014 v jednom z nejznámějších vídeňských 
kostelů – Karlskirche – kostele sv. Karla Boromejského. 
Volba tohoto místa pro koncert nebyla náhodná, neboť 
smysluplně propojuje nositele českého elementu ve Vídni. 
Kostel Karlskirche je spojen s řádem křižovníků s červenou 
hvězdou, který do Vídně povolal v 18. století císař Karel 
VI. a do užívání mu předal právě tento kostel. Do dnešní 
doby zůstali zachováni vedle holandských křižovníků prá-
vě křižovníci čeští (původně böhmische) s hlavním sídlem 
v Praze a působící rovněž ve Vídni.

 Nový provinciál řádu P. Mag. Martin Pastrňák, O. Cr. 
v krátkém úvodním projevu tuto myšlenku propojení rov-
něž zdůraznil. Poté se rozezvučel prostor impozantního 
kostela prvními tóny. Program tvořily skladby autorů z čes-
kých zemí tří století (od B. M. Černohorského po A. Dvo-
řáka) v interpretaci M. Puhovichové (varhany), J. Špitkové 
(housle) a K. Krčmárové (soprán). Profesionální výkony 
všech tří umělkyň byly odměňovány potleskem jak po jed-
notlivých číslech, tak zejména na závěr koncertu. Dobře 
navštívený koncert byl úspěšnou tečkou za Rokem české 
hudby v zahraničí, který Kulturní klub ve Vídni zpřítomnil 
dvěma koncerty – k zahájení Roku české hudby v květnu 
2014 na Velvyslanectví ČR v Rakousku a tímto koncer-
tem k jeho ukončení. Koncert v Karlskirche byl současně 
i malou oslavou 40. výročí založení Kulturního klubu Če-
chů a Slováků v Rakousku, jejíž pokračování následovalo 
malým občerstvením na faře křižovníků, kam byli po kon-
certu návštěvníci srdečně pozvání zástupcem Klubu Mag. 
Richardem Baslerem.
 Z neformálních rozhovorů ve farním sále s návštěvníky 
koncertu lze obě akce zhodnotit „hudební“ parafrází „... 
dobrá věc se podařila, krásná hudba zvítězila...“. Kdo po-
zná originál?

Umělkyně Fan Liling, Katarína Krčmárová, Jela Špitková,  
Marieta Puhovichová

P. S.: Sice u nás v Klubu není zvykem otiskovat děkovná 
slova vlastnímu týmu, ale mám potřebu poděkovat všem 
obětavým spolupracovnicím a spolupracovníkům, bez kte-
rých by se koncert a závěrečná oslava nemohly konat.

Předsedkyně Klubu

České centrum ve Vídni uvedlo...
Ve čtvrtek 16. 10. 2014 uvítal ředitel ČC ve Vídni ing. Mar-
tin Krafl v prostorách ČC dva hosty – operního zpěváka 
Adama Plachetku a autora hudebních biografií Alexandra 
Henninga. Barytonista Adam Plachetka, sólista Wiener 
Staatsoper, společně s ředitelkou českého Radioservisu 
dr. Sojkovou zde pokřtil svoje nové CD, zahrnující jeho in-
terpretace z tvorby A. Dvořáka a B. Smetany, který vydal 
Radioservis. I když bylo o novém CD uvedeno dosti slov 
v projevu dr. Sojkové i moderátora večera ředitele ČC Mar-
tina Krafla, posluchači se bohužel nedočkali byť sebekratší 
ukázky z prezentovaného CD.
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í Hudební ukázky z díla 
B. Sme tany pak zněly v jiné sou-
vislosti – to když se Alexander 
Henning stal průvodcem života 
a tvorbou skladatele Bedřicha 
Smetany. Podobně jako první 
vystoupení A. Henninga v ČC 
(tehdy o tvorbě A. Dvořáka), 
byl i tento program dobře při-
praven a byl pro posluchače in-
formativní, i když nepostihl vše, 
co pro vývoj české národní hud-
by tvorba B. Smetany zname-
nala (klavírní, písňová tvorba). 

Jistě by nebylo od věci, kdyby v takovém pořadu vystoupil 
i český muzikolog, specializovaný na problematiku české 
národní hudby.
 Škoda jen, že avizované setkání se zpěvákem A. Pla-
chetkou, které přilákalo do ČC početné publikum, tvořilo 
pouze kratší část programu a zůstalo jen na „teoretické“ 
úrovni bez očekávaného vrcholu – znějícím Plachetkovým 
hlasem ve Smetanových áriích.
  mb

Listy ve Vídni
Ve čtvrtek 9. 10. 2014 se takřka zcela zaplnil kinosál 
velvyslanectví ČR v Rakousku hosty, kteří přijali po-
zvání velvyslanectví na večer dialogu s redaktory, vydava-
teli a spolupracovníky bývalého exilového časopisu Listy. 
V úvodním projevu objasnil velvyslanec ČR v Rakousku 
J. E. Jan Sechter název pořadu Glückliche Rückehr? a při-
vítal aktéry večera, jimiž byli Tomáš Tichák a Václav Burian 
(dnešní vydavatelé časopisu Listy), Petr Borkovec a Ma-
rián Hatala (básníci, překladatelé německé prózy a poe-
zie, přispěvatelé do časopisu Listy) a historička dr. Jana 
Starek, spolupracovnice tohoto exilového časopisu. Jedna 
z iniciátorek pořadu – Dagmar Vaněčková, spolupracovni-
ce exilového a nynějšího časopisu Listy – se ze zdravotních 
důvodů nemohla večera zúčastnit.
 Díky erudovaně vedené moderaci dr. Jany Starek se po-
sluchači v projevech protagonistů večera nejprve sezná-
mili s historií vzniku a existence časopisu Listy, který se 
svým zakladatelem Jiřím Pelikánem přešel z místa půvo-
du – Říma v roce 1990 do Prahy. Nové sídlo pak časopis 
nalezl v roce 2003 v Olomouci, rodišti svého zakladatele. 

Péčí současných vydavatelů dosahují Listy nákladu 1 200 
výtisků, celkem vycházejí již 43. rok. Široké je i věkové roz-
pětí přispívajících autorů (20-90 let), kteří pocházejí ne-
jen z ČR, Slovenska, ale i Francie, Itálie, Polska, Rakouska. 
Listy udělují každý rok Cenu J. Pelikána, v roce 2012 byla 
např. oceněna novinářka B. Coudenhove-Kalergie, jež však 
cenu nepřevzala.
 V druhé části večera představili přispěvatelé-básníci 
svoji tvorbu. P. Borkovec četl své básně v originále, je-
jich německý překlad přednesla překladatelka dr. Chris-
ta Rothmeier. G. Hatala uvedl své veselé texty a aforismy 
v němčině. Vtipným doplněním večera byla výstava obrazů 
a ilustrací (kreslených aforismů) v Rakousku žijícího české-
ho malíře Martina Buriana, který pro Listy tvoří ilustrace.
 Spiritus agens večera se však stala historička dr. J. Sta-
rek, která pořad nejen moderovala, ale současně proje-
vy českých účastníků tlumočila pro publikum do němčiny 
a obráceně. Lze jen doufat, že se při dalších podobných 
akcích „neztratí“ osobnost dr. J. Starek za pojmem – mo-
derátorka.
  mb
  Foto: Vladimír Čevela
Post scriptum
Smutná zpráva pro všechny, kteří znají Listy a jejich tvůr-
ce. Václav Burian, polonista, překladatel, básník, vydavatel 
a redaktor Listů nežije. Václav Burian zemřel náhle, vzápě-
tí po tom, co se společně s Tomášem Tichákem a dalšími 
účastnil ve Vídni besedy o tomto časopisu. Zemřel náhle ve 
Vídni, vzápětí po skončení prezentace Listů. Vzpomínku na 
Václava Buriana najdete na: http://denikreferendum.cz/
clanek/18929-vaclav-burian-nezije nebo na www.listy.cz.

Večírek milovníků české literatury
V komorní atmosféře malého divadelního sálu Komenský-
Schule za účasti asi třiceti osob se uskutečnil 24. října ve-
čírek milovníků české literatury, která byla letos věnována 
dílu Bohumila Hrabala. Letos by se dožil sta let. O tom, co 
všechno napsal a jaký význam jeho texty mají, se bude psát 
dalších sto, ne-li mnohem více let. Hrabalovo dílo se stalo 
předlohou skvělých českých filmů, jeho texty zrcadlí neje-
nom ducha doby, ve které žil, jsou však i hlubokou analý-
zou lidského bytí. Hrabal sám o sobě kdysi řekl, že více než 
spisovatelem je spíše pozorovatelem, dlouhá léta psal jen 
„do šuplíku“ a když pak, po mnoha letech, byl šuplík plný, 
tak něco – jak sám říká – z těch heců a frků – použil do 
nějaké knihy. Zachytit podstatu toho, proč je člověk právě 
takový, jaký je, proč smýšlí tak, jak právě smýšlí, proč cítí 
tak, jak cítí – a hlavně – co vlastně cítí – je spíše úkolem 
dobrých psychologů, kněží, sociálních pracovníků.
 Dějiny literatury nám však potvrzují, že někdy právě 
spisovatel obdařen múzou a hloubkou ducha boží moud-
rosti nahlédne pod pokličku lidského konání a myšlení tak 
výjimečně a důkladně, jak se to téměř nikdy nepodaří těm, 
kteří to mají jako svou pracovní náplň, povinnost a do-
stávají za to mzdu. Tak jak je u Dostojevského, kterému 
se podařilo nahlédnout do duše člověka a rozlousknout 
podstatu zlého a dobrého, stal symbolem spisovatele psy-
chologa a teologa, tak je pro mě Bohumil Hrabal tím spiso-
vatelem, kterému se podařilo nahlédnout do duše českého 
člověka zmítaného rozhraním dobových systému – fašis-
mu – komunismu – socialismu… Nahlédl velice hluboko, 

Adam Plachetka

Tomáš Tichák, Jana Starek, Christa Rothmeier a Václav Burian
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až tak hluboko, že pak zcela naboural a vyvrátil mnohé 
zaběhnuté klišé.
 Za všechny texty, které na literárním večírku zazněly, 
to v nádherném přednesu Nely Štěrbové vyjádřil Hrabalův 
text o tom, co prožívá člověk ve stáří, když už je odsunut 
na poslední kolej do domova důchodců…
 Jsem rád, že i já jsem se mohl tohoto večírku aktivně 
zúčastnit. Děkuji všem, kteří texty četli – Věře Königové, 
Vladimírovi Stejskalovi, Nele Štěrbové, hudebnímu mode-
rátorovi Richardovi Linhovi, hlavně však panu Jaroslavovi 
Kolářovi, který vše vybral, zorganizoval a režíroval.
 Těším se na další literární večírek na jaře 2015.
  (pž)

Tomáš Netopil diriguje ve Vídeňské opeře 
Lišku Bystroušku

Mezi Janáčkovy ve světě nejúspěš-
nější opery patří Příhody Lišky Bys-
troušky. Svědčí o tom i to, že se 
v loňské sezóně objevila Bystrouš-
ka v repertoáru Vídeňské státní 
opery – a letos ji nově nastudovala 
drážďanská Semperova opera pod 
taktovkou Tomáše Netopila, který 
v této sezóně převzal i reprízy ve Víd-
ni. Jevištní podoba vídeňské Lišky je 

v rukou nestora operních režisérů, který zkrátka vždy uměl 
klasické inscenace. V recenzích čteme: Otto Schenk nabídl 
„inscenace jako tenkrát, trvanlivé a nefalšované, staromód-
ní a dobré“. A pokud jde o hudební nastudování, byly ohla-
sy ještě jednoznačnější: „Gerald Finley je krásnou barvou 
barytonu, ocejchovaného Donem Giovannim, dobře obsa-
zen do role Revírníka, seriózní je výkon Donny Ellen v roli 
jeho ženy, Wolfganga Bankla jako pytláka Harašty, výtečná 
je Hyuna Ko jako Lišák. Velmi zábavný je krátký výstup 
Heinze Zednika v roli Kohouta, který brzy zase dokokrhá.“
 Tomáš Netopil (* 1975, Kroměříž) studoval hru na 
housle na Konzervatoři Pavla J. Vejvanovského v Kroměříži 
a dirigování na pražské AMu pod vedením Jiřího Bělohláv-
ka, Radomila Elišky a Františka Vajnara. u Josefa Kuchinky 
a Pavla Pokorného dále studoval operní dirigování a u Jiří-
ho Chvály a Lubomíra Mátla sbormistrovství. Ve studiích 
pokračoval na Královské akademii ve Stockholmu pod ve-
dením Jormy Panuly. V roce 2002 zvítězil v prvním ročníku 
dirigentské soutěže Sira George Soltiho ve Frankfurtu nad 
Mohanem.
 V České republice účinkoval např. na festivalech Praž-
ské jaro a Smetanova Litomyšl, v letech 2010-2012 zastával 
post šéfdirigenta ND v Praze. V zahraničí hostoval u or-
chestrů Tonhalle Orchester Zürich, London Philharmonic 
Orchestra, Staatsorchester Stuttgart, Oslo Philharmonic 
Orchestra, Staatskapelle Dresden, Staatskapelle Weimar, 
Royal Stockholm Philharmonic, Orchestre National de 
Lille, Orchestre National de Montpellier, NHK Symphony 
Orchestra Tokyo, Accademia Santa Cecilia Roma, Berliner 
Philharmoniker a dalších. Jako operní dirigent se představil 
ve vídeňské Volksoper, v sevillském Teatro de la Maestran-
za, v janovském Teatro Carlo Felice, v turínském Teatro 
Regio, v benátském Teatro La Fenice, v Bavorské státní 
opeře v Mnichově, v drážďanské Semperoper a v Opéra 
National de Paris.

Přednáška ekonoma Zdeňka Kudrny

I přes krásné slunečné počasí v sobotu 20. září dali členové 
a přátelé Akademického spolku přednost přednášce eko-
noma Zdeňka Kudrny na téma „Měny v rozpuku“.
 určitě se vyplatilo odolat poslednímu lákavému vábení 
babího léta a vypravit se do sálu Slovanské besedy, neboť 
Zdeněk Kudrna, profesor ekonomie na Vídeňské univerzi-
tě a bývalý poradce českého ministra financí Bohuslava So-
botky, dokázal poutavě a humorně vylíčit, jak se v průběhu 
historie měny vyvíjely a postupně měnily. Pan Kudrna začal 
u naturálií, jako velbloudů a mušlí, přešel ke klasickému 
platidlu euro a dostal se až k nové virtuální měně bitcoin.
 Dozvěděli jsme se například, že se ve čtyřicátých let 
20. století v Československu paralelně používalo devět 
měn, dále o „Zázraku z Woerglu“, kdy se v tyrolském měs-
tečku Woergl v době hluboké ekonomické krize ve třicá-
tých letech minulého století začalo platit lokální měnou, 
která ztrácela každý měsíc jedno procento své hodnoty. 
To motivovalo lidi utrácet peníze v obchodech vlastního 
regionu a tímto podpořit místní hospodářství. Experiment 
byl úspěšný a zajímaly se o něho i další oblasti, ale byl 
brzy v Rakousku zakázán, neboť stát považoval tisk vlastní 
měny za ilegální.
 Po krátkém občerstvení připraveném hotelem Poš-
ta následovala velice živá a zajímavá diskuse s publikem. 
Probírali jsme úspěch či neúspěch eura a jestli je Česká 
republika připravena na zavedení eura. Dále jsme se veli-
ce intenzivně věnovali tématu, zda budou za několik let či 
desítek let peníze v dnešní podobě ještě existovat a jestli 
by to bylo dobré, či špatné, kdyby došlo k zániku peněz.
 Závěrem lze jen konstatovat: byl to nejenom velice po-
učný, ale i vtipný a zábavný večer!
  Judita Huberová

Zlý sen, jenž se stal realitou
100. výročí první světové války připomenulo čtení z děl 
české a slovenské literatury, který organizoval Kulturní 
klub Čechů a Slováků v Rakousku při příležitosti Evrop-
ského dne jazyků dne 26. 9. 2014. Výběru a dramaturgii 
večera se chopily Mag. dr. M. Brandeis (čeští spisovatelé), 
Mag. Andrea Ozábalová a Mag. Daniela Makovy Nedas 
(slovenští spisovatelé a slovenští básníci), nebylo zapome-
nuto i na tzv. legionářskou literaturu. ukázky ze čtení otisk-
neme v lednovém vydání časopisu Kulturní klub.

Tomáš Netopil

Daniela Makovy Nedas, Andrea Ozábalová
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Krátké ohlédnutí
První náměstek ministra zahraničních věcí prof. Petr Dru-
lák uskutečnil 23.-24. září 2014 návštěvu Rakouska a Slo-
venska. V rámci cesty mj. vystoupil s přednáškou na téma 
„Lidská práva a střední Evropa – dvě z priorit české zahra-
niční politiky“ na vídeňské Diplomatické akademii.
 24. září 2014 uspořádalo velvyslanectví ČR v Rakousku 
prezentaci knih 380.000 Volt Hoffnung auf Freiheit auto-
ra Roberta Ospalda (ISBN 978-3-200-02489-2) a 1989, 
Sturz der Diktaturen autora Erharda Stackla (ISBN 
978-3707602037).
 Při příležitosti 10. výročí vstupu Slovenské republiky 
do Evropské unie uspořádala Mag. Helena Steiner se svojí 
agenturou v sobotu 27. září 2014 kulturní večer s kulinář-
ským zážitkem pod názvem „Slovenský večer na Dunaji“.
 20. října 2014 se konala Kunstasyl – Kunstauktion. 
Této charitativní akce, která je každoročně uspořádána 
v prospěch uprchlíků, se také zúčastnili svými díly česko-
rakouští umělci Ondřej Kohout a Eva Vonešová. Akce je 
organizována spolkem Asyl in Not ve spolupráci s Akade-
mie der bildenden Künste Wien.
 22. října 2014 se konala v sále Diplomatické akademie 
Vídeň prezentace výsledků práce česko-lichtenštejnské ko-
mise historiků v letech 2010-2013.

 25. října 2014 se v sále Slovanské besedy uskutečnil  
Benefiční slavnostní koncert ve prospěch pěveckého sboru 
Lumír ve Vídni. u příležitosti 150. jubilea účinkovalo Pě-
vecké sdružení Lumír z Brna s dirigentem Josefem Javo-
rou. Klavírního doprovodu se ujal Pavel Koutník, Lumír  
Vídeň.
 Na státní svátek 28. října 2014, v den výročí vyhláše-
ní samostatného Československa, pozvalo Velvyslanectví 
ČR v Rakousku krajany na slavnostní zahájení výstavy ob-
razového cyklu Česká paměť akademického malíře Pav-
la Vavryse. Výstava v rámci projektu Legie 100 potrvá do 
30. listopadu.
 2. listopadu se rozhodovalo o osudu a udržení Českého 
hřbitova ve Vídni. Od roku 1928 mají Češi ve Vídni vlastní 
oddělení na vídeňském Ústředním hřbitově (skupina 140, 
řada 2-5). Od roku 1998 je zde umístěn pomník blahosla-
vené sestry Restituty Heleny Kafkové. Dnes je celý prostor 
oddělení s živým plotem důstojně upraven. Je v zájmu ne-
jen zprávy hřbitova ale především české menšiny, aby se 
Český hřbitov dále udržel.
 7. listopadu 2014 oslavil vídeňský starosta a mj. pre-
zident Rakousko-české společnosti dr. Michael Häupl své 
20. výročí ve funkci starosty.
 10.-15. listopadu 2014 proběhl již podesáté v divadle 
Brett Mitteleuropäisches Theaterkarussel.

Tradiční Svatováclavské posvícení ve Vídni

Ve středu 1. října 2004 se na ZÚ ČR ve Vídni uskutečnil již 
16. ročník Svatováclavského posvícení. Letos se představil 
z pohledu gastronomie, regionálních specialit a cestovního 
ruchu Plzeňský a Zlínský kraj. V prostorách velvyslanectví 
tak bylo možné tradiční krajské produkty nejen ochutnat, 
ale také se dozvědět informace o historii podniku a jejich 
produktů. O doprovodný kulturní program se postaral 
Malý lidový soubor, cimbálová muzika Jasénka s tanečníky, 
cimbálová muzika Mladí Burčáci s vystoupením Radovana 
Simana, „krále“ Jízdy králů z Kunovic 2014.

Biskupská vizitace

J. E. Mons. Helmut Krätzl

V neděli 12. října 2014 v 9:30 se v kostele Panny Marie na 
Nábřeží – Maria am Gestade ve Vídni konala biskupská vi-
zitace. Slavnostní německo-českou mši svatou celebroval 

světící biskup J. E. Mons. Helmut Krätzl, vídeňský pomocný 
biskup. Přítomen byl také nový český duchovní – redemp-
torista P. Jiří Šindelář. Věřící měli možnost si po skončení 
mše pohovořit s biskupem při společném agapé.
  Leo Ge

Patrocinium
V neděli 9. listopadu 2014 v 11:00 se konal slavnost-
ní „Hochamt“ v Karlskirche – kostele sv. Karla Boro-
mejského, vídeňském sídle řádu křižovníků s červenou 
hvězdou. Slavnostní mši svatou celebroval světící biskup  
J. E. dr. Andreas Laun OSFS. Hudebního doprovodu se 
ujala Kirchenmusik St. Karl Borromäus, Wien IV, pod ve-
dením kapelníka a ředitele kostelní hudby Ricarda Luna. 
Zazněly skladby od Heinricha Ignaze Bibera a Antona 
Brucknera. Po mši následovalo přijetí ve farním sále.
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Slavný rakouský dirigent, hudební  
publicista Nikolaus Harnoncourt  
oslaví neuvěřitelných 85 let
Nikolaus Harnoncourt, celým jménem Johanes de la Fon-
taine und d’Harnoncourt-unverzagt, se narodil 6. prosince 
1929 v Berlíně v rodině stavebního inženýra. Jeho matka 
je pravnučkou štýrského arcivévody Johanna. V jednom 
z četných interview Harnoncourt prozradil, že jeho otec 
mluvil nejen německy, ale také stejně dobře česky. Mládí 
prožil Nikolaus Harnoncourt ve Štýrském Hradci, kam se 
jeho rodiče přestěhovali. V roce 1948 začal ve Vídni stu-
dovat hru na violoncello. Již v té době se začal zabývat 
problematikou interpretační praxe staré hudby. V letech 
1952-1969 působil jako cellista u Vídeňských symfoniků. 
Roku 1953 založil Harnoncourt se svou kolegyní a man-
želkou orchestr Concentus musicus Wien (Vídeňský hu-
dební souzvuk), orientovaný na autentickou interpretaci 
barokní hudby za pomoci původních nástrojů nebo jejich 
replik (Originalklang-Apostels). Realizoval s ním mnoho 
nahrávek (například Má vlast Bedřicha Smetany) a získal 
světovou proslulost. Od začátku sedmdesátých let se za-
čal prosazovat jako dirigent klasických symfonických or-
chestrů. Vrcholem v této oblasti bylo navázání spolupráce 
s Vídeňskými filharmoniky v roce 1984 a s Berlínskými 
filharmoniky roku 1991. Harnoncourt je i vyhledávaným 
operním dirigentem. Ve Vídeňské státní opeře, Salcbur-
ském festivalu či Opeře Zürich inscenoval díla od baroka 
po 20. století. Na Salcburském festivalu se prosadil po-
čátkem devadesátých let po smrti Herberta von Karajan.
 Harnoncourt byl rovněž pedagogicky činný. V letech 
1972-1992 vyučoval na hudební akademii Mozarteum 
v Salcburku interpretaci staré hudby. Harnoncourt je od 
roku 1985 spiritus rector festivalu Styriate ve Štýrském 
Hradci, kde nejednou uvedl český hudební repertoár. 

O Harnouncourtovi byl v roce 2005 natočen televizní do-
kumentární film Jede Note ist ein Kuss (Každá nota je po-
líbení), kde spoluúčinkovaly hudební soubory Concentus 
musicus Wien a Vídeňští filharmonikové.

Nikolaus Harnoncourt a jeho Concentus musicus Wien v divadle  
an der Wien (Na Vídeňce). U mistrovského pultu vpravo  

Alice Harnoncourt (Vídeň, březen 2014)

Architekt Jan Tabor
Jan Tabor (* 1944, Poděbrady) – česko-rakouský architekt, 
teoretik architektury, kulturní publicista a kurátor. V letech 
1963-1968 studoval na Technické univerzitě v Brně. V roce 
1968 odešel kvůli sovětské intervenci proti Pražskému jaru 
do Vídně. V letech 1968-1970 studoval interiérový design 
na BOKu – univerzita zemědělských věd ve Vídni – a v le-
tech 1970-1973 architekturu a plánování na Technické uni-
verzitě ve Vídni. Tabor byl v letech 1992-2009 odborným 
asistentem na univerzitě užitých umění ve Vídni. Je kurá-
torem řady výstav, publikuje v odborném i denním tisku 
doma i v cizině. Od roku 2000 je hostujícím profesorem 
na Akademii výtvarných umění v Bratislavě. Jan Tabor byl 
oceněn městem Vídní Cenou za publicistiku.

jUbileUM

 13. a 15. listopadu 2014 – divadelní přestavení Dva na 
kanapi – Marc Comoletti, Vlastenecká omladina, divadelní 
sál, Sebastianpaltz 3, 1010 Vídeň.
 14.-15. listopadu 2014 – návštěva ministra školství, 
mládeže a tělovýchovy Marcela Chládka v Rakousku, resp. 
ve Vídni, v jejímž rámci bylo naplánováno setkání s ra-
kouským protějškem, spolkovou ministryní pro vzdělávání 
a ženy Gabriele Heinisch-Hosek, se zemským hejtmanem 
a starostou Vídně Michaelem Häuplem. Při příležitosti 
představení vydání vybraných svazků z tvorby Jiřího Gru-
ši, ministra školství v letech 1997-1998 a velvyslance ČR 
v Rakousku v letech 1998-2004, se Chládek na meziná-
rodním knižním veletrhu Buch Wien setkal s rakouským 
spolkovým prezidentem Heinzem Fischerem a prohlédl si 
stánek české knižní produkce v němčině. Rovněž navštívil 
bilingvní českou školu Školského spolku Komenský a se-
tkal se s představiteli české menšiny v Rakousku. 15. listo-
padu se ministr Chládek v týmu České republiky složeném 
z diplomatů velvyslanectví zúčastnil fotbalového turnaje 
organizovaného Sokolskou župou Rakouska.
 18. listopadu 2014 – divadelní přestavení Divadlo un-
gelt Praha – Joe Dipiero: Poslední romance, divadelní sál.

 19. listopadu 2014 – zahájení výstavy TGM a armáda, 
poté vystoupení Orchestru lidových nástrojů Ministerstva 
obrany ČR – Vojenského uměleckého souboru Ondráš 
v české škole Komenský.

Zemřel Jaroslav Procházka
Po kratší hospitalizaci nás ve věku nedožitých dvaadevade-
sáti let opustil krajan Jaroslav Procházka.
 Jaroslav Procházka se narodil ve Vídni v roce 1923 
do rodiny vídeňských Čechů, otec byl krejčovský mis-
tr. Procházka absolvoval českou obchodní školu ve Víd-
ni, pracoval jako učeň v kanceláři. Během války pracoval 
u Technische Nothilfe a později v podniku Kriegswichtiger 
Betrieb („válečně důležitý podnik“). Poté pracoval v měst-
ské elektrárně jako výběrčí a vypracoval se až na úředního 
radu (Amtsrat). Po celý svůj život se podílel na životě ví-
deňských krajanů, krajanských spolků, například ve spol-
ku Máj v turistickém oboru, který v jeho aktivním období 
vedl, v Českém srdci a Sokole. Byl přesvědčeným a činným 
sociál ním demokratem.
 Čest jeho památce!
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Neposlušnosť? Pre pána jána!

Takto znie titul divadelnej hry známeho rakúskeho spiso-
vateľa, scenáristu a režiséra Geralda Szyszkowitza (Un-
gehorsam? Um Gottes Willen!). Hra bola po prvýkrát 
uvedená na letných slávnostiach v dňoch 17.-19. júla tohto 
roku na zámku Hunyadi v Maria Enzersdorf blízko Vied-
ne. Od 16.-20. septembra ju hrali v divadle Freie Bühne 
vo Viedni. Na pozadí konfliktu kardinála Schönborna s fa-
rárom, jeho niekdajším generálnym vikárom, Helmutom 
Schüllerom, hra parodickým spôsobom reflektuje situáciu 
v rakúskej cirkvi, kde nedostatok kňazov na jednej strane 
a angažovanosť laických veriacich na strane druhej pre-
rástli vo všeobecný problém súčasnej cirkvi. Tá je akoby 
vykoľajená zo stáročiami zabehnutého spôsobu hierarchic-
ko-mocenských štruktúr, ktoré sa riadili podľa stredove-
kého modelu pyramídy, na vrchole ktorej sídli Boh, pod 
ním sú hierarchovia a na samom spodku je veriaci ľud, 
plebs, ktorý musí konať to, čo mu nariadia všetci tí, čo sú 
nad ním. (Pre úplnosť pripomínam Výzvu k neposlušnosti 
Helmuta Schüllera z roku 2011 voči pápežovi a cirkevnej 
hierarchii za to, že neustále blokujú a ignorujú všetky sna-
hy zdola o reformu cirkvi. Táto výzva vyvolala na jednej 
strane obrovskú nevôľu zo strany cirkevnej hierarchie, za-
zneli dokonca hlasy exkomunikovať Helmuta Schüllera, na 
druhej strane však bolo počuť i obrovské, dnes už i me-
dzinárodné nadšenia a sympatie zo strany iných kňazov, 
hlavne však veriacich laikov, nielen v Rakúsku, pre kto-
rých sa Helmut Schüller stal symbolom veriaceho človeka 
bojujúceho za slobodu a demokraciu v katolíckej cirkvi.  
Pozn. autora.)
 Dej hry sa odohráva na jednej fare v Dolnom Rakúsku, 
kde v dôsledku odvážnych slov a činov nového pápeža 
Františka veriaci očakávajú veľké a odvážne zmeny. Sku-
pina aktívnych veriacich, zodpovedná za vedenie farnosti, 
v ktorej zomrel farár a nový kňaz namiesto neho už neprí-
de, sa má pripraviť na krok, ktorý nariadila biskupská kon-
ferencia – zlučovanie farností. Tento krok je však vnímaný 
ako nepopulárny, nechcený a nanútený zhora. Na oso-
bách, ktoré si autor hry vybral, sa zrkadlí nielen obraz stavu 
súčasnej, typickej rakúskej farnosti, ktorá by sa bez aktív-
nej účasti angažovaných a teologicky vzdelaných laikov už 
nezaobišla, ale osoby sú humorným spôsobom vybrané 
tak, aby zdôraznili nakumulované spektrum všetkých tých 
problémov, s ktorými sú ľudia dnešnej doby konfrontovaní: 
rozpad rodín, rozvodovosť, snaha byť i naďalej plne začle-
nený do cirkvi s účasťou na eucharistii, sexuálne zneuží-
vanie duchovnými, sklamanie, strata ideálov, zneužívanie 
moci, absencia autorít, vierohodnosť, hľadanie hodnôt atď. 
V hre je teda možno vidieť „do veku prichádzajúcu“ – po-
maly starnúcu, frustrovanú učiteľku náboženstva, ktorá až 
doposiaľ venovala všetky svoje sily deťom v škole, prípra-
ve na vyučovanie, organizáciu farských krúžkov a aktivít 
a nikdy pritom nemala čas ani na seba, ani na svoje ko-
níčky, ani na partnera a založenie rodiny, vlastné deti, vy-
tvorenie plnohodnotného partnerského vzťahu. Teraz, keď 
jej už život pomaly uniká ako tečúca voda pomedzi prsty, 
by neváhala strmhlavo sa vrhnúť do akéhokoľvek rýchle-
ho vzťahu, či už s odchádzajúcim, ženatým pastoračným 
teo lógom, frustrovaným z dlhoročnej, stereotypnej farskej 
činnosti, hľadajúcim sebarealizáciu na novom pracovnom 
mieste ako pastoračný asistent v protialkoholickej liečebni, 

alebo s konzervatívnym a tradíciám oddaným kostolníkom 
či miestnym notárom, ktorý sa odjakživa angažoval nie-
len vo farnosti, ale i v reformnom hnutí „Wir sind Kirche“ 
a v minulosti, za komunizmu, riskantne pašoval dokonca 
Biblie a inú náboženskú literatúru do Československa. Je 
tu vidieť i osamelú kuchárku, ktorá celý svoj život zasväti-
la bývalému farárovi a viedla mu i celú domácnosť. Teraz 
zostala sama, bez ideálu a životnej perspektívy a v jednom 
humornom dialógu dokonca povie: „už ani len sprchova-
nie v kúpeľni ma nebaví, keď viem, že sa pritom na mňa 
nikto potajomky nedíva...“
 Táto skupina, naoko unavených, ale predsa len aktív-
nych kresťanov, vďaka ktorým ešte farnosť ako-tak funguje, 
si predsavzala naštudovať ochotnícke divadlo o konflikte 
medzi ich biskupom a kňazom, ktorého poslal biskup do 
vyhnanstva za farára jednej zapadnutej farnosti. Zvlášť 
vtipne autor zosmiešňuje akt biskupa, ktorý ani len nemal 
odvahu s kňazom sa o jeho odvolaní z funkcie generálne-
ho vikára porozprávať a v noci mu popod dvere jeho izby 
podsunul obálku s odvolaním z funkcie a preložením na 
funkciu farára.
 Bez uvedenia mien je jasné, že sa jedná o konflikt medzi 
kardinálom Schönbornom a farárom Helmutom Schülle-
rom. Hra je veľmi rýchlo pretkávaná životom vo farnosti 
a nacvičovaním scéniek o konflikte. Dialógy sú nesmierne 
vtipné a i nezasvätený divák čoskoro podľahne nákazlivej 
humornej atmosfére. Rakúšania sú majstrami kabaretu, 
robenia si vtipov na vlastný úkor, sami zo seba, je to jedna 
z ich domén, ktorú už celé desaťročia perfektne ovládajú. 
Tak je tomu i v tejto divadelnej hre. Konflikt a text hry pres-
ne odpovedá faktom, ktoré sa od zverejnenia Výzvy k ne-
poslušnosti udiali. Pre zachovanie plynulého toku hry sú 
však občas pospájané fiktívnymi, vymyslenými vsuvkami.
 Neuveriteľne vtipným spôsobom je karikovaná osoba 
kardinála Schönborna. Autor vystihol nielen podstatu kon-
fliktu medzi nim a jeho bývalým generálnym vikárom, ale 
i charakterové črty kardinálovej osobnosti, ktorú skvelým 
spôsobom stvárnil herec Martin Gesslbauer, perfektne imi-
tujúci hlas i mimiku Schönborna.
 Pre mňa, ako diváka pochádzajúceho z bývalého ČSSR, 
bolo potešením počuť o tom, že existovala Skrytá cirkev, 
ktorá pod vedením mnohých, hlavne odvážneho a vizio-
nárskeho biskupa Davídka, mala odvahu svätiť ženatých 
mužov za kňazov, ba dokonca i ženy. Druhou významnou 
skutočnosťou pre mňa bolo počuť slová, skutočný citát, 
z reči Helmuta Schüllera, ktoré predniesol v Luzerne, 
kde v roku 2012 obdržal cenu nadácie Herberta Haaga 
za to, že mal odvahu napísať Výzvu k neposlušnosti a za-
ložil Farársku iniciatívu. V úvode svojej reči totiž hovoril 
o tom, ako biskupi na Slovensku hrozia suspenziou tým 
kňazom, ktorí budú podporovať reformné hnutia v cirkvi. 
Zasvätení do tejto kauzy totiž vedia, že v roku 2012 po-
hrozil slovenský arcibiskup Zvolenský farárovi z Devínskej 
Novej Vsi Karolovi Moravčíkovi a iným kňazom, že ak sa 
nerozídu s reformne orientovaným hnutím Teoforum, tak 
ich suspenduje. (Mnohí veriaci zo Slovenska i Čiech dlhé 
roky čerpali informácie o reformnom duchu a hnutiach 
v cirkvi z podujatí a internetovej stránky Teoforum až do 
roku 2012, kedy bolo násilne zlikvidované oficiálnou slo-
venskou hierarchiou. Jej vtedajší predseda, kňaz Karol Mo-
ravčík, sa vtedy nariadeniu slovenských biskupov podriadil 
a Teo forum rozbil. Až do tej doby som bol členom Teofora 
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Před dvaceti lety 3. prosince neočekávaně ve Vídni zemřel 
prof. dr. František Václav Mareš, světoznámý slavista, 
řádný profesor a vedoucí Institutu slavistiky vídeňské uni-
verzity, řádný člen Akademie věd Rakouska, mimořádný 
člen Akademie věd Makedonie, Chorvatska, Polska, vice-
prezident Institutu slovanských studií České akademie věd 
v Praze a nositel medaile Dobrovského – vyznamenání 
České akademie věd.
 Před patnácti lety 27. června zemřel ve Vídni Franti-
šek Vaněček, novinář, disident, exulant. Patřil k prvním 
signatářům Charty 77. Psal fejetony do samizdatů, jeho 
Sto bodů bylo přeloženo do mnoha jazyků. Jeho Deník 
chartisty vyšel poprvé pod názvem Stalo se v kraji zvykem 
v nakladatelství Josefa Škvoreckého v Torontu.
 Před devadesáti lety 8. února se ve Vídni narodil Lud-
vík/Ludwig Kolín, člen a funkcionář četných krajanských 
spolků, socialista, radní pro SPÖ Vídeň v 16. okrese, před-
seda spolku Jirásek (Knihovna), tajemník Rady národnost-
ní skupiny Čechů a Slováků usedlých v Rakousku – Nová 
Vlast, bývalý člen českého poradního sboru při Spolko-
vém kancléřství, odbojář. V letech 1945-1977 byl členem 
a funkcionářem nejen mnoha českých spolků ve Vídni – 
mj. předsedou Českého srdce, místopředsedou Menšinové 
rady Čechů a Slováků v Rakousku, místopředsedou Česko-
slovenské sociálnědemokratické strany v Rakousku, funkci-
onářem spolku DJT, Divadelního spolku Máj-Barák, členem 
tamburášského klubu Adria. Obdržel četná vyzname nání: 
Stříbrná záslužná medaile za zásluhy o město Vídeň, Čest-
ná medaile za zásluhy o osvobození Rakouska, zlatá zá-
služná medaile za zásluhy o město Vídeň, zlatá záslužná 
medaile Republiky Rakouska, pamětní medaile Ministra 
zahraničních věcí ČR. Zemřel ve Vídni 8. února 2010.

Alfréd Radok
Alfréd Radok (17. 12. 1914, Koloděje nad Lužnicí – 22. 4. 
1976, Vídeň) – jeden z nejvýznamnějších českých a evrop-
ských režisérů druhé poloviny 20. století.
 Alfréd Radok patřil k nejvýraznějším poválečným uměl-
cům a zásadně se podílel na hvězdných hodinách českého 
divadla šedesátých let. Za to jej totální režim cíleně a sys-
tematicky ničil, až ho přiměl opustit domov.
 Při pražských studiích mu velice imponovalo moderní 
divadlo v podání E. F. Buriana a jeho souboru. Po nuceném 

útěku před gestapem z Prahy se dostává do Valašského 
Meziříčí, kde založil při sokolské organizaci divadelní sou-
bor Mladá scéna, se kterou inscenoval představení Král 
Lávra. Václav Kašlík (přední pražský režisér), který na toto 
představení přijal pozvání, zprostředkoval Radokovi mís-
to asistenta režie v divadle E. F. Buriana, tehdejším D41, 
a přes hrozící nebezpečí se vrátil do Prahy. Po rozpuštění 
divadla Radok, stejně jako většina členů souboru, přešel 
do nově vzniklého Městského divadla Na Poříčí. V tomto 
divadle připravil inscenaci Mahenovy hry s filmovou pro-
jekcí Mezi dvěma bouřkami, jejíž fotografie z natáčení 
a svitky negativů si později označil ve svém archivu jako 
„První Laterna magika.“ K uvedení představení nakonec 
nedošlo – důvodem byl jeho židovský původ. Následně byl 
ze stejných důvodů nucen ukončit svou práci v divadlech 
v Brně, Plzni a v Divadle na Vinohradech, než byl v roce 
1944 odvezen do internačního tábora v Klettendorfu.
 Po osvobození nastoupil do Divadla 5. května, kde se 
poprvé pracovně setkal s Josefem Svobodou. Společnou 
inscenací Hoffmannovy povídky začala jejich více než 
dvacetiletá spolupráce. Ta byla přerušena pouze v letech 
1960-1965, kdy působil v Městských divadlech pražských, 
kde spolupracoval se scénografem Ladislavem Vychodi-
lem, a ukončena v roce 1968 Radokovou emigrací. Od 
roku 1947 pohostinsky režíroval v Národním divadle.
 V roce 1948 natočil svůj první film Daleká cesta o pro-
následování Židů. Pro Radoka to bylo velmi citlivé téma, 
přes které se chtěl vypořádat se svou osobní zkušeností. 
Film měl v zahraničí velký úspěch a získal řadu ocenění. 
V Čechách byl téměř ihned po premiéře stažen z distribu-
ce, opět z důvodů rasového pronásledování, tedy „nevhod-
né“ tematiky.

Druhý Radokův film Divotvorný 
klobouk, který natočil v roce 1951, 
nebyl nakonec „doporučen“ k pro-
mítání, tedy neprošel cenzurou, 
a autor byl propuštěn ze Státního 
filmu, kde v té době působil. Jediné 
divadlo, které bylo ochotno Radoka 
následně zaměstnat, bylo Vesnické 
divadlo, kde setrval až do svého od-
chodu do Národního divadla v roce 
1956, za tzv. „tání“. Zde režíroval 
celou řadu úspěšných představe-

VZPoMÍNkA

i ja. Som však naďalej členom i Farárskej iniciatívy Helmu-
ta Schüllera a zúčastnil som sa i jeho ocenenia v Luzerne. 
Jeho reč, v ktorej vtedy hovoril o diskriminácii slovenských 
biskupov, som vtedy ako človek priamo zasvätený do prob-
lému veľmi silno prežíval a dodnes som mu vďačný za to, 
že takto verejne a otvorene pomenoval problematiku dis-
kriminácie tých kňazov a veriacich, ktorí túžia po reforme 
cirkvi. Pozn. autora.)
 Na záver ešte jedna perlička. Pred publikom v divadle 
prehovoril i autor hry Gerald Szyszkowitz. Okrem iného 
povedal i tieto slová: „Pri premiére hry 17. júla na zámku 
Hunyadi som si všímal reakcie Helmuta Schüllera, ktorý 

sedel v prvej rade, a farára z viedenského Stephansdomu, 
Toniho Fabera, zrejme vyslaného na predstavenie preto, 
aby potom informoval celé arcibiskupstvo, sediaceho vo 
štvrtej rade. Bolo očividné, že obaja sa počas celej hry ba-
vili a mnohým scénkam sa zo srdca smiali. Rozdiel bol len 
v tom, že každý z nich sa smial pri úplne iných scénkach...“ 
Toni Faber však neskôr napísal pre denník Kurier kritiku na 
túto hru. Jeho text, uverejnený 20. júla, vyznel veľmi pozi-
tívne a na konci dokonca napísal: „Nádej, že i v cirkvi sa 
nakoniec všetko obráti k lepšiemu, zomiera ako posledná. 
Pápež František je tou nádejou.“
  Peter Žaloudek, Viedeň, 20. septembra 2014

Alfréd Radok
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í ní, která zásadně ovlivnila českou kulturu šedesátých let. 
V roce 1956 také natočil svůj poslední film Dědeček au-
tomobil, který měl velký ohlas jak v Československu, tak 
v zahraničí.
 V roce 1957 byl Alfréd Radok jmenován uměleckým 
vedoucím pořadů v československém pavilonu na Světové 
výstavě v Bruselu v roce 1958 a tím začala jeho éra spojená 
s Laternou magikou.
 Život Alfréda Radoka byl plný nečekaných zvratů, celý 
život musel začínat znovu. Po období naplněných usilov-
nou prací a zaslouženým úspěchem přicházelo velmi čas-
to zklamání ve formě vynucených odchodů z „etnických“, 
tedy „rasových“, a později „politických“ důvodů.
 Radokův osud spojený s Laternou magikou je toho ty-
pickým příkladem. Po obrovském celosvětovém úspěchu 
Laterny magiky v roce 1958 na Expo v Bruselu a násled-
ném založení samostatného divadla v Praze přišel neče-
kaný zvrat. V roce 1960 pro Laternu scénicky nastudoval 
Otvírání studánek Bohuslava Martinů. Poetické vyznání 
rodné zemi i pocta životu jako koloběhu zrození a smrti 
popudily režim a soudruzi se postarali o zákaz díla a vy-
hazov – 5. května 1960 byl zbaven funkce uměleckého ve-
doucího, 5. července funkce šéfrežiséra a 17. července mu 
bylo oznámeno, že 30. září končí v Laterně magice jeho 
pracovní poměr. Ještě na konci téhož roku přešel do Měst-
ských divadel pražských, kde setrval až do roku 1965, kdy 
nastoupil již potřetí jako režisér do Národního divadla.
 28. srpna 1968 emigroval Alfréd Radok s ženou a dět-
mi do Švédska, kde měl v tu dobu domluvenu pohostin-
skou režii v Göteborgu, který se stal následně jeho druhým 
domovem. Až do své smrti režíroval celou řadu úspěšných 
představení v mnoha evropských divadlech. Zemřel ve Víd-
ni, kam přijel režírovat do Burgtheatru dvě aktovky Václava 
Havla.
 V roce 1991 byl vyznamenán řádem T. G. Masaryka 
III. stupně in memoriam. Prestižní české divadelní ceny 
nesou jeho jméno – Ceny Alfréda Radoka.

Otýlie Sklenářová-Malá
Otýlie Sklenářová-Malá byla česká herečka, jedna z nejvý-
znamnějších hereček své doby. Narodila se 12. prosince 
1844 ve Vídni v rodině vojenského lékaře. Své první he-
recké kroky Otýlie nakonec podnikla již ve Vídni, v roce 
1862 vystupovala s tamějšími ochotníky pod pseudony-
mem Svobodová. Objevila se tehdy jako Milada v Töpfe-
rově Duchu času. V roce 1863 pak v Praze přivedl otec 
Otýlii k přední herečce činohry Prozatímního divadla Elišce 
Švandové-Peškové. Jako herečka poprvé vystoupila v roce 
1863 v Praze v roli Panny Orleánské a ihned získala velký 
úspěch.
 Otýlie Malá zůstala scéně Prozatímního divadla věrná 
a přešla posléze roku 1881 do nově otevřeného Národní-
ho divadla. Několikrát se nabízela možnost na angažmá 
v zahraničí, mohla získat výhodnou smlouvu např. roku 
1866 ve Výmaru, ale Otýlie zůstala české scéně věrná. Je 
třeba dodat, že od 19. února 1864 se již psala jako Otý-
lie Sklenářová, i když pro naše divadelní dějiny bývá spíše 
užívané zdvojené příjmení Sklenářová-Malá. Zmíněného 
data, v sedm hodin ráno, v kostele u Trinitářů, se provdala 
dvacetiletá divadelní herečka za právníka Josefa Sklenáře, 
který se stal tajemníkem Prozatímního, později i Národ-

ního divadla. Za svědky šli snoubencům básník Vítězslav 
Hálek (1835-1874) a publicista Josef Barák (1833-1883), 
oba stoupenci almanachu Máj.
 Vynikala krásným vzhledem, vynikajícím hlasem a skvě-
lou recitací, což ji předurčovalo především k rolím tragic-
kých a patetických hrdinek. S velkým úspěchem ztvárnila 
např. Julii ve Shakespearově hře, titulní roli ve Faidře Je-
ana Racina, Strabu v Zeyerově hře Neklan, Markétku 
v Goethově Faustovi. Vynikala ale i v jemných komických 
rolích, zejména konverzačních (Katka v Shakespearově 
Zkrocení zlé ženy, Marie Terezie v Bozděchově Zkoušce 
státníkově, Porcie v Shakespearově Kupci benátském. Své 
úspěchy přenesla také na činnost pedagogickou. V letech  
1873-1874 vyučovala v operní škole, jíž zřídil samotný 
Bedřich Smetana. V letech 1892-1894 byla profesorkou 
dramatické školy Národního divadla a dávala mj. také sou-
kromé lekce. Jednou ze slavných žaček Otýlie Sklenářové 
byla např. Jarmila Kronbauerová (1893-1968), patřila sem 
také oblíbená herečka Růžena Nasková (1884-1960). Obě 
se v již zralém věku prosadily také na filmovém plátně.
 Otýlie Sklenářová-Malá zemřela v Praze 23. února 1912.

Vojtěch Hynais
Český malíř a grafik Vojtěch Hynais se narodil 14. prosince 
1854 ve Vídni v rodině krejčího. Jeho otec byl velkým vlas-
tencem a místo toho, aby svoje děti posílal do německých 
škol, učil je doma sám česky. Hynais studoval malířství 
nejdříve na Akademii ve Vídni, později také na Akademii 
v Paříži. V letech 1874 a 1877 pobýval v Itálii, kde se in-
spiroval tamními náboženskými a mytologickými obrazy. 
V této době také namaloval nástěnné malby českých svět-
ců v kapli Českého hospicu v Římě.
 Hynais žil dlouho v Paříži, kde pracoval především jako 
dekoratér, a v letech 1888-1892 také spolupracoval s por-
celánkou v Sèvres.
 Hynais přinesl do českého výtvarného umění plené-
rovou malbu s výraznými atmosférickými prvky a vjemy. 
V portrétní tvorbě Hynais zastával principy naturalismu 
a jeho obrazy se vyznačovaly také zajímavými dekorativ-
ními prvky.
 Hynais patřil do generace Národního divadla, pro které 
v letech 1881 až 1883 vytvořil hlavní oponu, jež nahra-
dila shořelou oponu Františka Ženíška. Úspěch opony 

Národního divadla přinesl 
Hynaisovi i další prestiž-
ní zakázky – například pro 
Dvorní divadlo ve Vídni 
a Pantheon Národního di-
vadla v Praze.

V roce 1893 byla Hy-
naisovi nabídnuta profe-
sura na pražské Akademii, 
kterou nadšeně přijal. Jeho 
pocty zahrnovaly také 
členství v České akademii 
věd a umění a jmenování 
důstojníkem francouzské 
Čestné legie.

Hynais zemřel 22. srpna 
1925 v Praze, byl pohřben 
na vyšehradském Slavíně.

Vojtěch Hynais: 
Podobizna matky, 1883
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Ve Vídni byl odhalen památník  
připomínající tisíce zběhů z nacistického 
wehrmachtu za druhé světové války
24. října 2014 byl ve Vídni slavnostně odhalen památník 
připomínající tisíce dezertérů z nacistického wehrmachtu 
za druhé světové války. Prezident Heinz Fischer ve své řeči 
při odhalování památníku těm, kteří raději utekli před vo-
jenskou povinností, než aby sloužili nacistickému režimu, 
prohlásil, že označování rakouských zběhů za zrádce, což 
se děje doposud, je „něco, za co bychom se měli omluvit 
a stydět“.
 Slavnostního odhalení se kromě hlavy státu zúčastnili 
zástupci města Vídně i někteří z dosud žijících někdejších 
zběhů.
 Kamenný monument z dílny německého sochaře Ola-
fa Nicolaie, profesora na Akademii der bildenden Künste 
v Mnichově, stojí na náměstí Ballhausplatz u sídla rakous-
kého kancléře a nedaleko komplexu prezidentského sídla. 
Je prvním svého druhu v hlavním městě Rakouska. Domi-
nuje mu velké X odkazující na tisíce zběhů, kteří byli za na-
cistické vlády popraveni. Skulptura je popsána anglickými 
slovy all a alone (všichni / sám), které pocházejí z básně 
Skota Iana Hamiltona Finlaye a odkazují na konflikt mezi 
jednotlivcem a masou.
 Fischer zdůraznil rozdíl mezi dezercí z armády nacis-
tického režimu a z armády právního státu. „Je čestné upo-
slechnout své svědomí v konfrontaci s brutální diktaturou 
pohrdající lidmi,“ citovala Fischera agentura DPA.
 Nacistické vojenské soudy poslaly za druhé světové vál-
ky na smrt kolem 30 000 zběhů a odmítačů vojny, z toho 
zhruba 2 000 Rakušanů.

Pomozme obnovit český poutní dům 
„Velehrad“ v Římě!
 Mnozí z čtenářů znají poutní dům „Velehrad“ na Via 
delle Fornaci 200, asi deset minut od vatikánského ná-
městí sv. Petra v Římě. Česká farnost ve Vídni pořádala již 
několikrát pouť do Věčného města s ubytováním v pout-
ním domě „Velehrad“. Naposledy o velikonočních svátcích 
2012 a podobnou pouť připravuje na rok 2016. Bližší in-
formace najdete na internetu http://farnost.viden.sweb.cz.
 Budovy v areálu pozemku získal pro České náboženské 
středisko (Centro religioso Boemo a Roma) v roce 1968 
kardinál Beran, který od roku 1965 pobýval v nuceném 
exilu v Římě. Záměrem kardinála Berana bylo vybudovat 
zde vhodné zázemí pro české i slovenské poutníky, přichá-
zející do Věčného města z celého světa.
 Areál byl postupně přebudováván na „Casa per Fe-
rie“ – penzion pro ubytovávání poutníků. Postupně v tom-
to areá lu vznikly tři ubytovací prostory: budovy A, B a C, 
také kuchyň a jídelna. V době „železné opony“ přijížděli 
hlavně poutníci ze svobodného světa, od roku 1989 také 
celé skupiny (farnosti, školy – zvláště gymnázia), rodiny 
i jednotlivci z České a Slovenské republiky.
 Za více než čtyřicet let nepřetržitého provozu (i přes 
drobné údržbové práce) se dostal celý areál do takového 
technického stavu, který už nesplňuje hygienické a pro-
tipožární předpisy pro ubytovávání poutníků. Ke kon-
ci listopadu 2013 byla městem Římem odebrána licence 
k ubytovávání hostů a provozu veřejné jídelny. Bez generální  

Přijďte zpívat „Rybovku“

chrámový sbor začíná ze zkouškami 
České mše vánoční 
jakuba jana Ryby

ve středu 26. listopadu v 19:00 hod.
na kůru českého kostela na Rennwegu 63.
Všichni jsou ke spoluúčasti srdečně zváni.

Přijďte, těšíme se na vás!

jiří čech, sbormistr

Betlémské světlo 2014

Ekumenická bohoslužba při příležitosti převzetí Betlém-
ského světla ve Vídni se letos uskuteční v sobotu 13. 12. 
2014 ve 14 hodin v největším vídeňském evangelickém 
kostele na Lutherplatz 1, Wien-Gumpendorf. Pro Betlém-
ské světlo se vydají brněnští skauti, kteří jej dopraví do Čes-
ké republiky.
 Ten, jehož život je plný radosti, neublíží nikomu jinému. 
Člověk, který má radost z rozmanitosti, se těší také z roz-
manitosti světových kultur. V místech, kde hlad je součás-
tí každodenního života, přetrvává bolest a násilí. Jestliže 
máte dostatek jídla, že se o něj můžete podělit, můžete 
posílit nejen tělesno, ale také poskytnout dostatek energie 
k upevnění míru.
 To je důvod, proč je letošní motto „Sdílení štěstí vám 
přinese pokoj“. Myšlenka byla převzata ze 14. kapitoly listu 
Římanům (17-19). Tato pasáž vysvětluje, že život je mno-
hem více než jídlo a pití a měli bychom se více zaměřit na 
mír, spravedlnost a radostné bytí. Radost ze života se může 
odrážet i ve společném pokrmu, což by mělo být letošním 
tématem.
  (Ze stránek rakouských skautů)

Theater Brett Termine / Programm 
November 2014
Theater Brett, Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
theaterbrett@gmx.at, www.theaterbrett.at
Tel.: 0676/7345566
Reservierungen:  
0676/7345566 oder theaterbrett@gmx.at

für Delphin Ensemble 
g.weber@theater-delphin.at
mobil 0664/5018164 
Fr 7. 11. 2014

20:00 
Uhr

Ganz normal 
(normalerweise)

von und mit 
NAGY Vilmos

Leseper- 
formance

Do 20. 11. 2014 19:30 
Uhr

Die Wärme im 
November

von Jana 
Dobreva

Gastspiel 
Theater  
Delphin 
Ensemble

Fr 21. 11. 2014 19:30 
Uhr

Die Wärme im 
November

von Jana 
Dobreva

Gastspiel 
Theater  
Delphin 
Ensemble

Sa 22. 11. 2014 19:30 
Uhr

Die Wärme im 
November

von Jana 
Dobreva

Gastspiel 
Theater  
Delphin 
Ensemble
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í rekonstrukce všech budov dle současných předpisů nebu-
de licence obnovena!
 Práce na obnově areálu začaly hned po uzavření v pro-
sinci 2013 a budou pokračovat zřejmě až do konce roku 
2015. Nejprve byly odstraněny všechny úpravy a stavby, 
které byly realizovány bez stavebního povolení a jež nemo-
hou být zahrnuty do celkové rekonstrukce. Budova A a B 
je připravena k přestavbě se všemi nutnými povoleními od 
stavebního úřadu města Říma. Cílem je navýšit kapacitu 
ubytování na 59 lůžek (2 třílůžkové, 26 dvoulůžkových, 
5 jednolůžkových pokojů). Vybavení pokojů bude odpo-
vídající současnému standartu a římským předpisům (na 
každém pokoji sociální zařízení, klimatizace, telefon, in-
ternetové připojení, otevírání dveří elektronickou kartou). 
V areálu budou i dva bezbariérové pokoje a dva výtahy.
 Celkový rozpočet na celou renovaci poutního areálu 
je 1,8 milionu eur. Poutní dům má nyní k dispozici jen asi 
800 000 tisíc eur. Proto se s důvěrou obracíme i na krajany 
v celém světě s prosbou o finanční podporu formou daru 
(nebo snad i bezúročnou půjčkou).
 Cílem totiž není jen pěkné a příjemné ubytování, ale 
i kulturní a duchovní zázemí pro poutníky. Personál pout-
ního domu (který nyní tvoří tři čeští salesiáni Dona Bosca 
a dvě řeholní sestry z jezuitského společenství, které dří-
ve spolupracovaly s p. kardinálem Špidlíkem) nabízí také 
odborné doprovázení po Římě; pomoc při organizování 
programu; duchovní služby: slavení mše svaté, svátost smí-
ření, duchovní rozhovor. Stovky lidí mnoho let rádi využí-
valy pohostinství poutního domu a možnosti ubytování za 
přijatelnou cenu. Nyní prosí vedení domu o Vaši pomoc. 
Pomozme opravit poutní dům v Římě a přispějme k jeho 
znovuotevření!
 Kontaktní adresa a konto v Itálii:
Centro Religioso Boemo Velehrad, Via delle Fornaci 200, 
I-00165 Roma.
Vedoucí domu: P. Jaromír Zádrapa SDB, www.velehrad.net
IBAN: IT 34 I 01030 05109 000001010257, 
BIC: PASCITM1383
Banca: Monte dei Paschi di Siena,  
Via delle Fornaci 2/4/6, I-00165 Roma.
  Jan Horák

Výstava Die Sozialdemokratie 
zieht in der Krieg
Stálá výstava Neue Wien v Karl-Marx-Hof, Waschsalon 
Nr. 2, je rozšířena o přechodnou výstavu Die Sozialde-
mokratie zieht in der Krieg, uspořádanou u příležitosti 
100. výročí začátku první světové války.

Otevřeno: 10:00-17:00, 1190 Wien, Halteraugasse 7
Tel.: +43 (0) 664 88540888
 Das Neue Wien der 1920er und frühen 1930er Jahre 
war ein einzigartiges gesellschaftspolitisches Experiment, 
das sämtliche Lebensbereiche der Menschen erfasste – 
von der Sozial- und Gesundheitspolitik über das Bildungs-
wesen bis zum Wohnbau. Die Dauerausstellung „Das Rote 
Wien im Waschsalon Karl-Marx-Hof“ widmet sich dieser 
aufregenden Epoche in der Geschichte unserer Stadt.
 „Das beste Karl-Marx-Hof-Museum der Welt der Wo-
che“ (Jan Tabor, Falter 18/2010).

Zemřel jeden z představitelů  
fantastického realismu
26. září 2014 zemřel ve věku pětaosmdesáti let rakouský 
malíř Wolfgang Hutter, který byl považován za jednoho ze 
zakladatelů vídeňské školy fantastického realismu.
 Hutter se narodil 13. prosince 1928 jako syn malíře Al-
berta Parise Güterslohna ve Vídni. Od roku 1944 studoval 
ve třídě svého otce na Akademii výtvarných umění. Hut-
ter založil roku 1947 společně s Ernstem Fuchsem, Rudolf 
Hausnerem a dalšími umělci ve Wiener Art-Club skupinu 
s názvem explizit surrealistisch. Teprve v roce 1958 vznikl 
z pera uměleckého kritika Johanna Muschika pro tento styl 
název vídeňská škola fantastického realismu, do které také 
patří Aric Brauer a Wolfgang Lehmden.
 První velká výstava fantastického realismu se konala 
v roce 1959 v Horním Belvederu ve Vídni. V roce 1966 
byla „vídeňské škola“ také poprvé představena v Americe.
 Hutterovým hlavním tématem byly ženy a rostliny. 
Jeho obrazy byly mimo jiné na bienále v Benátkách (1950 
a 1964), Sao Paulo (1953 a 1963), Tokiu (1961) a ve Flo-
rencii (1975) a na mnoha sólových i skupinových výsta-
vách v Evropě, Izraeli, uSA a Japonsku. Hutterovo dílo 
zahrnuje nejen olejomalby a grafiky, ale také scénografie 
pro Vídeňskou státní operu, Lidovou operu, divadlo na 
Vídeňce, divadlo v Josefstadtu a Operu v Štýrském Hrad-
ci. Po tři desetiletí Hutter působil jako profesor na Vysoké 
škole uměleckoprůmyslové ve Vídni. Hutterova práce byla 
mj. v roce 2011 oceněna zlatou medailí města Vídeň.

Ohlédnutí
Konference „Krajané a čeština“, Národní muzeum, 
Praha 10.-12. září 2014
Konference „Krajané a čeština“ se uskutečnila v přednáš-
kovém sále Národního muzea a navržené téma účastníky 
plně zaujalo. Přijela více než stovka účastníků z osmnác-
ti zemí. Konference není jen odborným setkáním, ale má 
i rozměr společenský, mnozí účastníci se již dobře znají 
a na setkání se těší.
 V úvodu konference bylo vzpomenuto na JuDr. Jinřicha 
Černého, zakladatele a iniciátora Konference zahraničních 
Čechů a MKVZČ, iniciátora Konzultativní komise při Stálé 
senátní komisi pro krajany žijící v zahraničí, který zemřel 
koncem roku 2013 ve věku sedmaosmdesáti let. Poté byla 
předána ocenění za dlouholetou činnost pro krajanské ko-
munity. Získaly je Hana Husenicová, předsedkyně Českého 
spolku v Bratislavě, Lenka Laličová, redaktorka českého 
vysílání v chorvatském Daruvaru, Olga Schmalzriedová, 
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která stojí v čele spolku Beseda v Bruselu, Larisa Lanovyk, 
zakladatelka folklórního souboru Studánka v ukrajinské 
Mykolajivce, a Dana Seidlová, organizátorka skautských tá-
borů ve Švýcarsku. Pogratulovali jim předsedkyně MKVZČ 
Ája Vrzáňová, náměstek ministra zahraničí Lukáš Kaucký, 
místopředseda Senátu Přemysl Sobotka, předseda senát-
ní komise pro krajany Tomáš Grulich a ředitel Národního 
muzea Michal Lukeš. Senátor Grulich ve svém vystoupení 
zdůraznil, že podpora výuky češtiny v zahraničí je prioritou 
senátní krajanské komise i jeho osobně. Mluvil především 
o Českých školách bez hranic (ČŠBH). usiluje o změnu 
školského zákona tak, aby se České školy bez hranic staly 
integrální součástí českého vzdělávacího systému a byly 
financovány ministerstvem školství jako ostatní školy 
v České republice. Senátor Grulich to vnímá jako určitý 
dluh, jako povinnost českého státu vůči svým občanům 
v zahraničí. Dosud ČŠBH mohou získat příspěvky pouze 
z vládního programu na uchování českého kulturního dě-
dictví v zahraničí, který je určen primárně pro krajanské 
spolky. Tuto skutečnost někteří účastníci konference kriti-
zovali s tím, že ČŠBH získávají finance na úkor ostatních 
krajanských aktivit, bohužel zatím žádná jiná možnost fi-
nancování ČŠBH ze strany ČR neexistuje. Činnost a hlavní 
problémy ČŠBH později ve svém vystoupení rozvedla i je-
jich zakladatelka Lucie Slavíková Boucher. Zplnomocněnec 
ministerstva zahraničí Karel Kühn připomněl byrokratické 
peripetie při studiu a získávání českého občanství na pří-
kladu vlastní rodiny, s níž žil ve třech zemích. Po něm vy-
stoupil předseda Úřadu pro Slováky žijící v zahraničí Igor 
Furdík. Podpora slovenštiny je jednou z priorit jeho úřadu.
 Specializovaným útvarem na podporu češtiny v zahra-
ničí je Dům zahraniční spolupráce ministerstva školství. 
Jeho ředitelka Iva Tatarková podrobně seznámila přítomné 
s činností své instituce. DZS vysílá české učitele ke krajan-
ským komunitám v zahraničí, pořádá měsíční kurz češtiny 
pro krajany, organizuje kurzy metodiky výuky češtiny pro 
učitele z řad krajanů a zprostředkovává studium krajanů 
na českých středních a vysokých školách. Čeští učitelé mezi 
krajany působí od roku 1997. V současné době jich je ve 
světě třináct a vyučují v Chorvatsku, Rumunsku, Rusku, 
Srbsku, na ukrajině, v Argentině, Paraguayi, Brazílii, uSA 
a Austrálii.
 Další den, ve čtvrtek 11. 9., krajané a Češi žijící v zahra-
ničí, zástupci různých spolků referovali o vztahu k českému 
jazyku a jeho výuce ve svých komunitách. Úhly pohledu 
se diametrálně lišily. ukázalo se, že příslušníci exilové vlny 
z roku 1968, kteří mezi účastníky převažovali, zpravidla 
bez větších problémů udrželi češtinu u svých dětí či vnuků. 
Ovšem ne všem zúčastněným se podařilo češtinu v rodi-
ně udržet. Jiné podmínky pro výuku češtiny mají krajané 
v Chorvatsku nebo Rakousku. už z předválečných dob tu 
fungují školy a gymnázium podporované jak chorvatským 
či rakouským státem, tak – v omezenější míře – Českou 
republikou. Referátem z rakouského pohledu přispě-
la i Helena Basler, Kulturní klub. Poslanec chorvatského 
parlamentu za českou a slovenskou menšinu připomněl, 
že udržování češtiny pomáhá české vydavatelství, časopis 
Jednota a rozhlasové vysílání Radia Daruvar. Komplikova-
nější podmínky jsou v Srbsku, Rumunsku a na ukrajině. 
Situaci v těchto zemích účastníkům konference názorně 
přiblížily dokumentární snímky z cyklu Učitelé národa, vy-
robené pro Českou televizi. Představil je autor a režisér Mi-

chal Varga a následně je okomentovali přímo učitelé nebo 
krajané ze zmíněných států. V těchto zemích – s výjimkou 
ukrajiny – jsou komunity malé a stále se zmenšují. Lidé 
se však česky chtějí učit, což je dáno možností odchodu 
do České republiky za prací. Z přednesených příspěvků 
a diskuse vyplynulo, že zájem o češtinu – byť v různé míře – 
stále je a někde i stoupá. Veliký zájem o výuku češtiny pro 
své děti je mezi českými občany, žijícími dlouhodobě v za-
hraničí. Bývalý vydavatel Amerických listů Petr Bísek z New 
Yorku věcně shrnul téma konference, podle něj čeština 
v zahraničí nezanikne: „Vždyť mnohde existují české školy, 
fungují média, vysílání Českého rozhlasu a především in-
ternet a zbytek je na nás.“
 Třetí den konference patřil doprovodného programu. 
Účastníci zhlédli exkluzivně výstavu o českém králi Jiřím 
z Poděbrad v Národním archivu, věnovanou 550. výročí 
jeho evropské mírové mise. Navštívili moderní sbírku Ná-
rodní galerie ve Veletržním paláci a prohlédli si nejvýznam-
nější díla zakladatelů české a světové moderny z prvních 
desetiletí 20. století. Doprovodný program byl zakončen 
přijetím na radnici Prahy 12-Modřan a návštěvou nedale-
kého obchodního střediska, kde by měl vzniknout Památ-
ník československého exilu.

Krajanský folklórní festival  
(11. 9. – 14. 9. 2014)
8. ročník Mezinárodního krajanského festivalu, který pořá-
dalo Občanské sdružení Sedm paprsků pod záštitou MZV 
ČR a Stálou komisí Senátu Parlamentu ČR pro krajany žijící 
v zahraničí, startoval sice o den později než Konference 
Krajané a čeština, ale i přesto tato souběžnost postavila 
mnohé účastníky, ale i organizátory konference před ne-
řešitelný problém rozdvojení.
 Slavnostní zahájení festivalu proběhlo ve čtvrtek 11. 9. 
v 10 hodin v hlavním sále Senátu ČR, kde krajany přiví-
tali významné osobnosti českého politického života. Od-
poledne byla sloužena v kostele sv. Václava ekumenická 
bohoslužba pro krajany. Vystoupení krajanských spolků 
se uskutečnilo v pátek 12. 9. (Angloamerická univerzita 
a otevřené pódium MČ Praha Dolní Chabry) a v sobotu 
13. 9. (Valdštejnská zahrada), vyvrcholením celého fes-
tivalu byl tradiční krojovaný průvod všech zúčastněných 
souborů, který vyšel v neděli 14. 9. dopoledne z nádvoří 
Toskánského paláce. Průvod krajanů za doprovodu hudby, 
zpěvu a tance směřoval na Hradčanské náměstí, kde první 
zastávkou byla socha TGM, kde krajané zazpívali oblíbe-
nou píseň prvního Československého prezidenta T. G. Ma-
saryka Ach synku, synku. Další zastávkou byl Arcibiskupský 
palác, kde na počest kardinála Dominika Duky zazněla pí-
seň Čechy krásné, Čechy mé. Následně se průvod vrátil na 
nádvoří Toskánského paláce, byly vyhodnoceny nejlepší 
soubory a letošní festival byl slavnostně zakončen.
 Ředitelka festivalu Věra Doušová se dívá na festival ze 
dvou úhlů pohledu: „První a původní záměr festivalu je ten, 
aby se krajané mohli prezentovat, ukázat výsledky snažení 
mnoha generací o uchování českého jazyka a lidové kul-
tury. Ten druhý smysl festivalu je, že nás učí milovat svou 
řeč, písně, tance, lidovou kulturu a tradice vůbec. Mnoho 
účastníků festivalu (a zejména mladých) se netají tím, že 
teprve po zhlédnutí festivalového programu pochopili, jak 
silný vztah mají sami ke svému češství.“
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Die Verleihung der Kulturpreise  
des Landes NÖ 2014
Festspielhaus St. Pölten, Großer Saal, 7. 11. 2014, 19:00 
uhr: überreichung der Würdigungs- und Anerken-
nungspreise – Bildende Kunst, Literatur, Architektur, 
Medienkunst, Musik, Volkskultur und Kulturinitiativen
Würdigungspreis f. die Literatur: DI Zdenka Becker
Gastrede: Prof. dr. Martina Leibovici-Mühlberger
Im Gesprech: LH dr. Erwin Pröll
Musik: Tonkünstler-Orchester NÖ
Moderation: Katharina Stermberger

Vzpomínka
Josef Havel
22. října 2004 zemřel v Praze ing. Josef Havel, bývalý ar-
mádní sportovec, pracovník ÚV ČSTV, ředitel Krajanského 
tělovýchovného sdružení, nadace Čechy Čechům a Sdru-
žení Češi Čechům a dlouholetý člen ČSÚZ.

Josef Kolínský
Před patnácti lety, 25. prosince 2009, zemřel bývalý dlou-
holetý ředitel ČSÚZ pan JuDr. Josef Kolínský (76). Pro 
Československý ústav zahraniční zpracoval mnoho histo-
rických i současných informací z krajanské problematiky. 
Bylo obdivuhodné, s jakým nasazením tuto činnost v po-
sledních letech vykonával. Byl duchovním otcem a dlouhá 
léta odpovědným redaktorem Bulletinu ČSÚZ.

Na jeden skipass bude možné  
lyžovat v 19 českých skiareálech
Na jednu permanentku bude letos v zimě možné lyžovat 
v devatenácti tuzemských lyžařských areálech, mimo jiné 
ve Špindlerově Mlýně, SkiResortu Černá hora – Pec či na 
Klínovci. Počítá s tím projekt společného celosezónní-
ho skipasu Czech Skipass. Jeho cena bude pro dospělé-
ho 11 000 korun. Na internetových stránkách to uvedla 
Asociace horských středisek České republiky (AHS). Ski-
pass bude platit celou sezónu 2014/2015 na denní i ve-
černí lyžování v devatenácti lyžařských střediscích, mimo 
večerního lyžování ve Skiareálu Špindlerův Mlýn. Lyžaři 
budou mít k dispozici celkem 156 kilometrů sjezdových 
tratí, 26 lanovek a 118 vleků, aniž by museli do pokladen 
jednotlivých areálů. Junioři ve věku 12 až 18 let a senioři za 
skipas zaplatí 9 000 korun a děti 8 000 korun.

Nahrazení papírových receptů 
elektronickými bude až v roce 2018
Zavedení povinnosti předepisovat lékařské recepty vý-
hradně elektronicky se odkládá na rok 2018. Papírové re-
cepty by tak měly být zachovány ještě nejméně tři roky. 
Počítá s tím novela zákona o léčivech, kterou schválil Se-
nát. Vyhověl tak doporučení svých výborů. Po dobu vlády 
Bohuslava Sobotky (ČSSD) by tedy měl zůstat současný 
stav, kdy může být recept po dohodě s pacientem buď v lis-
tinné, nebo v elektronické podobě. Kritici upozorňovali na 
to, že ani za tři roky nebudou někteří starší praktičtí léka-
ři v regionech, kteří nepoužívají výpočetní techniku, při-

praveni vydávat elektronické recepty a budou muset svou 
praxi ukončit. Drtivá většina receptů je nyní podle ministra 
v papírové formě. Papírových je zhruba 70 milionů ročně, 
zatímco elektronických jen asi jeden milion.

Slavkovskou bitvu si připomene  
bojovou scénou 900 nadšenců
u Tvarožné na Brněnsku vytvoří o poslední listopadové 
sobotě 900 nadšenců v historických kostýmech scénu, kte-
rou si připomenou slavnou bitvu u Slavkova. Do hodinové 
ukázky se zapojí také šedesát jezdců na koních. Akce bude 
pozvánkou na příští rok, kdy tomu bude již 210 let od bi-
tvy, v níž vojáci francouzského císaře Napoleona porazili 
ruskou a rakouskou armádu. Byl to jeden z největších vo-
jenských střetů na území Čech a Moravy.

Příslušníci technických praporů  
budou moci žádat o odškodnění
Příslušníci vojenských praporů nucených prací se dočkají 
odškodnění. Budou moci žádat o jednorázový příspěvek 
ke zmírnění křivd, které jim způsobil komunistický režim. 
Schválila to vláda. Ministerstvo vnitra předpokládá, že ná-
klady na odškodnění budou asi 25 milionů korun. Příspěv-
ky se vyplatí z rozpočtové rezervy. Novela bude přiznávat 
jednorázový příspěvek bývalým příslušníkům vojenských 
táborů nucených prací i za dobu, kdy byli zařazeni v tech-
nických praporech. Příspěvek dostanou v případě, že 
v nich působili bezprostředně po zařazení ve vojenském 
táboře nucených prací. Žádost bude možné podat do 
31. března 2015.

K výročí sametové revoluce se  
v Praze otevírá Sametové centrum
K 25. výročí sametové revoluce se na Malé Straně v Praze  
otevře nový multikulturní prostor nazvaný Sametové 
centrum. Bude využívat objekt zapůjčený od pražského 
magistrátu v Cihelné ulici č. 4 v blízkosti Karlova mostu. 
Pořadatelé zde chystají netradiční program s oslavami 
pětadvaceti let od sametové revoluce. Pořádat se budou 
workshopy, přednášky, výstavy i debatní večery, které 
představí události a témata k 17. listopadu nejen v jeho 
historickém a politickém kontextu. Na některých akcích 
se podílí mimo jiné i Ústav pro studium totalitních režimů 
a organizace Post bellum, která dokumentuje vzpomínky 
pamětníků důležitých událostí 20. století. Informace může 
veřejnost najít na webu www.sametoveposviceni.cz. Stejně 
se nazývá také karneval, který přímo ve státní svátek výročí 
revoluce oslaví. Občanské iniciativy se inspirovaly basilej-
ským festivalem Fastnacht. S pomocí masek v nadživotní 
velikosti, alegorie a zábavných pamfletů projde průvod 
městem a připomene aktuální společenská témata.

Ve Vřesovicích mají nové muzeum 
s památníkem odbojáře
Na historii a současnost Podchřibí se zaměří nově založe-
né muzeum ve Vřesovicích na Hodonínsku. Vzniklo spolu 
s komunitním centrem v nevyužité obecní budově. Mikro-
region Podchřibí tvoří obce Ježov, Kelčany, Labuty, Skalka, 
Žádovice a Vřesovice. V muzeu zatím návštěvníci najdou 
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panely s informacemi a fotografiemi, trojrozměrné artefak-
ty přibudou až později. Provozovatelé chtějí organizovat 
přednášky, do muzea pozvou školy z okolí.
 Muzeum je zároveň památníkem Oldřicha Pechala, 
československého vojáka a velitele paradesantní skupiny 
Zinc, popraveného nacisty v roce 1942. Narodil se v Osvě-
timanech, vyrůstal ve Vřesovicích, do jejichž blízkosti také 
směřoval výsadek skupiny Zinc. Omylem je ale vysadili na 
Slovensku, odkud museli do Chřibů přejít. Pechal na hra-
nicích padl do rukou německých celníků, využil však jejich 
neopatrnosti, jednoho zastřelil a druhého smrtelně zranil. 
Podařilo se mu uprchnout, gestapo ale brzy zjistilo jeho 
totožnost. Pechal se proto musel se svými dvěma spolu-
bojovníky rozejít, poté se ukrýval v Chřibech. Gestapo jej 
nakonec dopadlo s pomocí svých konfidentů. Mučili jej, 
avšak nabídky ke spolupráci Pechal odmítl. Nacisté popra-
vili nejen jeho samotného, ale také jeho rodiče a příbuzné, 
o život přišlo dalších téměř dvacet lidí na Kyjovsku.

Národní muzeum získalo 700 000 
dokumentů a předmětů dělnického hnutí
Národní muzeum v Praze převzalo do sbírek na 700 000 
dokumentů a předmětů Muzea dělnického hnutí. Doku-
menty mapují české a československé politické, sociální 
i kulturní dějiny od poloviny 19. století až do konce 20. sto-
letí. Jako unikátní doklad nedávné historie budou využívá-
ny v badatelnách a místo naleznou při budování nových 
expozic v historické budově, jejíž otevření se plánuje na 
rok 2018. Mezi předměty je například pero, kterým byla 
podepsána kapitulace německých vojsk v Praze 8. května 
1945, originál rukopisu Julia Fučíka Reportáž psaná na 
oprátce. Zástupci muzea novinářům ukázali figurku tu-
láka, kterou z chlebové střídy vytvořil ve vězení pozdější 
prezident Antonín Zápotocký.

Telč otevřela první část podzemí,  
vzniklo v něm digitální muzeum
V Telči je pro veřejnost otevřeno prvních 200 metrů pod-
zemního labyrintu. Klenutá sklepení pod historickou 
budovou základní umělecké školy na náměstí Zachariá-
še z Hradce dříve sloužila jako skladiště. Během letoška 
v nich bylo vytvořeno netradiční muzeum bez dobových 
exponátů a tištěných tabulí, v němž bude návštěvníkům 
přibližovat historii města pouze digitální technika pomocí 
audiovizuálních efektů. Podle autorů jde o jednu z nejod-
vážněji pojatých expozic v Česku. Po vstupu do sklepení 
návštěvník uvidí prakticky jen holé stěny. Prostor bude bě-
hem 40 minut trvající prohlídky postupně ožívat pomocí 
filmů, projekcí do mlhy a dotykových obrazovek. Lidé si 
mohou najít podrobnosti o tom, co je samotné zajímá. Na 
sklepení navazuje padesátimetrový úsek úzkých chodeb 
směrujících pod náměstí.

Dokumenty z první světové války  
ukáže výstava v Plzni
První světovou válku z pohledu dvou významných Plzeňa-
nů ukazuje nová výstava v Západočeském muzeu v Plzni. 
Návštěvníky seznámí s dopisy, deníky, fotkami i kresbami, 
které na frontě vytvořili Ladislav Lábek, obchodník a za-
kladatel Národopisného muzea, a také jeho kamarád, vý-

tvarník Bohumil Krs. Zatímco Lábek narukoval v létě 1914 
a vrátil se na podzim 1918, Krs odešel bojovat v roce 1915, 
následně přišel o nohu a z války se vrátil zpět ještě tentýž 
rok. Expozice ukazuje také předměty, které vyráběli vojáci 
ve volném čase. Jde většinou o dřevěné věci, malý náby-
tek, kříže, různé hračky, tvořili prsteny z nábojnic a podob-
ně. Vystaven je i betlém, který jeden z Plzeňanů nakreslil 
v roce 1917 na italské frontě. Součástí expozice jsou také 
zbraně a uniformy. Výstava potrvá do 23. listopadu.

Pomalu začalo být zase dobře
Národní muzeum otevřelo v Národním památníku na Vít-
kově putovní výstavu s názvem Pomalu začalo být zase 
dobře. Vyhnanci vyprávějí o nuceném odchodu, příchodu 
a životě v nové domovině, kterou připravilo Centrum pro 
výzkum migrace v St. Pöltenu spolu s Dolnorakouským 
zemským archivem. Návštěvníkům se připomenou životní 
osudy odsunutých, těch kteří museli po skončení druhé 
světové války nedobrovolně opustit své domovy a zvyk-
nout si na život v sousedním Rakousku.
 Národní muzeum, které je jejím pořadatelem, uvádí, že 
jde o první z cyklu výstav, kterými chce prezentovat udá-
losti českých dějin pohledem ze zahraničí. Výstava se koná 
ve spolupráci s Rakouským velvyslanectvím / Rakouským 
kulturním fórem v Praze a společností Antikomplex z. s. 
a potrvá do 4. ledna 2015.

Lidé zatím odevzdali 1 392 zbraní,  
nápor zřejmě teprve přijde
Lidé v rámci tzv. zbraňové amnestie, která začala v čer-
venci, odevzdali ke konci minulého týdne 1 392 zbraní. Při 
obdobné akci v roce 2009 bylo odevzdáno 7 897 nelegál-
ně držených zbraní, zkušenosti ale ukazují, že řada Čechů 
nechává odevzdání zbraně na poslední chvíli. Zbraňová 
amnestie skončí 31. prosince.

Ocenění Makro Dobrý podnikatel  
získali výrobci uměleckých vitráží
Ocenění Makro Dobrý podnikatel 2014 získali výrobci 
uměleckých vitráží Jitka a Richard Kantovi z Lubence. Je-
jich práce bude reprezentovat Českou republiku na výsta-
vě Expo 2015. Manželé Kantovi se přes dvacet let ve své 
firmě Skloart věnují výrobě a restaurování uměleckých vit-
ráží. Ve volném čase zachraňují památky ve svém okolí. Vý-
hru 100 000 korun plánují využít na otevření muzea vitráží 
v kostele svatého Jiljí v Libyni, který již několik let opravují.

Ve Zlíně se mluvilo o obouvání  
od starověku do současnosti
Obuvnictvím a obouváním od starověku do současnosti 
se zabývala odborná konference, kterou připravilo Mu-
zeum jihovýchodní Moravy ve Zlíně. Konference se zú-
častnilo na padesát odborníků z celého světa a muzeum 
touto akcí připomenulo i letošní 120. výročí založení firmy 
Baťa. Mezi nejvýznamnější hosty patřila odbornice na his-
torii obuvnictví June Swannová, která pracovala v muzeu 
v anglickém Northamptonu, byla kurátorkou sbírky cere-
moniálních oděvů a obuvi u britské královny Alžběty II. a je 
nositelkou Řádu britského impéria.
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Cenu Havlovy nadace převzal  
americký antropolog Andrew Lass
Cenu Vize 97 v Praze z rukou Dagmar Havlové převzal 
americký profesor kulturní a sociální antropologie Andrew 
Lass. Nadace Dagmar a Václava Havlových Vize 97, která 
cenu uděluje, ho vyznamenala mimo jiné za to, že po revo-
luci pomohl návratu Československa do světa civilizovaných 
společností. Profesor americké Mount Holyoke College je 
šestnáctým laureátem ceny, která se uděluje v den naro-
zenin bývalého českého a československého prezidenta.
 Andrew Lass se narodil roku 1947 v New Yorku, vy-
růstal však v pražských Dejvicích, kde se jeho rodiče jako 
novináři usadili. Po ukončení střední školy vystudoval po-
blíž Stuttgartu vědeckou fotografii a film. Později v Praze 
studoval na FAMu a Filozofické fakultě univerzity Karlovy. 
Na podzim roku 1968 se stal členem Pražské surrealistické 
skupiny. O pět let později byl se svými rodiči Husákovým 
normalizačním režimem z Československa vyhoštěn. Dok-
torát v oboru kulturně-sociální antropologie získal roku 
1981 na Massachusettské univerzitě v Amherstu. V roce 
1999 byl jmenován profesorem antropologie, kterou vy-
učuje na Mount Holyoke College v Massachusetts. Po 
politické rehabilitaci v roce 1993 mu univerzita Karlova 
udělila titul magistra. Ve vědecké práci na sebe upozornil 
originálním přístupem k různým pojetím času a paměti. 
Témata jeho studií odrážejí jeho trvalý zájem o českou spo-
lečnost – od národního obrození přes současnou Prahu 
turistickou až po uměleckou avantgardu. Česká akademie 
věd mu v roce 1995 udělila cenu Jana Evangelisty Purkyně.

Jubileum
29. října 2014 oslavil předseda Československého ústavu 
zahraničního (ČSÚZ) Jaromír Šlápota své 75. narozeniny. 
K významnému životnímu jubileu přejeme vše nejlepší!

Ústav pro studium totality  
má novou vědeckou radu
Hlavní rada Ústavu pro studium totalitních režimů (ÚSTR) 
schválila všech jedenáct kandidátů do nové vědecké rady, 
které jako do svého poradního orgánu navrhl nový šéf 
ústavu Zdeněk Hazdra. Má tak šest českých a pět zahranič-
ních odborníků. Jsou mezi nimi historici, politologové i dal-
ší zástupci společensko-vědních disciplín, pět žen a šest 
mužů. Sedmičlenná rada schválila po téměř dvouhodino-
vém jednání všechny kandidáty jednomyslně. Ve vědecké 
radě usedne historička umění Milena Bartlová, historik 
a profesor českých dějin Zdeněk Beneš či německý histo-
rik Detlef Brandes, uznávaný specialista na dějiny střední 
a východní Evropy a česko-německé vztahy ve 20. století. 
Dále zde bude americká historička a spisovatelka českého 
původu Paulina Brenová, která se zaměřuje na moderní 
dějiny střední a východní Evropy a dánský historik a bohe-
mista Peter Bugge.

Palackého mozek bude zřejmě  
uložen v jeho památníku v Praze
Historická budova Národního muzea v Praze je sice již od 
poloviny roku 2011 před plánovanou rekonstrukcí vykli-

zena, jeden nenápadný exponát ale ve ztichlém objektu 
stále je. Jde o mozek historika, politika, spisovatele a orga-
nizátora veřejného kulturního a vědeckého života Františka 
Palackého (1798-1876). Jako preparát byl po jeho smrti 
uschován ve skleněné nádobě s fixační tekutinou z glyce-
rolu a formaldehydu a v černě mořené dřevěné skříňce 
30. srpna 1958 pietně uložen do stěny Pantheonu. Ve spe-
ciální nice, kterou kryje mramorová deska bez označení, 
je dodnes. „uvažujeme o tom, že po dobu rekonstrukce 
bude přemístěn do naší expozice v Památníku Františka 
Palackého a Františka Ladislava Riegra. Je v jednom z bytů 
v Palackého ulici v Praze,“ řekl ČTK generální ředitel Ná-
rodního muzea Michal Lukeš. Pohřeb Palackého, ozna-
čovaného kvůli jeho celoživotnímu dílu na poli politiky 
a historiografie jako Otec národa, byl akcí celonárodního 
významu. Účastnily se ho tisíce lidí a sjeli se na něj zástupci 
spolků a místních samospráv z celé země.

Václav Velčovský: Nesoužití. 
Česko-německá jazyková politika

Nakladatelství Lidové noviny
Praha 2014
352 str.
ISBN: 978-80-7422-298-6
Kniha představuje teorii jazy-
kové politiky a uplatňuje ji na 
české země od konce 18. do 
poloviny 20. století, primárně 
na bázi česko-německých vzta-
hů. Fungování jazyka ve spo-
lečnosti je jedním z klíčových 
témat současnosti. Aktuální vý-
zvy multikulturní společnosti ve-

dou k novému definování postojů k jazyku, k úloze státu 
a obecněji k naplňování jazykových práv každého jednot-
livce. Tematicky se publikace zaměřuje na dvě stěžejní ob-
lasti, které jsou pro jazykovou politiku zásadní a zároveň 
obyvatelstvem nejbedlivěji sledované a hodnotově expo-
nované – oblast školství a správy. Zatímco školství bývá 
vnímáno jako investice pro budoucí generace, a proto je 
pociťována obzvláště intenzivně jeho symbolická hodnota, 
správa cílí na současnost – na přístup k moci, k chodu státu 
a k justici v mateřštině. Na pozadí jazykové politiky kniha 
demonstruje doposud opomíjenou dimenzi česko-němec-
kých vztahů a otevírá otázku, proč Češi a Němci nebyli s to 
nalézt ve společné zemi modus vivendi.

16. ročník festivalu Den poezie
V Praze v Juditině věži začal 16. ročník festivalu Den poe-
zie. V rámci pořadu Poezie v letu, který je věnován vzpo-
mínce na 150. výročí narození Antonína Sovy, vystoupí 
„letka“ básníků Jarmila Hannah Čermáková, Olga Stehlí-
ková, Simona Racková, Josef Straka, Jan Sojka, Norbert 
Holub, Josef Hrdlička a Viktor Špaček. Festival bude probí-
hat do 24. listopadu v pětašedesáti městech České repub-
liky. Mezi známá jména, která v jeho rámci vystoupí, patří 
Jiří Dědeček, Mirek Kovářík, Kateřina Rudčenková, Jonáš 
Hájek a Tibor Babiczky. Program nenabízí pouze poezii. 
Více informací je na:
http://www.denpoezie.cz www.denpoezie.cz.
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Zemřela historička profesorka 
Erika Weinzierl (6. 6. 1925 – 28. 10. 2014)
Rakousko ztratilo jednu z předních historiček a osobností 
veřejného života, která se neúnavně angažovala za kritické 
zpracování soudobých dějin Rakouska, především období 
nacismu. V šedesátých letech se stala vedoucí církevního 
Ústavu soudobých dějin v Salcburku, podílela se na výzku-
mu do té doby tabuizovaného tématu „Postavení katolické 
církve v letech 1938-1945“, v r. 1970 byla spoluautorkou 
prvního prohlášení Synody vídeňské diecéze, ve kterém byl 
otevřeně odsouzen antisemitismus. Postoj, který zastávala 
nadále i jako dlouholetá prezidentka rakouského spolku 
Akce proti antisemitismu. V letech 1979-1995 pracovala 
v Ústavu soudobých dějin univerzity Vídeň, přičemž za-
stávala několikrát funkci jeho vedoucí. Publikovala přes 
200 článků a vědeckých statí, byla autorkou, resp. spolu-
vydavatelkou 30 knih. Mezi nejdůležitější patří její. od roku 

1969 v několika vydáních publikovaná kniha Zu wenig Ge-
rechte. Österreicher und Judenverfolgung 1938-1945.
 Svá stanoviska vyjadřovala nejen na půdě akademic-
ké. Komentovala soudobé dění a otevřeně vystupovala 
např. v kauze Kurt Waldheim, kdy bývalý rakouský spol-
kový prezident s potížemi přesně definoval své působení 
za druhé světové války. Nebo v období začínajícího sblížení 
Rakouské lidové strany (ÖVP) pod vedením Wolfganga 
Schüssela s pravicově populisticky orientovanými Svo-
bodnými (FPÖ) Jörga Haidera, kdy prof. Weinzierlová po 
třiceti letém členství v ÖVP v roce 1995 ze strany vystoupi-
la, správně předvídajíc negativní dopad na vývoj Rakouska 
ustavením koalice ÖVP s FPÖ v roce 2000.
 Co však v četných nekrolozích publikovaných v Ra-
kousku nebylo zmíněno a co je důležité vyzdvihnout také 
v kontextu rakousko-československých vztahů, je činnost 
paní prof. Weinzierlové jako předsedkyně v roce 1973 za-
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Pokyny Pro čtenáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
Kulturklub der Tschechen und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
A-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2015 činí 
35,- € (členský příspěvek 17 € + předplatné 18 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2015 
činí 37,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku ABO.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR), 
členský příspěvek či abo na rok 2015 činí včetně poštov-
ného 50,- €.
Bankovní spojení: Bank Austria
IBAN: AT 03 1200000 683035901
SWIFT: BKAUATWW.

Pokyny Pro inzerenty (včetně cen)

Rozměry v cm cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank Austria
 IBAN: AT 03 1200000 683035901
 SWIFT: BKAUATWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

Objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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loženém, na politických stranách nezávislém ČSSR-Solida-
ritätskomitee – Výboru solidarity s ČSSR, který vedla spolu 
s jeho zakladatelem, novinářem Georgem Breuerem až do 
roku 1990. Přehled členů výboru se čte jako „Kdo je kdo“ 
reprezentantů tehdejšího – částečně i dnešního veřejné-
ho života – najdeme zde renomované osobnosti z politiky 
(např. Heinz Fischer), vědy a kultury (Friedrich Heer, An-
ton Pelinka, Alfred Hrdlicka, Fritz Muliar), médií (Barbara 
Coudenhove-Kalergi, Fritz Csoklich, Günther Nenning), 
katolické a evangelické duchovní, zástupce organizací za 
lidská práva, odborů aj.
 Hlavní náplň práce výboru spočívala v různorodé po-
moci rodinám politických vězňů, přičemž finanční pro-
středky pocházely převážně z darů několika desítek členů. 
Za téměř osmnáctiletou existenci výboru se podařilo 
shromáždit 1,2 milionu rak. šilinků (přibližně 87 000 €) 
a podpořit přes 250 osob v Československu jak formou 
finančních prostředků, tak i léků či jiných potřebných věcí. 
Ve spolupráci i s několika uprchlíky z Československa 
(např. Přemyslem Janýrem, Ivanem Medkem, Zdeňkem 
Mlynářem, Irenou Dubskou aj.) výbor publikoval bulletin 
Mitteilungen des ČSSR-Solidaritätskomitees se zprávami 
o porušování lidských práv v Československu, zveřejňo-
val apely solidarity s pronásledovanými v sousední zemi 
a protesty proti věznění osob vyjadřujících nesouhlas s re-
žimem, které adresoval jak prezidentovi, tak i vládě ČSSR. 
V létě 1989 obdržel ČSSR-Solidaritätskomitee od Výboru 
na obranu nespravedlivě stíhaných (VONS) z Prahy děkov-
ný dopis za dlouholetou pomoc. Začátkem devadesátých 
let poslal prezident Václav Havel paní prof. Weinzierlové 
oficiální poděkování, které jí bylo předáno v rámci slav-
nostního aktu na československém velvyslanectví ve Vídni. 

Jana Stárková
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otevřeno vždy od 15. března do 31. října

Dobrý den, chci se jen zeptat: 
Chtěl bych odjet do Vídně za prací, 

ze začátku třeba jen umývat nádobí... 
Kdyby mi někdo pomohl, 
neumím totiž německy. 

Předem moc děkuji za ochotu!
Tel.: +420 725 596 596

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitel ing. Martin Krafl

tel.: +43-1-53 52 360
www.czechcentres.cz/vienna

e-mail: ccwien@czech.cz
www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

Každou první sobotu v měsíci 
otevřeno pro veřejnost 

od 10:00 do 15:00 hodin!

SLoVENSKý INšTITúT
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PRáVNíK A ADVOKáT V ČR
JUdr. Josef franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: Josef.FRANc@seznam.cz

Galerie auf der Pawlatsche
Institut für Slawistik

Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

DůLEŽITé ADRESy

Ateliér JAN, Jan a Tamara Brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

MoKI – Theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at

Tel. Vorbestellungen unter 
0676/7345566

doUčoVací kUrzy

Nabízím ve Vídni doučování žáků 
v předmětech 

zeměpis, dějepis a vlastivěda.

VÁCLAV KuLLE
Mobil: 0042 608 334 620

HEILIgE MESSE
Montag bis Freitag 18:00 uhr, 
Samstag Vorabendmesse 18:00 uhr
Sonn- und Feiertage 11 & 18 uhr
Rosenkranz täglich um 17:30 uhr 
in der Kapelle
Beichtgelegenheit eine halbe 
Stunde vor Beginn der Messen 
und nach Vereinbarung

Svatá zpověď také 
v českém jazyce!

Die Kirche ist geöffnet:
Montag-Freitag 7:30-19:00 uhr
Samstag 8:30-19:00 uhr
Sonntag 9:00-19:00 uhr

Kanzleistunden:
Montag-Freitag 8:30-11:30 uhr, 
Tel.: 504 61 87
Fax: DW 13
eMail: st.karl.wien@aon.at
Haus-und Krankenbesuche 
und Beichte mit Kommunion-
empfang nach Vereinbarung 
mit der Pfarrkanzlei.
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

Restaurant 

Schönbrunner Stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, Schönbrunn, Meidlinger tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-fr 09:00-19:00, sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

Simmeringer Hauptstr. 96a, 1110 Wien
Tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OteVřeNO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

danica korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.comKLP

Kulturní Klub
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich

Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien
mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764

fax: 0043-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

www.kulturklub.at

ZLATNICTVí
HODINÁŘSTVí

RicHaRD aRNOlD
Opravy šperků 

a hodin, předělávky, 
vlastní výroba (též 

u doneseného materiálu
1100 Wien, Buchengasse 88

tel./fax: 604 54 85
po-pá 9-12 a 14-18 hod.,

so 9-12 hod.
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994
Kristián (Christianus)
Jméno, s nímž je spojována legenda napsaná před rokem 
994 – latinský spis o původu českého křesťanství a prv-
ních světcích. Za autora legendy se sám podle svého pro-
logu označuje benediktin Kristian (Christianus), příbuzný 
pražského biskupa Vojtěcha. Titul, jenž podle nejstaršího 
dochovaného rukopisu zní Život a utrpení svatého Vác-
lava a svaté Ludmily, jeho báby (Vita et passio sancti 
Wenceslai et sanctae Ludmilae avae eius), ale neodpo-
vídala zcela obsahu. Kromě životů i posmrtných osudů 
obou světců zahrnuje totiž oddíl o pokřesťanštění Mora-
vy a Čech v souvislosti s cyrilometodějskou misií, zavede-
ním slovanské liturgie a s Bořivojovým moravským křtem. 
K Ludmile a Václavovi pak připojuje jako dalšího světce 
Podivena, služebníka a oddaného druha knížete. Nejstarší 
dochovaný rukopis je obsažen až v Dražickém rukopisu, 
který vznikl v letech 1329-1342.

1254
listopad, prosinec
Křížová výprava Přemysla Otakara II. proti pohanským 
Prusům. Na památku této výpravy došlo k založení hradu 
Královec (Königsberg, Kaliningrad).

1274
11. listopadu
Na říšském sněmu v Norimberku obžaloval římskoněmec-
ký král Rudolf Habsburský českého krále Přemysla Ota-
kara II. z protiprávního držení Korutan, Štýrska, Rakous 
a Chebska.

1314
Dalimil – neznámý autor nejstarší česky psané kroniky 
v bezrozměrných verších. Kroniku dokončil asi kolem roku 
1314. O identifikaci autora se pokoušelo mnoho historiků 
i laiků bez rozhodujícího výsledku, přispěli však ke zpřes-
nění jeho charakteristiky. Byl to pravděpodobně šlechtic, 
který měl zřejmě blízký vztah k severním nebo severový-
chodním Čechám. Tendence kroniky je protiněmecká, 
v protikladu k cizáckým vlivům prosazuje stát založený na 
domácí tradici. Kronika se zachovala ve třech rozdílných 
verzích ze 14. a 15. století, knižně poprvé vydána Pavlem 
Ješínem roku 1620.

21. listopadu
Slavnostní instalace prvního pražského arcibiskupa Arnoš-
ta z Pardubic. Současně došlo k položení základního kame-
ne ke stavbě gotické katedrály sv. Víta na Pražském hradě. 
Stavbu započal Matyáš z Arrasu, po roce 1356 v něm po-
kračoval Petr Parléř.

1414
11. října
Jan Hus se svým doprovodem opustil hrad Krakovec a vydal 
se na cestu do Kostnice. V pozvání od císaře Zikmunda mu 
byla zaručena bezpečná cesta a pobyt v Kostnici, veřejné sly-
šení na koncilu a také svobodný a bezpečný návrat do vlasti.

28. listopadu
Zatčení Jana Husa v Kostnici.

1584
Zaveden gregoriánský kalendář v Čechách a obojích Ra-
kousích (skok z 6. ledna na 17. ledna 1584).

Jan Albert (Vojtěch) Angermayer –  
český malíř (9. 11. 1674, Bílina – 
18. 10. 1740, Praha). Vyučil se 
u J. Ru dolfa Byssa a maloval hlavně 
zátiší. Vynikal hlavně v malbě květin 
a hmyzu, jež maloval s velkou jem-
ností a věrností.

1774
6. prosince
Vydán všeobecný školní řád pro školy normální, hlavní 
a obecné. Původcem reformy byl významný reformátor 
pruského školství, pedagog a biskup ze slezské Zaháně 
J. I. Felbinger. Školní řád vycházel z požadavku šestileté 
povinné školní docházky pro děti od šesti do dvanácti let.

1784
Antonín Mánes (3. 11. 1784, Praha – 23. 7. 1843, Praha) 
byl český malíř, kreslíř a ilustrátor. Mezi jeho nejznámější 
díla patří cyklus dvanácti obrazů Český rok. Mánes se kres-
lení zprvu věnoval jen amatérsky, krátce si přivydělával do-
konce i v pražské porcelánce jako dekorativní malíř. Teprve 
až ve dvaceti letech vstoupil do nově založené krajinářské 
školy pražské Akademie, kde v roce 1806 zahájil vyučování 
K. Postl. V roce 1835 se stal profesorem krajinomalby. Po-
ložil základy české realistické krajinomalby, nesvázané aka-
demickým rukopisem. Jeho přínosem byla i živá barevnost 
a po nizozemském vzoru i snaha po vystižení atmosféry. 
Vedle řady žáků, vychovaných na Akademii, měl velký vliv 
především na dílo svých vlastních potomků, synů Josefa, 
Quida a dcery Amálie.

4. prosince
Dosavadní Soukromá společnost nauk v Praze změnila 
název na Českou společnost nauk. Společnost měla sídlo 
v Karolinu, kde byla v roce 1786 založena i její knihovna.

1789
12. prosince
České Vlastenecké divadlo slavnostně zahájilo provoz 
v sále bývalého kláštera U Hybernů.

1834
21. prosince
Ve Stavovském divadle při provedení Tylovy Fidlovačky po-
prvé zazněla Škroupova píseň Kde domov můj.

1844
Antonín Machek (31. 10. 1775, Podlažice – 18. 11. 1844, 
Praha) – český malíř období klasicismu a bieder meie-
ru, zejména portrétista a malíř historických žánrů.  

Jan Vojtěch Angermayer: 
Odpočívající zajíc, 1732
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V soutěži Společnosti vlasteneckých přátel umění získal 
roku 1796 druhou a o rok později první cenu. Hradecký 
biskup M. T. Trauttmannsdorf mu svěřil výzdobu zámku 
v Chrasti, kde jsou i jeho dva obrazy v zámecké kapli. Po 
smrti své matky roku 1798 Machek prodal rodný domek 
a odešel do Vídně. V listopadu 1799 byl přijat ke studiu na 
Akademii, kde ho zaujal portrét. Když mu roku 1801 došly 
úspory, vrátil se do Čech. V Hradci Králové vytvořil několik 
portrétů, především biskupa Trauttmannsdorfa, a obraz 
sv. Rosalie. Roku 1802 vyrazil na zkušenou, žil v Linci a ve 
Steyru, kde se živil malováním portrétů. Od roku 1813 žil 
převážně v Praze, kde se oženil a získal si jako portrétis-
ta vynikající pověst. Seznámil se s českými vlastenci, které 
také portrétoval. Díky stykům s pražskou Akademií, profe-
sorem Tkadlíkem a zejména ředitelem Josefem Berglerem, 
k němuž docházel na večerní kurzy kreslení, se naučil gra-
fické techniky a litografii. Podle předloh různých malířů 
včetně Berglera litografoval a vydával od roku 1822 Ději-
ny české v obrazích, později také portréty českých lékařů, 
herců aj.

1854
1. prosince
Narozen Josef Mauder, český sochař, malíř, profesor na 
Státní průmyslové škole v Praze, řádný člen České akade-
mie císaře Františka Josefa pro vědy, slovesnost a umění, 
vážený člen mnoha odborných grémií a autor statí o vý-
tvarném umění.
 Josef Mauder se narodil v pražské měšťanské rodině. 
Jeho dva bratři byli zlatníky. Studoval na všeobecném gym-
náziu v Praze a v letech 1869-1870 absolvoval dva příprav-
né semestry na uměleckoprůmyslové škole při Rakouském 
muzeu pro umění a průmysl ve Vídni. V následujících le-
tech studoval na malířské škole Akademie výtvarných 
umění v Praze (1870-1878) u profesorů J. M. Trenkwalda, 
J. Swertse a A. Lhoty. Mezi jeho přátele patřili Mikoláš Aleš, 
Emanuel Krescenc Liška, Jakub Schikaneder, Max Pirner, 
k jeho spolužákům patřili mj. Vojtěch Hynais, František 
Ženíšek, Václav Brožík nebo Antonín Chittussi. Sochařský 
obor na AVU nebyl zaveden, proto Mauder navštěvoval 
hodiny modelování v ateliéru sochaře Tomáše Seidana.
 Po úspěšném ukončení studií pracoval Mauder nejprve 
na AVU a od roku 1882 ve vlastním ateliéru. Roku 1883 byl 
jmenován profesorem na Státní průmyslové škole v Praze, 
kde vyučoval modelování a kreslení do roku 1911. Františ-
ku Bílkovi, který byl jeho studentem v letech 1888-1889, 
pomohl k získání stipendia pro studium na Akademii Cola-
rossi v Paříži. Jeho žáky byli i Stanislav Sucharda a Leonard 
Rotter.
 Vystavoval již jako student AVU roku 1875, poté na 
kolektivních výstavách Krasoumné jednoty (1879, 1891) 
a Umělecké besedy (1879), později jako člen JUV (1899, 
1900, 1901).
 V bytě Mauderových v Ječné ulici 18 se scházela společ-
nost výtvarníků a literátů (Jaroslav Vrchlický, Josef Václav 
Sládek, Jiří Karásek ze Lvovic, Beneš Knüpfer, František 
Ženíšek, Max Pirner, Zdenka Braunerová, Antonín Wiehl, 
Josef Fanta). K blízkým přátelům patřil Julius Zeyer, se 
kterým ho spojovala záliba ve sbírání starožitností. Zeyer 
Mauderovi věnoval některé rukopisy, Mauder Zeyerovi 
sádrové modely soch. Mauder je autorem Zeyerova po-
mníku v Chotkových sadech.

 Mauder byl přispívajícím členem Podpůrného spolku 
pro podporu mladých českých umělců (předseda Max Pir-
ner), který vznikl při AVU roku 1988, kdy byl ředitelem 
Ju lius Mařák. V letech 1902 a 1908 byl členem správní 
komise Akademie (prezidentem byl Josef Hlávka) a také 
správní rady Hlávkovy nadace.
 Přestože jako pedagog ovlivnil Františka Bílka a Stani-
slava Suchardu, zůstal konzervativní k novým proudům 
symbolismu a secese. Spolu s J. V. Myslbekem byl členem 
poroty jmenované Městskou radou pražskou pro posou-
zení soutěžních návrhů řady pražských pomníků (Jan Hus, 
sv. Václav, František Palacký, Josef Mánes) a sochařské 
výzdoby budov (Národní muzeum, Městská spořitelna, 
sv. Vít, sv. Mikuláš na Starém Městě, Vinohradské divadlo), 
oponoval puristické přestavbě Týnského chrámu. Zasedal 
také v porotách pro restaurování soch, např. při záchraně 
Brokoffových sousoší, které se zřítilo při poškození Karlova 
mostu při povodni roku 1890.
 Mauder publikoval řadu odborných statí v časopise 
Dílo o významných malířích AVU nebo poukazoval na 
špatný stav Braunova Betlému v Kuksu a nutnost jeho re-
staurování.
 Josef Mauder zemřel v Praze 15. listopadu 1920 a je 
pohřben spolu se svou ženou na Olšanských hřbitovech. 
Autorem reliéfu na hrobce je František Bílek.

12. prosince
Ve Vídni se narodil Vojtěch Hynais, malíř, autor opony Ná-
rodního divadla v Praze.

1864
9. listopadu
V programovém článku v listu Národ vystoupil F. L. Rieger 
„proti rozpůlení říše“ a snesl argumenty pro federalizaci 
monarchie.

1874
25. prosince
V Konviktském sále v Praze se konal sjezd mladočechů za 
účasti 800 delegátů. Došlo zde k založení Národní strany 
svobodomyslné a k přijetí programu nové strany.

1879
31. 10. se v Praze narodil Karel Hašler, český písničkář, 
herec, textař, skladatel, spisovatel, dramatik a režisér. Byl 
synem kováře (později se jeho otec stal sklářem). Od roku 
1897 hrál ve smíchovském divadle Pavla Švandy. Po krát-
ké době odešel (pěšky) hrát do Tábora, brzy se ale vrátil 
do Prahy. Poté hrál v Národním divadle v Brně a v divadle 
v Lublani, kde účinkoval v činohře i opeře. V roce 1903 byl 
přijat do Národního divadla v Praze. Oženil se s dcerou 
klavíristy a hudebního skladatele Rudolfa Frimla Zdenou. 
V roce 1916 byl propuštěn z Národního divadla pro neká-
zeň. Začal se ale už před tím živit svými písněmi. Během 
první světové války jezdil na turné po českých zemích a vy-
stupoval po Praze. V roce 1919 otevřel vlastní hudební 
vydavatelství. Vystupoval často ve varieté na Vinohradech. 
Za druhé světové války i přes zákaz zpíval vlastenecké pís-
ně. V úzkém kruhu filmařů při natáčení Městečka na dlani 
některé své písničky aktualizoval: „Hoši od gestapa, vy tu 
pěkně spíte, vy se odtud domů nikdy nevrátíte...“ A na me-
lodii své nejslavnější skladby: „Měli jsme státeček jako ten 
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šáteček, jako ten šáteček krumplovaný. Teď je ten státeček 
jako ten šáteček oškubaný... Bouře se přežene, ožijeme, 
a pak ty vetřelce vyženeme. Pak si ty kousíčky, krajky a had-
říčky ke svému šátečku přišijeme!“ Na začátku roku 1941 
byl poprvé zatčen gestapem, propuštěn, v srpnu zatčen 
znovu. 22. 12. 1941 ve věku dvaašedesáti let byl umučen 
v koncentračním táboře Mauthausen. Z iniciativy Kultur-
ního klubu a s podporou Rakousko-české společnosti byla 
v bývalém koncentračním táboře Mauthausen Karlu Hašle-
rovi instalována pamětní deska.

1884
6. prosince
Národní divadlo v Brně zahájilo provoz v české restauraci 
s tančírnou U Marovských na Veveří.

12. prosince
Ve Vídni se narodila Otýlie Sklenářová-Malá, herečka, člen-
ka Národního divadla v Praze († 23. 2. 1912).

1889
1. prosince
Do provozu byla uvedena první veřejná elektrárna v čes-
kých zemích – Městská elektrárna na Žižkově.

1904
10. prosince
Narodil se Antonín Novotný, bývalý prezident ČSSR 
(† 28. 1. 1975).

1914
11. října
Slavnostní přísaha České družiny, první dobrovolnické 
jednotky Čechoslováků na východní frontě, na Sofijském 
náměstí v Kyjevě. Podle juliánského kalendáře to bylo 
28. září, tedy na svátek svatého Václava. Na frontu byli 
česko slovenští dobrovolníci posláni již v říjnu, jednotka v té 
době čítala 744 vojáků. Dobrovolnická rota Nazdar získala 
svůj praporec jen o den později ve francouzském Bayonne. 
Československé legie v Rusku začaly vznikat krátce po vy-
puknutí první světové války.

23. listopadu
Podle rozsudku vojenského velitelství v Moravské Ostravě 
byl popraven úředník S. Kratochvíl z Přerova, protože roz-
šiřoval protirakouské letáky. Následovaly ještě dvě exem-
plární popravy jako výstraha k narůstajícím rusofilským 
náladám na veřejnosti po úspěchu vojsk v Haliči (vyjádře-
no mezi lidmi úslovím: Pečte hus – přijde Rus).

28. listopadu
Rakouská vláda zavedla maximální ceny obilí, mouky 
a brambor. V dalších měsících narůstaly zásobovací potí-
že, což se řešilo zavedením přídělového systému.

1919
2. listopadu
Na sjezdu v Praze se ustanovila Deutsche christlich-sozia-
le Volkspartei, vycházející z tradic německého křesťansko-
sociálního hnutí v Rakousku (zakladatel vídeňský starosta 
K. Lueger, 1887).

15. listopadu
Na sjezdu v Duchcově se konstituovala Deutsche natio-
nalsozialistische Arbeiterpartei z Deutsche Arbeiterpartei 
(1904). Od počátku udržovala úzké styky s německými na-
cisty. Cílem bylo vytvoření všeněmeckého státu ve střední 
Evropě. Strana byla krajně nacionalistická a antisemitská.

1924
15. listopadu
V Praze zemřel český malíř Jakub Schikaneder (* 1. 3. 
1855, Praha). Pocházel z rodiny celního úředníka, byl 
umělecky velmi nadaný, rodinné zázemí mu i přes skrov-
né prostředky poskytlo možnost studia. Toto pochopení 
pro Jakubovo umělecké zaměření vycházelo z divadelně-
kulturní tradice rodiny, jejímž příslušníkem byl i Emanuel 
Schikaneder (konec 18. století), proslavený jako libretista 
Mozartovy Kouzelné flétny. Jakub Schikaneder studoval 
v Praze a Mnichově. Byl součástí tzv. generace českého 
Národního divadla. Maloval často melancholicky laděné 
obrazy se stařenami. Jeho oblíbeným námětem byl pod-
zim; častými motivy v pokročilém stáří byla pražská zákoutí 
a nábřeží na Vltavě.

1934
24. listopadu
Ministr školství a národní osvěty J. Krčmář vydal výnos 
o předání univerzitních insignií německou univerzitou Uni-
verzitě Karlově. Výnos se stal signálem k nacionalistickým 
výtržnostem, které organizovaly skupiny českého fašismu. 
Ty narazily na protiakce sociální demokracie, národních 
socialistů i většiny studentů.

1939
V Paříži se oficiálně ustanovil Československý národní vý-
bor. Francouzská vláda uznala tento orgán 17. listopadu, 
britské uznání následovalo 20. prosince.

11. listopadu
Zemřel Jan Opletal, student medicíny, který byl těžce zra-
něn při protinacistické demonstraci 28. října.

15. listopadu
Manifestace studentů vysokých škol a obyvatelstva proti 
německým okupantům na pohřbu Jana Opletala v Praze.

17. listopadu
Násilné uzavření českých vysokých škol německými oku-
panty. Došlo k zatýkání a devět studentských funkcionářů 
bylo v Praze v ruzyňských kasárnách bez soudu popra-
veno, dalších asi 1 070 studentů bylo deportováno do 
koncentračních táborů. Z Hitlerova příkazu byly uzavřeny 
české vysoké školy (údajně na tři roky).

1944
25.-26. listopadu
V Mukačevu se sešel první sjezd národních výborů Zakar-
patské Ukrajiny, do čela byl zvolen komunista I. I. Turjani-
ce. Byl přijat manifest O opětném sjednocení Zakarpatské 
Ukrajiny se sovětskou Ukrajinou. Národní rada přerušila 
styky s československým vládním delegátem. Podkarpat-
ská Rus přestala fakticky existovat jako součást ČSR. Celý 
proces probíhal pod patronací sovětských orgánů.
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6. prosince
Německé speciální vojenské jednotky zahájily velkou „zim-
ní ofenzivu“ proti partyzánskému hnutí v protektorátu.

8. prosince
Vydán oběžník říšského protektora, jímž nacisté povolávali 
českou zemědělskou mládež ročníků 1921-1923 na záko-
pové práce v Dolní Rakousku.

14. prosince
V protektorátu začaly přípravy na uskutečnění ústupového 
plánu ARLZ (cílem bylo zanechat protivníkovi „spálenou 
a pustou zemi“). Při přiblížení fronty k českým zemím byly 
z tohoto prostoru evakuovány tisíce německých uprchlíků 
z Východu, odváženy stroje, zařízení, suroviny. Nacisté na 
mnoha místech pustošili továrny, zničili i komunikace a od-
vezli řadu kulturních památek.

27. prosince
K. H. Frank vydal nařízení o pracovní mobilizaci českých 
mužů do 45 let na zákopové práce v Moravské bráně 
a podhůří Beskyd.

1949
11. prosince
V kostelíku v Číhošti u Ledče nad Sázavou se při kázání 
kněze P. J. Toufara několikrát vychýlil křížek nad kazatel-
nou. Zrodil se tzv. číhošťský zázrak zinscenovaný česko-
slovenskou tajnou policií. Obětí této provokace se stal 
farář P. Josef Toufar, který na následky krutého vyšetřování 
25. února 1950 zemřel ve vazbě.

1954
28. listopad
Po šesti letech se konaly volby do Národního shromáždění. 
Kandidáti byli předem odsouhlaseni ústředním sekretariá-
tem KSČ. Z celkového počtu 300 kandidátů bylo 254 pla-
cených funkcionářů.

12. prosince
Ustanovena nová československá vláda, jejímž předsedou 
byl jmenován V. Široký.

13. prosince
Na ustavující schůzi Národního shromáždění byl předse-
dou opět zvolen Z. Fierlinger.

1964
12. listopadu
Proběhla volba prezidenta ČSSR, opět byl zvolen A. Novotný.

3. prosince
V Moskvě byla podepsána dohoda o výstavbě plynovodu 
ze SSSR do Československa.

1969
27. listopadu
Programové prohlášení federální vlády ukládalo přistoupit 
na všech ministerstvech a v ústředních orgánech k služeb-
ně politickému hodnocení všech úředníků s cílem odstranit 
reformně smýšlející pracovníky a provést očistu od „pravi-
cově revizionistických sil“.

27. prosince
Vládním usnesením se nařizovalo zavést systém absolutní-
ho plánování, ve kterém jsou úkoly beze zbytku a jednotně 
dovedeny až k těm, kteří se jimi mají řídit. Bylo obnoveno 
centralizované plánování a stimulování výroby na základě 
ukazatele hrubé výroby.

1974
2. 12. zemřela Hana Benešová, manželka bývalého prezi-
denta ČSR Edvarda Beneše (* 16. 7. 1885).

Jan Kodet (1. 6. 1910 – 11. 11. 1974) – český sochař. Po-
cházel z rodiny významného českého malíře a sochaře 
Emanuela Kodeta, studoval u Karla Dvořáka a Otakara 
Španiela, byl členem Spolku výtvarných umělců Mánes. 
Pokračovatelem rodinné výtvarné tradice je nyní jeho syn, 
malíř Kristian Kodet, druhý syn, herec Jiří Kodet, pocházel 
z jeho manželství s herečkou Jiřinou Steimarovou. Ve své 
tvorbě byl velmi ovlivněn egyptským sochařstvím a znač-
ně inspirován dobovými uměleckými směry, zejména ku-
bismem a poetismem. Soustředil se na lyrické ztvárňování 
lidské postavy, zejména často vytvářel různě stylizované 
ženské figury. Mezi jeho vůbec nejznámější díla patří po-
mník hudebního skladatele Vítězslava Nováka v pražských 
Petřínských sadech.

František Muzika (26. 6. 1900, Praha – 1. 11. 1974, Pra-
ha) – český malíř, ilustrátor, typograf a scénograf. V letech 
1918-1924 studoval na Akademii výtvarných umění v Pra-
ze u profesorů Jakuba Obrovského, Karla Krattnera a Jana 
Štursy. Poté odjel do Paříže, kde v letech 1924-1925 po-
kračoval ve studiích na Académie des Beaux-Arts. V roce 
1921 vstoupil do Devětsilu, ale hned následující rok přešel 
do SVU Mánes. Dále byl členem Nové skupiny. Od roku 
1927 spolupracoval s Otakarem Štorch-Marienem a stal se 
uměleckým ředitelem nakladatelství Aventinum a redakto-
rem časopisu Musaion. Později pracoval pro nakladatelství 
Melantrich a František Borový. Byl též významným scéno-
grafem, navrhl přes sto výprav, z toho v letech 1927-1947 
provedl třiačtyřicet výprav pro Národní divadlo v Praze. 
V letech 1945-1970 vedl oddělení užité grafiky na Vysoké 
škole uměleckoprůmyslové v Praze. V roce 1958 publiko-
val dvoudílnou práci o historii latinského písma Krásné 
písmo ve vývoji latinky.
 Jaroslav Seifert vzpomíná na svého celoživotního pří-
tele těmito slovy: „...A tak člověk, kterému leží na srdci 
otázka, jež je společnou věcí nejen malířů, básníků a filo-
sofů, nýbrž všech, kdo se neženou jen za penězi a poctami 
a mocí, je v pokušení chopit se této jediné splněné naděje 
a udělat z ní příklad. Připomínat, nabádat, opakovat, zapří-
sahat! Hle, to je cesta! Toto je cesta ke splnění Tvé naděje. 
U Tebe toto hledání bylo hloubavé, usilovné, soustředěné. 
S vnitřní kázní a kritičností a zároveň s velkolepou výtvar-
nou fantazií. Odříkavé, nehalasné, pokorné.
 Jaké štěstí bylo jít s Tebou Tvou velikou a strmou ces-
tou z ticha zátiší k Malému a Velkému snu a k Tvým neza-
pomenutelným Ostrovům. Nebylo možné nejít. Síla Tvé 
fantazie nutila k cestě, která byla vroubena jakoby zname-
ními divukrásných přeludů. Šel jsi za svým viděním a ne-
spěchal jsi. Věděl jsi, kam jdeš. Viděli jsme svítit Tvá okna 
na větvích stromů. Tvá gesta byla vždycky úměrná a byla 
menší a menší, protože jich nebylo potřebí. Prošel jsi těs-
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nou branou, za níž se vynořovaly Tvé nové a nové obrazy. 
Jako blesky světel ve tmě a jako zádumčivý stín v oslňu-
jící záři. Nenechával jsi odpočinout našim očím a naši 
zvědavost i úžas podpaloval jsi neustále svou neúnavnou  
fantazií…“

1984
3. listopadu
Zahájení provozu na prodloužené trase metra C do Ho-
lešovic.

1989
3.-5. listopadu
Polští a českoslovenští disidenti zorganizovali ve Vratislavi 
konferenci o střední Evropě, kam přijelo na pět tisíc lidí 
z Československa, další stovky byly zadrženy na hranicích.

4. listopadu
Z Československa odjížděli další východoněmečtí uprchlíci 
zvláštními vlaky do SNR.

11. listopadu
Rudé Právo přiznalo zadlužení Československa ve výši 
12 miliard dolarů.

12. listopadu
Svatořečení Anežky České – zhruba deset tisíc poutníků 
z Československa spolu s pražským arcibiskupem kardiná-
lem F. Tomáškem se zúčastnilo ve vatikánském chrámu sv. 
Petra svatořečení Přemyslovny Anežky České, dcery Pře-
mysla Otakara I. Papež Jan Pavel II. poskytl českosloven-
ským poutníkům generální audienci.

17. listopadu
Konala se řádně ohlášená studentská manifestace k uctě-
ní památky Jana Opletala a pietní akt na Vyšehradě. Část 
davu postupoval do středu města k Národní třídě, kde do-
šlo k brutálnímu zásahu příslušníků VB a pohotovostního 
pluku SNB. Ten vyvolal všeobecné rozhořčení veřejnosti 
a bezprostřední protestní akce, které přerostly ve státní 
převrat, jenž byl pro svůj mírný průběh i provázející euforií 
nazýván „sametovou“ nebo „něžnou“ revolucí.

18. listopadu
Na protest proti brutálnímu zásahu bezpečnosti proti stu-
dentům začala stávka herců všech pražských divadel. Stáv-
ka se rozšířila i do mimopražských divadel.

19. listopadu
V Činoherním klubu v Praze bylo založeno Občanské fó-
rum.

20. listopadu
Proběhla první masová protikomunistická demonstrace 
lidu na Václavském náměstí za účasti 150 000 lidí. Mani-
festace se konaly i v následujících dnech, a to i v jiných 
městech republiky.

21. listopadu
Předseda vlády L. Adamec se setkal s představiteli Občan-
ského fóra. Sdělovací prostředky se postupně vymaňovaly 
z pout cenzury.

27. listopadu
Proběhla celostátní dvouhodinová generální stávka.
Došlo k obnovení Československé strany sociálně demo-
kratické.

29. listopadu
Federální shromáždění na své mimořádné schůzi zrušilo 
čl. 4 ústavy (o vedoucí úloze KSČ), změnilo čl. 6 o Národ-
ní frontě a čl. 16 o výchově v duchu marxismu-leninismu. 
Tím formálně skončilo jednačtyřicet let vlády komunismu 
v Čechách.

2. prosince
Rakousko zrušilo vízovou povinnost pro cesty českosloven-
ských občanů do Rakouska.

8. prosince
Prezident republiky G. Husák vyhlásil amnestii pro všechny 
politické vězně.

9. prosince
Byla ustavena Strana zelených.

10. prosince
G. Husák abdikoval na funkci prezidenta.

17. prosince
Byla ustavena česká pravicová strana – Občanská demo-
kratická strana (ODS).

21. prosince
Rozpuštěny Lidové milice. Státní bezpečnost se dostala 
pod kontrolu vlády.

23. prosince
V místě zvané Hraničky došlo k symbolickému přestřižení 
drátěných zátarasů ministry zahraničí ČSSR a SRN. „Že-
lezná opona“ padla.

28. prosince
Novým federálním předsedou se stal A. Dubček.

29. prosince
Ve Vladislavském sále Pražského hradu proběhla volba 
9. československého prezidenta. Jednomyslnou volbou  
se jím stal jediný kandidát Václav Havel. Vzápětí se zúčast-
nil slavnostní mše v katedrále sv. Víta, kterou celebroval 
kardinál F. Tomášek.

1994
6.-12. listopadu
V Praze se za účasti 520 spisovatelů, básníků, dramatiků 
a překladatelů konal 61. světový kongres PEN klubu.

10. listopadu
Do provozu byla uvedena trasa B5 pražského metra z No-
vých Butovic do Zličína.

26. listopadu
Papež Jan Pavel II. jmenoval pražského arcibiskupa M. Vlka 
kardinálem.
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2004
Každý pátý Čech by vrátil totalitu
Pětině lidí se stýskalo po totalitním režimu. A kdyby měli tu 
moc, vrátili by ho zpátky. K nostalgii po komunistických do-
bách se v exkluzivním průzkumu agentury, v němž odpoví-
dalo 507 respondentů, přiznalo dvacet procent z nich. Že 
se Česko v listopadu 1989 vydalo nesprávnou cestou, když 
zvolilo demokracii, si myslelo víc než polovina lidí starších 

šedesáti let. Mezi padesátníky měl stejný názor každý třetí 
a čtyřicátníky každý čtvrtý. „Na prázdné obchody ti lidé už 
zapomněli. Zato si pamatují, že bylo všechno skoro zadar-
mo a každý měl práci,“ komentoval průzkum Jan Hadrava 
z Medianu. „Překvapuje mě, že u nás se tolika lidem stýs-
ká po předlistopadových poměrech se vším všudy. Zatím 
jsem se setkával s tím, že by si lidé přáli vrátit jen sociál-
ní jistoty,“ řekl Jan Herzmann z agentury Factum Invenio.

Petr Kien (1. 1. 1919, Varnsdorf − 1944, Auschwitz-Bir-
kenau) – výtvarník, básník a dramatik. Křestním jménem 
Franz-Peter (František Petr). Pocházel z německy mluvící 
židovské rodiny. V letech 1937-1939 studoval na pražské 
Akademii výtvarného umění u Williho Nowaka. Po nacis-
tické okupaci studoval na soukromé výtvarné škole Offici-
na Pragensis, kterou po odchodu jejího zakladatele Huga 
Steinera-Prag do exilu vedl Jaroslav Šváb. V roce 1941 byl 
deportován do Terezína, kde pokračoval v umělecké tvor-
bě; stopy po něm končí v říjnu 1944 v koncentračním tá-
boře v Osvětimi. Je autorem kreseb, maleb a grafických 
návrhů. Literární dílo: básně (sbírka Morové město), diva-
delní hry, libreto k opeře Viktora Ullmanna Císař Atlantidy 
aneb Odepření smrti (poprvé uvedena 1975).

Gideon Klein (6. 12. 1919, Přerov – leden 1945, Fürs-
tengrube) – český pianista židovského původu, skladatel 
klasické hudby a organizátor kulturního života v koncen-
tračním táboře Terezín. Narodil se v moravské židovské 
rodině v Přerově a díky svému hudebnímu talentu studoval 
hru na klavír u profesorky Růženy Kurzové, později u pro-
fesora Viléma Kurze a nakonec u skladatele Aloise Háby. 
V prosinci 1941 byl nacisty deportován do koncentračního 
tábora Terezín, kde se společně s žáky Leoše Janáčka, mezi 
nimiž byli Pavel Haas, Hans Krása, a Schönbergovým žá-
kem Viktorem Ullmannem stal jedním z hlavních skladatelů 
v Terezíně. Mezi jeho díla z těchto let patří mimo jiné hud-
ba pro smyčcový kvartet, smyčcové trio a klavírní sonáty. 
Klein v Terezíně vystupoval jako sólový pianista na nejmé-
ně patnácti vystoupeních a zúčastnil se také komorních 
představení (člen klavírního tria a klavírního kvartetu). 
Byl deportován do Osvětimi a poté v říjnu 1944 do Für-
stengrube. Zemřel za nejasných okolností během likvidace 
tábora ve Fürstengrube v lednu 1945. Jeho dílo bylo ovliv-
něno Aloisem Hábou, Albanem Bergem a zejména Leošem 
Janáčkem. Použil melodii Janáčkova Zápisníku zmizelého 
jako motiv pro své Divertimento z roku 1940.

Viktor Ullmann (1. 1. 1898, Těšín – asi 17. 10. 1944, kon-
centrační tábor Auschwitz-Birkenau) – hudební skladatel, 
pianista a dirigent. Studoval na Pražské konzervatoři, v le-
tech 1918-1919 pokračoval se studiu ve Vídni. Roku 1920 
se stal sbormistrem v Novém německém divadle v Praze, 
kde se později stal dirigentem. Roku 1928 se stal šéfem 
opery v Ústí nad Labem, odkud o rok později odešel do 
Švýcarska do Curychu, kde působil jako kapelník. Po ná-
vratu do Prahy se angažoval v několika divadlech, dále 
působil jako hudební skladatel. Roku 1942 byl pro svůj ži-

dovský původ deportován do Terezína, kde se zapojil do 
ilegálního uměleckého života. V roce 1944 byl převezen do 
Auschwitz-Birkenau, kde zahynul. Jeho tvorba je považo-
vána za vrchol pražské židovsko-německé tvorby v první 
polovině 20. století. Velká část jeho tvorby byla dlouhou 
dobu považována za ztracenou a teprve po roce 1989 do-
šlo k nálezu části jeho skladeb. Některá z nalezených děl 
nebyla dosud zpracována. Část skladeb měla svoji premié-
ru po více než padesáti letech, přesto jsou považovány za 
velmi významné.

Ervín (Erwin) Schulhoff (8. 6. 1894, Praha – 18. 8. 1942, 
Wülzburg) – český hudební skladatel a klavírista němec-
ko-židovského původu. Pocházel z hudební rodiny, po 
matce byl vnukem houslového virtuosa Heinricha Wolfa 
(1813-1898) a jeho prastrýcem byl hudební skladatel Juli-
us Schulhoff (1825-1899), žák V. J. Tomáška. Na Pražskou 
konzervatoř byl přijat již v deseti letech na doporučení An-
tonína Dvořáka a stal se žákem Jindřicha Kàana. Poté po-
kračoval ve studiu ve Vídni, Lipsku a v Kolíně nad Rýnem. 
V devatenácti letech získal klavírní cenu Felixe Mendels-
sohna-Bartholdyho a o pět let později i cenu za kompozici. 
Přestože pocházel z německé rodiny, za první světové vál-
ky bojoval v řadách italských legionářů. Po válce žil Schul-
hoff v letech 1919-1923 v Německu. Válečná zkušenost 
poznamenala jeho pohled na svět i na umění, v Drážďa-
nech se proto připojil k německé levicové avantgardě a za-
ložil se svými přáteli – umělci skupinu „Werkstatt der Zeit“. 
Zajímal se o expresionismus a atonalitu, inicioval koncerty 
představující tvorbu tzv. druhé vídeňské školy. Poté se při-
dal k berlínskému dadaistickému hnutí vedenému malíři 
Groszem a Otto Dixem. Z té doby pochází také silné za-
ujetí jazzem. Inspirovalo jej i dílo Igora Stravinského a po 
jeho vzoru používal současně postupy impresionismu, ex-
presionismu i neoklasicismu.
 V roce 1923 se vrátil do Čech a věnoval se koncertní 
činnosti, a to zejména propagaci nejmodernějších sklada-
telských směrů. Spolupracoval s Aloisem Hábou na rozvoji 
čtvrttónové hudby. Stal se klavíristou Československého 
rozhlasu v Praze, Brně i v Ostravě. Spolu s Oldřichem 
Letfusem vytvořil klavírní duo, které se zabývalo převáž-
ně interpretací soudobé hudby. Kromě toho vyučoval na 
Pražské konzervatoři skladbu.
 Ve své tvorbě vycházel z pozdního impresionismu a ex-
presionismu, brzy však získala jeho tvorba experimentální 
charakter. Jeho díla vynikají pregnantními rytmy a zvuko-
vou barevností. Do jeho tvorby se promítlo i poválečné 
opojení jazzem, jehož prvky přenesl i do svých vážných 

vzpomínka
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skladeb. Stal se významným hostem festivalů Mezinárodní 
společnosti pro soudobou hudbu.
 Ve třicátých letech se Schulhoff pod vlivem nastupující-
ho nacistického režimu, který kvůli jeho židovskému půvo-
du způsobil konec jeho kariéry v Německu, stal vášnivým 
zastáncem komunistických idejí. V roce 1932 zhudebnil 
Komunistický manifest a o rok později odjel do Sovětské-
ho svazu, kde získal čestné občanství. S tím souvisí i přerod 
umělecký. Odvrhl všechny experimentální směry a snažil 
se o hudbu všeobecně srozumitelnou. Výrazem toho je 
např. Symfonie svobody z let 1940/1941.
 Jazz však neopustil nikdy. V letech 1933-1935 hrál v or-
chestru Jaroslava Ježka v Osvobozeném divadle v Praze 
a až do roku 1939 i v ostravském rozhlase. Zkomponoval 
dokonce jazzové oratorium H. M. S. Royal Oak (1930) pro 
vypravěče, jazzového zpěváka, smíšený sbor a jazzový or-
chestr. Z tohoto inspiračního zdroje pochází jeho patrně 
nejznámější skladba Hot Sonate (1930) pro altový saxofon 
a klavír.
 Po okupaci Československa v roce 1939 hodlal Schul-
hoff emigrovat do Sovětského svazu. Během čekání na 
vízum však byl v Praze zatčen a deportován do koncent-
račního tábora Wülzburg v Bavorsku, kde 18. srpna 1942 
zemřel na tuberkulózu. Jeho dvě poslední symfonie (č. 7 
a 8), na nichž začal pracovat v koncentračním táboře, zů-
staly nedokončeny.

Ilse Weber, roz. Herlinger (11. 1. 1903, Vítkovice, Ostra-
va – 6. 10. 1944, Auschwitz-Birkenau) – židovská básnířka 
a spisovatelka knížek pro děti. Rovněž skládala písně a vy-
učovala hře na mandolínu.

 Narodila se v roce 1903 ve Vítkovicích jako Ilse Her-
linger. Měla pět sourozenců. Z otcova prvního manželství 
sestry Hertu (* 1898) a Bettinu – „Mutzi“ (* 1891) a bratra 
Erwina (* 1895). Dále měla vlastní bratry Ernsta (Arnošta, 
* 1900) a Oskara (Oscara, * 1907). Psala německy básně, 
pohádky a divadelní scénky pro děti. V roce 1930 se vdala 
za Williho Webera. Usadili se v Praze, kde spolupracovala 
s Československým roz hlasem.
 Po okupaci Československa se manželům Weberovým 
podařilo odeslat jejich staršího syna Hanuše přes Velkou 
Británii do Švédska v rámci akce Refugee Children Move-
ment, kterou v Praze organizoval Nicholas Winton. Ha-
nuš pak žil u matky Ilsiny přítelkyně Lilian, Gertrudy von 
Löwen adler ve Švédsku. Ilse, Willi a jejich mladší syn To-
máš nastoupili v únoru 1942 do koncentračního tábora 
Terezín. Přijeli transportem W dne 8. února 1942. Zde Ilse 
pracovala jako sestra na dětské ošetřovně. Složila na še-
desát básní a písní. Její ukolébavka Wiegala a písně Ich 
wandre durch Theresienstadt (Procházím se Terezínem) 
nebo Und der Regen rinnt (A déšť padá) jsou svědectvím 
o této době.
 4. října 1944 byl její manžel povolán do transportu 
En do Auschwitz-Birkenau. Ilse se svým synem Tomášem 
nastoupili dobrovolně do stejného transportu a zahynuli 
v den příjezdu v plynové komoře. Před odjezdem do Osvě-
timi ukryl Ilsin manžel Willi rukopisy a notové záznamy své 
ženy v kůlně v Terezíně. Po válce se mu podařilo texty zno-
vu najít a zachránit.
 Díky shodě náhod se zachovaly dopisy Ilse Weber z let 
1933-1944, které psala své přítelkyni Lilian von Löwen-
adler, dceři švédského diplomata.

vánoční příloHa

Petr Křička: Abeceda květů

Jmelí

Nad stolkem pracovním od včera
mám nového druha.
Větévku jmelí tam objímá
ohnivě žlutá stuha.

Ach, jak se mi líbí, jak mám je rád! –
Je milé a znamená štěstí.
Nad hlavou vesele bude mi vlát
zelenou ratolestí.

„V Anglii pod ním se líbají,“
pravila, „na Štědrý den.“
A potom? Co potom pravila mi?
Nebyl to sen?

A proč se dnes usmívám celý den,
proč toužím den celý?
Pověz, ach pověz, nebyl to sen, zelené jmelí?
  (mk)

Jesličky z Trutnova z let 1875-1934 (240 × 150 × 150 cm, výřez), 
100 osob, 21 andělů a 80 ovcí – polychromované dřevo, 

domy: dřevo, papír, lepenka
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Vánoce jsou spolu s Velikonocemi jedním ze dvou hlavních 
svátků v křesťanském církevním roce. Jejich základem je 
biblický příběh o zrození Spasitele Ježíše Krista a oslava 
této události. Pojem „české Vánoce“ má specifický kulturní 
význam, český národ si v průběhu staletí vytvořil osobitou 
podobu vánočních svátků s neopakovatelným kouzlem, 
který zahrnuje bohatou tradici lidových obyčejů, obřadů 
a s nimi spojených folklórních projevů.
 Češi milují stromečky, vánoční výzdobu a doma peče-
né cukroví. V mnohých domácnostech je zvykem umístit 
pod talířem při slavnostní večeři rybí šupinu. Ta se násled-
ně vloží do peněženky, protože se říká, že tak se u jejího 
nositele udrží peníze. Dalším zvykem je krájení jablíček, 
celodenní půst, po kterém se večer údajně objeví „zlaté 
prasátko“. Tradiční vánoční dekorací jsou také betlémy. 
Vánoční stromeček je jedním z hlavních symbolů Vánoc. 
Rozzáří byt a právě pod ním jsou dárky od Ježíška.
 První předzvěstí blížících se Vánoc je Mikuláš, který 
5. prosince, v předvečer svého svátku, doprovázen čertem 
a andělem navštěvuje děti a dává jim dárky.
 Před Vánoci se nakupují dárky, peče se vánoční pečivo, 
kupuje se vánoční stromeček a kapr ke štědrovečerní ve-
čeři. Na Štědrý večer (24. prosince) se schází celá rodina 
a po slavnostní večeři se rozbalují dárky. Vánoční nálada 
však začíná již počátkem adventního období. Město je v tu 
dobu již slavnostně vyzdobené a na mnoha místech jsou 
již vyzdobeny vánoční stromy jako hlavní symboly nadchá-
zejících svátků. Největší vánoční strom bývá tradičně na 
Staroměstském náměstí. V historických částech města, ale 
i v okrajových čtvrtích probíhají vánoční trhy.
 Pro většinu Čechů k Vánocům nerozlučně patří vá-
noční mše s lidovými pastorálními prvky českého kanto-
ra a skladatele Jakuba Jana Ryby (1765-1815) Hej mistře, 
vstaň bystře. V adventní době bývá často uváděna zejména 
v kostelech. Bývá rovněž zvykem navštívit některý z mno-
ha kostelů, v nichž jsou již od Štědrého dne až do prvních 
lednových dnů vystaveny jesličky.
 Za dávných dob našich pohanských předků bylo vá-
noční období zasvěceno oslavě slunovratu. Nejdůležitější 
den v roce byl 21. a 22. prosinec – právě doba slunovratu. 
Oslavován byl nočním bděním a přísným půstem a pro-
váděly se rozličné obřady, které měly zajistit bohatou úro-
du, hojnost potravy a zdraví pro nadcházející rok. Ráno 
22. prosince se vítalo Slunce, které se opět začalo přibližo-
vat k Zemi. Dokládají to dodnes užívaná lidová pořekadla, 
která pojednávají o prodlužujícím se dni: „na Boží narození 
o kuří poskočení“, „na Nový rok o slepičí krok“, „na Tři krá-
le o tři kroky dále“ a „na Hromnice o hodinu více“.
 Pohanské obřady byly postupně vytlačovány svátkem 
církevním oslavujícím narození Krista. Přestože se před-
stavitelé církve snažili pohanské zvyklosti vymýtit, je ještě 
dodnes oslava Vánoc prostoupena jak církevními, tak po-
hanskými zvyky – a často si to ani neuvědomujeme, když 
nějaký takový hluboce zakořeněný zvyk doma bezděky 
provádíme, například schovávání šupiny z kapra, kladení 
mincí pod talíře, rozkrajování jablek, pouštění skořápek se 
svíčkou, chození na půlnoční mši a na jesličky.
 Výklady původu slova Vánoce jsou nejednoznačné. Prv-
ní výklad, který nepřipouští převzetí výrazu Vánoce z jiné-
ho cizího jazyka a poukazuje na jeho nutnou původnost 

v každém daném jazyce, tvrdí, že se návrat Slunce oslavo-
val celých dvanáct dní a dvanáct nocí. Každý den tak sym-
bolizoval jeden měsíc v roce, kterých je také dvanáct. Den 
pomyslného příchodu jara – 4. den symbolizující duben, 
s označením „čtvrtý“ se údajně později zkomolil na „štěd-
rý“ – ten den se oslavovalo zvláště bujaře. Celému tomuto 
období se říkalo „o dvanácti nocích“, později „o dvánno-
cích“ až z toho zbylo „o Vánocích“. Tento výklad má ryze 
lidovou povahu a není podložen reálným etymologickým 
základem.
 Druhý výklad bere v úvahu možný vývoj z německého 
slova „Weihnachten“. To je zřejmě odvozené od středoně-
meckého „zu den wîhen nahten“, což znamená „o posvát-
ných nocích“ – to mohly být ony pohanské posvátné svátky 
oslavující slunovrat. V českém slově Vánoce sledujeme část 
„-noce“ jako v německém „-nachten“.
 Na Štědrý den 24. prosince, v některých rodinách 
i dříve, se zdobí vánoční stromeček, staví se betlém – pro-
storové zobrazení betlémského Narození, balí se dárky 
a připravuje se vše na slavnostní večeři. Štědrovečerní ve-
čeří může být černá sladká polévka a rybí polévka, smaže-
ný kapr s bramborovým salátem, jablkový závin, vánočka 
a nezbytné vánoční cukroví. Mnozí kromě kapra připravují 
ještě řízky nebo jiné jídlo pro členy rodiny, kteří nejedí rybu.
 Receptů na přípravu svátečního menu existuje celá 
řada, liší se podle rodinných i krajových zvyklostí. Traduje 
se, že první vánoční stromek v Praze postavil na Vánoce 
roku 1812 ve svém libeňském sídle pro své štědrovečerní 
hosty ředitel Stavovského divadla J. K. Liebich. Velmi brzy 
pak vánoční stromek začala strojit česká šlechta a v měš-
ťanských rodinách zcela zdomácněl ve čtyřicátých letech 
19. století. Dříve se vánoční stromeček zdobil cukrovím, 
lidovými výtvory ze dřeva, perníku či pečiva, dnes se po-
užívají třpytivé ozdoby z foukaného skla a barevné řetězy, 
ale opět se navracejí i přírodní ozdoby – například slamě-
né pletené, jablíčka, oříšky, plody mochyně – oranžové 
hvězdičky. Původně však stromeček ve vesnických cha-
lupách nestál na stole, ale visel špičkou dolů. Obvykle se 
dnes stromeček odstrojuje na Tři krále, nebo první neděli  
po nich.
 Vánoce jsou rodinnými svátky, kdy by nikdo neměl 
zůstat doma sám. Na Štědrý večer se proto schází u ve-
čeře celá rodina a pokud je někdo osamělý, obvykle ho 
zvou sousedé či známí do svých rodin. Po slavnostní ve-
čeři nastává nejočekávanější chvíle, na kterou se celý rok 
těší zejména děti. Rozbalují se totiž dárky, které „Ježíšek“ 
nadělil pod vánoční stromeček. V mnohých případech na-
jdou děti pod stromečkem od Ježíška nadělené to, po čem 
toužily a o co si Ježíškovi napsaly v dopisech. O Štědrém 
večeru Ježíšek vstupuje do našich domovů, aby po sobě 
zanechal dárky pod stromečkem, na němž rozsvítil svíčky 
a tajemně zmizí dřív, než dozní cinkot vánočního zvonku. 
U rozsvíceného stromečku se dodnes zpívají koledy. Mezi 
nejznámější a nejoblíbenější stále patří Narodil se Kristus 
Pán (ve zpěvnících doloženo z 15. století), Chtíc, aby spal 
(17. století), Veselé vánoční hody (druhá polovina 17. sto-
letí), Nesem vám noviny (z roku 1847) a Tichá noc (pů-
vodem rakouská z roku 1818, u nás záhy zdomácněla), 
zpívají se ale i koledy původem české – například Půjdem 
spolu do Betléma, Stojí vrba košatá, Dej Bůh štěstí atd. 
O půlnoci se obvykle chodí do kostela na půlnoční Českou 
mši vánoční Jakuba Jana Ryby.
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Vánoční betlémy vytvořené z rozmanitých 
materiálů ze sbírky F. a K.-H.Klebeových: 
Böhmische Krippenlandschaften
Minulý rok jsme Vás seznámili s historií šíření jesliček, první 
chrámové – kostelní jesličky se do Čech dostaly spolu s je-
zuity v 16. století. Pražské jesličky vystavené v roce 1560 
v jezuitském kostele sv. Klimenta na Starém Městě praž-
ském byly také nejen prvními jesličkami postavenými v Če-
chách, ale i prvními jesličkami ve střední Evropě a v zemích 
ležících na sever od Dunaje. Také jsme Vám představili ně-
kolik z nejvíce známých českých a moravských betlémů, 
jako je například Třebechovický betlém, který je vystaven 
v Muzeu betlémů v Třebechovicích pod Orebem, který je 
unikátní nejen svojí velikostí, ale i výtvarným a technickým 
zpracováním i etnografickým pojetím. Betlém s názvem 
Krýzovy jesličky je zase nejvíce navštěvovanou expozicí 
v Jindřichově Hradci a je zapsán od roku 1998 i v Guin-
nessově knize rekordů jako největší mechanický betlém 
na světě. Vyřezávaný celodřevěný mohelnický betlém je 
každý rok o vánočních svátcích vystavován v mohelnickém 
kostele sv. Tomáše Becketa v boční kapli sv. Anny. Betlém 
vyrobený rolníkem Gustavem Simonem z Frýdlantu je 
vystavený v roubené chalupě čp. 357 ve Frýdlantu. Celá 
scéna narození Ježíše Krista se odehrává v místní krajině 
Jizerských hor. Metelkův betlém (1883-1913) je v součas-
nosti umístěn v muzeu v Jilemnici a jeho mechanická část 
bez problémů funguje dodnes. Kromě klasických figur je 
zde například cvičenec Sokola na hrazdě, na palmě sedí-
cí kukačka a otevírající miniaturní zobáček a další figurky, 
které byly inspirovány dobou vzniku betléma. Římskokato-
lický kostel sv. Matěje v Praze – Dejvicích vystavuje od roku 
1972 vždy v adventním a vánočním období perníkový bet-
lém. Betlém se neustále doplňuje, jednotlivé figurky mají 
miniatury krojů z různých částí Čech, Moravy a Slezska.
 Jesličky můžete každý rok obdivovat například na již 
tradiční vánoční výstavě jesliček v Muzeu Karlova mostu 
v Praze, kde v jeho skutečně ojedinělých prostorách jsou 
k vidění betlémy z celého světa vyrobené z nejrůznějších 
materiálů či v kostele Panny Marie Andělské na Hradča-
nech, kde jsou jesličky v životní velikosti i na dalších mís-
tech Čech, Moravy a Slezska. Betlémy, které otiskujeme, 
jsou vybrány ze sbírky manželů Friederike a Karl-Heinz 
Klebeových. Je možné, že v budoucnosti již nebudou vy-
staveny, pokud manželé nenajdou někoho, kdo by se jejich 
sbírky ujal.

Koledy

Původ slova koleda je velmi nejasný, jeden z mnoha zdro-
jů tvrdí, že má pravděpodobně kořeny v latinském slově 
calendae (kalendy), označujícího první lednové dny, kdy 
se slavil slunovrat. Tímto slovem se označoval i každý prv-
ní den v měsíci, kdy pohanští kněží obcházeli s modlami 
po domech a křesťanští kněží se křtem a požehnáním, za 
které dostávali dary. Je možné sledovat vývoj slova kalen-
dy – kolenda – koleda. Jiné pojetí nahlíží na koledu jako na 
zpěv vánoční. Ve středověku je šířili po celé Evropě potulní 
žáci, často účinkující v oblíbených vánočních hrách. Hudba 
s vánoční tematikou se však vyvíjela od dávných dob a pro-
cházela různými fázemi – latinské zpěvy, vícehlasé písně, 
nástrojová hudba, pastorální mše, obchůzky s jesličkami. 
V Čechách je původ koledování a koled doložen již z před-
husitských dob. Oblíbená koleda Narodil se Kristus Pán 
vznikla z latinské duchovní písně Ave hierarchie coelestis 
(Buď pozdraveno, kněžstvo nebeské).

Narodil se Kristus Pán
Původně latinská koleda s nápěvem ze 13. století. Později 
byla převzata i do zpěvů kališnických a bratrských. V době 
barokní byl její text nově zpracován. Koleda se stala sym-
bolem vánočních svátků.

Jesličky z Krkonoš kolem 1910 (120 × 47 × 75 cm), figurky: dřevo, 
rostlinné barvy, domy: dřevo a lepenka

Rámový obraz, Krkonoše 1860-1890 (92 × 25 × 58 cm), 
polychromované dřevo, vyřezávaný rám

Rohové jesličky, Krkonoše začátek až polovina 20. století 
(100 × 80 × 100 cm), polychromované dřevo, některé figurky 

byly původně pohyblivé
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Narodil se Kristus Pán, veselme se,
z růže kvítek vykvet nám, radujme se,
z života čistého, z rodu královského
nám, nám narodil se.

Jenž prorokován jest, veselme se,
ten na svět poslán jest, radujme se,
z života čistého, z rodu královského
nám, nám narodil se.

Člověčenství naše, veselme se,
ráčil vzíti na se, radujme se,
z života čistého, z rodu královského
nám, nám narodil se.

Goliáš oloupen, veselme se,
člověk jest vykoupen, radujme se,
z života čistého, z rodu královského
nám, nám narodil se.

Chtíc, aby spal
Píseň Chtíc, aby spal je z období barokního. Jejím autorem 
je Adam Václav Michna z Otradovic. Uvádíme ji ve zlidově-
lé verzi převzaté z Českého zpěvníku Karla Plicky.

Chtíc, aby spal, 
tak zpívala synáčkovi
matka, jež ponocovala
miláčkovi:

Spi, nebes dítě milostné,
Pán jsi a Bůh,
pěje ti v lásce celý ráj
pozemský luh.

Dřímej, to matky žádost je,
holubičko,
v tobě duše se raduje,
ó, perličko.

Nebesa pějí chválu tvou,
slávu a čest,
velebí tebe každý tvor,
tisíce hvězd.

Ó lilie, ó fialko,
ó růže má,
dřímej, má sladká útěcho,
zahrádko má!

Labuti má a loutno má,
slavíčku můj,
dřímej, má harfo líbezná,
synáčku můj!

Miláčku, spi a zmlkněte,
andělové,
před Bohem se mnou klekněte,
národové,

nastoupil v pravdě boží Syn
na naši zem,

přinesl spásu, pokoj svůj
národům všem.

Dej Bůh štěstí (česká koleda)
Dej Bůh štěstí tomu domu,
my zpíváme, víme komu:
malému děťátku,
Kristu Jezulátku,
dnes v Betlémě narozenému.

On rozdává štědrovničky,
jabka, hrušky i troníčky,
za naše zpívání,
za koledování,
dej vám Pán Bůh své požehnání.

Veselé vánoční hody (česká koleda)
Veselé vánoční hody,
zpívejte, dítky, koledy,
o tom, co se vskutku stalo,
že se lidem narodilo
děťátko.

Potmě leží, nemá svíčičky,
na nebi svítí mu hvězdičky.
Ty, jenž všechen oděv dáváš,
samo’s nahé a nic nemáš,
děťátko.

Přišli chudí pastouškové,
zpívali jsou chvály nové:
Vítej nám, andělský králi,
Tebeť jsme zdávna žádali,
děťátko.

Já bych rád k Betlému (česká koleda)
Já bych rád k Betlému, k Ježíšku malému.
Mám doma křepeličku, a pěknou žežuličku,
ty mu odvedu. Bude žežulička vyrážet Ježíška,
u hlavičky jeho sedávat,
líbezně mu bude kukávat:
„Ku - ku-ku! Ku - ku-ku! Zdráv budiž Ježíšku!“

Vondráši, Matóši (moravská koleda)
Vondráši, Matóši,
víš-li, co se stalo?
V Betlémě na seně,
narodil se náhlo,
ej, ej, ej, ej v Betlémě,
ej, ej, ej, ej na seně.

Vem dode, přebíraj
a do Betléma hybaj.
Dež k Betlemo přindeš,
poklonu vzdé Králi,
a potom mu zahré,
na té staré gajdy,
a až ja brymzo spravím,
že já také naščivím,
doneso pár vajec
a brymze plné hrnec.
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A jak se slaví Vánoce jinde?

Ukrajina patří mezi nejpravoslavnější země na světě. Pra-
voslavní se nikdy nevzdali užívání juliánského kalendáře, 
a tak Vánoce slaví 7. ledna. Ten představuje čtrnáctiden-
ní posun od kalendáře gregoriánského. Během sovětské 
diktatury nebyly Vánoce oficiálně slaveny. Namísto nich 
se je snažili nahradit prázdninami spojenými s příchodem 
Nového roku. Avšak Ukrajinci na ně nikdy nezapomněli. 
V roce 1991 získala Ukrajina opět nezávislost a Vánoce se 
staly oficiálním svátkem. Ve většině oblastí Ukrajiny lidé 
o Štědrém večeru tvoří tzv. vertep (betlém). Zde jsou vy-
obrazovány situace z Bible týkající se Ježíšova narození 
(malý Ježíš v jeslích, Marie, cizinci dávající mu dary a Bet-
lémská hvězda na obloze). Betlémy jsou stavěny na veřej-
ně přístupných místech. Obvykle před a nebo v kostelech. 
Štědrý večer se na Ukrajině nazývá Svjaty večir (Svatý ve-
čer) nebo také Svjata večerja (Svatá večeře). O Svjatom 
večiru přinášejí do svých domovů stromek a zdobí jej 
(tzv. Novorična jalynka). Na západní Ukrajině je jedním 
ze symbolů Vánoc Diduch. Jedná se o svazek pšenice či 
žita zformovaného do zvláštního tvaru, se čtyřma nohama 
a s mnoha dalšími malými svazky. Symbolizuje prosperitu 
do nového roku. Postava svatého Nicholase je zde zastou-
pena v podobě Did Moroz (Děda Mráz). O Štědrý večer 
přichází do domovů a zanechává dárky pod stromečkem.
 Vánoční čas nastává ve Francii, podobně jako v Ra-
kousku, během adventu. Jedná se o čtyři neděle, které 
předcházejí Vánocům. Každou neděli se na adventní věn-
ci zapálí jedna svíčka. V této době se též užívá adventní 
kalendář s čtyřiadvaceti okénky k otevření. Jedno okénko 
denně, a to od 1. do 24. prosince. Půlnoční bohoslužba 
24. prosince oslavuje zrození Ježíše. Obvykle začíná o půl-
noci. V současnosti není výjimkou její začátek už během ve-
čera. Štědrý večer je zakončen již zmíněnou bohoslužbou. 
Francouzi jej ve většině případů tráví s rodinou či blízkými 
přáteli. Mezi tradiční pokrmy patří vánoční krůta (la dinde 
de Noël) a tzv. vánoční poleno (le bûche de Noël). Jedná 
se o moučník ve tvaru polínka polévaný čokoládou, ve vý-
jimečných případech se může jednat i o zmrzlinu. Dárky 
ve Francii nosí Otec Vánoc (Père Noël). Jde o alegorickou 
postavu, která je zobrazována jako starý vousatý muž se 
spoustou dárků pro děti. Dostává od dětí, stejně jak je 
zvykem i v Rakousku, dopisy s jejich přáními a má létající 
saně tažené soby. Francouzi si potrpí na bohatou výzdobu 
jak interiérů, tak exteriérů, často jsou osvětlené, aby vy-
nikaly i během noci. Typickým stromkem je jedle, která je 
hlavní dekorací, a ukládají se pod ni dárky. První vánoční 
stromeček se objevil roku 1521 v Alsasku. Už staří Kelto-
vé používali stromy k dekoraci během zimního slunovratu. 
Považovali je za symbol života. K současným Vánocům pa-
tří neodmyslitelně i vánoční trhy.
 Počátky oslavy Vánoc se ve Velké Británii datují k roku 
596 n. l., kdy se svatý Augustin spolu s početnou skupinou 
mnichů vylodil na březích Anglie, aby přivedli Anglosasy ke 
křesťanské víře. Anglický Ježíšek se jmenuje Father Christ-
mas (Otec Vánoc). Nosí dlouhý oblek červené nebo zelené 
barvy. O Štědrém večeru chodí dům od domu a rozdává 
dárky. Děti věší punčochy na krb nebo prázdné povlaky 
od polštářů na rohy postelí. Ráno se probouzejí a doufa-
jí, že právě jim tam zanechal spoustu dárků. Děti píšou 
Otci Vánoc dopisy, které vhodí do krbu. Jedině tak mohou 
vzlétnout a dostat se až k severního pólu, kde jejich přání 

bude vyslyšeno. Pokud však dopis shoří, musí se napsat 
znovu. Ráno 25. prosince rodina společně rozbaluje dár-
ky a poté připravují slavnostní hostinu. Ta bývá podávána 
přesně v poledne. Stůl, na němž se obědvá, se doslova 
blýská vším zřídkakdy používaným porcelánem a křišťálo-
vým sklem. Oběd začíná přípitkem a poté symbolickým 
rozlomením tzv. Christmas crackers ( jedná se o papíro-
vé tuby, v nichž se ukrývá drobný dárek). Oběd se skládá 
z pečeného krocana s kaštanovou nádivkou se zeleninou 
a omáčkou. Nabídka dezertů je mnohem pestřejší: švest-
kový puding polévaný brandy, sladké koláče nadívané kan-
dovaným ovocem aj. Klasické vánoční cukroví, jako známe 
z našich domovů, zde ale nečekejte. Poté se všichni členo-
vé rodiny odeberou do obývacího pokoje a sledují tradič-
ní vánoční projev královny Alžběty II. 26. prosince Britové 
slaví tzv. Boxing Day (není zde žádná spojitost s boxem). 
Existuje mnoho interpretací, proč se tento den takto jme-
nuje. Pravděpodobně se jedná o odkaz z minulosti, kdy 
se právě v toto datum otevíraly kasičky z kostelů a jejich 
obsah byl rozdělen mezi chudé.
 Vánoce patří mezi nejdůležitější období roku pro všech-
ny křesťany. Většina Američanů je věřících, i to je jeden 
z důvodů, proč je i většina obchodů zavřená. Totéž platí 
pro všechny státní úřady. Mnoho míst je zavřeno dokon-
ce už den předem. Jméno Santa Claus vzniklo z holand-
ského pojmenování pro svatého Nicholase – Sintaklaas. 
Ačkoli si jej s sebou holandští imigranti přivezli do USA již 
v 17. století, nebyl dlouhou dobu významnou postavou. Až 
spisovatel Washington Irving jej zakomponoval do své kni-
hy v roce 1809, avšak byl stále znám jako svatý Nicholas. 
Kouřil dýmku, létal ve svém kočáru bez sobů, neměl svůj 
červený oblek a nebydlel na severním pólu. I tak přinášel 
dětem každý rok dárky. Roku 1863 byl pojmenován Santa 
Claus. Nezískal jenom nové jméno, ale i svůj oblek, soby 
a saně. Představa Otce Vánoc jako muže s dlouhým plno-
vousem, v červeném obleku, se saněmi a pytlem plným 
hraček je pouze americkým konzumním výmyslem, který 
se objevil poprvé v roce 1868 v časopise Harper’s Maga-
zine. A byla to právě Coca Cola, která z bodrého muže 
udělala takovýto symbol Vánoc a celosvětově jej proslavi-
la. Křesťané zde slaví Vánoce v souladu s kázáním svých 
kongregací. Kromě přísných náboženských nařízení jsou 
vánoční zvyky, které jsou praktikovány katolíky i nekatolíky. 
Tak vznikla celá řada ryze amerických tradic. Během to-
hoto období Američané ukazují svou štědrost lidem, kteří 
na tom nejsou tak dobře jako oni sami. Posílají peníze do 
nemocnic, sirotčinců a charit, které pečují o znevýhodněné 
občany. Jako Francouzi si také potrpí na bohatou výzdobu.
Vánoční výzdoba v některých případech nemá daleko ke 
kýči, tak nám to alespoň ukazují americké filmy. Američané 
slavící Vánoce mají buď živý, nebo umělý stromeček. Vá-
noční večeře se sestává z pečeného krocana, husy, kachny 
nebo šunky polité brusinkovou omáčkou, bramborovou 
kaší atd. Výběr dezertů je mnohem bohatší. Podává se bis-
kupský chlebíček, dýňový koláč, ovocný pudink polévaný 
brandy, koláčky nadívané kandovaným ovocem aj. Vzhle-
dem k značné různorodosti jednotlivých států se vánoční 
tradice velice liší.
 Brazílie je zemí, kde se střetává celá řada etnik. Jedná se 
o bývalou portugalskou kolonii. Mnoho vánočních zvyků 
odpovídá právě této historické skutečnosti. Jednou z tra-
dic je vytvoření scenérie zrození, neboli Presépio. Slovo 
pochází z latinského „praesepium“ a znamená slaměnou 



XII

př
ílo

ha

postýlku, ve které Ježíš strávil svou první noc v Betlémě. 
Stavba Presépia je typická především pro severozápad 
země, která je náboženský velice ortodoxní. Osobou, kte-
rá nosí dárky v Brazílii, je Papai Noel (Otec Vánoc). Dle 
legendy žije v Grónsku ( je zde patrný vliv anglosaských 
zemí). Když přijíždí do Brazílie, přizpůsobuje se místním 
přírodním podmínkám a převléká se ze svého teplého ob-
lečení do lehké košile a kalhot. Brazilci si potrpí na boha-
tou vánoční večeři, tzv. Ceia de Natal (Večeře zrození). 
Na stole nesmí chybět nadívaná krůta, šunka, rýže a oblo-
žené mísy z ovoce a zeleniny. Oddaní katolíci se obvykle 
účastní Půlnoční mše, neboli Missa do Galo. Svůj název 
mše získala díky kohoutovi ohlašujícího nový den. Missa 
do Galo končí v jednu hodinu ranní. 25. prosince chodí 
věřící do kostela, ale většina mší se koná až v odpoledních 
hodinách. Brazilci si totiž raději přispí po vydatné večeři, 
nebo jdou na pláž. V posledních letech doprovází svátek 
i mohutné ohňostroje vybuchující na klidné noční obloze 
velkých městech, jako jsou Brasilia, São Paulo a Rio de Ja-
neiro. Lidé během oslav zpívají a tančí na ulicích. Veselí 
pokračuje až do svátku Tří králů 6. ledna. Toto datum bývá 
považováno za den, kdy tři moudří muži přišli obdarovat 
Ježíše do Betléma.

Vánoční pohádka
O sněhuláčku

U plotu zahrady stál malý sněhuláček. Velkýma, černýma 
očima díval se kolem sebe. Všechno se mu líbilo. Běloučká 
zahrada ve světle měsíčku jako by byla stříbrem pokro-
pena. I stromy i keře se mu líbily. Vypadaly něžně, jak je 
stříbřil běloučký sníh.
 „Jak je tu krásně,“ říkal si malý sněhuláček a otáčel ku-
latou hlavičku.
 „Tetičko vráno, nechtěla by sis se mnou popovídat?“ 
tázal se skromně sněhuláček.

 „Eh, mládenečku, jsem již ospalá,“ řekla teta vrána. Ale 
přece se snesla dolů a usedla na plot.
 „Co bys rád, chasníčku?“ zeptala se sněhuláčka.
 „Je to zde vždycky tak krásné, tetičko, jako teď?“ ptal se 
sněhuláček.
 „Je vidět, že ses teprve narodil,“ usmála se moudrá vrá-
na. „Svět bude ještě mnohem krásnější, až na něj zasvítí 
slunéčko.“
 „Co je to slunéčko?“ptal se tiše sněhuláček.
 „To je veliký, zlatý pták. Z jeho křídel padají dlouhé pa-
prsky. Ty jsou tak krásné a teplé, že každého rozradují,“řek-
la vrána.
 „Oh, chtěl bych vidět zlatého ptáčka, slunečko jasné,“ 
řekl sněhuláček.
 „Nepřej si to,“ řekla moudrá vrána.
 „Křídlem by tě pohladil zlatý pták a ty by ses rozplynul 
v kalužinku. A teď spi, drobečku, dobrou noc.“
 Roztáhla křídla a odlétla do svého hnízda.
 Ale sněhuláček nespal. Stále myslel na sluníčko, zlatého 
ptáka s ohnivými křídly. „Jak je krásné, jak je dobré,“ říkal 
si. „Jeho paprsky každého rozradují. Oh, chtěl bych, aby 
mne pohladil. I kdyby se ze mne kalužinka stala.“
 Tak mluvil malý sněhuláček. Černýma očima díval se 
k východu. Tam v růžové postýlce spalo sluníčko.
 „Slunéčko, slunéčko, přijď, přijď,“ říkal si tiše.
 Uslyšelo slunéčko tichá slova malého sněhuláčka. Vy-
skočilo ráno se svého lůžka. Vyhouplo se na oblohu jasné, 
veselé a zářící.
 Celý svět se rozradoval, celý svět se zasmál. I malý sně-
huláček. Vystoupil na špičky, hlavičkou kýval a volal radost-
ně: „Sluníčko, zlatý ptáčku, jak si krásné, ach, jak si krásné!“
 A zlaté světlo se usmálo a pohladilo sněhuláčka tep-
lým svým křidélkem. Sněhuláček radostí zaplakal. Stříbrné 
slzič ky padaly mu z očí, až se v nich celý rozplynul.
 A sluníčko zlatými ústy vypilo drobné slzičky a změnilo 
malého sněhuláčka v běloučký obláček. Ten teď chodí se 
sluníčkem na všech jeho cestách.



z české a slovenské Vídně a okolí

103

inzerce

103103

Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin

EUROPäISCHE VOLKSSCHULE
Volksschule Sir Karl Popper

1150 Benedikt, Schellingerg. 1-3
tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
tschechisch, Slowakisch, italienisch

ŠKOLSKÝ SPOLEK KOMENSKÝ
Mateřská škola

Ředitelka: Sabina Eimer
Sebastianplatz 3, 1030 Wien 

tel.: +43-1-7133188-10

Bilingvní obecná a sekundární škola
Ředitelka: Mag. Marcela Ofner

Sebastianplatz 3, 1030 Wien 
tel.: +43-1-7133188-20

Bilingvní gymnázium II. stupně
Ředitelka: Mag. Helena Huber
Schützengasse 31, 1030 Wien, 

tel.: +43-1-7133188-60

www.orgkomensky.at

ověřené překlady dokumentů aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
a-2333 leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: a-1030 Wien, Marxergasse 1a
(city-tower Wien Mitte/Bhf. landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. Lenka KOVARIK
a-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

Dr. Milan KOŠíČEK
a-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. Pavlína BöHMOVÁ-LöSSL
allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
a-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
office@pavlina.at, www.pavlina.at

česky a slovensky mluvící lékaři ve Vídni

pSycHOteRApeUt
pSycHOlOgIcké pORADenStví

Mag. Dr. ladislav nykl, ph.D.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BODNAR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

MUDr. Vít DOLEŽAL
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

MUDr. Eva DRSATA
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

MUDr. Kamila HAJEK
soukromá léčba homeopatií
ada-christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

MUDr. Hana LION
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

MUDr. Kristina LION
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR MUDr. Vladislav LIPTÁK
internista – sportovní lékař
innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-city
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: Dr. med. & 
Dr. dent. med. Josef LUDVíK
Fa für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

MUDr. Ilona POLZER
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

ČESKy MLUVíCí PRÁVNíK
adresa k dispozici v redakci.

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

MUDr. Georg SOJKA
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě



Kulturklub der Tschechen 
und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
1030 Wien

nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!


